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ÖNSÖZ

B
irey olarak yaklafl›k 30 y›ld›r Güneydo¤u ile iç içe ol-
du¤umu söyleyebilirim. Diyarbak›r’a ilk kez ODTÜ Pet-
rol Mühendisli¤inde ö¤renci iken yaz staj› için gitmifl-

tim. Sonras›nda meslek hayat›m› Batman ve Ad›yaman’da
devam ettirdim. 12 y›l görev yapt›¤›m bu Bölgede baz› de-
taylar›n d›flar›dan görüldü¤ü gibi olmad›¤›n›n bilincinde idim.
Yoksulluk ve sefaletin boyutunun küçümsenmeyecek oran-
da oldu¤u; Güneydo¤ulu finans çevrelerinin Güneydo¤uyu
de¤il di¤er bölgeleri önemsedi¤i; Devletin bu bölgeyi ihmal
etmedi¤i ancak plans›z programs›z gidiflat›n bu önemsemeyi gölgeledi¤i; e¤itim aç›¤›n›n bilinçsizli¤i kö-
rükledi¤i ve nüfus art›fl› ile sa¤l›k sorunlar›n› devaml› yüksek tuttu¤u; bu açmazlar›n ise siyasi istikrars›z-
l›¤› ve Türkiye için büyük tehlike arz eden kimlik çat›flmas›n› körükledi¤i gibi…

Bölgenin çözüm arayan temel sorunlar›, ülkeyi zora sokacak anlay›fllara koz olarak kapt›r›lm›fl bir nok-
taya do¤ru sürüklenmifl bulunmaktad›r. Bu sorunlar›n temelden çözümü en az yar›m as›r öncesinden ele
al›nmal›yd›. Her fleye ra¤men gelinen noktada devlete ne kadar görev düflüyorsa sivil iradeye de o ka-
dar görev düflmektedir. ‘Bana ne’ deyip kenara çekilme ve sadece elefltirme lüksümüz yoktur. Güney-
do¤um Derne¤i sivil toplum olarak bu mesaj› tafl›maya kararl›d›r. E¤itime dönük her türlü yard›ma aç›k
olan ve yine e¤itimin bir parças› olarak gördü¤ü kamuoyunu bilgilendirme-bilinçlendirme-e¤itme anla-
m›ndaki panel ve konferanslar›yla flehirden flehre koflturan Dernek mensubu bizler, sadece bu ülkenin
güzel günlere olan hasreti için çabal›yoruz.

Güneydo¤um Derne¤i 5 y›ld›r özveriyle yürüttü¤ü çal›flmalar›n› sürdürürken hiçbir fikrin, hiçbir kurum-
parti-görüfl ve çevrenin denetimi-yönetimi-etkisi alt›nda olmam›flt›r. Hiçbir kimse ya da kurum taraf›ndan
bugüne kadar finanse edilmemifltir. Ankara’dan kalk›p Güneydo¤u’nun de¤iflik illerine giderek yapt›¤›
bilgi paylafl›ml›, e¤itici panellerinin her biri birer proje niteli¤indedir ve bu çal›flmalar› tamamen kendi im-
kânlar›yla yapmaktad›r. Kolay de¤ildir elbette bu flekilde çal›flmak ama Derne¤in gücü de buradan gel-
mektedir. ‹nand›¤› tek gerçek ülkenin sorunlar›na, öncelikli olarak vatandafl düzeyinde sahip ç›k›lmas›d›r.

Güneydo¤um Derne¤inin yapt›¤› çal›flmalar›n sonuç raporlar›n› bulaca¤›n›z bu derlemedeki yaz›lar, ta-
raf›mdan yaz›lm›fl olup her çal›flman›n sonras›nda çeflitli yerel medyada yay›nlanm›fl ve ilgili makamlara
sunulan dosyalarda yer alm›flt›r.

Çal›flmalar›m›zda deste¤ini esirgemeyen ve yan›m›zda olan Üniversiteler, Valilikler, Kaymakamlar, Ka-
mu Kurumlar›, siyasetçiler ve sivil toplum kurulufllar› ile tüm ilgi duyanlara Güneydo¤um Derne¤i ad›na
teflekkür ediyorum.

Duygu Sucuka
Güneydo¤um Derne¤i Kurucu Baflkan›
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A
d›n›, sahiplendi¤i Güneydo¤u Bölgemizden alan
“Güneydo¤um Derne¤i”nin kurucular› asl›nda Gü-
neydo¤ulu de¤iller. ‹çlerinde benim gibi Güneydo-

¤ulu olanlar azd›r ve bizler kervana sonradan kat›ld›k. 
Onlarla yollar›m›z 2007 y›l›nda Midyat’ta kesiflti. Mati-

at Otelinde, Bölgemizin e¤itim sorunlar›n›n tart›fl›laca¤› bir
panelin yap›ld›¤› söyledi¤inde, davetli olmad›¤›m halde
gittim ve paneli sonuna kadar zevkle izledim.

Dernek yöneticilerini o gün orada tan›ma f›rsat›n› bul-
dum. Türkiye’nin en iyi üniversitelerinde e¤itim gören bu arkadafllar, atanarak geldikleri Bölgemizde
meslekleriyle uzun y›llar baflar›yla hizmet etmifl, tan›d›kça daha çok sevmifl ve insan›m›zla kaynaflm›fl-
lar. A¤layarak geldikleri Bölgemizden, yüreklerinin bir k›sm›n› Bölgede b›rakarak ayr›lm›fllar. fiu anda
görevlerine Ankara’da devam etseler de, Bölgeyle gönül ba¤lar›n› hiç gevfletmediler.

Bu arkadafllara bu derne¤i kurdurtan ana saikin, insan›m›za ve bölgemize duyduklar› engin sevgi-
den baflka bir fley olmad›¤›n› gördüm ve onlar› tan›maktan büyük onur duydum. Bölgemizin tüm so-
runlar› ile ilgilenme¤e çal›flan biri olarak, Güneydo¤um Derne¤ine ve kurucular›na yap›labilece¤im en
iyi teflekkürün, çal›flmalar›na destek vermek oldu¤una düflündüm.

O günden beri; E¤itimden Sa¤l›¤a, Sokakta Çal›flan Çocuklardan Ma¤ara Besicilerine, S›n›r May›nla-
r›ndan Kurakl›¤a, GAP’tan Kalk›nmaya, Erken Yaflta Evlendirilen K›zlardan Engellilerin Yaflam Kalitesine
kadar var olan tüm sorunlarla ilgili olarak Güneydo¤um Derne¤inin yapt›¤› çal›flmalara imkânlar›m öl-
çüsünde katk› verme¤e çal›fl›yorum.

Bir bölge insan› olarak yapt›klar›m, yapmam gereken fleylerdir, Ama Bölge’den olmayan ve flu an-
da da, Bölge d›fl›nda yaflayan bu insanlar›n, hiç de mecbur olmad›klar› halde, Bölgemiz için gösterdik-
leri bu çaban›n çok önemli oldu¤u ve her türlü sayg›y› hak etti¤i aç›kt›r.

“2010 y›l›nda Türkiye’de en baflar›l› STK” seçilen Güneydo¤um Derne¤inin bu baflar›s›nda en büyük
hisse flüphesiz ki, baflta Baflkan Duygu Sucuka olmak üzere, çoluk çocuklar›n›n nafakas›ndan k›sarak
ve karfl›l›ks›z hizmet d›fl›nda hiçbir amaç tafl›madan yollara düflen fedakâr kurucular ve üyelerindir. Bu-
nun yan›nda, panellere karfl›l›k beklemeden kat›lan kamu kurum mensuplar› ve akademisyenler ile
her türlü deste¤i veren Valiler, Rektörler, Kaymakamlar, Belediye Baflkanlar›, Meslek Odalar› Baflkanla-
r›, Kurum Amirleri ve yerel Bas›n Temsilcilerinin de katk›lar›n›n bu baflar›daki paylar› büyüktür.

Güneydo¤um Derne¤i bugüne kadar, 5’i Ankara’da de¤erlendirme toplant›s› olmak üzere geçeklefl-
tirdi¤i 36 adet panelle sorunlar›, konunun uzmanlar› ile masaya yat›rm›fl ve sonuç raporlar› ile tespit
ve önerilerini ilgili Bakanlara ve kamuoyuna sunmufltur.

Derne¤imiz, marifet iltifata tabidir düsturundan hareketle; her y›l, Bölgede baflar›l› olan siyasetçi,
bürokrat, sanatç› ve giriflimcilere bir ödül ile teflekkür ederek, onlar› motive etmeye ve kamuoyuna
takdim ederek, baflar›lar›n›n daha genifl kitlelerce bilinmesine katk› sa¤lamaktad›r.

Elinizdeki bu çal›flma, Derne¤imizin bu güne kadar ki yolculu¤unun k›sa yol hikâyesidir. Bilmelisi-
niz ki, yol ne kadar uzun ve yorucu olursa olsun, bu yolun yolcular›, dinlenmeden yürüme¤e kararl›-
d›rlar. 

Yeni çal›flmalarda buluflmak dile¤iyle…

N‹HAT ER‹
22. Dönem Mardin Milletvekili

GÖRÜfi
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C
umhuriyetimizin kuruluflundan bu yana ülkemi-
zin Güneydo¤u’sundaki sorunlar›n gün yüzüne
ç›kma/ç›kar›lma süreci devam etmektedir. Bu so-

runlar›n sosyal, siyasal, ekonomik vb. bir bütün olarak
tüm yönleriyle ele al›n›p, çözümlerinin oluflturulabildi¤i giriflimler de devam etmektedir. Bugün Bölge-
de yaflanan sorunlar›n gündeme gelmesi gibi çözümlerinin de ayn› h›zda gerçekleflmeyece¤i art›k gö-
rülmektedir. Yine, sorunlar›n önemli bir bölümünün çözümünün bunlar› yaflayanlar›n iradelerine ba¤-
l› oldu¤u da gözden ›rak kalmaktad›r. Ayn› biçimde, Güneydo¤u ‘ da neyin/nelerin sorun oldu¤unu or-
taya koymaya çabalayan kesimlerin, ayn› duyarl›l›kla çözümlerine de müdahil olmalar› beklentidenö-
teye geçmekte zorlanmaktad›r. ‹flte, bütün bu olup biten süreçte, iyeli¤ini ad›na da tafl›yan“ Güney-
do¤um Derne¤i” her kesimden kiflilerin yüksek takdirlerini toplayarak ifl yapmaktad›r. Boyutlar›na
bakmaks›z›n, iyi niyetin ötesine geçerek, gücünün yetti¤i her soruna müdahil olmaya çabalamakta ve
somutsonuçlara ulaflmaktad›r. Güneydo¤u’da, Güneydo¤u için yap›p ettiklerinin bir bölümü bu kitap-
ta yer almaktad›r. Ayn› zamanda bir Güneydo¤ulu olarak, Güneydo¤u sevdal›s› ve Güneydo¤ulular›n
sevgilisi Duygu SUCUKA ve arkadafllar›n›n özverili çal›flmalar›n›n devam›n› diliyorum.

Sayg›lar›mla

Prof. Dr. Mustafa Gündüz
Rektör

Ad›yaman Üniversitesi 

GÖRÜfi
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GÜNEYDO⁄UM DERNE⁄‹; Güneydo¤u'nun ekonomik, kültürel ve sosyal alanlarda kalk›nd›r›lma-
s› ba¤lam›nda yap›labilecek her türlü faaliyeti gerçeklefltirebilmek ve bu tür faaliyetlerin içinde
yer almak amac›yla, Temmuz 2005’te kurulmufl bir yard›m derne¤idir. 

V‹ZYONU (Ufku, Görüflü) : Birlik içinde kalk›nma;

M‹SYONU (Görevi): Devlet-Millet el ele Güneydo¤u Anadolu Bölgesine sahip ç›kmak için birey-
lerin bilinçlenmesine ve bölgedeki vatandafllar›, sivil toplum kurulufllar›n›, kamu kurumlar›n›
ortak projelerde bir araya getirerek yörenin kalk›nmas›na katk›da bulunmak.

Bu ilke ve kararl›l›k içerisinde, yaklafl›k befl y›ld›r görev yapan Derne¤imiz, e¤itime dönük çal›fl-
malar kapsam›nda;
� Köy okullar›yla yak›n diyaloglar içerisinde ayni yard›mlarda bulunmufltur.
� GAP, E¤itim, Sa¤l›k, Kad›n, Ekonomik Sorunlar, Sokak Çocuklar› gibi konularda, Güneydo-
¤u’nun de¤iflik il ve ilçelerinde 29 panel, bu panellerin sonucunda elde edilen verilerin de¤er-
lendirildi¤i 6 panel de Ankara’da, 1 panel de Antalya’da olmak üzere toplam 36 panel gerçeklefl-
tirmifl; panellerin sonuç raporlar›n› haz›rlayarak Bakanl›k, TBMM komisyonlar› gibi ilgili ma-
kamlara sunmufltur.
� fianl›urfa’daki ma¤ara besicili¤i yerinde incelenmifl; besicili¤in aç›k alanlara tafl›nmas› proje-
sine raporlar haz›rlayarak destek vermifltir. 
� Güneydo¤u’da baflar›l› gördü¤ü kurum ve kiflileri birer teflekkür plaketiyle ödüllendirmek
amac›yla, 2009 ve 2010 y›llar›nda ödül törenleri düzenlemifltir.

Güneydo¤um Derne¤inin
Güneydo¤u Raporu

A¤ustos 2010
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Gerçeklefltirdiklerimiz:

Panellerimiz;
Ankara’da 1 Güneydo¤u paneli,
fianl›urfa’da 2, Ad›yaman’da 1, Ankara’da 1 GAP paneli,
Ankara’da 1 Güneydo¤u’da E¤itim ve Feodalite paneli
fianl›urfa, Ad›yaman, Batman, Ankara’da birer Sa¤l›k Paneli,
Birecik, Ad›yaman, Batman, Midyat, Siirt, Ankara’da birer E¤itim ppaneli, 
fianl›urfa’da ma¤ara besicileri ve göçerlerle ilgili 2 Hayvanc›l›k paneli,
Ankara, Gaziantep, Batman ve Antalya’da birer Sokak Çocuklar› paneli,
Suruç’ta Su paneli,
Gaziantep’te Güneydo¤u’da Kad›n paneli,
Urfa’da Besicilik, Tar›m ve Belediye konulu 3 panel,
Batman, Midyat ve Siirt’te Çocuk Yafl Evvlilikleri, Engelliler ve Ekonomik sorunlar›m›z konulu 4 panel,
Urfa’da Sorunlar›m›z ve Kalk›nma Sempozyumunda E¤ittim, Çocuk Anneler, Engelliler, Tar›m Hayvan-
c›l›k konular›nda 3 panel,
Ad›yaman’da toplumsal Yaflam  ve Özürlüler paneli,
Ankara’da Güneydo¤u S›n›r May›nlar› Paneli,
Antalya Sokak Çocuklar› Paneli.

Okul Yard›mlar›m›z; 
Ankara Valili¤i’nin özel bir izni ile Güneydo¤u’daki köy okullar›na yard›m kampanyas› bafllat›larak
50’ye yak›n okula çok miktarda kitap, k›rtasiye, giysi, bilgisayar yard›m› yap›lm›flt›r. 

TESP‹T VE ÖNER‹LER

Güneydo¤um Derne¤i, yapt›¤› paneller, yard›m çal›flmalar› ve sözlü anketler neticesinde, tespit ve
önerilerini, yaz›l› olarak yerel bas›n kanal›yla kamuoyuna, raporlar halinde ilgili makamlara sunmufl-
tur. Bu tespit ve öneriler k›saca flu flekildedir:

E¤itim:
� Çok çocuklu aile ortamlar›, yoksulluk, yeterli say›da okul, derslik ve e¤itim araç gereci olmay›fl› Gü-
neydo¤u’nun önemli e¤itim s›k›nt›lar› olarak ön plana ç›km›flt›r.
� Çok fazla nüfus art›fl›, okul ça¤›ndaki nüfusun önemli miktarda oluflu ve okullar›n veli deste¤inden
yoksun kal›fl› e¤itimdeki sorunlar›n afl›labilmesini kolay k›lmamaktad›r.
� Bölgede mezra ad› verilen birbirinden uzak yerleflimler de e¤itim hizmeti götürülmesini zorlaflt›r-
maktad›r. Yat›l› Bölge Okullar› ve Tafl›mal› E¤itim seçenekleri henüz yeterli de¤ildir.
� K›z çocuklar›n›n e¤itim imkânlar›n›n bilhassa k›rsal kesimlerde ellerinden al›nd›¤›, bunun önüne ge-
çilebilmesi için yapt›r›mlar olmas› gerekti¤i düflünülmelidir.  
� Okul öncesi e¤itim uygulamas› henüz yeterli de¤ildir ve mutlaka yayg›nlaflt›r›lmas›, özellikle k›rsal
kesimde bunun üzerinde durulmas› gerekmektedir.
� Okullar›n araç gereç yoksunlu¤u ders yapabilme flartlar›n› zorlaflt›rmaktad›r. 
� Devletin ö¤retmen tutmakta zorland›¤› Do¤u ve Güneydo¤u’da ö¤retmen maafllar›n›n di¤er bölge-
lerdekinden farkl› olmas› gerekmektedir. 
� Tar›msal hasat zamanlar›nda okul çocuklar›n›n tar›m iflçisi olarak çal›flt›r›lmas›n›n önüne geçilme-
lidir.
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Sa¤l›k:
� Anne-çocuk sa¤l›¤› konusunda e¤itim eksikli¤i önemli ölçüdedir.
� Pratisyen hekim yeterli oranda olsa da uzman hekim s›k›nt›s› görülmektedir.
� S›kça görülen akraba evlilikleri önemli hastal›klar›n kayna¤›n› teflkil etmektedir.
� Temiz içme suyu ve temel ilaçlar›n sa¤lanmas›nda s›k›nt›lar söz konusudur. 
� Afl›lama hizmetleri e¤itimsizli¤in getirdi¤i do¤rultuda yanl›fl de¤erlendirilmektedir, halk aras›nda k›-
s›rlaflt›rma olarak yay›lmaktad›r. 
� S›tma, flark ç›ban›, verem, hepatit-B, talasemi gibi hastal›klar ön plana ç›kt›¤›ndan bunlarla ayr› mü-
cadele gerekmektedir.
� Bölge genelinde sa¤l›k kurumlar› yetersizli¤i mevcuttur.

GAP:
GAP, Güneydo¤u’nun 9 ilini kapsayan bir kalk›nma projesidir. GAP kapsam›ndaki 22 baraj ve 19 HES
(hidroelektrik santrali) ile hem sulama hem de elektrik üretimi amaçlanm›flt›r. Gelinen noktada,
GAP’tan faydalanan iller konusunda ortada bir tart›flma vard›r. Ad›yamanl›lar, GAP’›n kendi s›n›rlar› içe-
risinde olmas›na ra¤men faydalanmad›klar›n› söylerken Urfal›lar da ayn› fleyi söylemektedir. Oysa GAP
iller aras› bir tart›flma oda¤› olmaktan öte bir milli projedir ve bitirilmemesi tüm Güneydo¤u illerini ve
tüm Türkiye’yi ma¤dur etmektedir. Ad›yamanl›, Urfal› vatandafl sulamadan faydalanmad›klar›n› söyler-
ken Mardin’deki, Siirt’teki vatandafl da GAP’›n sosyal projelerinden faydalanamad›¤›n› söylemektedir.

� Çoraklaflmay› önlemek için vahfli sulamadan vazgeçilmeli, çiftçiye bu konuda    e¤itim verilmelidir.
� Tar›ma yeterli destek verilmemektedir ve tar›msal alt yap› yetersizli¤i vard›r.
� Yak›n gelecekteki su s›k›nt›lar›na karfl› suyun çok dikkatli kullan›lmas› gereklidir.
� GAP unutulmufl durumdad›r, tamamlanmas› flartt›r.
� Bir tar›m ve sulama projesi olan GAP’ta sulama yat›r›mlar› henüz %17-18 gerçekleflmifltir. 
� Güneydo¤u Anadolu Bölgesinde bir toprak reformu gerekmektedir.
� SODES programlar›n›n, il baz›nda oluflturulacak komisyonlarla takip edilmesi ve tüm çevrelerin de-
mokratik biçimde bu haktan faydalanmas›n›n sa¤lanmas› Devlete güveni art›racakt›r.

Besicilik:
fianl›urfa için projelendirilmifl olup ancak uygulama safhas›na henüz geçilememifl olan Besi Organize
Sanayi Bölgesi Projesinin gerçeklefltirilmesi durumunda, Urfa çevresindeki yaklafl›k 400 ma¤arada ya-
p›lan ma¤ara besicili¤inin sona erece¤i beklentisi söz konusudur. Havas›z, güneflsiz, ›fl›ks›z ma¤aralar-
dan, k›sacas› sa¤l›ks›z ortamlardan daha sa¤l›kl› ortamlara, daha modern flartlara kavuflacak olan be-
sicilik konusu kuflkusuz fianl›urfa için de önemli ve sa¤l›k yönünden daha iyi bir tercih olacakt›r.

Sokak Çocuklar›:
Gaziantep, Mersin, Batman, Diyarbak›r’›n sokak çocuklar›n›n ön plana ç›kt›¤› ‹llerden gelen sokkak ço-
cuklar› s›ralamas›n›n Diyarbak›r, Batman, Siirt, Mardin, fianl›urfa oldu¤u ve suç iflleme oran›n›n da ayy-
n› flekilde s›raland›¤› göz önünde tutularak bu konularda daha etkili çal›flmalar yap›lmal›d›r.

Bölgesel Kalk›nma Modelimiz: Derne¤imiz, yukar›da say›lan ve benzer sorunlar› daha iyi saptayabilmek
ve bunlara, gerek yerel gerekse ulusal düzlemde çözümler gelifltirebilmek amac›yla, her ilde "‹l Kal-
k›nma Birlikleri" kurulmas›n› önermektedir. Bu birlikler, ildeki vatandafllar›n, sivil toplum kurulufllar›-
n›n, sendikalar›n ve kamu kurumlar›n›n iflbirli¤iyle kurulmal›, ilin kalk›nmas› için gereken dan›flma,
araflt›rma ve uygulama etkinliklerini gerçeklefltirmelidir.
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E¤itim: 
Sorunlar Türkiye e¤itiminden ba¤›ms›z de¤ildir. An-

cak özel flartlar göz önüne al›nd›¤›nda, alt yap› öncelikle
çözülmeli, okul öncesi e¤itim zorunlu olarak verilmeli,
zorunlu e¤itime kat›lmayan çocuklar›n velilerine yapt›-
r›m uygulanmal›, yayg›n e¤itime a¤›rl›k verilmelidir.

Feodalite:
Anti-emperyalist bir bak›fl aç›s›ndan, herkes, topluma

sahip olan feodaliteye karfl› tav›r almal›d›r.

Göç:
Sosyo-ekonomik  ve sosyo-kültürel yap›n›n, göç üze-

rindeki etkileri ve çözümün bu ba¤lamda ele al›narak
çözülmesi.

Nüfus art›fl› ve planlamas›:
Aile planlamas› ve ekonomik ve siyasi istikrar›n sa¤-

lanmas› gerekmektedir.

Sulama Sorunlar›:
Türkiye ve GAP bölgesinin tar›m›n› irdelerken dikka-

te al›nacak en önemli unsur sudur. Tar›msal e¤itime
önem verilmeli, ürün deseni uygulanmal›d›r. Güneydo¤u,
tar›m ve tar›ma dayal› ihracat bölgesi haline getirilmeli-
dir. Türkiye’deki 30 bin ziraat mühendisinden özellikle ifl-
siz olanlar, Güneydo¤u’da çal›flt›r›lmak üzere de¤erlendi-
rilmelidir.

Kad›n:
Güneydo¤u özelinde ve Türkiye genelinde yeniden

bir kad›n kimli¤i yarat›lmal›d›r.

GAP:
Bütçe d›fl›nda kullan›lmaya aç›k olacak bir GAP fonu

kurularak, GAP bir an evvel tamamlanmal›d›r.

Sa¤l›k:
Atatürk’ün gösterdi¤i ça¤dafl uygarl›k düzeyinin üze-

rine ç›kma hedefiyle ulusal bir sa¤l›k politikas› belirlen-
melidir.

Telekomünikasyon:
Özellikle Güneydo¤u’da kaçak elektri¤in önlenmesi

ve elektrik alt yap›s›n›n yenilenmesi gerekiyor.

Sivil Toplum Kurulufllar›:
Yerel yönetimler, halkla ve STK’larla diyalog içerisin-

de, yerel gündem 21 çerçevesinde, kendi gündemlerini
oluflturmak zorundad›rlar.

Ankara, K›br›s Türk Kültür Derne¤i Konferans Salonunda
gerçeklefltirilen panele Hür Demokratlar Fikir Kulübü
Derne¤i, Anadolu E¤itim Sendikas› ve di¤er baz› sivil
toplum kurulufllar› ile konuflmac›lar da destek verdi. Çok
say›da kat›l›mc› ile gerçeklefltirilen panelde Güneydo-
¤u’nun önemli sorunlar› belli bafll›klar alt›nda masaya
yat›r›ld›.
Bu bafll›klar ve çözüm önerileri, özet olarak flu flekilde
s›raland›:

Güneydo¤u Paneli  
03.12.2005 / Ankara
Yer: K›br›s Türk Kültür Derne¤i Konferans 
Salonu 
Kat›l›mc›lar:Yücel Erdener, Cahit Maaç, 
Cansel Güven, Yunus Turgut, Abdullah Buksur, 
Muhammet Taflç›lar, Gül San, Erdo¤an Ateflin, 
Ruhsar Yenigün

Panel-1



Panel-2

Panel-3

E¤itim:
Sorunlar Türkiye e¤itiminde ba¤›ms›z de¤ildir. Ancak

özel flartlar göz önüne al›nd›¤›nda, alt yap› öncelikle çö-
zülmeli, okul öncesi e¤itim zorunlu olarak verilmeli, zo-
runlu e¤itme kat›lmayan çocuklar›n velilerine yapt›r›m
uygulanmal›, yayg›n e¤itime a¤›rl›k verilmelidir.

Feodalite:
E¤itim düzeyinin ve ekonomik flartlar›n yükselmesi ile çözüme ulaflacak olan feodalite, bugün, düne göre gevfle-

me göstermektedir. Zor da olsa toprak reformu yönünde birtak›m çal›flmalar›n yap›lmas› gereklidir.

Tuzlanma ve çoraklaflma Urfa’n›n sorunu olmaktan
ç›km›fl, Türkiye’nin sorunu olmufltur. Drenaj sistemi
çoraklaflman›n h›z›n› kesece¤inden, alt yap› çal›flmalar›
h›zland›r›lmal› ve mevcut drenaj kanallar›n›n bak›m›
yap›lmal›d›r. 

Bu teknik tedbirlerin yan› s›ra yasal tedbirlerin de
al›nmas› ve mevcut sulama sisteminin yasaklanmas›
gerekmektedir.

Burada tuza en dayan›kl› bitki pamuk bile verim
kaybetmektedir. Sulama metotlar›n›n mutlaka
de¤iflmesi gerekmektedir. 

Ovan›n Güney bölümünde yap›lan kapal› drenaj ve
›slah çal›flmalar› sonucunda bir yandan tuzlulaflma
iyilefltirilirken, daha önce tuzluluk sorunu bulunmayan

Baz› sivil toplum kurulufllar›n›n da destek verdi¤i panelde
çok say›da kat›l›mc› vard›.  Güneydo¤u’da e¤itim ve Fe-
odalite konular›ndaki çözüm önerileri flu flekilde de¤erlen-
dirildi:

Harran Üniversitesi, fianl›urfa Ziraat Mühendisleri Odas›
ve Güneydo¤um Derne¤i, 
22 Nisan 2006 günü ortak gerçeklefltirdikleri “GAP ve
Harran’da Çoraklaflma Paneli”nin ard›ndan bir ortak ba-
s›n bildirisi yay›nlad›lar.
Söz konusu bas›n bildirisi flu flekildedir:

Güneydo¤u’da E¤itim ve Feodalite Paneli
11.02.2006 / Ankara
Yer: K›br›s Türk Kültür Derne¤i Konferans 
Salonu 
Kat›l›mc›lar: Yücel Erdener, Niyazi Kahveci, Can-
sel Güven, Duygu Sucuka

GAP ve tuzlulaflma
22 Nisan 2006/fianl›urfa

Yer: HRÜ Ziraat Fakültesi Konferans Salonu
Kat›l›mc›lar:Prof. Dr. Mehmet Ali Çullu, 
Prof. Dr. A. Ruhi Mermut, Doç. Dr. Halil K›rnak, 
Abdullah Melik, Duygu Sucuka

11



17 Kas›m 2006 tarihinde fianl›urfa’da yap›lan, 
Güneydo¤u’da sa¤l›k konulu panelle 

ilgili bas›n bildirisidir.

1. Afla¤›daki temel sa¤l›k hizmetlerine önem verilme-
si.

Ana-çocuk sa¤l›¤› ve aile planlamas› hizmetleri,
Afl›lama hizmetleri,
Yeterli ve dengeli beslenmenin sa¤lanmas› ve sürdü-

rülmesi,
Bulafl›c› hastal›klarla mücadele,
Temiz içme ve kullanma suyu sa¤lama ve çevrenin

zararlar›n›n azalt›lmas›,
Temel ilaçlar›n sa¤lanmas›,
Sa¤l›k e¤itimi,
Sa¤l›k hizmetine toplum kat›l›m›n›n sa¤lanmas›,

2. Sözleflmeli sa¤l›k personeli ve zorunlu hizmet uygu-
lamas› sonucu pratisyen hekim sorunu önemli ölçüde
afl›lm›flt›r. Belirli branfllardaki uzman hekim aç›klar›n›n
acilen giderilmesi gerekmektedir. Yard›mc› sa¤l›k perso-
neli (özellikle ebe ve hemflire) say›s› tüm sa¤l›k kurumla-
r› ve hastanelerde yetersizdir. 

3. Bölge genelinde, her türlü sa¤l›k kurumu yetersizli-
¤i söz konusudur. Sa¤l›k ocaklar› ve devlet hastanelerinin
say›s› ihtiyaç duyulan yerlerde mutlaka art›r›lmal›d›r.

4. Aile Hekimli¤i,  genel sa¤l›k sigortas› sisteminin ön
flart› olmal›d›r.

5. Bölgede özellikle fianl›urfa’da s›kça görülen fiark ç›-
ban› hastal›¤›yla mücadele için, gerekli yerlerde fiark Ç›-
ban› Kontrol Merkezleri kurulmal›d›r.  

6. Yine bölgede s›kça görülen s›tma vakalar› için S›tma
Savafl Merkezleri kurulmal›d›r

Panel-4
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alanlarda da tuzlulaflma meydana gelmektedir. Drenaj
sisteminin eksikli¤i ve yap›lan afl›r› sulamalar sonucun-
da ovadaki tuzlulaflma sorunu temelden çözülememek-
tedir. Bu sorunun çözümü için öncelikle ovada drenaj alt
yap›s› tamamlanmal› ve suyun toprak ve bitki iste¤ine
göre kullan›lmas› için yasal tedbirler getirilmelidir. Ayn›
zamanda bu ova için yap›lan tecrübeler di¤er ovalar›n
sulanmas›nda dikkate al›nmal›d›r.

Küresel ›s›nma dolay›s›yla, bölgede yak›n gelecekte
sulama suyu yetersizli¤i s›k›nt›s› do¤acakt›r. Bunu önle-
menin yolu, yüzey sulama sisteminden vazgeçilip
bas›nçl› sulama sistemine geçifltir. Genifl ürün yelpazesi
gelifltirilmelidir. Bölge çiftçilerinin, sulamalarda kürek
d›fl›nda, di¤er teknik ekipmanlar› da (sifon, savak gibi)
kullanmas› teflvik edilmelidir. Tar›m politikas›n›n
de¤iflmesi ve acilen teknoloji kullan›lmas› gerekmekte-
dir.  Bölgede a¤açland›rmaya önem verilmelidir.

Sulama Birlikleri tüzü¤ü yasal zemine oturtulmal›;
ürün deseni de¤iflmeli, GAP Bölgesinde meyvecilik ve

sebzecili¤e geçilmesi teflvik edilmeli; çiftçiler aras›nda
ortak makine park›n›n oluflturulmas›na devlet
taraf›ndan destek verilmeli; ekolojik denge için zirai ilaç
ve kimyevi gübre kullan›m› kontrol alt›na al›nmal› ve
zirai ilaçta reçete siste-mine geçilmelidir. 

Ödeneksizlik nedeniyle yar›m kalm›fl bulunan
GAP’›n,  bir an önce bitirilmesi için bir GAP fonu
oluflturulmal› ve bu proje bir an evvel bitirilmelidir.

fianl›urfa Sa¤l›k Paneli
17 Kas›m 2006/fianl›urfa
Yer: Belediye fiair Nabi Konferans Salonu

Kat›l›mc›lar:Dr. Yunus Turgut, 
Dr. ‹brahim Hatipo¤lu, Dr. Muktim fielli
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Panel-5

Sa¤l›k art›k, yaflam› k›saltan, fonksiyon veya iyilik
halini bozan, fiziksel, mental ve sosyal streslere karfl›
koyabilme kapasitesi olarak tan›mlanmaktad›r.

Yeterli beslenme, temel sa¤l›k, temel e¤itim pozitif
haklard›r.Bu haklar›n uygulanabilmesi için maddi kay-
nak veya üretim gerekmektedir.

Herkes için temel ve kapsaml› sa¤l›k hizmeti sunul-
mal›d›r.

Sa¤l›kl› ve güvenli bir çevre, yiyecek, giyecek, bar›-
nak konular›nda asgari standartlara ulafl›lmal›d›r.

Hastal›klar›n tedavisi ve rehabilitasyonu durumlar›n-
da mümkün olan en üst sa¤l›k standard›na ve eldeki en
genifl sa¤l›k olanaklar›na ulaflma hakk› olmal›d›r.

fiuras› çok önemlidir:
ASLINDA SA⁄LIK HAKLARININ GEL‹fiMES‹ TIP UYGULAMA-
LARININ ÖTES‹NE G‹‹D‹LMES‹N‹ ZORUNLU KILMAKTA OLUP
Efi‹TL‹K, SORUMLULUK, SA⁄DUYU VE SOSYAL ADALETE
DAYALI B‹R TOPLUM VE DDÜNYA ‹Ç‹N MÜCADELE ETMEY‹
GEREKT‹RMEKTED‹R.

Bence derin toplumsal eflitsizlikler bölgesel eflitsizlik-
llerin önünde gitmektedir.

Sunulan hizmetleri:
1)Hizmeti alan
2)Hizmeti veren
3)Hizmet getirece¤im diye toplumun önüne ç›kanlar

aç›s›ndan irdeleyecek dursak daha sa¤l›kl› bir de¤erlen-
dirme yapm›fl oluruz.

Hizmeti alan nüfus genç, e¤itimsiz ve örgütlü de¤il-
dir.

Hizmeti veren kesim ise genelde görev  heyecan› ve
aflk›ndan ziyade belli çerçeveler içerisinde ifl yapmakta-
d›r oysa kamu kesiminin en çal›flkan, en üretken, heye-
can› dorukta ve bezgin olmayan kimseleri buralarda is-
tihdam edilmelidir. Bölge sürgün yeri olmamal›, çal›fl-
kanlar siyasetçilerin güdümünde olmay›p devletin sun-
du¤u imkanlar› en iyi flekilde sa¤layan , insiyatif alabilen
kimseler olmal›d›r.

Y›llardan beri hizmeti getirece¤im diye toplumun
önüne ç›kanlar hem yöre halk›n› temsil edememifller
hem de devletin iyi niyetle sundu¤u imkanlar› halk›n za-
rar›na kendi yararlar›na alabilecek flekilde kullan›p halk›
bezginli¤e ve umutsuzlu¤a düflürüp devlerte de zarar
vermifllerdir. Yöre siyasetçileri “devlet baba” ya da “ha-
y›rl› evlat devleti”vatandafla ulaflt›rmamak için çal›flm›fl
gibidirler.

Bu olumsuzluklardan en fazla kad›nlar, çocuklar ve
düflük gelir gruplar› etkilenmektedirler.

AYRICA:
Bölge genelinde giderek daha da önem kazanan sa¤-

l›k sorunlar› flunlar olabilecektir:
1)Gezici tar›m iflçili¤inin getirdi¤i sorunlar: bir nüfus

y›l›n önemli bir k›sm›n› aile olarak yaflad›¤› bölgenin d›-
fl›nda, uza¤›nda ve sa¤l›k koflullar›ndan oldukça yoksun
bir flekilde geçirmektedir. Bu arada çocuklar›n e¤itimi de
aksamaktad›r

2)Hava kirlili¤i: Bölge içi göçler nedeniyle zamans›z
ve haz›rs›zl›k yakalanan kentsel yetersiz altyap› altyap›
topraktaki kirlili¤i havaya da tafl›makta toz kirlili¤inin
yan›na hava kirlili¤i de eklenmektedir. Konu ciddidir.

3)Atatürk baraj gölü ar›t›lmam›fl at›klar›n birikti¤i bir
sorunla karfl› karfl›yad›r. Durum ciddidir.

4)Nüfus art›fl› bütün öngörüleri ve hesaplar› altüst
edecek boyuttad›r.

2004 y›l› itibar›yla 10,000nüfusa düflen 
yatak say›s›
TÜRK‹YE ORTALAMASI  26,1
GÜNEYDO⁄U ORTALAMASI  13,1
2004 y›l› itibar›yla bir hekime düflen nüfus;
702    Türkiye ortalamas› iken yaklafl›k bunun iki kat›

güneydo¤u ortalamas›
2003 y›l› itibar›yla TÜRK‹YE DE kifli bafl›na sa¤l›k harca-

mas›  153,5$

Ad›yaman Sa¤l›k Panneli
18 Kas›m 2006/Ad›yaman
Yer: Esnaf Kefalet Kooperatifleri Salonu

Kat›l›mc›lar:
Dr. Yunus Turgut, 
Duygu Sucuka, Dr. Nihat Y›ld›r›m
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ÇÖZÜM

1)Atatürk’ün gösterdi¤i ça¤dafl uygarl›k düzeyinin
üstüne ç›kma sa¤l›kta da ana hedefimiz olmal›d›r.Bu
esaslar dahilinde ulusal sa¤l›k politikas› oluflturulmal›d›r.

2)Özellikle ana ve çocuklar›n sorunlar› merkeze al›n-
mal›, önceikli olmal› ve çözülmelidir. Unutmamal› ki is-
tikrarl› ve geliflmifl bir toplum yaratmak için bu flartt›r.

3)Nüfus sorunu büyük bir ciddiyetle ele al›nmal› ve
ihmal edilmemelidir. Bu yönetimde bulunan herkesin
ciddiyetle ele al›p izlemesi gereken bir sorundur.

4)Kurumlar aras›nda sinerji yarat›lmal›d›r. Herkes da-
ha iyi nas›l yapar›m, daha iyi nas›l çal›fl›r›m diye heye-
can duymal›d›r. Kamu sektöründen bafllamas› gereken

bu heyecan dalgas› bütün topluma yay›lmal›d›r. ‹nsan-
larda gelecek endiflesi olmamal›, insanlar yar›nlar›na gü-
ven içinde bakabilmelidirler. En üretken, en yarat›c›, en
çal›flkan kamu görevlileri bu bölgede istihdam edilmeli-
dir. ‹nsiyatifi olmayan, silik, illa bir siyasetçiden olur ala-
rak görev yapan devlet görevlileri olmamal›d›r. Bu tür
yöneticiler vatandafl›n devlete olan güvenini sarsmakta-
d›r.

5)K›rsal kültürün cenderesinden kurtulmal›d›r. Sürek-
li ve kaliteli e¤itim sa¤lanmal›d›r.

Batman Sa¤l›k Paneli
03.02.2007 / Batman
Yer: Kültür Merkezi Konferans Salonu

Kat›l›mc›lar:
Dr. Hasan Demir, 
Dr. Esen Ti¤iz

Panel-6

Dün Ankara’dan Batman’a gelme haz›rl›klar› içerisin-
de iken, karl› bir Ankara sabah›na uyanmam biraz yor-
mufltu düflüncelerimi.

‹ki hafta önce yapmay› planlay›p zorunlu nedenler-
den dolay› erteledi¤imiz Batman’daki sa¤l›k panelimizin
bir kez daha ertelenmesi ya da iptal edilmesi hofl olma-
yacakt›. Yo¤un kar ya¤›fl› uçufllar› etkiler mi düflüncele-
ri aras›nda iken kendimi Batman’da buldum.

Ertesi sabah da karl› bir Batman sabah›na uyand›m. 
K›fl flartlar› iflte, havan›n ne sürprizler yapaca¤› belli

olmuyor.
Urfa, Ad›yaman’dan sonra, sa¤l›k panellerimizin

üçüncüsünü Batman’da yapt›k bugün. Gerek sa¤l›k ca-
mias›, gerek yerel medyas›, gerekse sivil vatandafl›n ba-
fl›ndan beri bu panele ilgi göstermesi, Batmanl›lar›n
kendi sorunlar›na karfl› duyarl›l›¤›n›n göstergesi oldu.

‹ki hafta önce yapmay› planlad›¤›m›z bu panelin, afl›-
r› so¤uklar nedeniyle, gelen talep üzerine, ilan edilmifl
tarihinin ertelenmesi, sonras›nda yerinin de¤ifltirilmesi

ve en sonunda da saatinin de¤ifltirilmesi, taksit, taksit
duyurularla verilse de, kat›l›mc› üzerinde bir olumsuz
etki yaratt›¤› muhakkak. Bizden kaynaklanmayan bu
de¤ifliklikler elbette ki panele kat›l›m› olumsuz etkiledi.
Bir de aniden gelen kar ve so¤uk hava. Eh art›k, kat›l›m-
c›n›n minimum düzeyde olmas›n› gerektiren her fley
mevcut bulunuyor. Buna ra¤men iyi bir panel, baflar›l›
bir sunum oldu¤u kanaatindeyim. Kat›l›mc› say›s› da, bu
kadar olumsuz flarta ra¤men az denemeyecek oranda
idi.

Özellikle Batman’›n spesifik sa¤l›k sorunlar›n›n temel
bafll›klarla saptanmas›, çözüm önerilerinin dillendirilme-
si ve soru-cevap k›sm›nda konuflmac› ve kat›l›mc› dok-
torlar aras›ndaki tart›flmalar›n ilgiyle izlenmesi kayda
de¤er nitelikteydi.‹lk konuflmac›n›n Batman ‹l Sa¤l›k Mü-
dürü olmas› dolay›s›yla, flehrin sa¤l›k sorunlar› konunun
en yetkili kiflisi taraf›ndan dillendirilmifl oldu. Bununla
beraber sorgulayan bir grup sa¤l›k personelinin de kat›-
l›mc› olmas›, nitelikli bir tart›flma ortam› yaratm›fl oldu. 
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‹l Sa¤l›k Müdürü Say›n Hasan Demir’in “Güneydo-
¤u’nun sorunlar›na sahip ç›kmak isteyen birilerinin böy-
le bir panel yap›lmas› önerisiylle bizimle iletiflim kurma-
lar› bizi heyecanland›rm›flt›r, kendilerine teflekkür edi-
yoruz” fleklindeki sözleri bizi onore etmifltir.

Sadece Batman’›n ya da Güneydo¤u’nun de¤il tüm
Türkiye’nin sorunu olan sa¤l›k konusuna, kendi flehirle-
rinde sahip ç›kt›klar› ve konuyu spesifiklefltirerek çö-
züm aray›fllar› çabas›nda olduklar› için, gerek konuflma-
c›lar Say›n Hasan Demir ve Esen Ti¤iz’e gerekse kat›l›m-
c›lara; ayr›ca bu çal›flmada bize destek veren, yer temi-
ninde yard›mc› olan ve her türlü katk›y› sa¤layan ku-
rum ve kiflilere teflekkür ediyorum.

Yap›lann konuflma ve tart›flmalar sonucunda flu ko-
nular üzerinde önemle durulmas› vurgulanm›flt›r:

1. Aile planlamas›, sa¤l›k e¤itimi, ergenlik ça¤› sorun-
lar› üzerinde durma, anne-çocuk sa¤l›¤› gibi konulara
önem verilmesi

2. Yetersiz sa¤l›k kurulufllar›n›n yeterli hale getiril-
mesi

3. Kent merkezlerinde hayvan besicili¤ine izin veril-
memesi

4.Tar›msal sulamalar›n bilinçli yap›lmas›
5. Kad›n e¤timine önem verilmesi,
6. Hava kirlili¤inin önlenmesi için çal›flmalar yap›lmas›
7.Aile hekimli¤i ve koruyucu sa¤l›k hizmetlerine

önem verilmesi
8. Yayg›n olan s›tma ile mücadele edilmesi

- Temiz içme suyu ve temel ilaçlar›n sa¤lanmas›nda
s›k›nt›lar söz konusudur. 

- Afl›lama hizmetleri e¤iitimsizli¤in getirdi¤i do¤rultuda
yanl›fl de¤erlendirilmektedir.

- S›tma, flark ç›ban›, verem, hepatit-B talasemi gibi
hastal›klar ön plana ç›kt›¤›ndan bunlarla ayr› mücadele
gerekmektedir.

- Bölge genelinnde sa¤l›k kurumlar› yetersizli¤i mev-
cuttur.

Batman, Ad›yaman ve fianl›urfa’da yap›lan panellerde
de benzer sorunlar üzerinde durulmufltu. Türkiye’nin
her taraf›nda birbirinin ayn› olan bu sorunlar, Güneydo-
¤u’nun çok fazla nüfus art›fl› ve e¤itim aç›¤› nedeniyle,
bu bölgemizde biraz daha öncelikli sorunlar aras›na gir-
mektedir.

Öncelikli çözüm, e¤itime önem verilmesi, aile planla-
mas›n›n önemsenmesi ve sa¤l›k hizmetlerindeki aç›kla-
r›n minimuma indirgenme çal›flmalar›d›r.

Ekim 2006 ve fiubat 2007 tarihlerinde fianl›urfa, Ad›ya-
man ve Batman’da gerçeklefltirilen ‘Güneydo¤u’nun
Sa¤l›k Sorunlar› ve Çözüm Önerileri’ konulu panellerin
bir üst de¤erlendirmesi niteli¤indeki ‘Türkiye’nin Sa¤l›k
Sorunlar› içinde Güneydo¤u’nun yeri ve Çözüm Önerile-
ri’ konulu panel, 17 Mart 2007 günü Ankara’da, K›br›s
Türk Kültür Derne¤inde yap›lm›flt›r.

Ankara Numune Hastanesi Baflhekim Yard›mc›s› Say›n
Abdülkadir Özbek, Batman ‹l Sa¤l›k Müdür Yard›mc›s›
Say›n Deniz Akgün ve Ad›yaman ‹l Sa¤l›k Müdür Yard›m-
c›s› Say›n Mustafa Kutlu’nun konuflmac› olarak kat›ld›k-
lar› panelde flu tespitler önem kazanm›flt›r.

- Anne-çocuk sa¤l›¤› konusunda e¤itim eksikli¤i
önemli ölçüdedir.

- Pratisyen hekim yeterli orandaa olsa da uzman he-
kim s›k›nt›s› görülmektedir.

- S›kça görülen akraba evlilikleri önemli hastal›klarr›n
kayna¤›n› teflkil etmektedir.

Ankara Sa¤l›k Paneli 
17.03.2007/Ankara

Yer: K›br›s Türk Kültür Derne¤i Konferans 

Salonu
Kat›l›mc›lar: Dr. Abdülkadir Özbek, 
Dr. Deniz Akgün, Dr. Mustafa Kutlu

Panel-7
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Panel-8

GAP’› Sorguluyoruz 
31.03.2007/fianl›urfa

Yer: DS‹ Konferans Salonu
Kat›l›mc›lar: Prof. Dr. Mehmet Ali Çullu, 
Vedat Melik, Müfit Yetkin, Gökhan Günayd›n,
Niyazi Kahveci, Atilla Ataman, Hasan Macit

31 Mart 2007 tarihinde fianl›urfa’da, fianl›urfa Ziraat
Mühendisleri Odas› ile birlikte organize etti¤imiz “GAP’›
Sorguluyoruz” bafll›kl› panelimizi büyük bir ilgi ve yo¤un
atmosfer içinde gerçeklefltirmifl olduk. Çok önemli ve
büyük bir Devlet projesi olan GAP’› detayl› biçimde tar-
t›flmak, GAP ne imifl, ne olmufl, ne olmas› gerekiyormufl,
ne olmam›fl sorular›na cevap aramak istedik. 

Bu paneli ilk kurgulad›¤›m›z zaman amaç; her ne ka-
dar bir Devlet projesi olsa da siyasi iradenin yön verdi¤i
bir çal›flma olmas› sebebiyle, Proje sürecinde iktidarda
bulunmufl olan siyasi partileri bir araya getirerek, bir
masaya davet ederek, GAP konusunda söylemek iste-
diklerini kamuoyu ile paylaflmaya yönlendirmek idi.

CHP, DYP, DSP,, ANAVATAN, AKP, MHP ile yapt›¤›m›z
yaz›flmalarda MHP d›fl›ndaki partiler bu panele kat›l›mc›
oldular. Milliyetçi söylemi ve ülkenin her kar›fl›na sahip
ç›kma politikalar›ndan flüphemiz olmayan MHP’nin de
bu çal›flmada yer almas›n› isterdik ama bir yerlerde bir
iletiflim eksikli¤i oldu¤unu düflünerek cevaps›z kalmala-
r›na sayg› gösterdik.

Siyasi partilerle birlikte bu panele önemli katk› sa¤-
layaca¤›na inand›¤›m›z Ziraat Mühendisleri Odas› Genel
Baflkan› Say›n Gökhan Günayd›n’› da davet ettik.

Konuflmac›lar flu flekilde olufltu; Müfit Yetkin (AKP),
Vedat Melik (CHP), Hasan Macit (DSP), Atilla Ataman
(DDYP), Niyazi Kahveci (ANAVATAN), Gökhan Günayd›n
(ZMO).

Panel salonu her ne kadar bir siyaset meydan› olma-
sa da ufak tefek siyasi at›flmalar kaç›n›lmazd› ve öyle de
oldu. Oturum Baflkan›, Harran Üniversitesi Ziraat  Fakül-
tesi Dekan› Say›n Mehmet Ali Çullu, daha önce birlikte
GAP konulu baflka bir çal›flma yapt›¤›m›z de¤erli bir aka-
demisyendir. Kendisinin bir bilim adam›na yak›fl›r tutum
ve davran›fl› sayesinde panel esnas›ndaki ufak tefek si-
yasi ç›k›fllar olgunlukla geçifltirilmifltir.

500 kiflilik DS‹ Konferans Salonunun bir ara tamama
yak›n doldu¤u gözlemlenebiliyordu. Panel izlemek yeri-
ne d›flar›da ayaküstü sohbet etmeyi tercih edenleri de
düflününce, kap›daki davul zurna en az 500 kifliyi karfl›-
lam›fl bulunuyor. Salona geldi¤imde karfl›laflt›¤›m ilk

sürprizdi davul-zurna ekibi. Salonun çelenklerle dolmufl
olmas› ise yine beklemedi¤im bir görüntü idi.

Panel izlemek zordur. Bir konser izlemek için insan-
lar birbirini çi¤neyebiliyorken bir panele kat›lmak hiç de
cazip gelmeyebiliyor. Bu da tamamen, bizi ilgilendiren
toplumsal konulara duyarl›l›¤›m›zla do¤ru orant›l› bir
yaklafl›md›r. Ya da önemli konular›m›za ne kadar duyar-
l› oldu¤umuzun bir göstergesidir.

Son derece kaliteli bir atmosferde ifllenen panel yak-
lafl›k dört buçuk saat sürdü. Bafl›nda puflileriyle oturan
k›rsal insan›ndan tak›m elbiseli-kravatl› bürokratlara ve
az say›da da olsa bayanlara kadar tüm izleyiciler büyük
bir merakla sonuna kadar ilgiyle izlediler paneli.

Muhalefet cephesindeki panelistlerin elefltirileri kar-
fl›s›nda iktidar mensubu panelist AKP fianl›urfa Milletve-
kili Say›n Müfit Yekin’in her soruya sakin ve k›zmadan
cevap vermesi, diyaloga dayal›, elefltiriye aç›k bir siyasi
tablo örne¤i idi. 

Tart›flma ve sorgulamalar›n sonunda var›lan sonuçlar
özetle flu flekilde olmufltur:

-Çoraklaflmay› önlemek için vahfli sulamadan vaz
geçilmeli, çiftçiye bu konuda e¤itim verilmeelidir.

-Tar›ma yeterli destek verilmemektedir ve tar›msal
alt yap› yetersizli¤i vard›r.

-Yak›n geleccekteki su s›k›nt›lar›na karfl› suyun çok
dikkatli kullan›lmas› gereklidir.

-Köy Hizmetlerinin kapat›llmas› hata olmufltur.
-KÖYDES Projesi baflar›s›z olmufltur.
-GAP’›n unutulmufl oldu¤u görülmektedir.
-Birr tar›m ve sulama projesi olan GAP’ta sulama ya-

t›r›mlar› henüz %12 gerçekleflmifltir.
-GAP’›n önemi üüzerinde durulmal› ve bir an evvel ta-

mamlanmal›d›r.
“GAP’› Sorguluyoruz” panelini, mümkün olabilirse, k›-

sa bir süre sonra ayn› kadroyla Ankara’da tekrarlamak
dile¤iyle paneli bitirmifl olduk.
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GAP’› Sorguluyoruz 
03.06.2007/Ankara

Yer: Milli Kütüphane Konferans Salonu
Kat›l›mc›lar: Yücel Erdener, Gürol Ergin, 
Necati Albay, Atilla Ataman, Gökhan Günayd›n

CHP ad›na konuflan Prof. Dr. Gürol Ergin ise GAP’›n ta-
mamlamas›ndan önce Güneydo¤u Bölgesinde bir top-
rak reformunun flart oldu¤unu ileri sürerek iktidara gel-
diklerinde bu konulardaki projelerinden bahsetti.

DSP ad›na konuflan DSP milletvekili Necati Albay,
Ecevit’in politikalar› üzerinde durarak Köy Hizmetlerinin
kapat›lmas›n›n hata oldu¤unu, KÖYDES Projesinin bafla-
r›l› olamad›¤›n› belirtti.

Panelin soru-cevap k›sm›nda ise, siyasetin oldu¤u
yerde kaç›n›lmas› mümkün olmayan k›sa k›sa da olsa
karfl›l›kl› polemikler yafland›.

Türkiye’nin tar›m politikalar›ndan toprak reformuna
kadar birçok ayr›nt›n›n konufluldu¤u panelde üzerinde
durulan önemli bafll›klar özetle flu flekilde idi:

-Çoraklaflmay› önlemek için vahfli sulamadan vazge-
çilmeli, çiftçiye bu konuda    e¤itim veriilmelidir.

-Tar›ma yeterli destek verilmemektedir ve tar›msal
alt yap› yetersizli¤i vard›r.

-Yak›n geelecekteki su s›k›nt›lar›na karfl› suyun çok
dikkatli kullan›lmas› gereklidir.

-Köy Hizmetlerinin kapaat›lmas› hata olmufltur.
-KÖYDES Projesi baflar›s›z olmufltur.
-GAP unutulmufl durumdad›r, tamamlanmas› flflartt›r.
-Bir tar›m ve sulama projesi olan GAP’ta sulama ya-

t›r›mlar› henüz %17-18 gerçekleflmifltir. 
-Güneydo¤u Anadolu Bölgesinde bir toprak reformu

gerekmektedir.

31 Mart 2007 tarihinde fianl›urfa’da, Güneydo¤um
Derne¤i ile Ziraat Mühendisleri Odas› fianl›urfa fiubesinin
birlikte düzenledi¤i “GAP’› Sorguluyoruz” paneli bu defa
Ankara’da gerçeklefltirildi.

Bu çal›flmadaki as›l amaç, çok önemli ve büyük bir
Devlet projesi olan GAP’› detayl› biçimde tart›flmak, GAPP
ne imifl, ne olmufl, ne olmas› gerekiyormufl, ne olmam›fl
sorular›na cevap aramak;. 

Ve
Her ne kadar bir Devlet projesi olsa da siyasi irade-

nin yön verdi¤i bir çal›flma olmas› sebebiyle, Proje süre-
cinde iktidarda bulunmufl olan  siyasi partileri bir araya
getirerek, bir masaya davet ederek, GAP konusunda
söylemek istediklerini kamuoyu ile paylaflmaya yönlen-
dirmek idi. 

‹lk baflta DYP, ANAVATAN, CHP, DSP, MHP, AKP VE Zi-
raat Mühendisleri Odas›’n›n konuflmac› olarak davet
edildi¤i panel Urfa’da DYP, ANAVATAN, CHP, DSP, AKP VE
ZMO aras›nda tart›fl›lm›flt›r. Ankara’da ise DYP, CHP, DSP,
ZMO temsilcileri panelist olarak bulunmufltur.

2 Haziran 2007 tarihinde, Ankara Bahçelievler sem-
tindeki Milli Kütüphane’de, Güneydo¤um Derne¤inin or-
ganizasyonuyla gerçeklefltirilen panelde, GAP’›n yap›m›
aflamas›nda iktidarda bulunan siyasi partilerin temsilci-
leri konuflmac› olarak bulundular.

AKP’nin temsilcisinin son anda kat›l›mc› olamayaca-
¤›n› bildirdi¤i panelin konuflmac›lar› Atilla Ataman (DYP),
Gürol Ergin (CHP), Necati Albay (DSP) ve Gökhan Günay-
d›n (ZMO) idi. Önceki dönemde ‹stanbul DSP Milletvekili
olan Yücel Erdener’in yönetti¤i panelde Ziraat Mühen-
disleri a¤›rl›kl› olmak üzere oldukça ilgili bir izleyici kit-
lesi dikkat çekiyordu.

Ayr›ca tüm konuflmac›lar ve oturum baflkan› Ziraat
Mühendisi idi.

Ziraat Mühendisleri Odas› Baflkan› Gökhan Günayd›n,
Türkiye’nin tar›m politikalar›n›n yetersizli¤i, suyun öne-
mi, GAP’›n yar›m bekletilmekte oldu¤u üzerinde durdu. 

DYP Genel Sekreter Yard›mc›s› Atilla Ataman Türk
Milliyetçili¤inin GAP’a sahip ç›kmaktan geçti¤ini, GAP’›n
bilinçli ve kas›tl› olarak yar›m bekletilmekte oldu¤unu
söyledi.

Panel-9
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27 Ekim 2007 tarihinde Batman’da Güneydo¤um
Derne¤i taraf›ndan; 

28 Ekim 2007 tarihinde Midyat’ta Güneydo¤um Der-
ne¤i ile M‹DER (Midyat Kültür, Sanat, Çevre ve Dayan›fl-
ma Derne¤i) taraf›ndan ortaklafla düzenlenen “Türkiye,
Güneydo¤u ve ‹limizde (ilçemizde) e¤itim” konulu pa-
nelde Güneydo¤u’daki e¤itim sorunlar› tart›fl›lm›flt›r. 

Batman’daki panele 19 May›s Üniversitesi ö¤retim
üyelerinden Prof. Dr. Abdurrahman Aksoy ile Batman ‹l
Milli E¤itim Müdür Yard›mc›s› Mehmet Ali Atalay Konufl-
mac› olara kat›lm›flt›r.

Midyat’taki panelde ise Prof. Dr. Abdurrahman Ak-
soy, Midyat E¤itim-Bir Sen temsilcisi Mehmet Y›ld›z ve
Midyat Narl› köyü ö¤retmeni Esmer Akan konuflmac› ol-
mufltur.

-Terörü aflman›n en önemli silah› e¤itimdir, kad›n›n
e¤itilmesi ve ön plana ç›kar›lmas›d›r, çocuklar üzerinde
durulmas›d›r vurgular›n›n yap›ld›¤› her iki panelde de
Türkiye’nin e¤itim sorunlar›na de¤inilerek, Güneydo-
¤u’daki e¤itim sorunlar› ve detay›nda da Midyat ve Bat-
man’daki e¤itim sorunlar› konuflulmufltur.

-Güneydo¤u’nun e¤itim sorunlar›n›n Türkiye’deki
e¤itim sorunlar›ndan farkl› olmad›¤› belirtilmekle birlik-
te, Bölgede k›z çocuklar›n›n e¤itimde geri planda kal›fl-

lar› ile okul öncesi e¤itim konular› üzerinde yo¤unluklu
olarak durulmufltur.

-Çok çocuklu aile ortamlar›, yokksulluk, yeterli say›da
okul ve derslik olmay›fl› Güneydo¤u’nun önemli e¤itim
s›k›nt›lar› olarak ön plana ç›km›flt›r.

-Kalabal›k s›n›flar, ikili e¤itim, ö¤retmen eksiklli¤i,
okullardan fazla dershanelere önem verilmesi milli e¤iti-
min tüm ülkede topyekûn baflar›s›zl›¤›n› getirmektedir.

-Güneydo¤u’da Devlet e¤itimle ilgili baz› uygulama
ve çal›flmalar yapsa da çok fazla nüfus art›fl›, okul ça¤›n-
daki nüfusun önemli miktarda oluflu ve okullar›n veli
deste¤inden yoksun kal›fl› e¤itimdeki sorunlar›n afl›labil-
mesini kolay k›lmamaktad›r.

-Bölgede mezra ad› verilen birbirinden uzak yerle-
flimler de e¤itim hizmeti götürülmesini zorlaflt›rmakta-
d›r. Bu nedenle Yat›l› Bölge Okullar› ve Tafl›mal› E¤iitim
seçenekleri üzerinde durulmaktad›r. Ancak flu ana ka-
dar yap›lan bu anlamdaki çal›flmalar henüz yeterli de¤il-
dir.

-Yine bölgede k›z çocuklar›n›n e¤itim imkânlar›n›n
bilhassa k›rsal kesimlerde ellerinden al›nd›¤›, bunun
önüne geçilebilmesi için yapt›r›mlar olmas› gerekti¤i
vurgulanm›flt›r. 

-‹lkokula Türkçeyi bilmeden geleen çocuklar için, ana
s›n›f› denilen okul öncesi e¤itim uygulamas› henüz ye-
terli de¤ildir ve mutlaka yayg›nlaflt›r›lmas›, özellikle k›r-
sal kesimde bunun üzerinde durulmas› gerekmektedir.

-Okullar›n araç gereç yoksunlu¤u ders yapabilme
flartlar›n› zorlaflt›rmaktad›r. Kütüphanesi olan ancak kü-
tüphanesinde bir tane bile kitap bulunmayan birçok
okul vard›r. Köylerde ö¤rencinin k›rtasiye ihtiyaçlar› bile
ö¤retmeni ilgilendirmektedir. 

-Do¤u ve Güneydo¤u’daki ö¤retmen maafllar›n›n di-
¤er bölgelerdekinden farkl› olmas› gerekmektedir. 

-Tar›msal hasat zamanlar›nda okul çocuklar› tar›m ifl-
çiisi olarak çal›flt›r›lmakta, böylece okullar›ndan geri kal-
maktad›rlar. Bunun önüne geçilmesi gerekmektedir.

Güneydo¤u’daki e¤itim sorunlar› özetle bu flekilde
tart›fl›lm›flt›r.

Panel-10-11

Batman – Midyat E¤itim 
27.10.2007/Batman
Yer: Zübeyde Han›m ‹lkö¤retim Okulu Konferans
Salonu
Kat›l›mc›lar: Prof. Dr. Abdurrahman Aksoy,
Mehmet Ali Atalay

28.10.2007/Midyat
Yer: MAT‹AT Otel Konferans Salonu
Kat›l›mc››lar: Prof. Dr. Abdurrahman Aksoy,
Mehmet Y›ld›z, Esmer Akan
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Güneydo¤u’daki e¤itim durumunu mercek alt›na al-
mak ve irdelemek amac›yla, Güneydo¤u’nun farkl› il ve
ilçelerinde paneller yapmaya devam ediyoruz.

16 Kas›m 2007 günü, Ad›yaman Halk E¤itim Merke-
zinde gerçeklefltirdi¤imiz “Türkiye, Güneydo¤u ve Ad›-
yaman’da E¤itim” konulu panelimizin konuflmac›lar›;

22. Dönem Bal›kesir Milletvekili Turhan Çömez, 
Ad›yaman Fevzi Çakmak ‹lkö¤retim Okulu Müdür

Yard›mc›s› Ahmet Korkmaz,
Ad›yaman Sincik Dilektepe  ‹lkö¤retim Okulu Ö¤ret-

meni Ercan Oruçhan idi.
Okul Müdürleri, ö¤retmenler, ö¤renciler ve velilerden

oluflan büyük bir kalabal›k taraf›ndan izlenen panel,
Ad›yaman bas›n› taraf›ndan da oldukça ilgi gördü.

Sayg› duruflu, istiklal marfl› ve aç›l›fl konuflmas›ndan
sonra konuflmac›lar s›ras›yla bilgi ve birikimlerini salon-
daki kalabal›kla paylaflt›lar. Oturumu yöneten Say›n Tur-
han Çömez, bir ara, izleyiciler aras›ndaki ö¤rencilerin bir
k›sm›n› kürsüye davet ederek mikrofonu onlara b›rakt›.
Ö¤rencilerin dile getirdikleri sorunlar da konuflmac›lar›n
s›ralad›¤› sorunlardan çok farkl› de¤ildi.

Yaklafl›k iki y›ld›r sürdürdü¤ümüz, köy okullar›n›n
sorunlar›na duyarl› olabilme yaklafl›m›m›z do¤rultusun-

da yaz›flt›¤›m ve haberleflti¤im baz› ö¤retmenleri panel
salonunda görünce oldukça duyguland›m. Hepsi de
Anadolu’nun de¤iflik yerlerinden gelmifl Güneydo-
¤u’nun de¤iflik köy okullar›nda hizmet vermeye çal›flan
p›r›l p›r›l gençler. ‹çlerinde mast›r yapanlar› bile var. Bu
tür görevler hiç ayr›m gayr›m yap›lmadan, Devlet bü-
yüklerinin çocuklar›na kadar da¤›t›labilse keflke…

Köy okullar›n›n sorunlar›n› dile getirmek üzere ko-
nuflmac› olan Say›n Ercan Oruçhan aslen Denizlili. Ad›ya-
man-Sincik’te bir köy ö¤retmeni kendisi. Ayn› flekilde o
kadar çok ö¤retmen var ki hem Ad›yaman’da hem de
civar il ve ilçelerin köylerinde. Onlar›n Türkiye için, Gü-
neydo¤u için ne kadar önemli olduklar›n› herkesin kav-
ramas› gerekir. Bu gençlerin de¤eri, bu tür görevlerden
kaçmaya çal›flanlarla k›yasland›¤› zaman daha iyi anla-
fl›lacakt›r.

Ad›yaman ve Güneydo¤u’da e¤itim konusu ifllenir-
ken konuflulanlar ve dile getirilen sorunlar, üç hafta ön-
ce Batman ve Midyat’taki e¤itim panellerimizde vurgu-
lanan sorunlardan çok farkl› de¤ildi. 

Panel-12

Ad›yaman E¤itim
16.11.2007/Ad›yaman

Yer: Halk E¤itim Merkezi Konferans Salonu
Kat›l›mc›lar: Turhan Çömez, Ahmet Korkmaz,
Ercan Oruçhan



Özetle s›ralamak gerekirse;
1.Gerek il ve ilçelerdeki gerekse de köylerdeki

okullarda ok fazla fiziksel eksiklikler söz konusu-
dur. Bina, derslik, araç, gereç, vs. Ad›yaman, bina
yetersizli¤i bak›m›ndan Türkiye’de 5. s›rada yer al-
maktad›r. (Bodrum kat›nda bile ders yap›yoruz di-
yor bir okul müdürü).

2.Okullarda genellikle kütüphane yoktur. Varsa
da kitap yoktur.

3.Ad›yaman genelinde 40 bin aile tar›m iflçisi
olarak çal›flmakta, bu durum ö¤rencinin okula de-
vaml›l›¤›n› olumsuz yönde etkilemektedir.

4.En fazla iki y›l kal›p tayin ç›kartarak giden ö¤-
retmenlerden dolay› ö¤retmen s›k›nt›s› yaflanmak-
tad›r. Kal›c› ö¤retmen konusunda yeni uygulama-
lara ihtiyaç duyulmaktad›r.

5.Bilhassa köy okullar›nda rehberlik hizmeti yoktur
ve bu uygulamaya ihtiyaç vard›r.

6.Yine köy okullar›nda Lojman s›k›nt›lar› had safha-
dad›r.

7.Okullarda aile planlamas›, velilerin bilinçlendirilme-
si çal›flmalar›na a¤›rl›k verilmelidir.

8.Okul öncesi e¤itim konusundaki çal›flmalar henüz
yeterli de¤ildir. Okul öncesi okullaflma oran› %12, okul
dönemi okullaflma oran› %88’dir (bu oran Türkiye için
%90’d›r). 

9.S›n›flar çok kalabal›k olup 110 kifliyle ders yapan s›-
n›flar mevcuttur. Bu da bina yetersizli¤inden kaynaklan-
maktad›r.

10.Mezra ad› verilen üç-befl haneli yerleflim biçimle-
ri e¤itimde hizmet götürmeyi zorlaflt›rmaktad›r. Bölge
yat›l› okullar› ve tafl›mal› e¤itim çözüm gibi görülse de
onlar›n da olumsuz yönleri mevcuttur. Mezra türü yer-
leflim yerleriyle ilgili yeni projeler düflünülmesi, toplu-
laflt›rma fleklinde yaflamaya yönelinmesi her alandaki
hizmet götürmeyi kolaylaflt›rabilir.

11.K›z çocuklar›n›n e¤itimde geri planda b›rak›lmas›
di¤er baz› iller kadar olmasa da Ad›yaman’da da söz ko-
nusudur. Bu konuda da ailelere özel takiple yapt›r›mc›
uygulamalar getirilebilir.
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16 Kas›m 2007 günü Ad›yaman’daki “Türkiye ve Gü-
neydo¤u’da E¤itim” konulu panelimizin ard›ndan, ertesi
gün Urfa’daki hayvanc›l›kla ilgili panelimizi gerçeklefltir-
dik.

Geçti¤imiz Bahar-Yaz aylar›nda fianl›urfa ve Anka-
ra’da yapm›fl oldu¤umuz “GAP’› Sorguluyoruz” adl› pa-
nelimizin ard›ndan, fianl›urfa’dan, hayvanc›l›kla ilgili bir
çal›flman›n da yap›lmas› yönünde bir talep gelmiflti. Bu
talebi de¤erlendirdik ve Harran Üniversitesi Ziraat ve
Veteriner Fakülteleri ile birlikte, 17 Kas›m 2007 tarihin-
de, fianl›urfa’da, “GAP’ta Hayvanc›l›k Sorunlar›” adl› bir
panel düzenledik

Konuuflmac›lar;
Harran Üniversitesi Ziraat Fakültesinden 
Yrd. Doç. Dr. Seyrani Koncagül
Ö¤r. Gör. Dr. Dilek Özer
Harran Üniversitesi Veteriner Fakültesinden
Yrd. Doç. Dr. fiükrü Gürler
Yrd. Doç. Dr. Fikriye Ekmen 
Bolu ‹l Tar›m Müdürü Mehmet Altun idi.
Oturum Baflkanl›¤›n› ise yine Harran Üniversitesi Ve-

teriner Fakültesinden Doç. Dr. Faruk Aral yapt›.
Arzu etti¤imiz oranda kat›l›mc› olmasa da amac›na

ulaflm›fl bir çal›flma oldu. Üniversiteden Akademisyen-
ler, Belediye Baflkan Yard›mc›s› Mehmet Fevzi Yücetepe,
fianl›urfa Merkez Tar›msal Kalk›nma Kooperatifi Yöne-
tim ve üyeleri, vatandafllar ve Urfa medyas› taraf›ndan
izlenen sunumlar, GAP’ta hayvanc›l›k sektörüne oldukça
faydal› olabilecek türdendi. 

Bu çal›flma ileriki günlerde yap›lmas› planlanan ma-
¤ara hayvanc›l›¤› ile ilgili bir baflka çal›flman›n tetikleyi-
cisi oldu¤u için bizim aç›m›zdan önem arz etmektedir.

***

Panelistlerin s›ras›yla yapt›klar› sunumlar›ndan ç›ka-
r›lan özet sonuçlar flu flekiildedir:

-Türkiye sütçülü¤ünün gerçek yöneticileri kad›nlar-
d›r. Süt sektöründe daha kaliteli üretim için kad›nlar›n
e¤itim düzeyinin yükseltilmesi, bilhassa k›rsal kesimde-
ki kad›nlara e¤itim verilmesi flartt›r.

- Güneydo¤u’nun kalk›nabilmesi için hayvanc›l›¤a ih-
tiyaç duyulmaktad›r. Yeni istihdam alanlar›n›n yarat›la-
bilmesi için de hayvanc›l›¤›n desteklenmesi gerekmek-
tedir. Hayvan besicili¤i kadar hayvansal ürünlerin halka
sunumu ve halk sa¤l›¤› üzerindeki etkileri de önemlidir. 

- Mera ve bak›m-besleme, iflletme büyüklü¤ü, hay-
vanc›l›kla ilgili kurum ve kurulufllar›n birbirleriyle ileti-
flim kurmaks›z›n çal›flmalar›, hayvanc›l›kla ilgili kredile-
rin yetersiz ve flartlar›n a¤›r olmas›, üretici birliklerinin
yap›s›n›n birlik amac›na uygun olarak oluflturulamama-
s›, hayvan bar›naklar›n›n uygun olmamas›, hayvanc›l›¤a
dayal› sanayinin geliflmemifl olmas›, fiyat politikalar›n-
daki hatalar ve yanl›fll›klar, hayvanc›l›k teflviklerinin ye-
terli olmamas› ve hayvan ›slah›na yönelik çal›flmalar›n
yetersiz olmas› gibi faktörler GAP Bölgesinde hayvanc›-
l›¤›n gerileme nedenleridir. Bu konularda tedbirler al›n-
mas› gerekmektedir.

-Hayvanc›l›k yeterli ve sa¤l›kl› yap›lamad›¤› için, top-
lum bireylerinin hayvansal g›dalardan yararlanma ola-
naklar› da s›n›rl›d›r.

- K›rsal kesimden göç alan flehir merkezindeki evler-
de hayvanc›l›k yap›lmaktad›r. Son zamanlarda Belediye
taraf›ndan yap›lan çal›flmalarla flehir içindeki hayvan
besicili¤i azalt›lm›flt›r.

-Hayvan bar›naklar›n›n temiz, bak›ml› ve havadar ol-
mas› gerekmektedir. 

- fianl›urfa civar›ndaki ma¤aralarda çok say›da hay-
van besicili¤i yap›lmaktad›r. Ma¤aralardaki hayvanlar›n
sa¤l›kl› ortamlara tafl›nmas› için çal›flmalar yap›lmal›d›r.

***

Bu panelimizde bize do¤rudan ya da dolayl› destek
veren herkese, fiair Nabi Kültür Merkezi Salonunu tahsis
eden fianl›urfa Belediyesine, çal›flman›n bafl›ndan beri
özverili katk›larda bulunan Harran Üniversitesi Ziraat Fa-
kültesi Dekanl›¤›na, ayr›ca Veteriner Fakültesi Dekanl›¤›-
na, Bolu’dan bu panel için gelen Bolu ‹l Tar›m Müdürü
Mehmet Altun’a ve di¤er konuflmac›lara teflekkür ederiz.

Urfa Hayvanc›l›k Sorunlar›
17.11.2007/fianl›urfa
Yer: Belediye fiair Nabi Konferans Salonu
Kat›l›mc›lar: Prof. Dr. Ahmet Ruhi Mermut, 
Yrd. Doç. Dr. Seyrani Koncagül, 
Yrd. Doç. Dr. fiükrü Gürler, Yrd. Doç. Dr. Fikriye
Ekmen, Ö¤r. Gör. Dr. Dilek Özer, Mehmet Altun
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Kas›m 2007 ay› içerisinde, fianl›urfa’da yapt›¤›m›z

“GAP’ta Hayvanc›l›k Sorunlar›” panelimizin arkas›ndan, bu

konunun daha da derinliklerinde buluyoruz kendimizi.  

Bu sabah döndüm Urfa’dan. S›ca¤› s›ca¤›na yazmak is-

tesem de tüm çal›flmalar›n özetini, o kadar kolay olmu-

yor flu yazma ifli.

Bu defaki Urfa seyahatimde iki çal›flma hedefimiz var-

d›. 

-Birincisi Urfa’daki ma¤ara besicili¤ini mercek alt›na

almak; 

-‹kincisi “Türkiye ve Güneydo¤u’da E¤itim” konulu pa-

nellerimizin Urfa-Birecik’teki fl›kk›n› gerçeklefltirmek..  

17 Ocak Perflembe sabah› Urfa’ya indi¤im zaman ga-

zeteci Gül San arkadafl›m gelip beni ald›. Çal›flma yapaca-

¤›m›z ekiple buluflma adresimiz, 500 üyeli K›rsal Kalk›nma

Kooperatifi’nin bürosu idi.  

Bugün yapaca¤›m›z çal›flma fianl›urfa’n›n hemen yan›

bafl›ndaki ma¤aralarda yap›lan besi hhayvanc›l›¤›n›n di¤er

ad›yla hayvan besicili¤inin incelenerek bu kesimdeki üre-

ticilerin sorunlar›n› dile getirmek amac›n› tafl›maktad›r.

Ayr›ca ma¤ara besicili¤inin daha sa¤l›kl› ortamlara tafl›n-

mas› konusunda bafllat›lm›fl olan bir projenin devam› yö-

nünde katk› sa¤lam›fl olaca¤›z. 

Besiciler Baflkan› R›zvan R›zvano¤lu’nun bize ikram et-

ti¤i Urfa usulü kahvalt›y› yaparken ekibin tamamlanma-

s›n› bekledik. Ve herkes gelince ma¤aralara do¤ru yola

ç›kt›k. Ekibimiz 11 kifli. Bazen besiciler de kat›l›nca 15-

20’yi buluyoruz.  

Harran Üniversitesi Ziraat Fakültesi Dekan› Prof. Dr.

Mehmet Ali Çullu, Zootekni Bölüm Baflkan› Doç. Dr. Turgay

fiengül, Zootekni Bölümü Hayvanc›l›k Yetifltiricili¤i ve Isla-

h› Anabilim Dal› Ö¤r. Üyesi Yrd. Doç Dr. Seyrani Koncagül,

Ziraat Mühendisi Ahmet Koncagül, Gazeteci Gül San, Mu-

hammet Taflc›lar, K›rsal Kalk›n-

ma Kooperatifi Baflkan› R›zvan

R›zvano¤lu,  ben ve di¤erleri in-

celeme ekibi olarak yola ko-

yulduk. 

Ma¤aralar›n önüne gitti¤i-

miz zaman Baflkan›n arad›¤›

besiciler üç-befl dakika içinde

ma¤aralar›n›n önünde bizi

bekliyorlard›. 

Urfa’n›n etraf›nda bulunan

çok say›daki ma¤arada besici-

lik yap›ld›¤›n› duyuyordum

ama bu kadar oldu¤unu bilmi-

yordum. Urfa’n›n bat› yönün-

de, yani Antep ç›k›fl›na do¤ru,

Yakubiye semti denilen yerde,

evlerin bitti¤i k›s›mda hemen

ma¤aralar bafll›yor. Hafif yük-

seltili da¤l›k k›s›m tamamen ma¤aralardan oluflmufl. Bu-

rada yaflayanlar, burada hayvanc›l›k yapanlar, ve burada-

ki ma¤aralar... O kadar farkl› bir dünya ki, görmek laz›m.

‹ç içe, yan yana, tamamen ma¤aralardan oluflmufl büyük

bir yap›. 

Ma¤aradan ma¤araya geçerken, besicilerin baflkan›

olan R›zvan R›zvano¤lu ile sohbet ederek bilgi almaya ça-

l›fl›yoruz. Muhammet arkadafl her ayr›nt›y› çekime al›r-

ken ara ara da röportajlar yap›yor.  

Ma¤aralar› bar›nd›ran yap› üç vadiden olufluyor. Bafl-

kan›n deyimiyle birinci, ikinci, üçüncü dere. Birinci derede

94 ma¤ara, ikinci derede 110 ma¤ara, üçüncü derede 206

ma¤ara olmak üzere toplam 410 ma¤ara bulunuyor.

Bunlardan sadece 60-70 kadar›nda besicilik yok, di¤erle-

rinin hepsinde besicilik yap›l›yor. Beslenmekte olan bü-

yükbafl hayvanlar›n say›s› her zaman küçük bafl hayvan-

lar›n say›s›ndan daha fazla.  

22

Ma¤ara Gezisi
Ve Urfa Ma¤aralar›nday›z 

17.01.2008/fianl›urfa
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Bu çal›flmaya bafllarken bu kadar flafl›raca¤›m› hiç dü-

flünmemifltim. Çok say›da ma¤ara ve büyük bir besicilik

potansiyeli. Sadece beni de¤il di¤er arkadafllar› da flafl›rt-

m›fl gözüküyordu. fiu an Kurban bayram› sonu olmas› ne-

deniyle hayvanlar›n say›s› oldukça azalm›fl.

Her ma¤aran›n önüne iki-üç çoban köpe¤i zincirle

ba¤lanm›fl. Çobanlar›n susturmak isteyifllerine ald›r›fl et-

meden bütün haflmet ve dehfletleriyle üzerimize do¤ru

havlamalar› kuflkusuz hepimizi ürküttü. Ma¤aran›n kap›-

s›ndan girince hiç görmedi¤imiz bir manzara karfl›m›zda

duran. Girifle yak›n yerlerde çoban yata¤›, bazen de dö-

flenmifl fleklilde göze çarpan çoban odas›. Devam›nda

yem torbalar› ve hayvan a¤›llar›. A¤›llar›n içerisinde ma-

sumca bakan hayvanlar. Ve çok a¤›r bir koku. Bu koku-

ya birkaç dakika bile dayanabilmek mümkün de¤il. ‹çeri-

de çuvallar halinde yem, diflar›da ise genellikle çuvallar

halinde hayvan gübresi. Bunlar da ayr›ca sat›l›yor.  

Üniversiteden gelen arkadafllarla ma¤ara besicili¤i ko-

nusunda, Fakülte bünyesinde bir dal aç›labilece¤ini bile

konufluyoruz. Gerçekten incelemeye ve üzerinde durul-

maya de¤er. Sa¤l›ks›z ortamlarda salt et üretmek amaçl›

beslenen hayvanlar›n sa¤l›¤a ne kadar yararl› oldu¤unun

bilimsel biçimde incelenmesi konuya ayr› bir boyut kata-

bilir.

Besiciler genellikle flehirde oturuyorlar ve hayvanlar›n

bafl›nda birer çoban bulunduruyorlar. Kimisi de hem be-

sici hem çoban rolünde. Bu roldeki Mahmut Altun ile ko-

nufluyoruz ma¤aran›n önünde. “Bu ma¤ara bize aittir” di-

yor. “Kaç yafl›ndas›n?” soruma “Kaç yafl›nda gösteriyo-

rum?” diye yan›t veriyor. “40-45 gösteriyorsun ama 30

musun yoksa?” dedim, 34 oldu¤unu söyledi. “‹flte bu ifl in-

san› böyle çabuk

yaflland›r›yor” diye

de üzüntüsünü ifa-

de etti. 

Bir baflka besici

Mehmet Tatl›dil ile

konufluyoruz. “Üç

y›lda üretimimiz

310 büyükbafltan

70’e düfltü” diyor. Yafl› büyük ama kendisi çocuk kadar

gözüken çoban›n maafl›n› merak ediyorum. 400-450 lira.

“Yaz›k bunlara, flu flartlarda bu paraya çal›fl›l›r m›? Biraz

daha art›r sen bunlar›nn maafl›n›” dedi¤imde “Biz de ma¤-

duruz çünkü sürüm yok, et para etmiyor, yem pahal›,

devletten hiç bir katk› yok” diye yak›n›yor. 

Her iki besiciye de, afla¤›da organize bir hayvanc›l›k

bölgesi yap›lma projesi oldu¤unu, bu proje gerçekleflirse

ma¤aradan ç›k›p orada hayvanc›l›k yapmay› isteyip iste-

mediklerini sordu¤umda, tabi ki afla¤›y› tercih edecekle-

rini, burada hayvanc›l›k yapman›n çok zor oldu¤unu söy-

lediler. 

Baflkan›n belirtti¤ine göre, ma¤aralar bölgesi S‹T alan›

ilan edilmifl. O nedenle ma¤aralardaki besicilik “Organize

Besicilik Bölgesi” ad› alt›nda bir baflka yere tafl›nacakm›fl.

Ama hangi ödenekle, hangi zamanda, çok da net de¤il.

Bilgi ald›¤›m›z kifliler, ma¤aradaki besicilikte üreyerek

ço¤alma olay› olmad›¤›n› söylüyor. Üreme ifli baflka yer-

lerde oluyor, biraz büyüyen hayvan, besici taraf›ndan sa-

t›n al›narak ma¤araya getiriliyor ve kesim zaman›na ka-

dar, 6 ay veya bir y›l burada besleniyor. Türkiye’nin her

taraf›na, özellikle Ankara ve ‹stanbul’a buradan et gönde-

riliyor. 

Yapt›¤›m›z bu çal›flma ve çekim, Mart-Nisan aylar›nda

fianl›urfa’da yapmay› planlad›¤›m›z “Ma¤¤ara Besicili¤i” ko-

nulu, besicilerin sorunlar›n›n tart›fl›laca¤› aç›k oturum tü-

rü bir toplant›n›n ön haz›rl›klar›d›r. O toplant›ya tüm besi-

cileri getirece¤ini söyleyen Baflkan R›zvan R›zvano¤lu, so-

runlar›na e¤ilmeye çal›flt›¤›m›z için son derece memnuni-

yet duydu¤unu belirtti.  

Bu arada çekilen filmin televizyon kanallar›nda göste-

rilmesi ve böyle bir

konunun tart›flma-

ya aç›lmas› çok isa-

betli bir yaklafl›m

olur.
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18 Ocak 2007 günü Birecik’te, Birecik Kaymakaml›¤›-

n›n verdi¤i destekle, Birecik Milli E¤itim Müdürlü¤ü ile

birlikte düzenlemifl oldu¤umuz “Türkiye ve Güneydo-

¤u’da E¤itim” konulu panelimizde vurgulanan detaylar,

daha önceki e¤itim konulu panellerimizden çok farkl›

de¤ildi.

Biz bu panellerde Türkiye’de e¤itimi konufluyoruz,

Güneydo¤u’da e¤itim sorunlar›na bir bir de¤inmeye ça-

l›fl›yor, önemli bafll›klardaki çözüm önerilerimizi ortaya

koyuyoruz. E¤itim denince çok genifl bir kavram alg›lan-

maktad›r ve e¤itimin sorunlar›n› bir veya birkaç bafll›kta

verebilmek mümkün de¤ildir. Özetle konuya yaklafl›r-

ken amac›m›z ana bafll›klardaki sorunlar›m›z›n takipçisi

oldu¤umuzun vurgusunu yapmak ve yap›lmas› gere-

kenlerin geciktirilmeden gerçeklefltirilmesini istemektir. 

Birecik E¤itim panelimize konuflmac› olarak, Birecik

Ticaret Lisesi Müdürü Say›n Fatih fiENGÜL, köy ö¤retme-

ni Say›n Özdal DALKILIÇ ve fianl›urfa’dan gazeteci Say›n

Gül SAN kat›ld›lar. 

Panel sunumlar› d›fl›nda, Kaymakam Beyin e¤itimde

adeta bir devir yaratt›¤›n› yerinde gördük. Kiflisel çaba-

larla yarat›lan f›rsatlar›,  özverili u¤rafllarla yap›lan çal›fl-

malar› gördük, inceledik. Bu çal›flmalar ayr› bafll›klar al-

t›nda verilecektir.

Birecik Kaymakaml›¤›n›n, 100 okuldan en çok kitap

okuyan 100 çocu¤a alt›n kampanyas›nda alt›nlar›n› al-

mak üzere gelen 100 ö¤renci ile köylerdeki ve flehirdeki

ö¤retmenler, okul müdürleri ve veliler taraf›ndan doldu-

rulan salon ayakta dolmufltu. Sert k›fl koflullar›n›n yaflan-

d›¤› flu günlerde, so¤uk bir günde, elektrikler kesildi¤i

için ›s›t›lamayan bir salonda, panelin, sonuna kadar ilgiy-

le izlenmesi bizi son derece memnun etmifltir. Kayma-

kam ve ilçedeki tüm daire amirleri paneli izleyenler ara-

s›ndayd›.

Milli E¤itim Müdürü Say›n Ali Tavac› taraf›ndan, son

derece güzel tertipilenen Birecik E¤itim Panelimizde

özetle de¤inilen noktalar flu flekildedir:

Do¤u ve Güneydo¤u’nun e¤itim sorunlar›n›n Türki-

ye’deki e¤itim sorunlar›ndan genel olarak farkl› olmad›-

¤› belirtilmekle birlikte, 

-Bölgede k›z çocuklar›n›n e¤itimde geri planda kal›fl-

lar› ile okul öncesi e¤itim konular›nda yetersiz altyap›

oluflu, Do¤u ve Güneydo¤u Anadolu Bölgesinin e¤itim

düzeyini etkilemektedir. 

-Çok çocuklu aile ortamlar›, yoksulluk, yeterli say›da

okul ve derslik olmay›fl› olumsuz etkendir.

-‹kili e¤itim, ö¤retmen eksikli¤i, okullardan fazla ders-

hanelere önem verilmesi olumsuzluklar› art›rmaktad›r

-Veli deste¤inin olmamas› hem okulu hem ö¤renciyi

ve aileyi zor durumda b›rakmaktad›r.

-Birbirinden uzak yerleflim birimleri, tafl›mal› e¤itimin

yetersizli¤i Bölgeye özgü s›k›nt›lar›n bafl›ndad›r.

-‹lkokula Türkçe’yi düzgün konuflamadan gelen ço-

cuklar Bölge’nin e¤itim problemini art›rmaktad›r..

-Okullar›n araç gereç yoksunlu¤u ders yap›lmas›n›

engelleyen en önemli etkendir.

-Ö¤retmen maafllar›n›n istenilen seviyede olmamas›

ö¤retmenin motivasyonunu s›f›rlamaktad›r.

-Tar›msal hasat zamanlar›nda okul çocuklar›n›n tar›m

iflçisi olarak çal›flt›r›lmas› Bölge’ye özgü problemdir.

-Birlefltirilmifl s›n›flar sorunu, Tüm Türkiye gibi Güney-

do¤u’da da önem arzetmektedir.

Okul öncesi e¤itime a¤›rl›k verilmesi, 

Çocuklar›n tar›m iflçisi olarak kullan›lmamas› konu-

sunda Devletin yapt›r›mc› olmas›,

K›z çocuklar›n›n okula gönderilmesi konusunda Dev-

letin yapt›r›mc› olmas›,

Panel-14

Birecik E¤itim

18.01.2008/Birecik

Yer: Halk E¤itim Merkezi Konferans Salonu

Kat›l›mc›lar: Duygu Sucuka, Fatih fiengül, 

Özdal Dalk›l›ç, Gül San



Ekim 2007’den beri de¤iflik tarihlerde, Güneydo-
¤u’nun de¤iflik il ve ilçelerinde gerçeklefltirmifl oldu¤u-
muz “Türkiye ve Güneydo¤u’da E¤itim” konulu panelle-
rimizin son de¤erlendirmesini geçti¤imiz hafta sonu An-
kara’da yapm›fl bulunuyoruz.

Ekim 2007 ay› içerisinde Batman ve Midyat’ta, Kas›m
2007 ay› içerisinde Ad›yaman’da, Ocak 2008’de de Bire-
cik’te gerçeklefltirdi¤imiz e¤itim panellerinde Güneydo-
¤u’nuun e¤itimde ön plana ç›kan sorunlar›n› tart›flt›k, bu
sorunlara Türkiye genelinden bakmaya çal›flt›k. Son ve
üst de¤erlendirme niteli¤indeki paneli 2 Mart 2008 günü
Ankara’da yapt›k.

Ankara Ticaret Odas› Konferans Salonunda gerçeklefl-
tirilen panelde son derece önemli bilgi ve birikimlere sa-
hip olan konuflmac›lar›, son derece ilgili ve duyarl› bir ka-
t›l›mc› grup yo¤un ilgiyle izledi. Ya¤›fll› bir günde, üstelik
de Pazar olmas›na ra¤men, Türkiye’nin Güneydo¤u soru-
nuna sahip ç›kmak isteyenler ATO salonunda önemli bir
kalabal›k oluflturdular. 

Amac›na ulaflm›fl, oldukça baflar›l› bir paneldi. Hem
panelistler, hem de kat›l›mc›lar oradan yorgun ama mut-
lu ayr›ld›lar. 

22 Dönem Bal›kesir Milletvekili Turhan Çömez’in yö-
netti¤i panelde, Midyat’tan yetiflmifl de¤erli bilim adam›
AAbdurrahman Aksoy, Birecik’te gerçeklefltirdi¤i projeler-
le ad›ndan söz ettiren Birecik Kaymakam› Tuncay Sonel,
22. Dönem AKP Mardin Milletvekili Nihat Eri ve 22. Dö-
nem CHP fianl›urfa Milletvekili Vedat Melik birer konufl-
ma yapt›lar. 

Midyatl› Profesör Abdurrahman Aksoy, Güneydo-

¤u’nun e¤itim sorunlar›na, kendi çocuklu¤undan baflla-
yan e¤itim yaflam›na dönük örneklerle de¤inmeye ça-
l›flt›. Kendi zorluklar›n›, imkans›zl›klar›n› anlatt›, her fleye
ra¤men baflard›¤›n› gözler önüne serdi.

Birecik Kaymakam› Tuncay Sonel, bir slayt gösteri-
siyle Birecik’te gerçeklefltirdi¤i çal›flmalar›, e¤itim ala-
n›nda baflar›yla tamamlad›klar› projeleri ve yapt›r›lan
okullar› anlatt›. Daha önce ‘Süper Kaymakam’ ve ‘Bire-
cik Modeeli’ bafll›klar›yla verdi¤im yaz›lar›mda bu konu-
dan detayl› olarak bahsetmifltim. Bir Güneydo¤u ilçesin-
de, iki y›ll›k bir süreçte, Kaymakam›n bizzat kiflisel ça-
balar›yla, e¤itim alan›nda ola¤anüstü ifller baflar›lm›flt›.

Geçti¤imiz dönem CHP fianl›urfa milletvekili olan Ve-
dat Melik, özellikle fianl›urfa yöresinin e¤itim sorunlar›-
n› dile getirdi. Bu arada televizyonlarda ifllenen çok sa-
y›daki dizi filmlere konu olan Güneydo¤u içerikli senar-
yolar›n gerçe¤i yans›tmad›¤›n›, bu filmlerin Güneydo¤u
halk›n› rencide etti¤ini vurgulad›.

Son konuflmac› Nihat Eri ise yine geçti¤imiz dönem
Mardin Milletvekilli¤i yapm›fl bir siyasetçidir. Mardin’den
bafllayarak Güneydo¤u’nun ve Türkiye’nin genel e¤itim
sorunlar›na de¤inen Nihat Eri de di¤er konuflmac›lara
paralel ayr›nt›lar› vurgulad›.

Aç›l›fl ve kapan›fl konuflmalar›n› dernek baflkan› ola-
rak benim yapt›¤›m panelde son nokta, kokteyl türü ik-
ramlarla ayaküstü sohbet k›sm› idi. Kat›l›mc›lar›n mem-
nuniyeti, panelin bitmifl olmas›na ra¤men oradan ayr›l-
mak istemeyen tutumlar›ndan anlafl›l›yordu.

Terörün ötesinde, terörle silahl› mücadelenin ötesin-
de, Güneydo¤u’nun temel sorunlar›n›n temeline inen
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Daha çok okul yap›lmas›, araç gereç ihtiyaçlar› üze-

rinde durulmas›,

Ö¤retmen maafllar›n›n daha iyi duruma getirilmesi, 

Do¤u ve Güneydo¤u’da e¤itim sorunlar›n› azalta-

cakt›r.

Panel-15

Ankara E¤itim 

02.03.2008/Ankara

Yer: ATO Konferans Salonu

Kat›l›mc›lar: Turhan Çömez,

Prof. Dr. Abdurrahman Aksoy, 

Vedat Melik, Nihat Eri, Tuncay Sonel



GAP’ta hayvanc›l›k sorunlar›n› ikinci kez gündeme
getirdik ve Kas›m 2007 ay›nda Urfa’da yapt›¤›m›z Hay-
vanc›l›k Sorunlar› Panelini, yine Urfa’da, 29 Mart 2008 ta-
rihinde tekrarlam›fl bulunuyoruz...Ocak 2008 ay› içerisin-
de, Urfa ma¤aralar›nda besicilik konusunu yerinde ince-
lemifl, ma¤aralar›, içlerindeki besi hayvanlar›yla birlikte
filme alm›fl ve ma¤ara besicilerinin sorunlar›n› tekrar
gündeme getirece¤imiz sözünü vermifltik.

Bu arada, hayvanc›l›k sorunlar›na e¤ilim gösteren ça-
l›flmalar›m›za, Urfa yöresindeki göçerlerle irtibat kurarak
onlar› da dâhil ettik. Asl›nda göçerleri ayr› bir bafll›k al-
t›nda ifllemek ve onlar›n sorunlar›na da yak›ndan ilgi
duymak gerekir. Sadece Urfa’da de¤il, baflta Toros Da¤-
lar› olmak üzere birçok yerde bulunan göçerlerin s›k›n-
t›lar› da oldukça fazla.

29 Mart 2008 günü, Harran Üniversitesi Ziraat Fakül-
tessi ile birlikte, Urfa’da düzenledi¤imiz, ma¤ara besicile-
ri ile göçerlerin sorunlar›n› ana bafll›k halinde gündeme
getiren hayvanc›l›k sorunlar› panelimize ilgi her zaman-
kinden daha yo¤undu.

Aç›k hava besicili¤i ile kapal› ve havas›z ortamlar
olan ma¤ara besicili¤inin ayn› karede fakat farkl› sorun-
larla tart›fl›lmas› zengin içerikli bir panel ortaya konma-
s›n› sa¤lam›flt›r. Ziraat Fakültesi Konferans Salonu, tama-
men besici ve göçerlerin kat›l›m›yla, ayakta kalanlarla
birlikte dolarken son derece amac›na uygun bir panel
gerçeklefltirilmifltir. Çiftçiye dönük durmak isteyen, üre-
ticiye yard›mc› olmak arzusu tafl›yan Ziraat Fakültesi
yetkililerinin panelden son derece memnun olmalar›,
onlar›n kendi ifllerine ne kadar önem verdiklerinin kan›-
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tart›flma ve konuflmalar›n yap›ld›¤› bu toplant› görüldü-
¤ü kadar›yla çok önem arz ediyordu. Bu tür sorunlar›m›-
za, bu tür toplant› ve konuflmalarla çözümler aranmas›,
sivil iradenin siyasi iradeyi yönlendirmeye çal›flmas› çok
önemli elbette ki. Salonda izleyici olarak bulunan Milli
E¤itimden baz› bürokratlar ve baz› sivil toplum temsilci-
lerinin, burada konuflulanlar› de¤erlendirecekleri ve
baflka yerlere tafl›yacaklar› muhakkakt›r.

Tüm konuflmac›lar›n ortak paydalar›, bu panelin öze-
ti olarak flu flekildedir:

- Güneydo¤u’dan Çukurova ve baflka yerlere tar›m
iflçisi olarak giden ailelerin, istihdam yarat›lmak suretiy-
le önlerine geçilmesi gerekmektedir.

- Aileler çok ilgisizdir. Aileler iflin içine çekilerek bu il-
gisizlik önlenmelidir.

- Fiziki flartlar iyilefltirilmeli, yeni okullar yap›lmal›d›r.
- Çocuk ‹lkokula bafllamadan önce Türkçeyi ö¤ren-

melidir. Bat›da okula bafllayan çocuk okuma yazmay›,
Do¤uda okula bafllayan çocuk Türkçeyi ö¤renmekle
meflgul oldu¤u için bir eflitsizlik do¤uyor.

- Bölgeye yeni ve deneyimsiz ö¤retmenler de¤il, tec-
rübeli ö¤retmenler tayin edilmelidir.

- Köyde ö¤retmen için en önemli sorun lojman soru-
nudur.

- E¤itimde ilk sorun okula gitme sorunudur. Öncelik-
le çocu¤un okula gitmesini sa¤lamak gerekir. Buna en

önemli engel geçici tar›m iflçili¤idir. Nisandan Kas›ma
kadar çocuk tar›m iflçisidir.

- ‹skan, yerleflik düzen olmas› için GAP mutlaka biti-
rilmelidir.

- Töre nedeniyle okula gidemeyen k›z çocuklar›n›n
okula gönderilmesi sa¤lanmal›d›r.

- Bölgede birinci sorun derslik sorunudur. fianl›ur-
fa’da 5800 ö¤rencili okul vard›r.

- Her ilde e¤itimle ilgili birer komisyon kurulmal› ve
e¤itim sorununun üzerine uzmanlaflm›fl ekiplerle gidil-
melidir.

- Bölgenin en önemli sorunlar›ndan birisi olan nüfus
art›fl h›z› kontrol alt›na al›nmal›d›r.

- K›z çocuklar›n›n okutulmas›n› teflvik için k›z liseleri
ve k›z meslek liseleri aç›lmal›d›r.

- Bölgeyi d›flar›dan gelen ö¤retmenler aç›s›ndan ca-
zip hale getirmek laz›m. Mesela ö¤retmen maafllar›n›n
iyilefltirilmesi gibi.

- Sosyal yaflam çok önemlidir ve okullarda verilmeli-
dir. Bunun için de okullar›n sosyal tesislere ihtiyac› var-
d›r.

- Anaokulu konusunda Bölgede hedef %25, gerçek-
leflen ise %17.

- Birbirinden uzak yerleflim yerleri e¤itim hizmeti
vermeyi zorlaflt›rd›¤› için insanlar toplu yaflamaya zor-
lanmal›d›r.

Panel-16

Urfa Hayvanc›l›k
29.03.2008/fianl›urfa

Yer: HRÜ Ziraat Fakültesi Konferans Salonu
Kat›l›mc›lar: Prof. Dr. Mehmet Ali Çullu, 
Yrd. Doç. Dr. Seyrani Koncagül, Mehmet
Ekinci, R›zvan R›zvano¤lu, Abdullah fi›ld›r
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t› idi. Bu kadar çok say›da üretici ile karfl› kafl›ya olmak
ve onlar› dinlemek, sorunlar›na çözümler aramak baflka
ziraat fakültelerinde de gerçekleflmediyse e¤er mutlaka
denenmelidir.‹stiklal Marfl› ve sayg› duruflundan sonra
aç›l›fl konuflmalar›yla bafllayan ve panelistlerin konufl-
malar›yla devam eden II. Hayvanc›l›k Sorunlar› Paneli-
mizde, önce göçerlerin, sonra da ma¤ara besicilerinin
problemleri üzerinde durulmufltur. Harran Üniversitesi
Ziraat Fakültesi Dekan› Prof. Dr. Meehmet Ali Çullu’nun
yönetti¤i panele; göçerler ad›na Kadri Y›lmaz, ma¤ara
besicileri ad›na fianl›urfa Merkez K›rsal Kalk›nma Baflka-
n› R›zvan R›zvano¤lu ile Yard››mc›s› Abdullah fi›ld›r ve yi-
ne Ziraat Fakültesi hocalar›ndan Yrd. Doç. Dr. Seyrani
Koncagül ile fianl›urfaa ‹l Tar›m Müdür Yard›mc›s› Meh-
met Ekinci konuflmac› olarak kat›lm›fllard›r. Paneli besi-
ciler ve göçerlerin yan› s›ra, Harran Üniversitesi Rektör
Yard›mc›s›, Veteriner Fakültesi Dekan›, Ö¤retim Görevli-
leri, fianl›urfa Milletvekili Müfit Yetkin, baz› bürokratlar,
sivil toplum kurulufllar›n›n temsilcileri de izlemifl ve ko-
nuyla ilgili düflüncelerini paylaflm›fl bulunuyorlar.Panel
esnas›nda sorunlar›n çözümü yönünde ilgili ilk kifli ola-
rak görülen ve birçok soru yöneltilen, ayn› zamanda
TBMM Tar›m Komisyonu üyesi de olan fianl›urfa Millet-
vekili Müfit Yetkin, zorunluluk do¤mas› nedeniyle ken-
disini panelistlerin aras›nda bulmufltur. Çitçiyle çok ya-
k›n diyalog içinde oldu¤u anlafl›lan Say›n Yetkin, burada
konuflulan sorunlar›n çözümü yönünde yard›mc› olaca-
¤›n› belirtmifltir.Güneydo¤u’nun baz› illerinde kurulmufl
olan Organize Besi Saanayi Bölgeleri vard›r. Bunlardan bir
tanesi de bugün fianl›urfa için projelendirilmifl olup an-
cak uygulama safhas›na henüz geçilememifltir. Bu pro-
jenin gerçeklefltirilmesi durumunda, Urfa çevresindeki
yaklafl›k 400 ma¤arada yap›lan ma¤ara besicili¤inin so-
na erece¤i beklentisi söz konusudur. Havas›z, güneflsiz,
›fl›ks›z ma¤aralardan, k›sacas› sa¤l›ks›z ortamlardan da-
ha sa¤l›kl› ortamlara, daha modern flartlara kavuflacak
olan bu besicilik konusu kuflkusuz fianl›urfa için de
önemli ve sa¤l›k yönünden daha iyi bir tercih olacak-
t›r.Ma¤aralarda besicilik yapan üreticilerin sorunlar› bil-
hassa devlet deste¤i olmad›¤› fleklinde ön plana ç›k-
maktad›r. Besi flartlar›n›n gittikçe zorlaflt›¤›n›; yem, afl›
gibi ihtiyaç maddelerinin her geçen gün fiyat art›rd›¤›n›
ancak etin fiyat›n›n de¤iflmemesine ra¤men sat›lamad›-
¤›n› belirten temsilci konuflmac›lar, devletin kendilerine
destek vermesi, el uzatmas› gerekti¤ini, aksi takdirde gi-
derek azalan besicili¤in bir gün yok olaca¤›n› vurgulad›-
lar. Baflkan R›zvan R›zvano¤lu “bir zamanlar 400 hay-
vanla da¤a ç›kt›m flimdi bir tane hayvan›m yok, hayvan-
c›l››k iflas etti” dedi ve siyasilerin bu sorunlarla gere¤i gi-
bi ilgilenmediklerini belirtti.

Baflkan Yard›mc›s› Abdullah fi›ld›r da, “2006’da yem
maliyeti çok ucuzdu, 2007-2008’de üç kat›na ç›kt›, oysa

ayn› süreçte  et fiyat› hiç de¤iflmedi, gene de satam›yo-
ruz” fleklinde sorunlar›n› özetledi.Göçerler, bu panelin
bir baflka renkli karesi idiler. Onlar› bu panele getirebil-
mek için yaklafl›k bir ayl›k bir diyalogumuz oldu. Gel-
mek için flartlar›n›n çok zor oldu¤unu belirtseler de top-
lanarak geldiler o gün.Panel öncesi telefonda, biz sizi Fa-
külte’nin kap›s›nda bekleyece¤iz dediler ve beklediler.
Ama bir yanl›fl anlafl›lma sonucu onlarla ancak Konfe-
rans Salonunun kap›s›nda buluflabildik. Göçerler ad›na
temsilcileri Kadri Y›lmaz idi. Kadri panelin bafl›nda ilk ko-
nuflmay› yapan kifli oldu. Burada söylemek istediklerini
yazd›¤› ve elinde getirdi¤i kâ¤›d› okudu tüm göçerler
ad›na. Ben de burada, Kadri’nin elindeki yaz›l› kâ¤›d›, bir
dilekçe mahiyetinde aynen veriyorum:

***
“Bu toplant›y›  haz›rlayan de¤erli ……… Derne¤i Baflkan›

ve üyelerine teflekkür ediyorum. Sorunlar›m›z› dinlemek
üzere teflrif eden siz de¤erli kat›l›mc› arkadafllara hofl gel-
diniz diyerek bafllamak istiyorum.

Göçebe yaflayan biri olarak burada bulunuyorum. Ben
ve benim gibi yaflayan arkadafllar›m›n durumunu k›saca
anlatmaya çal›flaca¤›m. K›saca diyorum çünkü bir fleyi ta-
mamen anlamak için yerinde görmek laz›m diyorum.

Dedelerimizden beri göçebe olarak yafl›yoruz. Yerleflik
bir düzenimiz yok. Genel olarak çad›rlarda yafl›yoruz. Bu
modern ça¤da elektrik, su, yol ve okul gibi temel hizmet-
lerden faydalanam›yoruz.  Genel olarak küçükbafl hayvan-
c›l›kla u¤rafl›yor ve tek geçim kayna¤›m›z da budur. Haya-
t›m›z›n her ayr›nt›s›na hayvanc›l›k yön veriyor. Yerleflik dü-
zene al›fl›k olmad›¤›m›zdan, otlak ve su durumuna göre yer
de¤ifltiriyoruz. K›fl›n uygun, hayvanlar›n otlayabilece¤i, kar
tutmayan alan için ovaya gidiyoruz. Bunun için yerleflik
köylülere mera kiras› ödüyoruz. Ceylanp›nar Üretme Çiftli-
¤i yak›nlar›nda da ona buna hava paras› vermek zorunda-
y›z. Ova köylüleri ise sürülerimizin tarlalara zarar vermesin-
den flikayetçi. Bundan dolay› birçok arkadafl›m›z hayvan
yetifltiricili¤ini b›rakmak zorunda kald› ve flu an durumlar›
içler ac›s›. Biz de b›rakmak için u¤rafl›yoruz. Hem küçükbafl
hayvanlar›n fiyat›n›n düflük olmas› hem de yem pahal›l›¤›
nedeni ile b›rakmak mecburiyetindeyiz fakat herhangi bir
mesle¤imiz olmad›¤›ndan dolay› sürdürmek zorunday›z
ama bu flartlarda ancak bu kadar dayanabiliyoruz. Devleti-
mizden hayvan yetifltiricili¤i konusunda destek istiyoruz
bize yerleflim yeri konusunda yard›mc› olmalar›n› bekliyo-
ruz. Tek geçim kayna¤›m›z olan hayvanc›l›¤›n ilerlemesi ve
devletimize ekonomik olarak katk› sa¤lamak istiyoruz.

Teflekkürler.”
Kadri Y›lmaz

***
Bu yaz›m›n ard›ndan, daha önce fianl›urfa Karacada¤

Mandel göçerlerinin iskân edilmesiyle ilgili bir çal›flmada
yer alm›fl olan gazeteci arkadafl›m Gül San’›n raporunu
veriyorum.



Göçerlik, sürü hayvanc›l›¤› yapan, mevsimlere ba¤l›
olarak yer de¤ifltiren topra¤a yerleflmemifl,  insan toplu-
luklar›n›n k›l çad›rlarda sürdürdü¤ü  yaflam biçimidir.
fianl›urfa Karacada¤’ dan bafllay›p Mandel’e kadar olan
bölgede ‹lkbahardan sonbahara kadar yaflayan  78 gö-
çer ailesi (genifl aile ) bulunmaktad›r.

Kejan afliretine mensup bu göçerler Karacada¤’›n
eteklerinde bulunan geven bitki örtüsü ve iklimin daha
serin oldu¤u bu bölgede, zor flartlarda hayvanc›l›k ya-
pan göçerler,   devlet hizmetlerinden, ( yol, elektrik, e¤i-
tim, sa¤l›k, v.b. kamuya ulafl›mdan ) yoksun bir flekilde
yaklafl›k yedi kuflakt›r bu flekilde yafl›yorlar. Ana dilleri
Kürtçe d›fl›nda resmi dilimizi bilenlerin say›s›n›n az ol-
mas› nedeniyle iletiflim sorunu yaflad›m. Resmi dilimizi
bilen birkaç tane kad›n,  okula tesadüfen gitmifl olan ço-
cuklar ve erkekler  Türkçe konuflabiliyor. 

Karacada¤ ve Mandel’de yaflayan Kejanl› Müslüman
Kürt göçerlerin güvenlik sistemi aslan görünümünde
büyük köpekler, yabanc›lar için çok tehlikeli olabilir.

Yedi veya sekiz direkten oluflan göçer çad›rlar›, üç
bölümden olufluyor. Konuklar›n kabul edildi¤i erkekle-
rin oturdu¤u  bölüm dikdörtgen fleklinde, daha genifl
olan orta bölüm   kad›n ve çocuklar›n kulland›¤›   k›s›m,
çad›r›n bir köflesi de mutfak olarak kullan›l›yor. 

Mandel’de gün  sabah›n erken saatlerinde meflk ses-
leri ( yo¤urt  ile so¤uk su doldurulan, tulumu kad›nlar
ileri geri hareket ettirerek tereya¤› ve ayran elde edi-
yorlar ) ile  bafll›yor. Çad›rlar›n orta bölümüne yan yana
serilen yataklar toplan›yor. Ekmek ( nane helati ) ad›n›
verdikleri mayal›  ekmek  kurumufl geven dallar›n›n ate-
fliyle pifliriliyor. Daflde ( kahvalt› ) sonras› koyunlar›n sa-
¤›m› bafll›yor. Yüzlerce koyunun ( her aile en az 150- en
çok 600 küçük bafl hayvana sahip ) sa¤›m›n›  genelde er-
kekler yap›yor. Sütün kaynat›lmas› yo¤urt ve peynire
dönüfltürülmesi kad›nlar›n görevi, üretilenler ertesi sa-
bah pazara gönderiliyor. Pazardan sadece birkaç çeflit
sebze( patl›can, biber, domates, salatal›k, so¤an, patates
ve sar›msak, meyve olarak yaz›n karpuz ve kavun, k›fl›n
elma, portakal )  sat›n al›n›yor. Kad›n ve çocuklar göste-
rilen paran›n kaç YTL oldu¤unu tan›m›yorlar.  Yemek çe-
flitleri fazla de¤il, kendi kültürlerine özgü kavurma bul-
gur veya pirinç, makarna ve tirflik ( patl›can domates bi-
beri do¤ray›p ateflte piflirilir.)  Sofraya, kad›nlar  çocuk-
larla birlikte, erkeklerden  ayr› bölümde oturuyorlar.
Mandel’de erkekler çobanl›k yaparken kad›nlar ise keçi
yünlerini taray›p, tefli ( yün e¤irmek ) yap›lan ipler, yere
kurulan basit tezgahlar yard›m›yla  yaflad›klar› k›l çad›r-

lar› dokuyorlar. Göçer kad›nlar›n hepsi k›l çad›r dokuma-
s›n› biliyor. Keçi yününden yap›lan çad›rlar›n özelli¤i ya-
z›n serin k›fl›n s›cak olmas› ve k›fl›n ya¤mur suyunu ge-
çirmemesi. Her çad›rda bir adet zetina dikifl makinesi
bulunuyor. Küçük bir ayna büyük tüpe tak›lan löküs (
ayd›nlatma için ) ve pilli radyolar…Radyoda dinledikleri
istasyon, Mezopotamya ve k›smen Polis radyo . Her ça-
d›rda bir adet cep telefonu var fakat hiçbiri çekmiyor.
fiehre ve kasabaya inince kullan›l›yor.

Göçerlerde akraba evlili¤i yayg›n, evlenme yafl› ka-
d›n ve erkekte yirmi yafl›n üstünde gerçeklefliyor. Akra-
ba evlili¤i d›fl›nda  ise berdel usulü evlilik yapmay› ter-
cih ediyorlar. Çok efllilik yayg›n de¤il. Fakat kad›n ve er-
kekler do¤um kontrol yöntemleri konusunda hiçbir bil-
giye sahip de¤iller. Kad›nlar  bir veya  iki y›l arayla ço-
cuk sahibi oluyorlar. Bebek ölümleri çok, özellikle ilk be-
beklerde bu oran daha fazla… Okula gitmeyen çocukla-
r› sayamad›m. Fakat, liseyi bitirmifl  üç genç delikanl› ve
ilkö¤retime devam eden flansl› birkaç çocuk vard›. On-
larda her y›l baflka köy okullar›na gitmek zorundalar.
Çünkü göçerlerin k›fl› geçirdikleri meralar konusunda
ciddi problemleri var. Kendilerine ait topraklar› olmad›-
¤›ndan,  k›fl› geçirecekleri meralar›n yak›n›ndaki köylere
kira ödüyorlar. Hazine arazisi meraya gidilmeden, önce
görüflmeler yap›l›yor. Köy sahibi veya  köyün muhtar›
ile anlafl›l›rsa meran›n kira bedeli ödeniyor. Ödenen be-
del hayvan say›s›yla orant›l›. K›fl›n kald›klar› köyün elek-
tri¤i varsa televizyon seyredebiliyorlar.  Okulu varsa
okula gidiyorlar. Göçerler bu yüzden ‘biz hazineye ait
meralar için flah›slara kira ödeyece¤imize devlete öde-
yelim. Bizim de kendimize ait bir topra¤›m›z olsun. ‘ di-
yorlar.

Karacada¤, Mandel  göçerlerinin nüfus kayd› E¤riçek
ve ‹leri köyüne kay›tl› oldu¤undan  askerlik seçmen kar-
t›, ölüm ifllemlerini bu köylerin muhtarlar›  yürütüyor.
Cenazelerini de kay›tl› olduklar› köyün mezarl›¤›na gö-
müyorlar. Göçerlerin büyük k›sm›n›n yeflil kart› var. Dev-
letle tek organik ba¤lar› bundan ibaret, hastane ve as-
kere gitmek. Kamuyla iletiflim kopuk göçerlerin bafll› ol-
du¤u Siverek ilçesinin belediye baflkan›n› ismen tan›yor-
lar. Fakat kaymakam› tan›m›yorlar. Nesillerdir burada
y›lda alt› ay geçiriyorsunuz.  Niçin yolunuz elektri¤iniz
için kaymakama gitmediniz ? diye soruyorum  Eyüp
Ar›kbo¤an’a  "?Çekiniyorum gidemiyorum konuflma ye-
tene¤im yok derdimi anlatamam  Kaymakamla görüfl-
müfl olsayd›m yol isterdim, k›fl›n kalacak  yer isterdim.
Nereye gitsek para istiyorlar geçen y›l Yolbafl› köyünde
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kald›k. ‹ki milyar kira ödedim.200 yüz hayvanla alt› ay
kald›m. Göçerlikten kurulmak istiyorum. Devlet bize yer
tahsis etse tar›ma geçeriz. Yedi göbektir göçer yafl›yo-
ruz. Bizim de yerleflik bir hayat›m›z olsun çocuklar›m
okula gitsin. Ben hayvanc›l›ktan baflka bir fley bilmiyo-
rum çocuklar›m meslek ö¤rensin. Çocuklar›m› yat›l›
okula bile gönderemedim. Devlet bize hayvanc›l›k için
kredi bile vermiyor çünkü bizim ah›rlar›m›z çad›r oldu-
¤undan kabul edilmiyor. Son alt› y›ld›r hayvanlar›n fiyat-
lar› düfltü zor geçiniyoruz  "dedi.

Göçerler mera sorununu babalar›m›zda yaflad›. Ne-
den birlikte hareket edip ortak çözüm bulmad›klar›n›
soruyorum. On bir göçer erke¤in cevab› ayn›" birlik ola-
m›yoruz."

Göçer hayat› en çok çocuklar› etkiliyor. Onlar için
oyun, hayvanlar›n aras›nda büyümek.. Bu çocuklardan
biri Hülya Akalp 11 yafl›nda okula 4. s›n›fa kadar gitmifl,
göçer flartlar› nedeniyle okuldan ayr›lm›fl, dokuz karde-
flin  en küçü¤ü  ve Urfa’da hastane’de do¤mufl bu bile
Hülya için bir ayr›cal›k.." Okumay› seviyorum ö¤retmen
olup çocuklar› okutmak isterdim "diyor. Bir keresinde
yak›n›nda kald›klar› köyde kek yemifl tekrar kek yeme-
yi istiyor belki bir gün elektrik ve f›r›nlar› olursa …

Bölge çok engebeli ve tafll›k, göçerler  her y›l ayn›
obalarda  çad›rlar›n› kuruyorlar. Her göçer ailenin obas›
belli… Belki bu yüzden " kendimizi burada evimizde gi-
bi mutlu hissediyoruz  " diyorlar. Buralara kimse gelmi-
yor mu ?diye soruyorum. Yabanc› kimse gelmez diyor-
lar ve ekliyorlar geçenlerde kad›nlara afl› yapmak üzere
geldiler. Bizim kad›nlar afl› yapt›rmad› bizi k›s›rlaflt›ra-
caklar diye korktular.  Kad›nlar afl› hakk›nda  " genç ka-
d›nlara yap›l›yormufl, dediler. Afl›n›n tetenoz oldu¤unu
anlad›m.  Ne diyebilirim ben de olsam yapt›rmazd›m.
Durup dururken birileri benim sa¤l›¤›m› düflünmeye
bafllarsa…

Besicilik Tafl›n›nca Urfa Ma¤aralar› Ne Olacak?
13.05.2008

Urfa civar›ndaki ma¤aralarda yap›lan besicilikle ilgili
bu k›fl aylar› içerisinde birkaç çal›flmam›z oldu. ‹lk önce
“GAP’ta hayvanc›l›k sorunlar›” konulu bir panel yapm›fl-
t›k ve ma¤arada besicilik yapan kiflilerle orada tan›flm›fl-
t›k.

fianl›urfa Merkez Kalk›nma Kooperatifi Baflkan› R›z-
van R›zvano¤lu ve yard›mc›s› Abdullah fi›ld›r ile hem o
panelde hem daha sonras›nda bir araya gelerek sorun-
lar›n› dinledik, sorunlar›n›n çözümü konusunda destek
verece¤imizi söyledik.

Bu çal›flmalarda Harran Üniversitesi Ziraat Fakültesi
de bizimle birlikte idi. Bölgedeki tar›msal sorunlara, tüm
ekibiyle birlikte gerekli ilgi ve alakay› gösteren, Fakülte
Dekan› Say›n Mehmet Ali Çullu, besicilerin sorunlar› ko-
nusunda da elinden gelen çabay› harcamaktad›r.

Ma¤aralardaki besicili¤in aç›k havaya tafl›nmas› ile il-
gili fianl›urfa Belediyesi’nin destekledi¤i bir çal›flma var.
Bu projenin ad›, ‘Tar›ma Dayal› Besi Organize Sanayi Böl-
gesi’. Projenin yeri belli, ancak hayata geçirilebilmesi
için önemli bir finansal kayna¤a ihtiyaç var.

Urfa’daki ilk hayvanc›l›k panelimizde tan›d›¤›m›z ve
ilgimizi çeken ma¤ara besicilerini, besi yapt›klar› ma¤a-
ralarda ziyaret ederek ve onlar›n besicilik flartlar›n› ince-
leyerek bilgi sahibi olmaya çal›flt›k. Ocak 2008 ay›nda
yapt›¤›m›z bu incelemede, ma¤aralar›n görüntülü çe-
kimlerini yaparak oradaki büyük ve küçükbafl hayvan-
lar›n nas›l yetifltirildi¤ini ve pazarland›¤›n› inceledik, bir-
çok besiciyle görüflerek onlar›n sorunlar›n› kendi a¤›zla-
r›ndan dinledik ve kaydettik.

Yine besicilerin iste¤i üzerine, Kas›m 2007 ay›nda
fianl›urfa’da yapt›¤›m›z hayvanc›l›k sorunlar› panelini
tekrarlad›k. 2008 Mart ay› sonunda Urfa’da tekrarlad›¤›-
m›z panelde Ziraat Fakültesinin Konferans Salonu, aç›k
hava besicileri ile kapal› ortam besicileri, yani göçerler-
le ma¤ara besicileri taraf›ndan h›nca h›nç dolduruldu.
Urfa Milletvekili Say›n Müfit Yetkin’in de sorunlar› dinle-
di¤i o toplant›da besicilerin tüm sorunlar› etrafl›ca tart›-
fl›ld›. Ve o panelin de tüm bilgi, belge ve notlar› TBMM
Tar›m Komisyonuna sunuldu.

Tüm bu çal›flmalar›n arkas›ndan, besicilerin sorunla-
r›n›n çözümü konusunda neler yap›laca¤› taraf›m›zdan
takip edilmektedir.

Urfa ma¤aralar›nda besicilik yapan insanlar, daha
sa¤l›kl› ve aç›k hava ortamlar›na tafl›nd›klar› zaman, ge-
ride kalan ma¤aralar ne olacak?

Ma¤aralar› inceleme gezimizde söylenenler flu flekil-
de idi:

Yaklafl›k 410 ma¤aran›n bulundu¤u bu alan S‹T alan›
ilan edilmifl. Besicili¤in buradan tafl›nmas› sonras›nda bu
ma¤aralar, e¤lence-dinlence-restoran gibi hizmetlerle
turizme aç›lacakm›fl. Sa¤l›kl› ve düzgün iflletilebilirse çok
iyi olur. O zaman di¤er bölgelerden, Urfa ma¤aralar›nda
s›ra gecesi turlar› bile düzenlenebilir.

Burada benim bilmek istedi¤im bir baflka detay, bu
ma¤aralar›n mülkiyetinin kimde oldu¤u veya olaca¤›. fiu
anda her besici, besicilik yapt›¤› ma¤aray› kendi mülkü
olarak görmekte ve tafl›nma sonras› da bu mülkiyetin
kendilerinde kalmas›n› istemekteler. 



31 May›s 2008 tarihinde Ankara’da, Kültür Bakanl›¤›

75. Y›l Kültür Merkezinde yapt›¤›m›z sokak çocuklar› ko-

nulu panelimizle, daha çok Do¤u-Güneydo¤u a¤›rl›kl› ol-

mak üzere, Türkiye’nin önemli sorunlar›ndan birisini da-

ha tart›flmaya açm›fl olduk.

Salonda yo¤un bir kalabal›k olmasa da yo¤un bir il-

gi vard›. Üç saati aflk›n bir süre, kesintisiz olarak konufl-

malar› ve tart›flmalar› izleyen kat›l›mc›lar, toplumsal so-

runlara ilgi duyan bir kesimdi. 

Her söyledikleri dikkatle dinlenilen, biribirinden de-

¤erli donan›mdaki konuflmac›lar flu flekilde idi:

Öner Ergenç; bir önceki yasama döneminde Siirt Mil-

letvekili olarak TBMM Sokak Çocuklar› Araflt›rma Komis-

yon Baflkan›. fiu anda Dünya Çocuklar› Birli¤i Derne¤inin

Genel Baflkan›. Ö¤retmenlik mesle¤inden gelen Say›n

Ergenç, Siirt ve fianl›urfa Milli E¤itim Müdürlükleri yan›s›-

ra birçok görevde bulunmufl.

Prof. Dr. Dursun Akdemir; Öner Ergenç Beyle ayn› dö-

nemde Meclis’te görev yapm›fl ve ayn› komisyonda bu-

lunmufl, I¤d›r Milletvekili. TBMM Sokak Çocuklar› Komis-

yonunun kurulmas› için ilk önergeyi veren kifli olmufl.

As›l mesle¤i doktorluk olan Say›n Akdemir meslek ve si-

yaset yaflam›nda birçok kariyeri özgeçmifline yazd›rm›fl.

fiu anda Anavatan Partisi Sivil Toplumdan Sorumlu Ge-

nel Baflkan Yard›mc›s›. 

Nihat Eri; yine bir önceki yasama döneminde Mardin

Milletvekili olarak görev yapm›fl, toplumsal konulara

kendi birikimleri do¤rultusunda sahip ç›kan ve takipçi

olan bir siyasetçi. Eczac›l›k mesle¤ini sürdüren Say›n Eri,

Mardin, Midyat ve Güneydo¤u’nun sorunlar›n›n yan›s›ra

Türkiye’nin de sorunlar›na oldukça vak›f.

Ekrem Direkçi; Ankara’daki Batmal›lar Sosyal Daya-

n›flma ve Yard›mlaflma Derne¤i Baflkan›. Birçok kamu ve

sivil toplum görevinde bulunan Say›n Direkçi sokak ço-

cuklar› konusuna ayr›ca özel bir ilgi duymakta.

Bir önceki dönemde kurulan ve çal›flma süresi bitin-

ce da¤›lan TBMM Sokak Çocuklaar› Komisyonunun, pa-

nelde anlat›lanlar do¤rultusunda oldukça genifl kap-

saml› bilgilere sahip oldu¤u anlafl›lmaktad›r. Bu Komis-

yon mensuplar›n›n, bu konudaki birikimlerini kamuoyu

ile her f›rsatta paylaflmas› son derece faydal› olacakt›r. 

Sokak çocuklar›. Herkesin biraz bildi¤i, herkesin

uzaktan bakt›¤›, herkesin biraz üzüntü duydu¤u ama

hiç kimsenin umursamad›¤› bir toplumsal yara. Sadece

bizim de¤il, tüm dünyan›n sorunu. Konuflmalar esnas›n-

da, 1999 y›l›nda Brezilya devletinin, resmi olmayan ka-

y›tlara göre, 14 bin sokak çocu¤unu itlaf etti¤i söylendi.

Ayn› flekilde Arjantin 2-3 bin sokak çocu¤unu itlaf et-

mifl. Kolombiya ona keza. Di¤er Güney Amerika ülkele-

ri de ayn› yöntemi uygulam›fl. Ama sokak çocuklar› ko-

nusunu bu yöntemle çözememifller. Daha da artarak

devam etmifl. Sözü geçen ülkeler oldum olas›, iç asayifl

yönünden, dünyada en çok s›k›nt› yaflayan ülkelerdir. 

Biz Güneydo¤um Derne¤i olarak, Güneydo¤u’nun

sa¤l›k, e¤itim, GAP, iflsizlik, nüfus art›fl› gibi sorunlar›n› ifl-

lemekte idik. Sokak çocuklar› gündemimizde yoktu. Bu

konuya e¤ilmemiz bir siyasi partimizin Gaziantep ‹l Bafl-

kanl›¤› taraf›ndan gündeme getirildi ve Gaziantep’te

böyle bir panel yapmam›z istendi. Gerek o görüflmele-

rimizde gerekse bugünkü panelimizde gördük ki sokak

çocuklar› konusu birçok flehrimiz gibi Gaziantep için de

önemli bir sorun. Türkiye’nin en önde gelen sanayi fle-

hirlerinden birisi, Güneydo¤u’nun en zengin flehri Gazi-

antep bu sorunla bafl edebilecek potansiyele sahip.

Önemli olan toplumsal duyarl›l›¤›n ve sosyal devlet kav-

ram›n›n ön plana ç›kmas›d›r.

Panelistlerimiz sokak çocuklar› konusunu yaflanm›fl

örneklerle özetlerlerken, her konuda oldu¤u gibi bu ko-

nuda da devlet-sivil toplum iflbirli¤inin önemini vurgula-

d›lar. Sokak çocuklar› kavram›n›n bihassa Do¤u-Güney-

do¤u ile yan yana oldu¤u söylenirken, istatistiklere gö-

re birinci s›rada Güneydo¤u, ikinci s›rada Do¤u Anadolu,

üçüncü s›rada Karadeniz, dördüncü s›rada ‹ç Anadolu ol-

du¤u belirtildi. Sokak çocuklar› s›ralamas›nda Do¤u ve

Güneydo¤u’nun en önde olmas›n›n ilk nedeni kontrol-

suz nüfus art›fl› olarak vurguland›.
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Ankara Sokak Çocuklar›

31.05.2008/Ankara

Yer: DÖS‹M 75. Y›l Kültür Merkezi 

Konferans Salonu

Kat›l›mc›lar: Prof. Dr. Dursun Akdemir, 

Öner Ergenç, Nihat Eri, Ekrem Direkçi



17 Ekim 2008 Cuma günü, Gaziantep fiehitkamil Be-
lediyesinin Konferans Salonunda gerçeklefltirmifl oldu-
¤umuz ‘Sokak Çocuklar› Sorunu’ konulu panelden hem
konuflmac›lar hem de izleyiciler memnun kald›lar.

fiehitkamil Belediyesinin destek verdi¤i panelin ko-
nuflmac›lar›; 22. Dönem Siirt Milletvekili ve ayn› dönem-
de Sokak Çocuklar› Komisyon Baflkan› Öner Ergenç ile
Gaziantep ‹l Emniyet Müdürü Dr. Ali Y›lmaz idi. 

De¤iflik partilerin temsilci ve üyeleri, ö¤renci-ö¤ret-
men ve veliler, sivil toplum kurulufllar›n›n temsilcileri ile
emniyet mensuplar›n›n izledi¤i panele Gaziantep Med-
yas›ndan da önemli bir ilgi vard›.   

Konuflmac›lardan Öner Ergenç Türkiye geneline yö-
nelik olarak, flehir ad› vermeden örnekler anlat›rken bu
konuda dünya ülkelerinin de verdi¤i mücadelelerden
bahsetti. Özellikle Güney Amerika ülkelerinde 1990’l›
y›llarda yaflanan dramlar› anlat›rken Brezilya’n›n resmi
olarak 4 binin üzerinde, resmi olmayan rakamlara göre
de 14 binin üzerinde sokak çocu¤unu itlaf etti¤ini, gene
de bu sorunla bafl edemedi¤i anlatt›.

Gaziantep ‹l Emniyet Müdürü Dr. Ali Y›lmaz ise Gazi-

antep ‹li genelinde sokak çocuklar› sorununu detayl›
olarak verdikten sonra, bu konuyla Emniyet olarak nas›l
mücadele ettiklerini projeleriyle anlatt›. Üç dört y›l ön-
cesine göre sokak çocuklar› oran›nda önemli bir düflüfl
sa¤land›¤›n› belirten Y›lmaz, çal›flmalar›n› rakamlarla
verdi. Mesela verilen rakamlara göre 2003’te 52 olan so-
kakta yaflayan çocuk say›s› bugün itibariyle 13, 2021
olan sokakta çal›flan çocuk say›s› ise 765’tir.

“Bu sorunu çözemezsek gelece¤imiz tehlike alt›nda-
d›r. Bu konnu sadece polisiye de¤il, bir insanl›k sorunu-
dur” diyen Emniyet Müdürü, çocuklar› sokaktan kurtar-
mak için ne gibi projeler üzerinde çal›flt›klar›n› ve bu
projelerin detay›n›, ald›klar› baflar›l› sonuçlar› bir bir an-
latt›. Emniyet Müdürlü¤ünün bu çal›flmalar›n›n detay›n›
http://www.guneydogum.org.tr/Dosyalar.asp?dosyaa=18
adresinden indirmek suretiyle incelemek mümkündür.

Sokak çocuklar›n› yaratan en büyük nedenlerin ba-
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Sokak çocuklar›n› yaratan sebepler; göç, yerleflim

çarp›kl›¤›, kontrolsuz nüfus art›fl›, ailenin e¤itimsizli¤i,

parçalanm›fl aile, fliddet  gibi bafll›klarla s›raland›. Bu bafl-

l›klarla mücadele edilmesi sokak çocuklar› sorununun

önüne geçilmesi anlam›na gelecektir denildi. Sokak ço-

cuklar›n›n fliddet, cinsel istismar, suça kar›flt›r›lma, mad-

de ba¤›ml›l›¤› gibi kötülüklere maruz kald›¤› üzerinde

duruldu.

Biz bu konuyu ifllemeye karar verdi¤imizde sokak

çocu¤u tan›m›n› kullanmak istemedik. Ayn› kavram›

yans›tacak flekilde bu kelimelerin yerine ne koyabiliriz

diye düflündük, de¤iflik fikirleri de¤erlendirdik. Ancak

toplumda bu flekilde kabul görmüfl bu kelimeleri flimdi-

lik de¤ifltiremedik. Kula¤a hofl gelmeyen bu kelimelerin

toplumsal bir mutabakatla de¤ifltirilmesi, hakaret gibi

duran sokak çocu¤u kelimeleri yerine, o çocuklar› incit-

meyecek daha ›l›ml› sözcükler bulunmas›, bu konuyla

toplum olarak mücadele etmenin ilk ad›m› olmal›d›r.

Sokak çocu¤u deyip küçümsemek yerine onlar› so-

kaktan kurtarman›n yollar›n› aramak; 

Sokak çocu¤u gibi nitelemesi yerine onlara sahip

ç›kmak; 

Hepsinin ötesinde soka¤a iten sebepleri ortadan kal-

d›rmak; 

Bu çok önemli toplumsal sorunumuzla bafl etmenin

yollar›n› açacakt›r.

Panel-18

Gaziantep Sokak Çocuklar›

17.10.2008/Gaziantep

Yer: fiehitkamil Belediyesi Konferans Salonu

Kat›l›mc›lar: Öner Ergenç, Dr. Ali Y›lmaz



12 Kas›m 2008 günü, Batman’daki sokak çocuklar›n›
konuflmak ve bu konuda bilgilenmek üzere bir panel
yapt›k. Sokak Çocuklar› konusunda düzenledi¤imiz pa-
nellerin üçüncüsü idi bu panel. Batman ‹l Emniyet Mü-
dürü Arif Öksüz, 22. Dönem Siirt Milletvekili ve ayn› dö-
nemde TBMM Sokak Çocuklar› Araflt›rma Komisyon Bafl-
kan› olan Öner Ergenç ile 22. Dönem Mardin Milletvekili
Nihhat Eri panel konuflmac›lar› idiler.

‹lkini 31 May›s 2008 günü Ankara’da yapt›¤›m›z So-
kak Çocuklar› panellerimizin ikincisini 17 Ekim 2008 gü-
nü Gaziantep’te yapm›flt›k. Sokak çocuklar› konusunda-
ki çal›flmalar› ile gerek Türkiye gerekse dünya genelin-
deki bilgilere sahip olan Say›n Öner Ergenç, her üç pane-
limizde de bilgi ve birikimlerini kamuoyu ile paylaflt›. 

Sokak Çocuklar› konusunu ifllemeye karar verdi¤imiz
zaman, ‘emniyet müüdürlükleri flehirlerinin sokaklar›yla
ilgili en sa¤l›kl› bilgilere sahiptir’ düflüncesiyle, bu soru-
nun ön planda oldu¤u illerin emniyet müdürlüklerine
baflvurduk. Cevap alabildi¤imiz illerde de bu toplant›lar›
gerçeklefltirdik.

Batman ‹l Kültür Merkezi Salonunda yapt›¤›m›z top-
lant› ö¤renci a¤›rl›kl› oolmak üzere, Milli E¤itim yetkilileri,
Emniyet Müdürlü¤ü çal›flanlar›, yoksul semtlerin annele-
ri, çeeflitli sivil toplum kurulufllar›n›n temsilcileri ve Bat-
man bas›n› taraf›ndan ilgiyle izlendi. Panelin bafllang›-

fl›nda gelen sebebin göç oldu¤u
belirtilirken, di¤er önemli neden-
lerin de yoksulluk, parçalanm›fl
aileler, aile içi fliddet, sevgisizlik-
ilgisizlik, gelir da¤›l›m›n›n düzen-
sizli¤i, vs. oldu¤u anlat›ld›. Sokak-
ta çal›flan çocuklar› madde ba-
¤›ml›l›¤›, cinsel istismar, suç ör-
gütleri taraf›ndan kullan›lma gibi
tehlikelerin bekledi¤ine dikkat
çekilerek bu sorunu aflmada tüm kurumlar›n ortak ha-
reket etmesi gerekti¤i vurguland›.

Gaziantep; d›flar›dan bak›nca birçok sorununu çöz-
müfl, refah düzeyi iyi, tam bir sanayi flehri olarak görül-
mektedir. Biraz yak›ndan bak›nca, çok fazla göç alma-
s›yla, e¤itimin kalitesinin düflük olmas›yla, sokak çocuk-
lar› sorunuyla, pek de d›flar›dan bak›ld›¤› gibi olmad›¤›
anlafl›lmaktad›r. 

Bu çal›flmada; 
Konuflmac› olmak suretiyle bilgilerini kamuoyu ile

paylaflarak bize destek veren Siirt 22. Dönem Milletve-
kili Öner Ergenç ile Gaziantep ‹l Emniyet Müdürü Dr. Ali
Y›lmaz’a teflekkür ediyoruz.

Panelin düzenlenmesinde her türlü deste¤i veren,

insanlar› biz herkesin belediyesiyiz
mant›¤›yla kucaklayan fiehitkamil
Belediye Baflkan› Metin Özkarsl› ve
Özel Kalem Müdürü ile tüm çal›-
flanlar›na teflekkür ediyoruz.

Bizi, 500 kiflilik salonu doldura-
rak yaln›z b›rakmayan tüm kat›lan-
lara, Milli E¤itim Müdürlü¤üne, Polis
Okulu Müdürlü¤üne, tüm partilerin
temsilcilerine ve Gaziantep Medya-

s›na teflekkür ediyoruz.
Bir sonraki sokak çocuklar› sorunu toplant›m›z› 12

Kas›m 2008 tarihinde Batman’da düzenleyece¤iz.
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Batman Sokak Çocuklar›
12.11.2008/Batman

Yer: Kültür Merkezi Konferans Salonu
Kat›l›mc›lar: Öner Ergenç, Nihat Eri, 
Arif Öksüz
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c›nda verdi¤imiz, Antalya Valili¤ince haz›rlanm›fl olan,
sokak çocuklar›n›n dram›n› gerçek çekimlerle anlatan
“Ben ‹nsan›m” adl› 12 dakikal›k gösterim esnas›nda a¤-
layan yafll› beyler, herkesi a¤latabilecek bir baflka sah-
ne idi.

Oturumu hem yöneten hem de bilgilerini kamuoyu
ile paylaflan Öner Ergenç, ilk sözü Batman Emniyet Mü-
dürü Arif Öksüz’e verdi. 

Arif Öksüz, sokak çocuklar›n›n Batman’daki tablosu
üzerinde durdu. Sokakta çal›flan çocu¤a sahip ç›k›lmaz-
sa bir ad›m sonras›n›n sokak çocu¤u oldu¤unu söyleyen
Emniyet Müdürü, bu konuda yapt›klar› projeleri, çal›fl-
malar› ve sonuçlar›n› anlatt›. Sokakta çal›flma sebepleri-
ni belirten Öksüz, bunun getirebilece¤i risklere de de-
¤indi. fiiddet, madde ba¤›ml›l›¤›, e¤itimden koparma gi-
bi risklere de¤inerek bu konuda okullar› ve aileleri gö-
reve ça¤›rd›. “Sokakta çal›flan çocu¤a para vererek ya da
onun satt›¤› bbir fleyi alarak ona kötülük etmifl olursu-
nuz” dedi. 

Arif Öksüz’ün konuflmas›nda Batman’la ilgili bilgiler
flu flekilde belirdi:

Sokakta yaflayan çocuk yok. Sokakta çal›flan çocuk
say›s› 250 civar›nda. Birkaç tane uçucu madde ba¤›ml›-
s›, 13 tane uyuflturucu kullanan var. 

Batman’da ilk ve orta ö¤retimdeki ö¤renci say›s› 150
bindir. (Batman’›n flehir nüfusunun yaklafl›k 300 bin ci-
var›nda oldu¤unu düflünürsek, ilk ve orta ö¤retimdeki
ö¤renci say›s› flehir nüfusunun yar›s› kadar. Bu da yak›n
gelecekteki iflsizlik tehlikesine dikkat çekmektedir.)

Emniyet Müdürü Arif Öksüz kendisinin görevde ol-
du¤u süre içerisinde, y›l, y›l kay›p çocuklar konusuna da
de¤inerek, flu ana kadar bu kay›p çocuklar›n bir veya iki
eksikle ailelerine teslim edildi¤ini belirtti. Sokak çocuk-
lar›na dönük projelerini de detay›yla anlatan Müdür, Ec-
zac›lar Odas› ile birlikte yürüttükleri ‘Sa¤l›kl› Nesil Bat-
man’ projesi kapsam›nda 15 çocu¤un eczanelere yer-
lefltirildi¤ini, bunlar›n hem eczanede çal›fl›p para kazan-
d›klar›n› hem de okullar›na devam ettiklerini, yüzde yüz
olmasa da olumlu sonuç ald›klar›n› söyledi. ‘Her Çocuk
Bir Çiçektir’ projesiyle, Baro’yla ortak çal›flt›klar›n› ve ba-
z› çocuklar›n Baro’ya hizmet verdiklerini belirtti. Yine
Emniyet taraf›ndan, konunun uzman› kiflilerce, ö¤renci-
lerin haberi olmadan, uyuflturucu vs. konular›nda, reh-
ber ö¤retmenler ile velilere konferanslar verildi¤ini de
sözlerine ekledi. 

Dört y›ld›r Batman’da görev yapan Müdür, “her y›l
muhtelif isimler ad› alt›nda, gelecekte buluflal›m projje-
mizle gençlerimize zaman ay›r›yoruz” dedi.

‹kinci konuflmac› Nihat Eri, sivil toplum kurulufllar›n›n
bu tür toplumsal konulara daha fazla e¤ilmesinin ve bu
çal›flmalar›n da devlet taraf›ndan desteklenmesinin
olumlu sonuçlar getirebilece¤ini vurgulad›. Her türlü
olumsuzlu¤un e¤itimle afl›labilece¤ini belirterek günü-
müzde özellikle köydeki k›zlar›n e¤itimde sessiz devrim
yapt›klar›n› söyledi. “Emniyetler, suç ifllemeden çocu¤u
kazanmak için çal›fl›yorrlar” diyen Eri, Gaziantep, Mersin,
Batman, Diyarbak›r’›n sokak çocuklar›n›n ön plana ç›kt›-
¤› yerler oldu¤unu vurgulad›. 

“Avrupa ve Amerika’da sokakta çal›flt›r›lan çocuk ko-
nusunda daha kat› kurallar var, sokakta çal›flt›r›lan ço-
cuk ailesinden al›n›r” diyen Nihat Eri; ‹stanbul’da yap›lan
çal›flmalarda illerden gelen sokaak çocuklar› s›ralamas›-
n›n Diyarbak›r, Batman, Siirt, Mardin, fianl›urfa oldu¤unu 

flekilde s›raland›¤›n› belirtti.
Üçüncü s›rada konuflan Öner Ergenç ise, Türkiye ve

dünya genelinde, sokak çocuklar› sorununun ön planda
oldu¤u yerler ve bu sorunla bafl edebilme yöntemleri
üzerinde durdu. 

Biz dernek olarak, sokak çocuklar›n›n ön planda ol-
du¤u illerin Emniyet Müdürlüklerine baflvururken, ama-
c›m›z onlar›n güncel bilgilerini kamuoyu ile paylaflmala-
r› yönünde idi. Ama bu çal›flmalar sonunda gördük ki;
emniyetler hem sokaklar konusunda bilgi sahibiler hem
de sokaklardaki çocuklar› kazanma çabas›ndalar. Bunu
bu flekilde yapmaya toplum olarak ihtiyac›m›z var asl›n-
da. Bu sorumluluk ve bilincin fark›nda oldu¤umuz za-
man, sokaklarda yaflayan ve “ben insan›m” diyen ço-
cuklar›m›z› ve sokaklar›m›z› kazanm›fl olaca¤›z.

Batman’daki ‘Sookak Çocuklar›’ panelimizde bize des-
tek olan baflta Batman Valili¤i olmak üzere, ‹l Kültür
Müdürlü¤ü, Batman ‹l Emniyet Müdürlü¤ü, ‹l Milli E¤itim
Müdürlü¤ü, sivil toplum kurulufllar›, kiflisel çaba göste-
renler ve Batman bas›n› ile bu toplant› için Ankara’dan
Batman’a giden Öner Ergenç ve Nihat Eri’ye teflekkür
ediyoruz.



12 Kas›m 2008 günü hava yeni kararm›flken, Siirt E¤i-
tim camias›nda iyi bilinen, e¤itime önemli katk›lar› bu-
lunmufl olan 22. Dönem Siirt Milletvekili Öner Ergenç ve
Mardin Milletvekili Nihat Eri ile birlikte geldi¤imiz Siirt’te,
bizi karfl›layan güler yüzlü bir ekip vard›. 

O akflam Milli E¤itim yetkilileri, bas›n ve vatandafllar-
la uzun uzun sohbet ettik. Güneydo¤u’nun birçok yerin-
de oldu¤u gibi burada da hem e¤itimde, hem sa¤l›kta,
hem de ekonomik ve sosyal konularda önemli s›k›nt›lar
var. Siirt’le ilgili gözlemlerimi özet bir yaz›yla daha önce
vermifltim. Bu yaz›yla da, orada yapt›¤›m›z e¤itim pane-
linin detaylar›na de¤inerek e¤itimle ilgili sorunlar› iflle-
meye çal›flaca¤›m.

Siirt Milli E¤itim Müdürü Mehmet Ali Atalay, geçen y›l
Batman’da e¤itim paneli yapt›¤›m›z s›rada Batman Milli
E¤itim Müdür Yard›mc›s› idi ve bize o panelde son dere-
ce fayda sa¤lam›flt›. 2008 y›l› içerisinde Siirt Milli E¤itim
Müdürü olan Say›n Atalay, bu sene Siirt’te de bir e¤itim
paneli yapal›m dedi¤imiz zaman hemen konuya olumlu
yaklaflt› ve bizim için o ortam› haz›rlad›. Kendisine bura-
da özellikle teflekkür etmek istiyorum.

13 Kas›m 2008 günü gerçeklefltirdi¤imiz, Siirt’te E¤i-
tim konulu panelimizde Siirt’in e¤itim sorunlar›n› dinle-
dik, yazd›k, çizdik. Asl›nda buraya geldi¤imiz akflam sa-
atlerinden beri, yetkililerle e¤itim sorunlar›n› konufluyo-
ruz. Siirt fiziksel anlamda e¤itimde ça¤ atlam›fl, yani son
derece az ö¤renci mevcutlu s›n›flarda ders görülüyor.
Ortalama 29-30 ö¤renci bulunuyor s›n›flarda. Bu oran
bugün büyük flehirlerde bile tam olarak yakalanabilmifl
de¤il. Okul öncesi okullaflmada da Türkiye’nin önde gi-
den flehirlerinden birisi. Bu iyi koflullar›n yakalanmas›n-
da Vali Nuri Okutan’›n önemli pay› oldu¤u belirtiliyor. Si-
irt’te as›l tart›flmaya aç›lmak istenen sorunlar›n bafl›nda
e¤itimin kalitesi geliyor. Yani ilin e¤itim düzeyinin dü-
flüklü¤ünü anlatmaya çal›fl›yor yetkililer. 

Ayr›ca, il çevresinde çok fazla say›da yaflayan köçer-
lere e¤itim götürmenin zorluklar›ndan bahsedip çad›rda
e¤itim projelerinin bu sorunu çözebilece¤ini belirttiler. 

Y‹BO’lar (Yat›l› ‹lkö¤retim Bölge Okullar›) konusu da
çok önemli. Bu okullar›n fazlaca s›k›nt› yaratt›¤› söylenir-
ken, köylü vatandafl›n 1. s›n›f ile 8. s›n›f ö¤rencisinin ay-
n› yatakhanede kalmas›ndan rahats›zl›k duydu¤u, bu

nedenle çocu¤unu bu okullara vermek istemedi¤i, dola-
y›s›yla Y‹BO’lar›n kapasitelerinin çok alt›nda çal›flt›¤› be-
lirtildi.

Siirt’te karfl›laflt›¤›m›z e¤itimin içeri¤i geçen y›l panel
yapt›¤›m›z illerden daha farkl›. Mesela Ad›yaman fiziki
flartlar yönünden çok s›k›nt›l›. Derslik say›m›z çok az,
bodrumda bile ders yap›yoruz diyen okul müdürlerini
dinlemifltik orada. Zor koflullara ra¤men Ad›yaman’›n
e¤itim düzeyi biraz daha iyiydi.

���

Siirt Endüstri Meslek Lisesinin Konferans Salonu ö¤-
renci ve ö¤retmenlerle dolu. 

Oturumu yöneten 22. Dönem Siirt Milletvekili Öner
Ergenç; Siirt’te Halk E¤itim Müdürlü¤ü, Milli E¤itim Mü-
dürlü¤ü, ö¤retmenlik, fianl›urfa Milli E¤itim Müdürlü¤ü
görevlerinde bulunarak 37 y›l e¤itimcilik yapm›fl, e¤iti-
me önemli katk›larda bulunmufl deneyimli ve birikimli
bir isim.

‹lk sözü, köy okullar›n›n s›k›nt›lar›n› konuflmak üze-
re, Siirt Sa¤›rsu Köyü okulu yetkili müdür ö¤retmeni Ab-
durrahman fiendul ald›. Köy okullar› ad›na s›k›nt›lar› özet
olarak flu flekilde s›ralad› Abdurrahman fiendul:

-Siirt’in bir köy okulu ile Ankara’n›n bir köy okulun-
daki ö¤renci ayn› f›rsat eflitli¤ine sahip de¤ildir.

-Köy okullar›nda vas›fl› ö¤retmene ihtiyaç vard›r.
-Birlefltirilmifl s›n›flar sak›ncal›d›r. Birlefltirilmifl s›n›f

ö¤retmenleri ile flehir ö¤retmenlerinin ücret eflitli¤i eflit-
sizliktir.

-Araç-gereç s›k›nt›s› vard›r. Bu durumlar köy ö¤ret-
meninin baflar›s›n› k›s›tlamaktad›r.

-Okul öncesi e¤itim imkan› olmayan çocuklar için
sosyo-kültürel anlamda eflitlik olaca¤› söylenemez.

-S›k ö¤retmen de¤ifliklikleri önemli sorundur. Gelen
ö¤retmen tutulamad›¤› için tayinini ç›karan gitmektedir.

-Ücretli ö¤retmenler s›k›nt›d›r.
-Lojman konusu önemli bir sorundur.
-Köy muhtarlar› ve veliler ilgisizdir.
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Siirt E¤itim
13.11.2008/Siirt
Yer: Endüstri Meslek Lisesi Konferans Salonu
Kat›l›mc›lar: Öner Ergenç, Nihat Eri, 
Fikret Eteker, Abdurrahman fiendul
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Önerilerini ise flu flekilde s›ralad› Abdurrahman ö¤-
retmen:

-Köy ö¤retmenleri ile merkezde görev yapan ö¤ret-
menleri kaynaflt›r›c› etkinlikler düzenlenmelidir.

-E¤itim programlar› bölgenin flartlar› göz önünde tu-
tularak haz›rlanmal›d›r.

-Okul ça¤›ndaki çocuklar› tar›msal alanda çal›flt›ran-
lara soruflturma bafllat›lmal›d›r.

-Merkez okullar›n fazla araç gereçleri köy okullar›na
gönderilebilir.

-Her okula bir kütüphane olmal›d›r.
-Tadilatlar zaman›nda yap›lmal›d›r.
-Okulda soba yakma ve temizlik iflini ö¤retmen yap-

makta bu da dersten çalmaktad›r. Köy okullar›na da bu
iflleri yapan bir personel verilmelidir.

���

‹kinci s›rada yer alan konuflmac› Siirt Milli E¤itim Mü-
dür Yard›mc›s› Fikret Eteker ise Siirt’le ilgili bilgileri özet-
le flu flekilde s›ralad›:

-‹lde 12 ba¤›ms›z ana okul var. Okul öncesi e¤itim
Türkiye ortalamas› %25, Siirt %42.

-Özellikle da¤›n›k yaflayan yerlerde, okul öncesi e¤i-
tim alamayan çocuklar›n aya¤›na e¤itimi götürmek için,
seyyar-gezici sistem fleklinde bir projemiz var ve kabul
edildi.

-Toplam 2169 derslik var, derslik bafl›na 30 ö¤renci
düflmektedir. 

-Baz› okullarda y›¤›lma var ve ikili ö¤retim yap›lmak-
tad›r.

-222 yerde birlefltirilmifl s›n›f vard›r.
-Y‹BO’lara istenilen düzeyde ilgi yok. Bu okullar›n da-

ha cazip hale getirilmesi için u¤rafl›yoruz. Y‹BO ö¤renci-
lerini art›r›rsak tafl›mal›y› düflürmüfl oluruz.

-K›z çocuklar›n›n okullaflmas› konusunda s›k›nt›lar›-
m›z var.

-Gelen ö¤retmeni tutamama s›k›nt›m›z var.
-Ortaö¤retimde derslik s›k›nt›m›z var.
-Baflar›yla ilgili iç aç›c› konuflam›yoruz. Türkiye gene-

linde ortalamam›z çok düflüyor. Lise ve üniversite girifl
s›navlar›nda hiç arzu etmedi¤imiz sonuçlar ç›k›yor:

Geçen y›l Güneydo¤u’nun de¤iflik il ve ilçelerinde
yapt›¤›m›z e¤itim panelleri ile geçen hafta Siirt’te yapt›-
¤›m›z e¤itim panelinde gördü¤ümüz sorunlar afla¤› yu-
kar› benzer nitelikte. Köy okullar›n›n sorunlar› neredey-
se ortak. Gelen ö¤retmeni, memnun edecek flartlar ol-
mamas› nedeniyle, tutamama. Bu paneller için Bat-
man’a giderken oldu¤um uçak yeni tayini ç›km›fl gence-
cik ö¤retmenlerle doluydu. Yanlar›nda anne-babalar›yla
beraber. O ö¤retmenlerle sohbet ederek gittim. Hepsin-
de de benzer endifleler vard›. Hepsi de tercihleri olan

fl›klar›n d›fl›ndaki tercihleriyle tayin olmufllard›. “Sen de
mi 21’i iflaretlemmifltin” diye soruyorlard› birbirlerine. Ya-
ni as›l tercihlerin d›fl›nda neresi olursa kabul ederim fl›k-
k›… Bat›dan, Karadeniz’den, Trakya’dan, Siirt’in, Bat-
man’›n de¤iflik köylerine tayin olmufl genç ö¤retmenler.
Siirt’e 370, bir o kadar da Batman’a yeni ö¤retmen tayi-
ni olmufl. 

Onlardaki endifle ve merak› görünce düflüncelerini
olumlu yönde etkileyebilmek için çaba sarf ettim. Ama
yukar›da da bahsedildi¤i gibi, baz›lar›n› burada tutmak
pek mümkün de¤il gibi bir izlenim do¤uyordu. Bafltan
zaten önyarg› varsa, bir de e¤itimdeki olumsuz flartlar
girince iflin içine, Bölgenin ö¤retmen sorununu anlamak
hiç zor de¤il. Devlete düflen en önemli görev, tayinini ç›-
kard›¤› bu ö¤retmenleri, burada memnun edebilmek ve
kaç›fllar› önleyebilmektir.

���

Panelin üçüncü konuflmac›s› 22. Dönem Mardin Mil-
letvekili Nihat Eri idi. Köylü k›zlar›n flehre gelmesi ve lise
okumas› sessiz bir devrimdir diyen Nihat Eri, “kendini ve
çevresini tan›mayan bir nesil yetifliyor, yani okullarda
çevre ve tarih billinci verilmiyor” fleklinde sürdürdü ko-
nuflmalar›n›.

Oturumu yöneten Öner Ergenç ise en son konufltu
ve Güneydo¤u’da e¤itimin tarihçesine de¤inerek “Ata-
türk, milli de¤erler, aile, insan haklar›, Türkiye Cumhuri--
yeti gibi de¤erler okullarda verilmelidir, e¤itimdeki te-
mel anlay›fl bu olmal›d›r” çerçevesinde konufltu. 

E¤itim kalitesi yönünden Urfa m› daha kötü, Siirt mi?
Bu yorumu aç›k b›rakarak flunu söylemek istiyorum; Si-
irt'te 30 kiflilik s›n›flar, Urfa'da ise bazen 100 ve üzerin-
de. Siirt fiziki flartlarda ça¤ atlam›fl. Urfa ise bu konular-
da oldukça s›k›nt›l›.  E¤itimde ilçesine ça¤ atlatan bir
kaymakama sahip ç›kmamas› ise konuyu daha da va-
himlefltirmektedir.
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Panel-21

Ad›yaman Ekonomisi ve GAP 
14.11.2008/Ad›yaman

Yer: Halk E¤itim Merkezi Konferans Salonu
Kat›l›mc›lar: Prof. Dr. Bilal Özgüven, 
Zafer Ersoy, Yakup Tafl, Mahmut Çelik

14 Kas›m 2008 günü GAP ve Ad›yaman’›n ekonomik
sorunlar›n› tart›flmak için Ad›yaman’day›z. Bu paneli, da-
ha önce kararlaflt›rd›¤›m›z günde gerçeklefltiremedi¤i-
miz için bugüne ertelemifltik. “GAP Ad›yaman s›n›rlar›
içinde olmas›na ra¤men Ad›yamanl›lar GAP’tan yeteri
kadar faydalanm›yor, bu konuyu iflleyelim” önerisi Ad›-
yamanl› arkadafllardan gelmiflti. 

fiehrin ekonomisini en iyi bilen kesimler oldu¤unu
düflündü¤ümüz Ticaret Odas›, Ziraat Odas›, Gazeteciler
Cemiyeti ile ‹ktidar (AKP) ve muhalefet (CHP) partileriinin
milletvekillerini bir araya getirip bir toplant› düzenle-
mek ve bu konular› tart›flmaya açmak istedik. 

Ad›yaman Halk E¤itim Merkezi Salonunda yapt›¤›m›z
panele konuflmac› olarak Ticaret ve Sanayi Odas› Baflka-
n› Zafer Ersoy, Ziraat Odas› Baflkan› Yakup Tafl, Askon
(Anadolu Aslanlar› ‹fladamlar› Derne¤i) Baflkan› Mahmut
Çelik ve Ad›yaman Üniversitesi Ö¤retim Üyesi Prof. Dr..
Bilal Özgüven kat›ld›lar. fiehrin ekonomik nabz›n› en iyi
bilen kiflilerin verdi¤i bilgiler oldukça önemli idi. Ad›ya-
man bas›n› taraf›ndan da sonuna kadar izlenen panelde
izleyicinin az olmas› beklemedi¤imiz bir sonuçtu. 

Ad›yaman Ticaret ve Sanayi Odas› Baflkan› Zafer Er-
soy tütün kotas›n›n iflsizli¤i %13-14 art›rd›¤›n› söyledi.
Bilindi¤i üzere, Ad›yaman, tütün üretimi ile ön planda
iken, tütüne kota gelince hiç kimse tütün ekmez oldu.
Geçim derdine her aileden iki kiflinin gurbette oldu¤u-
nu, orada da illegal ifllerin içinde bulundu¤unu belirten
Zafer Ersoy “Türkiye’de üretileen elektri¤in %20’si Ad›ya-
man’da (Atatürk Baraj›) üretiliyor ama Ad›yaman bun-
dan hiçbir fayda görmüyor” dedi. Ayr›ca Ad›yaman’da
petrol ç›kt›¤›n›, ç›kan petrolün %10’unun buraya aktar›l-
mas› ile tüm sorunlar›n çözülece¤ini belirten Ersoy, siya-
sileri ve Hükümeti de elefltirdi.

Ziraat Odas› Baflkan› Yakup Tafl ise bu salona kendi
üyeleriyle birlikte gelmiflti. Özelikle GAP, sulama ve ta-
r›m konusunda konuflan Yakup Tafl flunlar› söyledi
“GAP’tan yeteri kadaar istifade etmiyoruz. Hangi havza-
da, hangi bölgede, hangi ürün uygunsa ona destekleme
verilmeli. GGAP eylem plan›ndaki Koçali Baraj›n›n yap›la-
ca¤› sözü yerine getirilmeli. Köylerimiz boflald›, köye  dö-
nüfl bafllamal›”.

Toplant›ya son anda dahil olan Askon (Anadolu As-
lanlar› ‹fl Adamlar› Derne¤i) Baflkan› Mahmut Çelik ise
özetle flunlar› söyledi: 

“Bir ülkede milli politika olmad›kça kalk›nma olmaz.
Bugün bu¤day›m›z› d›flar›ddan ithal ediyoruz. Türkiye’de
milli bir tar›m politikas› yok. GAP hükümetler taraf›ndan

önemsenseydii bugün bitirilmifl olurdu. Ad›yaman
GAP’tan mahrum olmufl bir ildir. Sanayicinin ciddi an-
lamda sorunnlar› var. Tütüne kota getirildikten sonra çift-
çi ne ekece¤i konusunda yönlendirilmedi, böyle bir
yönlendirilme yap›lmal›yd›. Çözüm milli kalk›nma proje-
sidir. Ad›yaman tar›mla geçinen bir il, GAP’taan mutlaka
sulama anlam›nda yararlan›lmal›. Tar›msal sanayinin
gelifltirilmesi gerekir. GAP’›n sosyal  projelerinden fayda-
lanmam›z gerekir”.

Ad›yaman Üniversitesi Ö¤retim Üyesi Prof. Dr. Bilal
Özgüven ise tüm konuflmalar› onaylad›¤›n› belirterek
GAP’›n tarihçesi, amac›, bugünü ile ilgili bilgiler verdi.

���

GAP’› y›llard›r bireysel olarak inceliyor, araflt›r›yorum.
Ayr›ca GAP’la ilgili birçok çal›flmam›z oldu. GAP, Güney-
do¤u’nun 9 ilini kapsayan bir kalk›nma projesidir. GAP
kapsam›ndaki 22 baraj ve 19 HES (hidroelektrik santral›)
ile hem sulama hem de elektrik üretimi amaçlanm›flt›r.
Gelinen noktada, GAP’tan faydalanan iller konusunda
ortada bir tart›flma vard›r. Ad›yamanl›lar, GAP’›n kendi
s›n›rlar› içerisinde olmas›na ra¤men faydalanmad›klar›n›
söylerken Urfal›lar da ayn› fleyi söylemektedir. Oysa
GAP iller aras› bir tart›flma oda¤› olmaktan öte bir milli
projedir ve bitirilmemesi tüm Güneydo¤u illerini ve tüm
Türkiye’yi ma¤dur etmektedir. Ad›yamanl›, Urfal› vatan-
dafl sulamadan faydalanmad›klar›n› söylerken Mar-
din’deki, Siirt’teki vatandafl da GAP’›n sosyal projelerin-
den faydalanamad›¤›n› söylemektedir. Gene de flu ge-
çe¤i göz ard› etmemek gerekir. GAP’tan tüm yönleriyle
en fazla faydalanan il Urfa olmufltur. En fazla zarar› gö-
ren il de Urfa’d›r. Çünkü drenaj sisteminin oluflturulma-
d›¤› ve suyun kontrolsüz verildi¤i topraklar tuz deryas›
haline gelmifltir.

Ad›yaman, d›flar›dan bak›nca ekonomik sorunlar›n›
birçok ile göre aflm›fl gözükmektedir. Gaziantep serma-
yesinin flehre girmesi sanayiyi bir anda canland›rm›flt›.
10 y›l öncesine göre çok daha geliflmifl ve ifl alanlar›na
kavuflmufl bir Ad›yaman var bugün. Ancak Ticaret ve
Sanayi Odas› Baflkan›n›n beyanlar›na göre son zaman-
larda özellikle de krizden etkilenen Ad›yaman’da çok
say›da fabrika ve iflyeri kapanm›fl durumdad›r. 



Bu paneli 8-9 ay öncesinden kurgulam›flt›k. Suruç’ta
su problemi yafland›¤›n› gördü¤ümüz zaman, konuyu
bilimsel anlamda irdelemek ve kamuoyu oluflturmak
amac›yla, bir su paneli düzenleyelim dedik. Suruç Kay-
makaml›¤›na yazd›k ve su paneli konusunda iflbirli¤i
yapmak istedi¤imizi belirttik. Suruç Kaymakaml›¤›ndan
ald›¤›m›z olumlu yan›t sonras›nda, HÜ Ziraat Fakültesi,
Suruç Kaymakaml›¤› ve Güneydo¤um Derne¤i ad›na or-
tak bir çal›flman›n haz›rl›klar›na bafllad›k. 

Paneli ilk baflta May›s ay› içerisinde yapmak istemifl-
tik. Ancak Kaymakam Muhittin Pamuk, tar›m mevsimi
olmas› nedeniyle, Suruç halk›n›n büyük bir k›sm›n›n Su-
ruç d›fl›nda oldu¤unu, paneli ileri bir tarihte yapman›n
daha uygun olaca¤›n› söyleyince Kas›m ay› ortalar›nda
bir tarih belirledik.

Suruç’a kadar gitmiflken su paneliyle birlikte bir de
may›nl› araziler ve organik tar›m konusunu da iflleyelim
önerisini getirdik. Ancak Kaymakam Bey, “Su koonusu
çok önemlidir, baflka konu araya girmesin ve su paneli
gölgelenmesin, may›n konusunu daha sonrakki bir tarih-
te iflleyelim, suyla ilgili her türlü çal›flman›n öne ç›kma-

s›n› istiyorum” dedi. Daha önce kendisiyle birçok defa
telefonda konufltuk. Onun, Suruç halk› ad›na suya olan
hasretini, suyla ilgili heyecan›n› o konuflmalardan da an-
lam›flt›m. Suruç’un su problemini içinde yaflayarak çok
iyi bilen ve bu sorunun çözülmesi için elinden geleni
yapmaya çal›flan bir Kaymakam. Suruç halk›n›n bu ko-
nudaki hassasiyetini alg›lam›fl, suyun mutlaka gelece¤i
konusunda insanlara vaat de¤il inanç da¤›t›yor Kayma-
kamm Muhittin Pamuk. 

‹dealist, ilçe halk›yla uyumu yakalam›fl, bofl durma-
y›p sürekli çal›flmay› ve faydal› olmay› hedef edinmifl iyi
bir Kaymakam var Suruç’ta. Aç›l›fl konuflmas›nda da bu
düflüncelerimi salondaki Suruçlularla paylaflm›flt›m. Öy-
le ki, bir ara söz alan bir vatandafl da Kaymakamlar›n-
dan ne kadar memnun olduklar›n› anlatmaya çal›fl›yor-
du. Suruç gibi siyasi dengelerin hassas oldu¤u bir yerde
bu kadar sevilen bir kaymakam bence ödüle lay›kt›r. 
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Tar›mda çiftçiyi yönlendirmeme, çiftçiyi ne üretece-
¤i ile bafl bafla b›rakma sadece Ad›yaman’›n sorunu de-
¤ildir. Kas›m ay› bafllar›nda Tarsus’ta yapt›¤›m›z Çiftçi So-
runlar› toplant›s›nda da benzer flikayetler gündeme gel-
miflti. Çiftçi kendisini bir yönlendirene ihtiyaç duymak-
ta, çiftçi e¤itime ihtiyaç duymakta, çiftçi do¤ru destek-
lenmeye ihtiyaç duymakta, ancak bu do¤rular› göstere-
cek bir devlete de ihtiyaç duyulmakta. Maalesef devlet
bugün kimin yan›ndad›r sorusu gittikçe cevab›n› bula-
maz hale gelmektedir. Elbette ki devlet vatandafl›n ya-
n›ndad›r, öyle olmas› gerekir. Ama hangi tarafa baksa-
n›z bir kargafla hakim. Hangi dal› tutsan›z bir plans›zl›k,
programs›zl›k göze çarpmakta. Çiftçi desteklemelerinin
bile çiftçinin iflini görecek zamanlarda de¤il de seçimler-
den bir-iki ay ya da bir iki hafta önce verilmesi bile her
fleyin nas›l da siyasete alet edildi¤inin göstergesi. 

Bu ülkenin çiftçisi, bu ülkenin sanayicisi, bu ülkenin
memuru, bu ülkenin ö¤rencisi, bu ülkenin emeklisi, bu

ülkenin vatandafl› devleti gerekti¤i yer ve zamanda ya-
n›nda görme ihtiyac› içerisindedir. Her fley devletten
mant›¤›yla de¤il ama gerekti¤i her yerde devlet olmal›-
d›r. 

Panel-22
Suruç Su Sorunu
15.11.2008/Suruç

Yer: Suruç Ö¤retmen Evi Konferans Salonu
Kat›l›mc›lar: Prof. Dr. Mehmet Ali Çullu, 
Prof Dr. Ahmet Ruhi Mermut, ‹skender Yüksel,
Mehmet Yavuz



38

Bu paneli kurgularken 22. Dönem milletvekilleri Ve-
dat Melik ve Mahmut Kaplan ile Urfa Ticaret Odas› Bafl-
kan› ‹smail Deemirkol da konuflmac› listemizde idiler. An-
cak kendilerinin baflka programlar›n›n araya girmesi ile
listeden ayr›lmak zorunda kald›lar. Bu konuda daha ön-
ce önemli çal›flmalar yapm›fl olan bu de¤erli isimlerin de
konuyla ilgili çal›flmalar›na bundan sonras›nda da de-
vam etmelerini temenni ederiz.

���

15 Kas›m 2008 günü, Suruç Su Sorunu Paneli için Su-
ruç’tay›z. Henüz hizmete yeni girmifl olan ö¤retmen evi
salonunda yapaca¤›m›z çal›flma için dinleyici olarak ge-
len çiftçiler salonu doldurmufllar. Kaymakam Beyin bu
ö¤retmen evini yapt›rmak için u¤rafl verdi¤ini de gene
telefon konuflmalar›m›zdan biliyorum. Güzel, ferah, ter-
temiz, yeni eflyalarla donat›lm›fl bir ö¤retmen evi. 

Panel konuflmac›lar›m›z; 
HÜ Ziraat Fakültesi Toprak Bölümü hocalar›ndan,

2005 TÜB‹TAK Bilim Ödülü sahibi Prof. Drr. Ahmet Ruhi
Mermut;

Tema Vakf› Suruç Temsilcisi Mehmet Yavuz;
surucsuistiyor.com sitesini kurarak internette bir

kampanya bafllatan Ege Üniversitesinden yeni mezun
Suruçlu ‹skender Yüksel idi.

Oturumu, deneyimli hoca, HÜ Ziraat Fakültesi Deka-
n› Prof. Dr. Mehmet Ali Çullu yönetti. 

Aç›l›flta söz alan Kaymakam Bey, Suruç’un su prob-
lemiyle ilgili giriflimlerini, yap›lan ihaleleri, planlanan ça-
l›flmalar› anlatt›, suyun mutlaka gelece¤ini, bunun için
sab›rl› olunmas› gerekti¤ini söyledi. “100 bin ollan ilçe
nüfusunun %30’u yaz›n baflka yerlere göç ediyor, su
geldi¤i zaman bu göçlerin, mevsimlik gidiifllerin de önü
al›nm›fl olacakt›r” dedi.

Panelistlerden ‹skender Yüksel, ilk konuflmac› olarak
söz ald› ve flunlar› söyledi:

-Geçen yaz Ankara’da yaflanan su s›k›nt›s› her taraf›
aya¤a kald›rm›flt›. Biz bu s›k›nt›y› 45 y›ld›r yafl›yoruz. Bü-
yük kardeflimle birlikte www.surucsuistiyor.com sitesi-

ni kurarak medeni ve yasal yollardan susuzluk sorunu-
muza çare aray›fl› içine girdik. Biz Suruçlular, Suruç’umu-
zun suya kavuflaca¤›na dair bir inanç eksikli¤i içerisin-
deyiz. Fikir ve görüfller ne olursa olsun, su konusunda
elbirli¤i yapmak zorunday›z. Herkes su gelmeyece¤ine
inanm›fl, bu inanç devam etti¤i sürece su gelmez. En bü-
yük hata budur ve çevremizdeki insanlar› da buna inan-
d›rmakt›r. Kamuoyu olufltuktan sonra gerisi kendili¤in-
den gelecektir. ‹halenin ilerlemeyece¤inden korkuyo-
ruz. Korkmak yerine takipçi olmak zorunday›z.

‹kinci s›radaki konuflmac›, Suruç Tema temsilcisi
Mehmet Yavuz özetle flu bafll›klar üzerinde durdu:

-GAP eylem plan›n›n gerçeklefltirilmesi konusunda
siyasi iradenin gerçekleflmesini arzu ediyoruz. Suyun
Suruç’a gelmesi ne kadar önemli ise sonras›nda al›nacak
önlemler de önemlidir. Su geldi¤i zaman göç olmayacak
ve nüfus artacakt›r. Tüm bunlar›n planlanmas› flimdiden
yap›lmal›d›r. Sorunlar, yaflanmadan yok edilmesi için Te-
ma Vakf› olarak elimizden geleni yapaca¤›z. Sulamaya
geçilmesi ile yanl›fl sonuç al›nmamas› için çiftçi e¤itimi-
ne önem verilmelidir. Olmazsa olmaz su, bir gün mutla-
ka Suruç’a gelecektir.

Son konuflmac› Prof. Dr. Ahmet Ruhi Mermut ise bu
topraklar›n tarihçesinden bafllay›p suyun mutlaka gele-
ce¤ini, önemli olan›n su geldi¤i zaman ne yap›laca¤›, na-
s›l önlemler al›naca¤›, neler üretilebilece¤i üzerinde du-
rarak çok önemli bilgiler verdi. 

Mermut hocan›n anlatt›klar› do¤rultusunda; yap›lan
inceleme ve araflt›rmalar›n gösterdi¤ine göre, bu top--
raklarda 4 bin y›l önce 300 y›l süren bir kurakl›k olmufl,
sonra da 200 y›l çok büyük taflk›nlar yaflaanm›fl. “F›rat ve
Dicle bize Allah›n bir lütfudur” diyen Ahmet Ruhi Mer-
mut Avrupa ve baz› Uzakdo¤u ülkelerinin tar›m potan-
siyelleri ile Türkiye’nin ayn› bazl› göstergelerini karfl›lafl-
t›rarak “biz de onlar gibi olmak zorunday›z” dedi.

Konuflulanlarla ilgili kritikleri yapan Dekan Mehmet
Ali Çullu, Fakülte olarak Harran Ovas›n›n tuzluluk harita-
s›n› ç›karmakta olduklar›n›, Suruç civar›nda da bilinçsiz
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sulama sonucu çoraklaflma yaflanabilece¤ini vurgulad›
ve “su gelmesi sonras›na çok dikkat edilmeli” diye uya-
r›larda bulundu. Bu tür toplant›lara devam edeceklerini
söyleyen Dekan, panelin sonunda mikrofonu çiftçilere
verdi. 

Bir çiftçi, Mermut hocan›n kurakl›kla ilgili sözlerine
de¤inerek “flimdi de o kurakl›k olay› tekrar m› yaflan›-
yor” diye sordu. Hocan›n cevab› ise “muhtemelen” flek-
lindeydi. Bir baflka çiftçi ise, suyun gelece¤ine art›k
inanmad›¤›n›, flimdiye kadar söylenenlerin gerçeklefl-
medi¤ini, bu nedenle art›k inanc›n›n kalmad›¤›n› söyle-
di. Hafiften ortam gerilince Dekan Bey devreye girdi. Bir
baflka çiftçi ise Mürflitp›nar s›n›r kaap›s›n›n aç›lmas›n› is-
tediklerini belirtti.

Panelden birkaç gün önce benimle irtibat kuran ve
Suruçlular olarak bu tür çal›flmalara destek verecekleri-
ni, mensubu bulundu¤u Suruç’taki Meslek Yüksek Oku-
lunun da bu tür çal›flmalar›n içine çekilmesini istedikle-
rini belirten Mehmet Ali Arslan paneli okulu ad›na ilgiy-
le izledi.

Son derece olumlu, amac›na ulaflm›fl, ilgiyle izlenen
panelde en büyük görevi üstlenen Suruç Kaymakaml›-
¤›na; 

Akademik bilgilerini kamuoyu ile paylaflmak üzere

sunumlara en önemli katk›y› sa¤layan Ziraat Fakültesi
hocalar›na; 

Bu panel için ‹zmir’den gelen surucsuistiyor.com
kampanyas›n›n öncüsü ‹skender Yüksel’e;  

Do¤ay› bilimsel çerçevede izleyip konuyla ilgili bilgi-
lerini sunan Tema Vakf› temsilcisi Mehmet Yavuz’a;

Sorunlar›na sahip ç›kmak için orada bulunan Suruç-
lu çiftçilere;

Bas›n mensuplar›na ve bizimle olan herkese teflek-
kür ediyoruz.

12 Kas›m 2008. Batman uça¤› t›kl›m t›kl›m. Siirt ve
Batman’a tayini ç›km›fl gencecik ö¤retmenler ve aileleri
ço¤unlukta. Bu defa toplam dört saat kald›m Batman’da
ve o da konferans salonunda geçti. Oradaki Sokak Ço-
cuklar› Panelinden hemen sonra Siirt’e geçmifltik.

***

13 Kas›m 2008. Bir güne s›n›rlar› zorlayacak kadar
eylem s›¤d›rd›¤›m bir gün. Sabah Siirt’te (oraya özgü bir
kahvalt› türü) büryanla kahvalt› yapt›ktan sonra Siirt so-
kaklar›nda biraz dolaflt›k. Siirt’in göbe¤indeki köy paza-
r›nda köylülerle sohbet ettik. Siirt Sanayi ve Ticaret Oda-
s›na, Siirtbirlik gazetesine ziyarette bulunduk.  Sabah sa-
at 10.00’da bafllayan Siirt E¤itim Panelini yapt›k. Ö¤le sa-
atlerinde oradan ayr›ld›k ve akflam saatlerinde Ad›ya-
man’day›m. Siirt Ad›yaman aras› yaklafl›k 450 km. ve di-
rek vas›ta yok.

Siirt’ten ç›k›nca, saat 16.00’da Diyarbak›r’dan kalkan
ve Ad›yaman’a giden tek araba olan otobüsü yakala-

mak için adeta t›r›sa gidiyoruz. Diyarbak›r Ad›yaman
aras›n› eskiden birçok kez gittim ama Bozova üzerinden
giden k›salt›lm›fl yolu ilk kez gidiyorum. Son derece ›ss›z
ve dar bir yol. Ama hiçbir vukuat olmazm›fl bu yolda.
Yan›mda oturan bayan Ad›yamanl› olup Batman’da ya-
flayan birisi. Batman Özel ‹dare Müdürü’nün han›m›. Bat-
man Valili¤inin sosyal projeleri içinde çal›fl›yor Diriye Ha-
n›m. Çal›flmalar›m›z ayn› yönlü olunca Diyarbak›r’dan
Batman’a kadar sohbet ettik. Onun anlatt›klar›ndan Bat-
manl›lar›n Valilerini çok sevdi¤ini anl›yorum. Gerçi Re-
cep K›z›lc›k’›n, Batman’da çok sevilen, halkla iç içe olan
bir vali oldu¤unu daha önce de birçok kez duydum. Da-
ha önceki valiler de çok seviliyordu Batman’da.

Karacada¤’dan geçerken Mandel Göçerlerrini an›msa-
d›m. Bu civarda yaflayan göçerlerle, geçti¤imiz Mart
ay›nda Urfa’da bir hayvanc›l›k paneli yapm›flt›k. Daha
do¤rusu GAP’ta Hayvanc›l›k Sorunlar› Panelimize kalk›p
buralardan gelmifllerdi. ‹fllerinin yo¤unlu¤u ve tüm im-
kâns›zl›klar›na ra¤men, 100 km. den fazla yolu tepip gel-
mifllerdi. Çünkü sorunlar›n› anlatmak, en önemli sorun-

Güneydo¤u Paneller Dizisinin Ard›ndan

24.11.2008
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lar› olan yerleflik hayata geçme isteklerini dile getirmek
istiyorlard›.

Hiç unutmayaca¤›m, uzun olmas›na ra¤men Diriye
Han›m sayesinde hiç s›k›lmad›¤›m bir yolculuktu bu.
K›zlar›n okumas›, kad›nlar›n ezilmemesi için u¤raflan bir
ekibin içindeki bu bayanla yollar›m›z›n en az›ndan bir
ortak çal›flmada kesiflece¤ini umuyorum.

Akflam›n erken saatlerinde Ad›yaman’day›m. Hafif-
ten ya¤an ya¤mur ve esen rüzgâr Ad›yaman’›n gizemli
karanl›¤›n› süslüyor. Bu flehre her ne zaman gelsem
kendimi çok rahat hissediyorum. Sanki kendi evimde
gibiyim. Nedeni de, burada eskiden 4 y›l› aflk›n bir süre
kald›m. Birçok eflim dostum var. En önemlisi de
çal›flt›¤›m kurumun Bölge Müdürlü¤ü var. O y›llardan
baz› mesai arkadafllar›m halen burada devam ediyorlar.

Bazen yorgunluk öylesine esir alm›flt›r ki insan› din-
lenmeyi bile engeller. ‹flte bu günün sonunda dinlene-
memeyi yafl›yorum. Bir güne s›¤d›r›lm›fl bu kadar ey-
lem, bu kadar konuflma, bu kadar farkl› insanla bir ara-
ya gelme, bu kadar ülke meselesine kafa yorma, bu ka-
dar çok yol gitme olursa, o günün gecesi de bitmiyor
maalesef.

Akflam›n geç saatlerine kadar, misafirhanedeki
odamda geriye kalan iki panel için telefon trafi¤ine de-
vam ediyorum. Ertesi gün Ad›yaman GAP Paneli, daha
ertesi gün de Suruç Su Paneli var. Benim arad›klar›m ve
beni arayanlar derken, bu kadar yorgun bir kafayla ki-
minle ne konufltu¤umu ertesi gün rüya gibi alg›l›yorum.
Bu çal›flmalarda beni en çok mutlu eden fley, gitti¤im
her yerde benimle birlikte bir fleyler yapabilme çaba ve
arzusu içindeki insanlar›n ilgisidir.

Yar›n daha az yo¤un bir gün olaca¤›ndan dinlenme
f›rsat› bulaca¤›m› düflünüyorum. Ama gene de Ad›ya-
man Panelinin stresi oldukça fazla üzerimde. Çünkü ka-
t›l›m›n fazla olmayaca¤› flimdiden içime do¤mufl gibi. Ve
öyle de oldu.

En az›ndan biraz dinlenmifl olarak geçirdim 14 Ka-
s›m gününü.
15 Kas›m sabah› ise ver elini Urfa.

***

Ad›yaman’dan Urfa’ya giden minibüslerden birisine
bindim. Güzel, son model bir araba. Biraz sonra öylesine
t›k›fl t›k›fl doldu ki, çoluk çocuk bir yana bir de ortaya
at›lan çuvallar var. 8-10 yafllar›ndaki çocuklar ise anne-
lerinin kuca¤›nda. Gerçi minibüs tafl›mac›l›¤› her yerde
böyle. Büyük flehirlerde de, küçük yerlerde de hep ay-
n›. Turflu bidonu gibi. Bu iflin biraz daha medeni koflul-
larda yap›lmas› çok iyi olacak.

Minibüsteki doluluktan yak›n›rken biraz sonra daha
vahim bir durum ç›kt› ortaya. Daha Ad›yaman’› yeni ç›k-
m›flken dayan›lmaz kötü bir koku gelmeye bafllad›. Ar-
ka taraftan gelen m›r›ldanmalara dönüp bakt›m, siyah
çarflafl› bir kad›n›n kuca¤›ndaki 8-10 yafllar›nda bir er-
kek çocu¤u kusuyordu. Belli ki hasta. Böylece, o kötü
kokuyla bafl›ndan sonuna kadar çekilmesi çok zor bir
yolculuk oldu bu defaki.

Bugün de zorlu bir gün var önümüzde. Sabah Ad›ya-
man’dan Urfa’ya, oradan Suruç ilçesine gitmek hayli
uzun bir yol. Neyse ki Urfa’da bulufltu¤umuz Ziraat Fa-
kültesi hocalar›yla Suruç’a gitmek daha keyifliydi.

Suruç, çok merak etti¤im bir yerdi. Ancak burada
bulunma zaman›m da çok k›s›tl› oldu¤undan ve gene o
zaman da panel çal›flmas›yla geçti¤inden bu ilçeyi gez-
me, görme, tan›ma f›rsat›m olamad›. Çok genifl bir ova-
n›n Suriye s›n›r›na yak›n bir yerinde kurulmufl olan Su-
ruç, anlat›ld›¤›na göre eskiden etraf› surlarla çevrili yem-
yeflil bir yermifl. fiimdilerde ise susuzlukla bo¤uflan, ken-
disini yeflilden ziyade su savafl›n›n içinde bulan bir ilçe.

Akflam dönüflteyiz ama Urfa’ya girmek ne mümkün.
Kaza olmufl, yol t›kal›. Kilometrelerce uzay›p giden araç
kuyru¤u. Bekle de bekle. Uça¤› kaç›raca¤›m endifleleri
içindeyken nihayet aç›ld› yol. Tam bir saat beklemifliz
burada. Ve günün son saatlerinde evimdeyim.
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8 Mart Dünya Kad›nlar Gününe denk düflürmek üze-
re planlam›flt›k bu paneli. Bir hafta önce ayn›s›n› Mer-
sin’de gerçeklefltirmifltik. Dört siyasi partinin kad›n kol-
lar›n› davet ettik ve ‘konuflmac›n›z› kendi aran›zdan be-
lirleyerek bize bildirin’ dedik.

8 Mart 2009 Pazar günü, Gaziantep Ticaret Odas› Bü-
yük Salonunda gerçeklefltirdi¤imiz “Güneydo¤¤u’da Kad›-
n›n Toplumdaki Yeri ve Yerel Yönetimlerde Kad›n” ko-
nulu panelimiz, panele kat›l›mc› olan Gaziantep kad›nla-
r› için son derece iyi izlenim b›rakm›fl bir çal›flma olmufl-
tur. Güneydo¤um Derne¤inin çal›flmalar›ndan övgüyle
bahseden bayanlar, bizimle birlikte bu kad›n hareketini
Türkiye çap›nda devam ettirmek istediklerini belirtmifl-
tirler.

AKP, CHP, DSP ve MHP olmak üzere dört partinin Ga-
ziantep kad›n kollar›n› davet etti¤imiz panelimize son
güne kadar her dört parti de kat›l›mc› olduklar›n› bildir-
diler. Ancak son gün AKP Gaziantep Kad›n Kollar›ndan,
panele kat›lamayacaklar› yönünde bir aç›klama geldi.
Daha önceki panellerimizde de oldu¤u gibi, son anda
çekilen kat›l›mc›lar›n hiçbir panelimizin yap›lmas›n› en-
gelleyemedi¤i bir kez daha görülmüfl oldu. Üstelik de
kat›lmamak bizim aleyhimize de¤il, kat›lmayanlar›n
aleyhine yorumlanmaktad›r. Bizim tek iste¤imiz, ku-
rumlar ad›na verilen sözlere ya da kararlaflt›r›lan prog-
ramlara sad›k kal›nmas›d›r. 

Böyle bir panele dört partiyi davet etmemizin nede-
nine gelince, iktidarda bulunmufl, Meclis’te var olan ve
birbirine z›t duran partileri tercih etmemizdir. Burada
baflard›¤›m›z bir detay nokta da, hiçbir medya kuruluflu-
nun yan yana oturtamad›¤› partileri, ortak toplumsal so-
runlar çerçevesinde ayn› masada buluflturmufl olma-
m›zd›r. 

Parti temsilcilerini böyle bir panele davet etti¤imiz
zaman, siyasi kimliklerini kap› d›fl›nda b›rakarak konfe-
rans salonuna girmelerini arzu etti¤imizi belirtik ve on-
lar da bu iste¤imize mümkün oldu¤unca uymaya çal›fl-
t›lar. Ufak tefek sapmalar olsa da çok önemli de¤ildi. 

Demokratikk Sol Parti ad›na Gaziantep fiahinbey Bele-
diye Baflkan Aday› Say›n Fatma Y›lmaz;

Cumhuriyet Halk Partisi ad›na Gaziantep Kad›n Kuru-
lufllar› Birli¤i Baflkan› Say›n Nerin Türkmen;

Milliyetçi Hareket Partisi ad›na Gaziantep ‹l Kad›n

Kollar› Baflkan› Say›n Bettül Akdemir konuflmac› oldular. 
‹ki turlu yap›lan panelde ilk turda Güneydo¤u’da ka-

d›n›n toplumdaki yeri, ikinci turda ise siyasi partilerin
yerel yönetimlerde kad›na nne kadar yer verdi¤i tart›fl›l-
d›. Güneydo¤u’da kad›n›n toplumdaki yeri her zamanki
tart›fl›ld›¤› çerçevede kald›. Yani kad›n daha çok eziliyor,
kad›n daha çok e¤itimsiz, k›z çocuklar›n›n okula gönde-
rilmemesi önemini koruyor. Bu arada izleyici aras›ndan
panel sonras› bana gelen ve iflleme gere¤i duydu¤um
farkl› fikirler de vard›: “Güneydo¤u’da kad›n çok güçlü-
dür asl›nda, kad›n ne derse o olur, e¤er kad›nn isterse da-
¤a ç›kan çocu¤unu indirir” dendi. ‹lginç bir tez ve bunun
üzerinde de düflünülmeli, araflt›r›lmal› derim. Bu düflün-
ce, bizim için, ileride bir çal›flma konusu olabilir.

Panelin ikinci turunda, yerel yönetimlerde kad›n›n
ne kadar var ya da yok oldu¤u hem ülke genelinde hem
de Gaziantep özelinde irdelendi. Her yerde oldu¤u gibi
Gaziantep’te de yerel yönetimlerde kad›n var diyebil-
mek mümkün de¤il. Sadece DSP bir kad›n baflkan aday›
göstermifl. ‹l meclis üyeliklerinde de her partinin kad›n
aday› var ama sonuçta kazanana bakmak laz›m. 2004
seçimleri, 3200 civar›ndaki belediye baflkan›ndan 18’ini
kad›n baflkanlara ay›rm›fl. 29 Mart 2009 sseçimlerinde ise
kaç bayan baflkan ç›kabilece¤i henüz belli de¤il. Belki 18
bile olmayacak, belki 28 ya da 58 olacak, bekleyip gör-
mek laz›m. fiimdilik bilinen tek gerçek, tüm partiler ta-
raf›ndan 2100 civar›ndaki belediye baflkan adayl›klar›
için toplam 10 il ve 54 ilçede bayan baflkan aday› gös-
terildi¤i, bunlar›n da baz›lar›n›n seçilme flans›n›n fazla ol-
mad›¤›d›r.  

Gerek Mersin’de, gerekse Gaziantep’te gerçeklefltir-
di¤imiz kad›n konulu panellerimizde, kad›n›n yerel yö-
netimlerdeki yerine bakt›¤›m›z zaman, konuflmac› ola-
rak davet eti¤imiz siyasi partilerin hiç biri di¤erine fark
atacak ya da övünebilecek durumda de¤ildi. Mesela bir
buçuk sene önceki genel seçimlerde Türkiye’de her iki
kifliden birisinin oyunu alan iktidar partisi sadece bir il-
de bayan baflkan aday› göstermifl. Oysa AKP ald›¤› her
iki oydan birisini bayanlardan alm›flt›r. Di¤er partiler için

Güneydo¤u’da Kad›n›n Toplumdaki Yeri ve Yerel
Yönetimlerde Kad›n
08.03.2009/Gaziantep

Yer: Ticaret Odas› Konferans Salonu
Kat›l›mmc›lar: Duygu Sucuka, Nerin Türkmen,
Fatma Y›lmaz, Betül Akdemir

Panel-23
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2 Ekim 2009 Cuma günü, fianl›urfa’da gerçeklefltirmifl
oldu¤umuz Tar›m ve Hayvanc›l›k panellerimizde, özledi-
¤imiz ancak ilk kez gördü¤ümüz bir tablo vard›. Orada,
o konferans salonunda, sorunlar›n› yetkililere iletebil-
mek için Karacada¤’dan kalk›p gelen göçerler ile iflleri-
nin bafl›nda olmalar› gerekli bir saatte meflguliyetlerini
b›rak›p gelen ma¤ara besicilerinin sorunlar›na sahip ç›k-
mak ad›na, fianl›urfa’n›n üst düzey yetkililerini bir araya
getiren güzel bir manzara idi o tablo.

fianl›urfa VValisi Say›n Nuri Okutan’›n, çok önceden bu
panellere davet etmemize ra¤men, benim son anda
yazd›¤›m ‘Valiye aç›k davet’ yaz›m› görerek haberdar ol-
mas› ve tüm önemli toplant›-programlar›n› öteleyerek
bu panele kat›lmas›, besicileri, göçerleri, salondaki her-
kesi ve bizleri son derece memnun ve motive etmifltir.
Ve Say›n Vali, kamuoyundaki görünürlü¤ünü, o salonda
bir kez daha pekifltirmifltir. Kendisine teflekkür ediyoruz.

fianl›urfa Belediye Baflkan› Say›n Ahmet Eflref Fak›ba--
ba, ikinci kez ve al›fl›lm›fl›n d›fl›nda bir seçilmifllikten son-
ra hep flunu söyledi: “Bundan sonra sivil toplum örgüt-
leriyle daha yak›n çal›flaca¤›m.” Ve Say›n Baflkan, o gün

o salonda bunu gösterdi. fianl›urfa’da önemli bir sektör
olan, ayn› zamanda önemli s›k›nt›lar› bulunan hayvanc›-
l›¤›n sorunlar›na sahip ç›kmak ad›na, panel süresince
hep salondayd›. Aralarda mikrofonu alarak ortamdaki
tart›flmalar› paylaflt›. Bu tutumunun devam etmesi te-
mennisiyle kendisine teflekkür ediyoruz.

Güneydo¤u’daki en önemli ve eski iki üniversiteden
birisi olan fianl›urfa-Harran Üniversitesi’nin Rektörü Sa-
y›n Halil Mutlu da oradayd›. Dört y›ld›r, fianl›urfa’da, yak-
lafl›k 10 civar›nda tar›m, sulama ve hayvanc›l›k panel-
toplant› türü çal›flmalar› birlikte yürüttü¤ümüz HÜ Zira-
at Fakültesi yönetiminin yan›nda oldu¤u mesaj›n› veri-
yordu Say›n Rektör ve o salonda konuflulan sorunlara
sahip ç›kt›¤›n› belirtiyordu. Kendisine teflekkür ediyoruz.  

2 Ekim 2009 günü yapt›¤›m›z panellerimizde, sorun-
lara birlikte sahip ç›kacaklar› mesaj›n› vermeye çal›flan
fianl›urfa üst düzey yönetim mercilerinin bu birlik bera-
berli¤inin devam›n› temenni eder, paneller esnas›ndaki
baz› aksakl›k ve hatalardan dolay› özür dileriz.

de ayn› durum söz konusudur. Bu konuda sadece DTP
farkl› bir strateji izlemektedir.

Gaziantep Ticaret Odas›n›n büyük salonunda (470 ki-
flilik) önemli bir kalabal›k oluflturdu¤umuz (yaklafl›k 2/3
doluluk) panelimizden hem biz, hem kat›l›mc› olan siya-
si partiler, hem de bayanlar memnun ayr›ld›k. Salonu
dolduran kalabal›¤›n önemli bir k›sm› erkeklerdi. Bu da
kad›nlar ad›na önemli bir geliflmedir. Kad›n sorunlar›n›n
tart›fl›ld›¤› bir panele erkek izleyicilerin gelmesi bu yol-
da mesafe al›nd›¤›n›n bir göstergesidir. Çünkü kad›n so-
runlar›, her platformda dillendirmeye çal›flt›¤›m gibi fe-
minist yaklafl›mlar ve kad›n kurulufllar› ile afl›lamaz. Er-
keklerle el ele vermek, onlara bu sorunlar› çözmek iste-
di¤imizi ak›lc› yollardan anlatmak laz›md›r. 

Gaziantep’te kad›n sorunlar›n› hem toplumsal temel-
de hem de siyasi çerçevede irdeledi¤imiz panelimizde
bize destek veren siyasi partilere, tüm kat›l›mc›lara, ka-
d›nlar günü olmas› nedeniyle yo¤un gündeme ra¤men
ilgi gösteren Gaziantep bas›n›na, toplant› için salonlar›n›

tahsis eden Gaziantep Ticaret Odas›’na, özel olarak her
konuda yard›mc› olan DSP Gaziantep ‹l Baflkanl›¤›na ve
konuyu bireysel üstlenerek son derece yard›mc› olan
CHP Gaziantep-fiahinbey ‹lçe Kad›n Kollar› Baflkan› Nazl›
‹lhan Han›ma teflekkür ederiz.  

Panel-24-25-26

Urfa’da Hayvanc›l›k, Tar›m ve Fak›baba Panelleri
02.10.2009/fianl›urfa
Yer: Belediye fiair Nabi Kültür Merkezi

Vali OKUTAN, Baflkan FAKIBABA ve 
Rektör MUTLU’YA teflekkür...
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Güneydo¤um Derne¤i yaklafl›k 4 y›ld›r bu tür çal›fl-
malar›n içerisindedir. Hiçbir fikrin, hiçbir kurum-parti-gö-
rüfl ve çevrenin denetimi-yönetimi-etkisi alt›nda de¤il-
dir. Hiçbir kimse ya da kurum taraf›ndan bugüne kadar
finanse edilmemifltir. Sembolik bir rakam olan ve tahsil
etmeyi öncelik görmedi¤i üye aidatlar› ise maddi sorun-
lar›n›n çözümü için bir katk› de¤ildir.

Ankara’dan kalk›p Güneydo¤u’nun de¤iflik illerine gi-
derek yapt›¤› bilgi paylafl›ml›, e¤itici panellerinin her bi-
ri birer proje niteli¤indedir ve bu çal›flmalar› tamamen
kendi imkanlar›yla yapmaktad›r. Kolay de¤ildir elbette
bu flekilde çal›flmak ama Derne¤in gücü de buradan gel-
mektedir. ‹nand›¤› tek gerçek ise bu ülkenin sorunlar›-
na, öncelikli olarak vatandafl düzeyinde sahip ç›k›lmas›-
d›r. Kiflisel menfaat de¤il ülkenin menfaatlerini düflün-
mek önemli ilkelerinden birisidir. Derne¤e salt gelir sa¤-

l aya -

cak etkinlikler yapmak, birtak›m yerlere maddi amaçl›
projeler sunmak öncelikli hedefi olmam›flt›r. 

Yap›lan çal›flmalar, maddi giderler minimumda tutul-
mak ve ücretsiz uygulamalardan yararlan›larak yap›l-
maya çal›fl›lmaktad›r. Zorunlu giderler kendi içinde çö-
züm bulmaktad›r. 

Urfa panellerimizin sonuç raporlar›
(2 Ekim 2009)
Urfa’da bu defaki

çal›flmam›z her za-
mankinden biraz daha
farkl›yd›. Fakl›l›¤› yo-
¤unlu¤undan geliyor-
du. Sabah 09.00’da gir-
di¤imiz konferans sa-
lonundan akflam
22.00’de ç›km›flt›k. Bir
günde üç panel ve yo-
¤un konuflma, tart›fl-
malarla ifllenen üç önemli konu. Sadece ikinci ve üçün-
cü paneller aras›ndaki boflluktan yararlanarak Vali,
Rektör ziyaretleri yapabildik.

Sabah ve ö¤leden sonra tar›m ve hayvanc›l›k konu-
lar›n›, akflam da belediye seçimlerinde farkl› bir görün-
tü sergileyen Urfa’da belediyecilik anlay›fl›n› iflledik.
fiimdi k›sa notlarla bu panellerin özetlerini ay›r ayr›
vermeye çal›flaca¤›m.

Gap’ta hayvanc›l›k sorunlar› ya da besiciler ya da Ur-
fa’da hayvanc›l›k sorunlar› gibi çeflitli bafll›klarla bu ko-
nuyu daha önce birkaç kez iflledik. Harran Üniversitesi
Ziraat Fakültesi ile birlikte yürüttü¤ümüz bu çal›flmalar-
la, özellikle ma¤aralardaki havas›z ortamlarda yap›lan
besicili¤in daha sa¤l›kl› ve aç›k alanlara tafl›nmas›; Kara-
cada¤’da çok say›daki göçerlerin uygarl›¤a daha yak›n
bir yaflam sürmelerinin gerekti¤i vurgusunu yapmak is-
tiyoruz. Yapt›¤›m›z panel, toplant› ve inceleme çal›flma-
lar›n›n raporlar› dosya halinde Tar›m Bakanl›¤› ile TBMM
Tar›m Komisyonuna sunuldu. fiu ana kadar besicilerin
ma¤aradan aç›k alanlara tafl›nma projeleri ile göçerlerin
dillendirdikleri iskan edilmek istiyoruz gibi sorunlar› he-
nüz çözüm aflamas›na gelmemifl olsa da, bu konuda
önemli bir kamuoyu bilinçlenmesi oluflmufl bulunuyor.
Yetkili makamlar konuya daha yak›n ve çözümcü dü-
flünceler içerisindeler.

Yaklafl›k 250 besici ve göçerin bulundu¤u panel sa-
lonunda fazlas›yla bir coflku ve ilgiyle karfl›laflt›k. Kara-
cada¤’dan çok say›da göçer bu panel için gelmiflti. Bir-
kaç gün öncesinden Valilikten al›nan bir randevu ile so-
runlar›n› panel öncesi Valili¤e aktaran göçerler, panel
ortam›ndan da son derece memnun ayr›ld›lar. 

Besiciler ise uzun zamand›r fianl›urfa Besi Organize
Sanayi Bölgesi için umutlu bekleyifl içerisindeler. Seçim
öncesi kendilerine gösterilen yar›m ilgi ile bu sorunun
çözüldü¤ü imaj› verilmeye çal›flfl›lsa da asl›nda sorunlar›-
n›n çözümü konusunda hala beklemedeler. Çünkü bu
proje için en önemli konu alt yap› finansman›d›r ve ön-
celikle onun sa¤lanmas› gereklidir. Türkiye’nin en bü-
yük besi kapasitesine sahip olan bu proje bir an evvel
hayata geçirilmek zorundad›r. Çünkü toplum olarak he-
pimizin daha sa¤l›kl› et üretimi yap›lmas›na ihtiyac›m›z
vard›r. 

Tar›m Bakan› Mehdi Eker’in tebrik telgraf›n›n okun-
mas›yla hoflnut olan çiftçiler paneli sonuna kadar ilgiyle
izlediler. Salonda en büyük ilgi Vali’nin konuflmas› ve
Belediye Baflkan›n›n sonuna kadar paneli izlemesi üze-
rine idi. 

Vali Nuri Okutan, hayvanc›l›¤›n flu an için en cazip
sektör oldu¤unu, çiftçinin havyac›l›¤a yat›r›m yapmas›-

Tar›m ve Hayvanc›l›k Panelleri 

I. Ma¤ara besicileri ile Karacada¤ göçerleri
(sabah oturumu):
Kat›l›mc›lar: Prof. Dr. Ahmet Ruhi Mermut, 
Doç. Dr. Seyrani Koncagül, R›zvan R›zvano¤lu,
Abdullah fi›ld›r, Kadri Y›lmaz
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n›n en ak›lc› davran›fl olaca¤›n› belirterek, destek için
yanlar›nda, sorunlar›n›n çözümü için önlerinde olaca¤›n›
vurgulad›. Tar›m ve hayvanc›l›¤a verdi¤i önemi anlatan
Vali, salondaki üreticiler için motivasyon kayna¤› oldu. 

Sivil topluma uzak durdu¤u elefltirileri yap›lan Bele-
diye Baflkan› Ahmet Eflref Fak›baba ise paneli sonuna
kadar izledi. Çünkü çevre için, flehrin hijyeni için bu ko-
nu kendisini de do¤rudan ilgilendiriyordu. Ma¤aralarda
yap›lan besicili¤in at›klar› hemen ma¤aral› bölgenin al-
t›nda bulunan flehre do¤ru akmaktad›r. Salondaki üreti-
ci ile flimdi art›k daha yak›n durufl içerisinde oldu¤u gö-
rüntüsünü sergileyen Fak›baba, bu sektör için gerçek-
ten bir fleyler yapabilme, onlar›n sorunlar›na e¤ilme is-
tek ve arzusu içindeydi.

HÜ Ziraat Fakültesi Ö¤retim Üyesi Prof. Dr. Ahmet Ru-
hi Mermut oturumu yönetirken ayn› fakülteden Doç. Dr.
Seyrani Koncagül, Tar›msal Kalk›nma Kooperatif Baflkan›
R›zvan R›zvano¤lu ile yard›mc›s› Abdullah fi›ld›r, göçer
Kadri Y›lmaz konuflmac› olarak sorunlar› aktard›lar, bil-
gilendirme yapt›lar, hayvanc›l›k ve çevre konusunu iflle-
diler.  

Doç. Dr. Seyrani Koncagüül; ›fl›k almayan, temiz olma-
yan, rahats›z, rutubetli, yetersiz havaland›rmal› ortam-
lardan ç›k›lmas› gerekti¤ini vurgulad›. Yem fabrikalar›,
kesimhaneler, et parçalama, kombina gibi sanayi tesis-

leri; mazot, gübre, teflvikler, destekler, geç ödemeler gi-
bi girdiler; insan ve hayvan sa¤l›¤›, organize sanayi böl-
gesi üzerinde durdu. 

Besicileri temsilen konuflan Abdullah fi›ld›r; flu an
ma¤aralarda 70 bin hayvan oldu¤unu söyleyerek Tar›m
Kredi Kooperatifinden faydalanamad›klar›n›, 532 üyele-
rinden hiç birinin takas alamad›¤›n›, etin besiciye kiloda
en fazla 1.5 lira bunun da yetersiz oldu¤unu belirtti.
2006’da projemizle örnek ve pilot bölge seçildik ama di-
¤er bölgeleri bizden önce tercih ettiler dedi.

Erzurum yayalar›ndan bu toplant› için gelip göçeerle-
ri temsilen konuflan Kadri Y›lmaz ise art›k yerleflik haya-
ta geçmek istiyoruz, insanca yaflamak istiyoruz, televiz-
yon nedir bilmiyoruz, insanl›k nedir bilmiyoruz, bize sa-
hip ç›k›n, göçerlere sahip ç›k›n rica ediyorum dedi.

Oturum Baflkan› taraf›ndan verilen k›sa bilgiler ise
flöyleydi: Göçerlerin üretiminin tüketimi konusunda cid-
di s›k›nt›lar var. K›fl›n Ceylanp›nar civar›na giden göçerler
oralarda bar›nd›r›lmay›p kovuluyorlar. Gelen destekler
çiftçimize, hayvanc›m›z ulaflm›yor. Ah›rc›l›ktan ziyade
yayla hayvanc›l›¤› desteklenmelidir.

Sonuç olarak fianl›urfa besicileri ile Karacada¤ göçer-
lerinin sorunlar›n› Vali ile Belediye Baflkan›n›n ortak ça-
bas› çözecektir. Kendilerinde bu ortak çabay› gözlemli-
yor olmaktan dolay› umutluyuz.

Ö¤leden sonraki oturumda, fiair Nabi Konferans Salo-
nunu arzu etti¤imiz gibi dolduramasak da amac›na uy-
gun bir panel yap›lm›fl oldu. ‹lçelerden gelen çiftçiler ile
Urfa’dan kat›lanlar paneli ilgiyle izlediler. 

Oturum baflkanl›¤›n› HÜ Ziraat Fakültesi Dekan› Prof.
Dr. Mehmet Ali Çullu’nun yapt›¤› panelde HÜ ziraat Fa-
kültesi Ö¤retim Üyelerinden Prof. Dr. Ahmet Ruhi Mer-
mut, Tar›m Bakanl›¤› Teflkilatlanma ve Destekleme Ge-
nel Müdürlü¤ü Yay›m Dairesi Baflkan› Habip Çad›rc›, çift-
çi temsilcisi Nazan Odabafl› ve Suruç Ziraat Odas› Baflka-
n› H›flman Baran konuflmac› oldular. 

Panele çok önceden beri haz›rlanmam›za ve fianl›ur-
fa ile tüm ilçelerinin Ziraat Odalar› baflkanlar›yla irtibat
kurarak bu toplant›ya destek vermek ad›na çiftçilerle
birlikte kat›lmalar›n› istememize ra¤men kendilerini ya-
n›m›zda bulamad›k. Bilhassa fianl›uurfa Ziraat Odas›n›,
çiftçi sorunlar›n›n ifllenece¤i hiçbir toplant›ya bugüne
kadar getirebilmifl de¤iliz. ‹lçe ziraatlarla konuflmam›zda
hepsi de geleceklerini söylediler ancak salonda sadece
Suruç, Viranflehir ve Birecik’ten gelenler vard›. fianl›urfa
Ziraat Odas› Baflkan› Halil Dolap, kendi sorunlar›na sahip
ç›kma konusunda besicileri ve göçerleri örnek almal›.

Onlar o salona tüm flartlar›n› zorlayarak geldiler ve ken-
dilerini fianl›urfa’n›n yönetim mercilerine duyurdular.
Hiçbir fley kaybetmediler, aksine Vali, Belediye Baflkan›
ve Üniversiteyi arkalar›na ald›lar.

Biz bu toplant›lar› düzenlerken hiç kimseyi yarg›la-
m›yor, sorgulam›yor, suçlam›yoruz. Sadece sorunlar› ko-
nuflarak, çözüm önerilerini getirerek sorun çözücü mer-
cilere mesaj göndermeye çal›fl›yoruz.

Ziraat odalar› Türkiye’de ya ad de¤ifltirmeli ya da ye-
niden bir yap›lanmaya gitmelidir. fianl›urfa Ziraat Odas›-
n› söylerken di¤erlerinin farkl› oldu¤u kanaatinde de¤i-
lim. Benzer sorunlar› Tarsus’ta geçen y›l yapm›fl oldu¤u-
muz çiftçi sorunlar› panelinde de yaflam›flt›k. 

Konuflmac›lardan bilim adam› Ahmet Ruhi Mermut
hoca özetle flöyle dedi: Buralarda medeniyet, medeni-
yet üstüne gelmifl. Türkiye’nin tar›msal kapasitesi ol-
dukça yüksektir. Bu bölgede 4200 y›l önce 300 y›l süren
bir kurakl›k olmufl. Tarih tekerrürden ibarettir, 300 y›l
süreli bir kurakl›k olmas›n› istemeyiz. 

II. Tar›m (su, kurakl›k, çiftçi sorunlar›) 

Kat›l›mc›lar: Prof. Dr. Mehmet Ali Çullu, 
Prof. Dr. Ahmet Ruhi Mermut, Habip Çad›rc›, 
Nazan Odabafl›, H›flman Baran 



Toplum ya da halk nezdinde belediyecilik anlay›fl›
dedik bu panelin aç›l›m›na. 29 Mart 2009 yerel seçimle-
rinde, Urfa halk› inançlar›, feodal yap›s›, afliret düzeni,
k›rsal kültürü ile ön planda olmas›na ra¤men, tüm bu
olgular› destekleyen bir siyasi otoriteyi bir kenara b›ra-
karak, Urfa’daki iktidar partisi egemenli¤ini görmezden
gelerek, iktidar partisine meydan okuyan A. Eflref Fak›-
baba’y› seçti.

Tar›m ve hayvanc›l›k panellerini HRÜ Ziraat Fakültesi
ile birlikte organize etmifltik, bu paneli sadece biz orga-
nize ettik. Amac›m›z hiçbir siyasi görüflü desteklemek
veya hiçbir siyasi görüflü ön plana ç›karmak de¤ildi. Ur-
fa’da, görünen manzaraya tezat bir durum vard› ve bu
tezat durum Urfa’da bir de¤iflimin bafllang›c› m› idi? Sor-
gulamak ve irdelemek istedi¤imiz buydu. Tabi ki bu pa-
nelde en önemli konuflmac›lar sosyologlar olmal›yd›.
Ancak flimdilik sosyologsuz bir panel yapmak zorunda
kald›k.

fianl›urfa Belediye Baflkan› Ahmet Eflref Fak›baba, ga-
zeteci Ömer Kapakl› ve fianl›urfa Barosu Baflkan› Yahya

Demirkol’un konuflmac› oldu¤u panel son derece ilgiyle
izlendi. A¤›rl›kl› olarak soru cevap fleklinde geçen panel-
de bizim üzerinde durdu¤umuz ve sorgulamaya çal›flt›-
¤›m›z nokta “Urfa’da feodalite çat›rd›yor mu?” idi. Fak›-
baba’n›n bu noktadaki cevab› “Feodalite çat›rdamaya
bafllad›” fleklindeydi.

Feodal yap›n›n Türkiye’de en a¤›rl›kl› hissedildi¤i iki
flehir Mardin ve fianl›urfa’d›r. Bu nedenledir ki, Urfa’daki
farkl›, seçmenin kendi inisiyatifini kulland›¤› ve Fak›ba-
ba’y› ba¤›ms›z olarak Baflkan seçti¤i seçimler üzerinde
durmak istedik. Ne terör bask›s› ne de iktidar paketleri,
ne de a¤a buyru¤u bu flehrin oylar›n› toplamak için ge-
çerli olamad› be defa. Urfa uyan›yor mu bafll›¤›yla da
düflünmüfltüm bu konuyu ama tam öyle de de¤il. Urfa
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Habip Çad›rc› ise tar›msal yay›m ve dan›flmanl›k siste-
mi üzerine konufltu. Çiftçinin ihtiyac› olan bilgi bizim biri-
mimizden verilmeye çal›fl›l›yor, 15-30 yafl aras› genç çift-
çilerimizi e¤itmeye devam edece¤iz dedi. Urfa’da 2500
veteriner ve ziraat mühendisinin köylerde istihdam edil-
di¤ini belirterek 16 sulama yay›mc›s› yetifltirildi¤ini söyle-
di.

Bu panelin en renkli yan› bir bayan çiftçiyi dinlemek
idi. 29 Mart 2009 yerel seçimlerinde CHP’nin fianl›urfa bafl-
kan aday› Nazan Odabafl›, çiftçi temsilcisi olarak ve bir ba-
yan çitçi olarak konufltu. Kurakl›ktan, zamans›z ya¤›fllar-
dan bahsederek çiftçilerin bu anlamda yaflad›klar› s›k›nt›-
lar› dile getirdi. fiöyle devam etti Nazan Han›m: 

Kuru tar›mla bir yere var›lm›yor. Girdiler yüksek, ta-
ban fiyatlar düflük. Toplulaflt›rma yap›lmal›. Tar›m sigorta-
lar› yeterince çiftçiye anlat›lm›yor. Sertifikal› tohumluk
bulunam›yor. Tar›m dan›flmanl›¤› eksik. Fatura mafyas›
türedi. Salma sulama yapanlar cezaland›r›lmal›. 

Bir bayan çiftçiden sorunlar› dinlemek ilginçti. Kepçe
alm›flt›m, biçere binmifltim diye konuflan Urfal› bir bayan
çiftçi. Son derece fl›k, modern ve e¤itimli. Eksikleri ve so-
runlar› son derece nazik bir dille sorguluyor. 

Biz, bu tar›msal sulama, su ve kurakl›k panelini Su-
ruç’ta yapmak istemifltik. Suruç, verimli topraklar›, genifl
ovas› ile Urfa’n›n suya hasret ilçesidir. Geçen y›l su pane-
limizi, Kaymakam Beyin ev sahipli¤inde orada yapm›flt›k.
Bu y›l da ayn›s›n› yapmak istedik ama yak›n zamandaki
kaymakam de¤iflikli¤inden dolay› bu arzumuzu gerçek-
lefltiremedik. O nedenle Suruç Ziraat Odas› Baflkan›n› bu

panelde konuflmac› olmaya davet ettik. 
Baflkan H›flman Baran özetle flunlar› söyledi: 
35-40 y›ld›r susuzlukla mücadele ediyoruz. Siyasiler

geldi¤i zaman “su istiyor musunuz” dediler hep ama su-
yu bize getirmediler. Suruç kamusal sulaman›n 3, 4 ve 5.
etab›n›n yap›labilmesi laz›m. Susuzluktan flu an ilçenin
%70’i boflalm›fl, kalan› ise mevsimlik iflçi olarak ilçeden
ç›kmaktad›r. Tar›msal nedenlerden dolay› çocuklar okula
1-1.5 ay geriden bafll›yorlar. May›nl› arazinin çiftçiye veril-
mesi ve ekolojik tar›ma kazand›r›lmas› gerekmektedir.
Tar›msal sulama bir an önce yap›lmal› kuru tar›mdan su-
lu tar›ma geçilmelidir.

Son derece ilgiyle izlenen tar›msal konulardaki su, ku-
rakl›k ve çiftçi sorunlar›n›n ifllendi¤i panelimizin amac›na
ulaflt›¤› kanaatiyle tüm eme¤i geçenlere, ilçelerden kat›-
l›m yapanlara, özellikle bu panel için Ankara’dan gelen
Habip Çad›rc› ile Urfa’daki ön haz›rl›k çal›flmalar›m›zda bi-
ze son derece yard›mc› olan üyemiz Gül San’a teflekkür
ederiz. Ve tabi ki bu çal›flmalar› bizimle birlikte yürüten
HÜ Ziraat Fakültesi yönetim ve e¤itmen kadrosuna da.

Belediye (Fak›baba) Paneli

Kat›l›mc›lar: A. Eflref Fak›baba, Yahya demirkol,
Ömer Kapakl›
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Urfa panellerimizi yapt›ktan sonra 3 Ekim 2009 Cu-
martesi günü Ad›yaman’a geçtik. Ad›yaman Üniversitesi
ile ortak yapaca¤›m›z, engellilere dönük uygulamal› reha-
bilite program›m›z için görüflme yapmak ve Ad›yaman
Üniversitesini görmek, daha yak›ndan tan›mak maksa-
d›yla, Rektör Mustafa Gündüz’ün davetlisi olarak Ad›ya-
man’a geldik. Aradan bir haftaya yak›n bir süre geçmesi-
ne ra¤men bu yaz›y› yazma f›rsat›n› ancak yaratabildim.

Güneydo¤um Derne¤i olarak, Ad›yaman Üniversitesi-
ni, Güneydo¤u’da yeni kurulan üniversiteler aras›nda en
h›zl› gelifleni olarak seçmifl ve Nisan 2009’daki törenimiz-
de ödüllendirmifltik. Bu yaz›ya geçmeden önce flunu da
belirtmek isterim; Biz Güneydo¤u illeri kapsam›nda çal›fl-
ma yapmam›z vesilesiyle o zaman böyle bir de¤erlendir-
me yapm›flt›k. Oysa Ad›yaman Üniversitesi sadece Gü-
neydo¤u’daki de¤il birçok yeni kurulan üniversite içinde
öne ç›kma potansiyel ve h›z›ndad›r. O zaman da yazm›fl-
t›m Üniversiteyi ve Rektörü ama bu defaki yaz›m yerin-
de inceleme sonucu ç›km›flt›r.

Önce Rektörlük binas›na gelerek Rektör Bey’i ziyaret
ettik. Marafl ifli oyma mobilyalarla bezenmifl, efline az
rastlan›r konfor ve güzellikteki Rektörlük kabul salonu
Üniversitenin ilk görünürlü¤ü olarak ç›kt› karfl›m›za. Kül-
tür Bakanl›¤›’na ait iken Üniversite’ye verilmifl bir bina bu-
ras›. Yeni onar›lan ve dekore edilen binaya girdi¤iniz za-

man temizli¤in, bafllang›c›n, yenili¤in ifadesi olarak boya
ve mobilya kokular›yla karfl›lafl›yorsunuz. Rektörlük bina-
s›, Ad›yaman’›n bat›ya ç›kan tek caddesi üzerinde bir
köprü ile Kampus taraf›na ba¤lanm›fl. Yani Üniversite, yo-
lun bir taraf›nda, Rektörlük ise di¤er taraf›nda, arada sa-
dece bir yol var o da üstten köprüyle ba¤lant› yap›lm›fl.
Rektörlük binas› giriflinde gencecik ve oldukça dikkatli
güvenlik personeli ile bahçede çiçek diken genç Ziraat
Mühendisi bayan dikkatimizi çekiyor.

Rektör Bey’e daha önce sözünü etti¤im ve tan›flmak
istedi¤i Ad›yamanl› Abuzer, sözleflti¤imiz flekilde geldi
oraya. Kendisini salondaki dernek mensubu 4 kifli bizler,
Rektör ve Genel Sekreter dikkatle dinledik. Tüm fertleri-
nin sa¤l›k sorunlar› olan kalabal›k bir ailenin 29 yafl›ndaki
en büyük çocu¤u Abuzer. Ad›yaman’a 35-40 km uzakl›k-
taki Yaylakonak Köyünde oturuyorlar. Burada onun hika-
yesini vermek de¤il maksad›m. Üniversiteyi ziyaretimizi
anlat›rken, ona yard›mc› olmak isteyen Rektör’le tan›flt›r-
ma fasl›n› aktarmak istedim sadece. Rektör Bey, Abuzer’i,

halk›, bafl tac› yapt›¤› bir insan› bafl›n›n üzerinden indir-
medi. Bu anlay›fl Güneydo¤u insan›n›n do¤as›nda vard›r. 

Fak›baba’n›n kazanmas›yla birlikte kimileri feodalite
kazand› dedi kimileri de feodalite çürüyor dedi. Biz de
burada do¤ru cevab› aramaya çal›flt›k. Tabi ki do¤ru ce-
vab› devam eden süreçte ve gelecek baflka seçimlerde
bulabilmek mümkün olacakt›r. 

Ömer Kapakl›, Fak›baba’n›n seçilmesindeki gerçe¤in,
onun yapt›¤› baflar›l› çal›flmalar, izledi¤i dürüst siyaset
ve feodal yap›ya bir tepki oldu¤u fleklinde yorumlad›. 

Yahya Demirkol, Urfa BARO’sunun seçimlerdeki ta-
rafs›z durufluna devaml› vurgu yaparak bu flehirdeki ba-
s›n özgürlü¤ünün gazete basmalarla çi¤nendi¤ini, ku-
rum olarak buna müsaade etmemeleri gerekti¤i için
aç›klamalar yapt›klar› belirtti. Fak›baba’n›n seçilmesini
kendi baflar›s› ve halk›n bir yanl›fla karfl› direnifli olarak
anlatmaya çal›flt›.

Baflkan Fak›baba ise, önceki döneminden beri gece-
kondularla savafl›n›, bu konudaki ve baflka çal›flmalar›y-
la ilgili baflar›lar›n› anlatt›. “Benim tekrar seçilmemdeki
en önemli unsur, aday gösterilmeme karfl› olan millet-

vekilleridir” dedi, onlara teflekkür borcu oldu¤unu anlat-
maya çal›flt›. Halk›n gerçekleri çok iyi gördü¤ünü ve
yanl›fla müsaade etmedi¤ini söyledi. 

6 ay geride kalm›fl bir seçimi ve o seçimin fianl›ur-
fa’da do¤urdu¤u sonucu irdelemeye çal›flt›k bu panelde.
Anlamak istedi¤imiz fley, Fak›baba gerçekten toplum
nezdinde kabul gören çok baflar›l› bir belediyecilik mi
yapm›flt› yoksa Urfa’da bir halk direnifli miydi bu s›ra d›-
fl› seçim? Burada net bir sonuca varamasak da bu konu-
yu devam eden süreçte, benzer kriterlerle irdelemeye
devam edece¤iz.

29 Mart 2009 yerel seçimlerinde, tüm Türkiye’nin
gündemine oturan, benim de yaz›lar›ma konu olan bir
seçim manzaras›na sebep olan, Urfa’da sanc›l› bir seçim
süreci yaratan, Urfa halk›n›n tek kutuplu seçmen profi-
linden iki kutuplu seçmen profiline geçmesinde rolü
olan Ahmet Eflref Fak›baba, o dönemde birçok seçim
de¤erlendirmesinin içinde vard›. 

Kendisine baflar›lar dilemekten baflka söyleyecek
sözümüz yoktur. 

Ad›yaman Üniversitesine Ziyaret

Günefl Ad›yaman’a art›k Bat›’dan do¤acak
09.10.2009



k›sa bir süre sonra kendileriyle ilgilenece¤ini belirtip yar-
d›m elini uzatm›fl olarak u¤urlad›. Bu ilgi, alakas›ndan ve
toplumda ac› çeken insanlara karfl› olan duyarl›l›¤›ndan
dolay› Rektör Mustafa Gündüze bura-
da öncelikle teflekkür etmek istiyo-
rum.

Çaylar›m›z› içtikten sonra Üniversi-
te’nin kampus alan›n› dolaflmaya ç›k-
t›k. Minibüsle tüm kampus alan›n›, in-
flaatlar› dolaflt›k. ‹lk dikkatimi çeken
Üniversite içinden giden asfalt bir yol-
du. Bu yolu sorunca köy yolu oldu¤u
cevab›n› ald›m. Bir üniversite kampus alan› içinden bir
köy yolunun geçmesi do¤ru de¤ildir. Herhalde hiçbir ör-
ne¤i de yoktur. Bir baflka yol daha varm›fl bu yola alter-
natif. Bu durumda tavsiyemiz üniversite içindeki bu köy
yolunun iptal edilerek di¤er yolun ça-
l›flt›r›lmas›d›r.  

530 dönüm arazi üzerinde yükse-
len Ad›yaman Üniversitesi kampus
alan› içinde birçok inflaat ve yüksel-
mekte olan bina görüyoruz. Tek, tek
yak›nlar›na kadar götürerek bilgi veri-
yor Rektör bize. Çok kapsaml› bir arafl-
t›rma ve laboratuar merkezinin önüne
gidiyoruz önce. Sonra yap-ifllet-devret usulü yap›lmakta
olan kafeterya, çarfl›, sosyal tesisleri görüyoruz. Tamam-
lanmas› yak›n olan bir tanesinin içini geziyoruz. Sonra da
inflaat halindeki fakülteler, derslikler, anfilere uzan›yoruz.
Kampus içerisinde ayn› zamanda alt yap› çal›flmalar› da
devam ediyor. Yüzey suyunun fazlal›¤›, yüzeye s›zan su-
lardan da görüldü¤ü gibi oldukça fazla. “Bu sular› bir dre-
naj sistemiyle belli bir yerde toplay›p Üniversite içinde
bahçe sulamas›nda kullanaca¤›z” diyor Rektör. Rektörlük
konutu ve lojmanlar›n da etüt ve yap›m› bafllam›fl. Bu in-
flaatlar bitti¤i zaman, fiziki anlamda aniden yükselen bir
üniversite olacak buras›. fiu an için her tarafta ifl makine-
leri çal›fl›yor ve her tarafta yo¤un bir faaliyet devam edi-
yor.

Daha önceden kullan›lmakta olan baz› binalar da res-
tore edilmifl. Ö¤renci yurtlar› ise yine kampus alan› d›fl›n-
da ve üniversitenin çit duvar›n›n hemen bitifli¤inde. Ama
ö¤renci yurttan okula gelirken d›flar›dan geliyor. Bu da
do¤ru olmayan bir uygulama. Ö¤renci yurtlar› da san›r›m
zaman içerisinde yerleflke içerisine al›nacakt›r.  Büyük bir
kütüphane var Üniversiteye ait olan. Daha da büyütül-
mekte ve düzenlenmekte oldu¤u dikkatimizi çekiyor.
100 binin üzerinde bir kitap hedefleri var burada.

T›p Fakültesi henüz yeni kuruldu¤u için geliflim çal›fl-
malar› devam etmektedir. fiehir içinde al›nan iki bina T›p
Fakültesi Hastanesi olarak yak›n gelecekte hizmete aç›la-
cakt›r.

Üniversitedeki en ilginç yerlerden birisi de girifl kap›s›.

Ad›yaman’›n belli bafll› sembollerinden ve en eski tarihi
eserlerinden birisi olan Cendere Köprüsü’nün flekli veril-
mifl girifl kap›s›na. Halen infla edilmekte olan kap›n›n köp-

rü kemeri üzerine yerlefltirilmek üzere
heykeller yap›l›yor. Nemrut Da¤›ndaki
heykellerin heykelt›rafl taraf›ndan yap›-
lan kopyalar› bunlar. Mu¤la’daki mermer
ocaklar›ndan ç›kar›lan ve Antik Yunan
Heykellerinin yap›ld›¤› özel bir mermerle
çal›fl›l›yor. Her biri 30 ton a¤›rl›¤›ndaki bu
heykellerin 4 tanesinin kap› üzerine, ya-
ni köprü kemeri üzerine konaca¤› anlat›-

l›yor bize. Hayranl›kla izliyoruz yap›lmakta olan çal›flma-
y›.

Daha sonra Rektör Bey’in ailesiyle tan›fl›yoruz. Kendi-
si gibi Sosyolog olan ve bu Üniversitede görev yapan efli

Doç. Dr. Ferhan Gündüz ile dünya tatl›s›,
ayn› zamanda çok iyi yetifltirilmekte ol-
duklar› dikkat çeken 8 ve 10 yafllar›nda-
ki iki k›z› hep birlikte a¤›rl›yorlar bizi.

Yaklafl›k 3 y›ll›k bir üniversite Ad›ya-
man Üniversitesi. Rektör Mustafa Gün-
düz ise yaklafl›k 2.5 y›ld›r burada görev
yap›yor. “Bir dönem daha burada kal-
mal›s›n›z hocam” dedi¤imde ise beni

onaylam›yor. Bugün 11 bin civar›nda ö¤renci kapasitesiy-
le birçok bölüm ve yüksekokula sahip Üniversite’nin bö-
lümleri flunlard›r: 

Fen Edebiyat Fakültesi, T›p Fakültesi, E¤itim Fakültesi,
‹ktisadi ve ‹dari Bilimler Fakültesi, Mesleki ve Teknik E¤i-
tim Fakültesi, Güzel Sanatlar Fakültesi, Devlet Konserva-
tuar›, Turizm ‹flletmecili¤i ve Otelcilik Yüksekokulu, Fen
ve Sosyal Bilimler Enstitüleri, Sa¤l›k ve Meslek Yükseko-
kullar› ile Besni-Gölbafl›-Kahta Meslek Yüksekokullar›.

Ayr›ca Mühendislik Fakültesi de kurulufl aflamas›nda-
d›r.

Son derece iyi niyetli, çal›flkan, azimli, insan sever,
genç ve dinamik bir Rektörün ellerinde yükselmekte
olan Ad›yaman Üniversitesini özet bir yaz›yla anlatmaya
çal›flt›m. Tüm temennimiz fiziki geliflimini tamamlad›ktan
sonra bilimsel geliflimini de doruk noktaya tafl›mas›d›r bu
bilim yuvas›n›n. O zaman günefl Ad›yaman’a hem Nem-
rut’tan hem de Bat›’dan do¤acakt›r. 
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Siirt’te 23 Ekim 2009 günü yapaca¤›m›z “erken ev-
lenmeler” panelimize birkaç gün kala telefonla arad›m
Rektör’ü. Panelle ilgili bilgi vermeye çal›fl›p kendilerini
de izleyici olarak davet etti¤imizi belirttim. Bu daveti
kendilerine fakslamam›z› istedi ve faks numaras›n› ver-
di. 

Panelin aç›l›fl konuflmas›n› yap›yordum ki ön s›ralara
gelen bir beyefendiyi ön s›radaki protokol mensuplar›
aya¤a kalkarak karfl›lad›lar. Ve oradan bana bir sözlü
bilgi iletildi, ‘Say›n Rektörümüz geldi’ fleklinde. 

Panel konuflmac›lar›m›zdan Siirt Milli E¤itim Müdürü
Mehmet Ali Atalay, bir baflka toplant›ya yetiflece¤i için,
konuflmas›n› öncelikle yap›p ayr›l›nca, kendisini u¤urla-
mak üzere salondan ç›km›flt›m. Dönüflümde salonda
coflkulu bir sesle konuflan Rektörü ve k›z ö¤rencilerin
coflkulu alk›fllar›n› gördüm. Salonun bu flekilde neflelen-
mesi hofluma gitmiflti aç›kças›. Oturum Baflkan›, Rektör
Beyi panelistler aras›na davet edince o da bu daveti ka-
bul edip konuflmac›lar aras›na geçmifl. ‹yi de olmufl. 

Ö¤len aras›, ald›¤›m›z davet üzerine Siirt Üniversite-
si’ne yeme¤e gittik. Kalabal›k bir masada Rektör, Rektör
Yard›mc›lar›, hocalar ve bizim ekip yemek yerken soh-
bet etmeye çal›flt›k. Rektör Beyle karfl›l›kl› oturunca ba-
z› konular› muhakeme etme f›rsat› bulmufl oldum. Sor-
du¤um sorulara gayet aç›k cevaplar ald›m. Sohbetimiz
Rektör’ün makam›nda çay-kahve içimi kadar devam et-
ti, sonra da ikinci panelimize yetiflebilmek için ayr›ld›k
oradan.

Siirt Üniversitesi, 29 May›s 2007 tarihinde resmiyet
kazanm›fl, ilk Rektör olan Recep Ziyadano¤ullar› Eylül
2007 tarihinde atanm›fl. “11. Cumhurbaflkan› Abdullah
Gül’ün atad›¤› illk rektör benim” diyor Say›n Ziyadano-
¤ullar›. 

Siirt’in içinde bulunan Merkez Yerleflkede, Mühen-
dislik-Mimarl›k Fakültesi, E¤itim Fakültesi ve Meslek
yüksekokulu ile bir de Sa¤l›k Yüksekokulundan oluflan
toplam 4 binada e¤itim hizmetleri verilmektedir. fiehir
d›fl›nda, Havaalan› yak›nlar›nda bulunan ve flehre yakla-
fl›k 9.5 km. uzakl›ktaki Üniversite Kampus alan› ise he-
nüz hiçbir faaliyete aç›lmam›fl. Kezer denilen m›nt›kada,
Siirt Batman yolu üzerinde1615 dönüm arazide kurula-
cak olan yeni yerleflke için önemli miktarda yat›r›m ve

finansmana ihtiyaç oldu¤u görülmektedir. Geçen y›l e¤i-
tim paneli için gitti¤im Siirt’te Üniversite kampus alan›-
n›n tart›flmal› bir yer oldu¤unu görmüfltüm. Rektör Be-
ye bunu da sordum, “yerimiz oras›d›r ve Üniversitte ora-
ya infla edilecektir” dedi. 

Türkiye’de hep böyledir; baz› kararlar baz› çevrelerin
ifline gelmiyorsa e¤er tart›flmal› ortamlar sürer gider…

Siirt’te 1976 y›l›nda aç›lan ilk yüksek okulun temel-
leri üzerinde kurulan ve geliflecek olan Siirt Üniversitesi,
yeni yerleflkesine tafl›nabilmek, geliflmek, büyümek için
son derece önemli desteklere ihtiyaç duymaktad›r. Üni-
versiteye devlet bünyesinden ayr›lan ödeneklerle bek-
lenen büyümeyi gerçeklefltirmesi çok uzunca bir zaman
al›r. Bu nedenle Siirtli yat›r›mc›lar›n, Siirt d›fl›ndaki Siirtli
zenginlerin bir biçimde organize olup Üniversiteleri için
elbirli¤i yapmalar› gerekir. ‹nflaat sektöründe her geçen
gün önemli projeler gelifltiren Kuzu Grup, baflta ilaç sa-
nayi olmak üzere birçok sektörde önemli pay› olan Si-
irtli ifladam› Ethem Sancak böyle bir giriflimin öncülü¤ü-
nü yapabilirler.

Üniversite’nin geliflimi konusunda Valilik de önemli
rol üstlenebilir. GAP kapsam›ndaki illerin önemli bir da-
yana¤› olan SODES kaynaklar› Üniversite projelerine
yönlendirilebilir. Üniversite web sayfas›nda SODES proje-
lerinin kabul edildi¤i bilgisi var ama bu kaynaklardan
yararlan›lmaya devam edilebilir.

Velhas›l Siirt Üniversitesinin fiziki geliflimini tamam-
lamas› için oldukça fazla deste¤e ihtiyaç vard›r ve gerek
içerideki gerekse d›flar›daki Siirt camias› bu ihtiyac›n bir
ucundan tutarsa Üniversite fiziki anlamda daha çabuk
hayat bulacakt›r. fiu an 3 bin civar›ndaki ö¤renci say›s›,
Üniversite geliflmedi¤i takdirde çok fazla art›fl göstere-
mez.

Panel-27

Erken evlenmeler
21.10.2009/Batman

Panel-28

Sorunlar›m›z ve kalk›nma
22.10.2009/Midyat

Panel-29-30

Sorunlar›m›z ve kalk›nma
23.10.2009/Siirt

Siirt Üniversitesi’nin deste¤e ihtiyac› var
27.10.2009
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Son derece samimi ve iyi niyetli bir durufl sergileyen
Rektör Ziyadano¤ullar›, kurdu¤u yönetim ve e¤itmen
kadrosuyla gurur duydu¤unu belirtiyor. Bilimsel yay›n
konusunda, yeni kurulan üniversiteler aras›nda ilk s›ra-
da, Türkiye’deki üniversiteler aras›nda ise önemli bir ye-
re sahip olduklar›n› söyleyen Rektör “Günefl Güneydo-
¤u’ya Siirt’ten do¤acak” diyor. E¤itim Fakültesi temeli
üzerine geliflen Üniversite böyle bir bilimsel güce sahip
bulunuyor.

Siirt Üniversitesi, fi›rnak Üniversitesi, Batman Üniver-
sitesi, Ad›yaman Üniversitesi diye s›ralarken bir ilde ilk
kurulan üniversitenin mutlaka o ilin ad›n› almas› gerek-
ti¤ini belirtiyor Rektör Bey. 22. Dönem Mardin Milletve-
kili Nihat Eri’nin “biz ona bir dde Artuklu’yu ekledik, Mar-
din Artuklu Üniversitesi oldu” sözlerine “olmaz, bu yan-
l›flt›r, ilk ünivversite sadece ilin ad›yla söylenir, mesela ‹s-
tanbul Üniversitesi, mesela Ankara Üniversitesi de o  il-
lerin ilk üniversitesidir” diye yan›tl›yor. 

Bilimin, bilim kurumlar›n›n, e¤itim ocaklar›n›n, mes-
lek sahibi yapan kurumlar›n lay›k olduklar› yerlerde bu-

lunabilmeleri için mutlaka sahip ç›k›lmaya, lojistik des-
te¤e ihtiyaçlar› vard›r. Siirt Üniversitesinde bu ihtiyaç
fazlas›yla hissedilmektedir. Üniversitenin baflta Rektör
olmak üzere tüm yönetim kadrosu ile e¤itmen toplulu-
¤una baflar›lar diliyor, Siirtlilerin Üniversitelerine sahip
ç›kmalar›n› temenni ediyoruz.

Do¤u-Güneydo¤uda çocuk yafltaki evlilikleri irdeledik

Batman, Midyat ve Siirt’te gerçeklefltirmifl oldu¤umuz panellerimizde ekonomik ve sosyal alanlarda birçok ko-
nuyu ele ald›k. Erken evlenmeler, engelliler, GAP, su ve kurakl›k, Kalk›nma Ajanslar›, turizm, telkari, vs. Panellerin so-
nuç raporlar›n› konu bafll›klar›yla ifllemeye çal›flaca¤›m.

���

Erken evlenmeler (çocuk yafl evlilikleri) paneli sonuç raporu:

Üç ayr› flehirde yapt›¤›m›z üç ayr› panelle incelemeye çal›flt›k erken evlenmeleri. Çocuk yafltaki evlilikler diyoruz
biz buna. Batman, Midyat ve Siirt’te, salonlar› dolduran yüzlerce K›z Meslek Liselerinin ö¤rencileri, ÇATOM ve Halk
E¤itim kursiyerleri, ö¤retmenller, veliler, sivil toplum kurulufllar›n›n temsilcileri ve yerel bas›n arac›l›¤›yla binlerce ki-
fliye  ulaflm›fl, konunun önemini genifl kesimlere duyurmaya çal›flm›fl olduk.

‹lk panelimizi 21 Ekim 2009 günü Batman Kültür
Merkezi Konferans Salonunda yapt›k. ‹lk konuflmac›m›z
olan Batman Sa¤l›k ‹l Müdürü Mehmet Bafl çok önemli
bilgiler verdi, çocuk yafl evliliklerinin t›bbi aç›dan sak›n-
calar›n› anlatt›. 

Mehmet Bafl özetle flunlar› söyledi:
“Konunun %80’i sa¤l›k boyutudur. Dünya Pediatri

Dernekleri 21 yafl›n alt›n› çocuk kabul ediyor. Son bir iki
y›lda Batman’da, 18 yafl alt› 1192 tane evlilik olmufltur.
Vücudunu tan›mam›fl iki insan evleniyor ve bundan da
birçok sak›nca do¤uyor. En baflta sa¤l›ks›z bir cinsel ha-

yat do¤uyor. Depresif durumlar has›l oluyor. Töre, eko-
nomik bask›lar, sosyal bask›lar erken evlenmelerin se-
bepleri aras›nda yer al›yor. 

Çocuk do¤urmak için ideal yafl 23 ile 31 yafllar› ara-
s›d›r. Erken yaflta do¤umlar engelli, özürlü olabiliyor. 18
yafl alt› k›z çocuklar›n›n do¤urdu¤u çocuklar›n büyük
k›sm› özürlüdür. 18 yafl alt› do¤umlar çeflitli hastal›kla-

1. Batman

Yer: Kültür Merkezi Konferans Salonu
Kat›l›mc›lar: Nihat Eri, Mehmet Bafl,
fierif Akbo¤a, Veysi Say›n, Ünal Günel
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Erken evlenmeler konusunu 22 Ekim 2009 günü Mid-
yat’taki panelimizde iflledik. Konuflmac›lar Mardin Müf-
tüsü Mehmet K›z›lkaya ile M‹DER Baflkan› Ünal Günel’di. 

Müftü Mehmet K›z›lkaya, kendisinin de erken evlen-
meler konusunda özel bir çal›flmas›n›n oldu¤unu,, bu ne-
denle çal›flmalar›m›za ilgi duydu¤unu belirterek erken
evlilikler konusunda özetle flunlar› sööyledi:

“Aile toplumun çekirde¤ini oluflturur, aile bozulursa
toplum da bozulur. Benim yapt›¤›m bir araflt›rmaya ör-
nek; 12 yafl›nda evlenmifl, 6 çocu¤u bulunmakta, flu an
20 yafl›nda. Bir baflka örnek; 13-14 yafl›nda evlenmifl, 8
çocu¤u var, kocas› b›rakm›fl, baflkas›yla evleniyormufl.

Burada birinci problem erken evlenmedir, ikinci prob-
lem ise resmi nikâh›n olmamas›d›r. Yasalar›m›z evlilik
için geçerli yafl› 18 kabul etmifl, ancak evlenme ça¤›
25’tir. K›zlar okursa, meslek sahibi oluncaya kadar okul-
lar›na devam ederse bu konu kendili¤inden düzelir. Üni-
versite bitiren, meslek sahibi olan k›zlar›n 25 yafl›ndan
önce evlenmesi mümkün olamaz.”

2. Midyat

Yer: ‹MKB ‹lkö¤retim Okulu Konferans Salonu
Kat›l›mc›lar: Nihat Eri,  Abdullah Erin, 
Mehmet K›z›lkaya, Veysi Say›n, Ünal Günel,
Abdülhakim Y›ld›z, Sultan Acar

r›n da en önemli kayna¤›d›r. Hipertansiyon, fleker hasta-
l›¤›, vs. 

Batman’da SSB hastalar› (6-7 yafl›na kadar yata¤a
ba¤l›, ömrü 20-30 yafllara kadar, zihinsel özürlü) ciddi
orandad›r. 

Anne, çocuk yaflta oldu¤u için sorumlulu¤unu bilme-
di¤inden çocu¤u sa¤l›kl› büyütemiyor. Ayr›ca çocuk yafl-
taki annenin hiçbir sa¤l›k güvencesi olmad›¤›ndan sa¤-
l›k hizmetlerinden yararlanma olana¤› da yoktur.”

Ankara’da bir sa¤l›k toplant›s›na ça¤r›l› olan Mehmet
Bafl, panelde konuflabilmek ve bu bilgileri sunabilmek
için Batman uça¤›na yetiflemeyece¤inden Diyarba-
k›r’dan gitmeyi tercih etmifltir. Salondaki k›z ö¤rencile-
rin soru ya¤muruna tuttu¤u Sa¤l›k Müdürü cevaplaya-
bildi¤i oranda soruyu cevaplam›fl ve çok faydal› bilgiler
sunmufl olarak ayr›ld› panelimizden. 

‹kinci konuflmac› Batman Milli E¤itim Müdürü fieriff
Akbo¤a ise konuyu e¤itim ve e¤itim yafl› aç›s›ndan ele
ald› ve özetle flunlar› söyledi: 

“Küçük yaflta evlenen k›zlar›n ruh ve beden sa¤l›¤›
bozulmakta, ayr›ca e¤itim haklar› ellerinden al›nmakta-
d›r. K›z çocuklar›n›n fikri bile sorulmadan gerçeklefltiri-
len erken evlilikler sadece aile yap›s›n› de¤il toplumu-
nun di¤er katmanlar›n› da olumsuz etkilemektedir. Ka-
muoyu araflt›rmas›na göre erken evliliklerin %20’si bo-
flanma ile sonuçlanmaktad›r. Yine Meclis araflt›rmas›
olarak 18 yafl alt› evlilik oran› %35’tir. Yani her üç evli-
likten biri erken evliliktir. Berdel, beflik kertmesi gibi

zorlamalar erken evlilik sebebi oluyor. K›z çocu¤unun r›-
zas› olmadan yap›lan evlilik k›z çocu¤una fliddettir. Bir-
tak›m psikolojik bozukluklar› beraberinde getirmekte-
dir. Erken evliliklerden en büyük zarar› kad›nlar görmek-
tedir. Evlendirilen k›zlar okula gönderilmemekte, okula
gönderilmeyen k›zlar evlendirilmektedir. En temel hak
olan e¤itim hakk› k›zlar›n elinden al›nmamal›d›r. Hiç
kimse e¤itim özgürlü¤ünden mahrum b›rak›lamaz.” 

Bu arada izleyicilerden gelen öneriler de flu flekilde
idi: 

TOK‹ k›z ö¤renci yurtlar› yaps›n, k›zlar orta ö¤retim
e¤itimlerine devam ettirilsin.

M‹DER Baflkan› Ünal Günell ise flu flekilde özetledi ko-
nuyu: 

“K›rsal toplumda 18 yafl›n biraz alt› ve üstü evlilikler
normaldir. fiehirde evlilik ise daha ileri yafltad›r. ’23 ya-
fl›nday›m, askerden geldim, iflim yok, mesle¤im yok, üç
ççocu¤um var’ diyen birçok dilekçe geliyor önüme. Kü-
çük yafl evliliklerinin sonucu h›zl› nüfus art›fl›n› getir-
mekte, bu da okullarda kalabal›k s›n›flar, hastanelerde
uzun kuyruklar, iflsiz gençler yaratmaktad›r. Erken ev-
lenmeyin, hayat› kendinize zindan etmeyin. Kemik geli-
flimi tamamlanmadan do¤um yapan kad›n ölü do¤ura-
bilir, kalça geliflimi tamamlanmam›flt›r çünkü. Ben haz›r-
l›ks›z, genç evlilikleri burada (Midyat) gördüm. Çocuk
yaflta evlilikleri önüme gelen dilekçelerden gördüm.”
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Erken evlilik konusunu 23 Ekim 2009 günü Siirt’te ifl-
ledik. Siirt Milli E¤itim Müdürü Mehmet Ali Atalay, Siirt
Sa¤l›k Müdürlü¤ü’nden Dr. Gülay Özer ve Siirt-fiirvan Vai-
zi U¤ur Ermen konufltular konuyu. Ayr›ca konuflmac›lar
aras›na sonradan dahil olan Siirt Üniversitesi Rektörü
Recep Ziyadano¤ullar› da k›z ö¤rencilere erken evlen-
memeleri, Siirt’te art›k bir üniversite oldu¤unu ve e¤i-
timlerini sürdürmeleri konusunda tavsiyelerde bulundu. 

Milli E¤itim Müdürü Mehmet Ali Atalay, konuya e¤i-
timci felsefesiyle yaklafl›kt› ve özetle flunlar›› söyledi:

“E¤itim düzeyi yükseldikçe evlenme yafl› daha man-
t›kl› bir yaflta oluyor. K›zlar ilkokul sonras› okula gönde-
rilmemiflse e¤er evlendiriliyorlar, e¤itim devam ediyor-
sa zorunlu olarak evlenme yafl› ilerliyor. Ancak ilkö¤re-
timi bitiren k›zlar maalesef devam etmiyorlar. Liselerin
4 y›la ç›kar›lmas› bizi çok rahatlatt›. fiimdi zorunlu e¤iti-
min lise bitirme fleklinde uzat›lmas› gereklidir.

Hiçbir geleneksel ve dini gerekçe e¤itimi ortadan
kald›ramaz. Çocuklar›n›n e¤itimine ilgi gösteren anne-
babalar çocuklar›n›n çok iyi yerlere geldi¤ini görüyorlar.
‹lkö¤retim sonras› okullaflma oranlar›m›zda maalesef
üzücü durumlar var. Çocuklar› zorla birisine vermek çok
kötü bir fley. Anne-babalara düflen en önemli görev k›z-
lar›n› istemedikleri kiflilere vermemeleridir. Bizde (Si-
irt’te) k›zlar›n intihar› diye bir durum yoktur.

Dr. Gülay Özer ise sa¤l›k yönünden sak›ncalara de¤i-
nerek çeflitli bilgiler verdi. “Erken yafl ve akraba evlilik-
leri yanl›flt›r, do¤an her 9 çocuktan biri engelli ve sakat-
t›r, Akdeniz Anemisi, fleker-diyabet, vs, hastal›klar› tetik-
lemektedir” dedi. 

Siirt’in fiirvan ‹lçesi Vaizi U¤ur Erman ise, as›l konufl-
mac›m›z olan Siirt Müftüsü Mahmut Gürlenn’in beklen-

medik bir toplant› için ilden ayr›lmas› üzerine konuflma-
c›m›z oldu ve özetle flunlar› söyledi:

“Mezheplerde çocuklar›n evlenme yafllar›yla ilgili
farkl›l›klar vard›r. ‹mam-› fiafi çocuklar›n küçük yaflta ev-
lendirilmelerini buyurmufl. ‹mam-› Azam ize ‘erkeklerde
18 yafl, k›zlarda 17 yafl’ der. ‹slam’da evlilik Yahudilikte-
ki gibi hemen sonlanmaz, H›ristiyanl›ktaki gibi ömür bo-
yu sürmez. ‹slam’a göre küçüklerin evlendirilmesi ile il-
gili bir içtihat yoktur. Küçük yaflta evlenme ilim yapma-
s›na engeldir. ‹slam ise ilim yapmay› buyurur. 100 y›l ön-
ce  Osmanl› küçüklerin evlendirilmesini yasaklam›fl.” 

Her üç panelimizi de yöneten 22. Dönem Mardin Mil-
letvekili Nihat Eri, yorumlar, toparlamalar k›s›mlar›nda
konuflmac›larla ayn› do¤rultuda görüfller belirtti. 

Çocuk yaflta evlilikler, bugün belki tek tük de olsa
Türkiye’nin her taraf›nda görülebilmektedir. Ancak Do-
¤u-Güneydo¤u’da, özellikle k›rsal kesim ve flehirlerin
k›rsal kesim kültürünü devam ettiren baz› k›s›mlar›nda
halen oldukça fazlad›r. O nedenle çocuk yaflta evlilikleri
konu alan erken evlenmeler panellerimizin ilk üçünü
Güneydo¤u’nun de¤iflik il ve ilçelerinde gerçeklefltirdik.
Lüzumlu gördü¤ümüz ve bize ortam haz›rlayacak olan
baflka yerlerde de yapmay› düflünürüz. 

‹ki-üç ay kadar öncesindeydi, Mardin’in bir ilçesinde
Bayan Belediye Baflkan› flöyle bir demeç vermiflti ve ba-
s›ndan okumufltum: “K›zlar›m›z› çocuk yafltta evlendiri-
yorlar, k›zlar›m›za sahip ç›k›n lütfen.”   

Panellerimiz esnas›nda salonlar› dolduran liseli k›zlar,
halk e¤itim ve ÇATOM kursiyerleri sorular›yla bizleri flu
yöne sevk ettiler: Bu tür Panellere babalar ça¤r›lmal›, bu
anlat›lanlar onlara anlat›lmal› idi. Çok hakl›yd›lar ve çok
do¤ru tespitleri vard›. Biz böyle sosyal içerikli paneller
düzenledi¤imiz zaman flu kesim veya bu kesim deme-
den tüm insanlar› davet ediyoruz. Özellikle de anne-ba-
balar›. Ancak ac› gerçe¤imiz, e¤itimsiz insan› e¤itim ve-
rebilece¤iniz ortamlara çokk kolay getiremedi¤inizdir. 

O nedenle burada flöyle bir düflünce gelifltiriyorum: 
Küçük çapl› panelleri kahvehanelerde de yapmak

gerekir belki. Ama buna ne zaman›m›z, ne gücümüz, ne
de sabr›m›z yeter.

3. Siirt

Yer: Kültür Merkezi Konferans Salonu
Kat›l›mc›lar: Nihat Eri, Mehmet Ali Atalay, Gülay
Özer, Veysi Say›n, U¤ur Erman, Afif Demirk›ran,
Doç. Dr. Öner Çetin, Ömer Mergen
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Panellerimizde izleyiciye okudu¤umuz, üyelerimizden Gazi Üniversitesi ö¤rencisi Midyatl› Mehmet Demir’in, 2009
yaz aylar›nda, Midyat’ta yapm›fl oldu¤u k›sa röportajlar› bu yaz›ya bir ek olarak aynen veriyorum.

K.fi: Cinsiyet, erkek, 12 yafl›nda evlendi,3 çocu¤u var, serbest çal›fl›yor, ona göre ideal evlilik yaflfl› 23,hem anne-
babas›yla hem de efliyle sorun yafl›yor. Erken evlenme nedenini sordu¤umuzda tamamen annne ve babas›n›n
iste¤iyle evlenmifl.

A.D: Cinsiyet, erkek, 13 yafl›nda evlendi,3 çocu¤u var, ona göre evlilik yafl› 20-25 aral›¤›, babas›n›n iflini devam
ettiriyor(tar›m makineleri al›m-sat›m›),baz› sorunlar› olmakla beraber mutlu bir evlili¤inin olmad›¤›n› düflünüyor.
Evlenme nedeni: Suriye’deki amcas›n›n k›z›yla evlenip ekonomik olarak aileler birleflecek.

K.V: Cinsiyet, erkek, 15 yafl›nda evlendi,5 çocu¤u var,25 yafl›nnda, mesle¤i: floför, ona göre ideal evlenme yafl›
25,Evlenme nedeni: Annen ve babas›n›n iste¤i do¤rulttusunda evlendi. Efliyle mutlu bir evlilik yaflam›yor, çeflitli
suçlardan ötürü 6 ay kadar hapis yatt›,

K.N: Cinsiyeti, erkek, 16 yafl›nda evlendi,1 çocu¤u olup efli hamile,18 yafl›nda, iflsiz, ona göre ideal evlenme yafl›
21. efliyle yafl›t fakat çeflitli sorunlar yafl›yor. Evlenme nedeni: Annen-babas›n›n iste¤iyle evlendi

D.S: Cinsiyet, erkek, 16 yafl›nda evlendi,4 çocu¤u olup efli hamile, 30 yafl›nda, 25 yafl›nda evlenmek  isterdi. efli
ile annesi aras›nda çeflitli sorunlar var. Kendisiyle efli aras›nda herhangi bir sorunun  olmad›¤›n› dile getiriyor.

A.S: Cinsiyet, kad›n, 16 yafl›nda evlendi, 3 çocu¤u var, 23 yafl›nda, ona göre ideal evlilik yafl› 25, efliyle iletiflim
probleminin oldu¤unu ›srarla dile getiriyor, evlenme nedeni: Babas›n›n iste¤i.

C.D: Cinsiyet, kad›n, 16 yafl›nda evlendi, flimdi 31 yafl›nda, 7 çocu¤u vaar, ideal evlenme yafl›n› sordu¤umuzda 25
diyor fakat “flimdi akl›m olsa hayatta evlenmezdim’’ demeyi eeksik etmiyor. çeflitli sorunlar yafl›yor. Evlenme
nedeni: Babas›n›n iste¤i.

A.H: Cinsiyet, kad›n, 16 yafl›nda evlendi, 23 yafl›nda, 4 çocu¤u var, ona göre ideal evlenme yafl› 22, Efli ve
kumas›yla sorunlar yafl›yor. Evlenme nedenine bakt›¤›m›zda vahim durum ortaya ç›k›yor: Köyün muhtar›n›n H.A
n›n babas›na borcu var, Muhtar H.A ile evlenme talebinde bulunuyor ve H.A n›n babas›n›n borçlar›n›n tamam›n›
BAfiLIK PARASI karfl›l›¤› siliyor...

Mardin in Midyat ilçesinde,8 kifli ile yap›lan görüflmede flunlar kaydedilmifltir:

ERKEN EVLENME, EVL‹L‹K OLGUNLU⁄U, EVL‹L‹⁄E HAZIRLIK
Temmuz 2009 / Midyat
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Milli E¤itim Bakan› ile Aileden Sorumlu Bakana Aç›k Mektup

Dört y›ll›k geçmiflimizle Güneydo¤u’nun önemli bafll›klardaki sorunlar›n› bilimsel

ortamlarda tart›flma, çözüm önerilerini sunma gayretiyle çal›flan bir derne¤iz. Temel

çal›flma prensibimiz e¤itim hedeflidir. 

Bugüne kadar Güneydo¤u’nun de¤iflik il ve ilçelerinde 29 panel yapt›k. Son üç

panelimiz üç de¤iflik flehirde olup çocuk yaflta evlilikleri konu alan, evlenme olgun-

lu¤u dedi¤imiz erken evlenme panelleridir. Batman, Siirt ve Midyat’ta

gerçeklefltirmifl oldu¤umuz panellerde hedef kitlemiz özellikle liseli k›z ö¤renciler

idi. Konuflmac›lar›m›z ise Milli E¤itim ‹l Müdürleri, Sa¤l›k ‹l Müdürleri, Müftü ve Vaiz

idi. Konuya e¤itim, sa¤l›k ve dini aç›lardan bakmaya çal›flt›k. Ve birkaç ay önce

yap›lm›fl küçük bir anketimizi o toplant›larda izleyici ile paylaflt›k.

Çocuk yaflta evliliklerle ilgili panellerimizin sonuç raporlar›n› afla¤›da sunuyorum.

Bu çal›flmalar›n dosyalar›n› da makam›n›za sunmaya çal›flaca¤›m. Bunlar bilinmedik

konular, görülmedik gerçekler de¤il. Elbette ki sizler de bu gerçeklerin

fark›ndas›n›z. Ancak bu gerçeklerle ilgili nelerin yap›l›p yap›lmad›¤›, nelerin yap›lmas›

gerekti¤idir üzerinde durmak istedi¤imiz. 

Sizler birer Bakan ama ayn› zamanda birer kad›ns›n›z. Konuya daha duyarl› dura-

ca¤›n›z inanc› içerisindeyiz ve flunu öneriyoruz: 

Evlilik kurumunun sa¤lam temellerde geliflmesi ve gelecek nesillerin evlilik

anlay›fl›yla ilgili bilinçli bir ak›m oluflturulabilmesi için okullarda veli ve ö¤rencilere

evlenme olgunlu¤una dair rehberlik hizmeti verilebilir. Çocuk yafltaki evliliklerin

sa¤l›k yönünden sak›ncalar› ders olarak anlat›labilir. 

Ya da bu anlamdaki bilinçlendirme için bir baflka yol bulunabilir.

Sayg›lar›mla.

Duygu Sucuka

Ekim 2009
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21-22-23 Ekim 2009 tarihlerinde, Batman, Midyat ve
Siirt’teki panellerimizde bir detay bafll›k da engellilerdi.
Toplum içindeki durufllar›, istihdamlar›, yaflant›lar›, e¤i-
timleri ile ilgili bilgileri, ayr›ca Türkiye’deki ve Güneydo-
¤u’daki engelli vatandafllar›n oranlar› gibi konularda bil-
giler aktar›ld›.

Derne¤imiz üyelerinden Veysi Say›n her üç yerdeki
panelde, Midyat Engelliler Derne¤i Baflkan› Abdülhakim
Y›ld›z da Midyat’taki panelde konuflmac›lar›m›z oldular.

Türkiye Petrolleri Anonim Ortakl›¤›’nda insan kay-
naklar› uzman› olarak görev yapan Veysi Say›n, 2 yafl›n-
da iken geçirdi¤i çocuk felci sonucu sakat kalm›fl. “Ülke-
nin %12.5’u resmi olarak özürlüüdür” diyen Say›n, çocuk
felcinin bulafl›c› bir hastal›k oldu¤unu, 0-6 yafl aras› ile
60 yafl üzerinin bulafl›c› dönemi oldu¤unu belirtti. Ayr›-
ca çocuk felci hastal›¤›n›n dünyan›n hiçbir yerinde ol-
mad›¤›n› fakat Güneydo¤u bölgesinde yayg›n oldu¤unu
ve 1965-1970 y›llar› aras›nda, Bölgede birçok kifliyi en-
gelli birey haline getirdi¤ini söyledi. Konuflmalar›nda
okullardaki ve kurumlardaki engelli alt yap›s›n›n eksik-
li¤inden yak›nd›. E¤itim hayat› boyunca hep üst katlar-
daki s›n›flarda okudu¤unu, hiçbir okulunda engelliler
için asansör veya engelli platformu olmad›¤›n› söyleyen
Veysi Say›n bu konularda gerekli düzenlemelerin yap›l-
mas›n›n flart oldu¤unu vurgulad›.

Okullarda ve kurumlarda engelli alt yap›s›n›n olma-
y›fl› çok önemli bir konudur. Birkaç sene önce biz de ya-
flam›flt›k benzer bir sorunu. Lise s›navlar›na girmesine
çok az bir zaman kala aya¤›n› k›ran o¤lumuz, s›navlara
gitti¤i okullarda, hatta kendi okuluna zaman zaman u¤-
rad›¤›nda iki koltuk de¤ne¤iyle üst katlara t›rmanma
zorlu¤u yaflam›flt›. Okullar ya da kurumlar iki katl› bile
olsa engelliler için en az›ndan küçük bir asansör bulun-
durulmas› flartt›r.

Bir zamanlar özürlü vatandafllar›n eziklik duygusuy-
la, s›k›ld›klar› için d›flar›lara ç›kmad›klar›n›, içerilerde
saklanarak yaflad›klar›n› söyleyen Veysi Say›n, art›k öy-
le bir durumun kalmad›¤›n›, engelli vatandafllar›n bu
duygular› aflt›klar›n› anlatt›. Bunda da engelliler için top-
lumda pozitif ayr›mc›l›k yap›lmas›n›n önemli pay› oldu-
¤unu söyledi ve flöyle devam etti: “Üniversite s›navlar›n-
da engelliler için ek kontenjanlar verilmektedir. Burslar-
da öncceliklisinizdir. Engelli Hukukuna, mevzuat›na iyi
bak›n, engellilerin lehine düzenlemeler oldu¤unu gööre-
ceksiniz.”

Engelliler konusunda ikinci konuflmac›m›z Midyat
Engelliler Derne¤i Baflkan› Abdülhakim Y›ld›z idi. Engelli

do¤mad›¤›n›, çocukken yap›lan bir i¤ne sonucu sakat
kald›¤›n› söyledi Say›n Y›ld›z. Midyat’›n Sesi Radyosunda
sunuculuk yapan Abdülhakim Y›ld›z, ifli gere¤i, son de-
rece güzel konuflma yetene¤ine sahip. O da di¤er ko-
nuflmac›m›z gibi engellilere pozitif ayr›mc›l›k yap›ld›¤›n›,
engelli insanlara maddi desteklerin art›r›ld›¤›n› söyledi.
Kurumlardaki ve okullardaki alt yap› yetersizli¤ine de¤i-
nerek “Mesela engelli bir kardeflimiz bir kamu kurumu-
na gidecek olsa birileri onu üst  katlara tafl›yacak. Kamu
kurumlar›na bir engelli asansörü yap›lsa çok mu zor?”
diye sorgulad›. Abdülhakim Y›ld›z flu konulara da de¤in-
di: 

-Engelli kardefllerimmiz hastanelerde çok fazla sorun
yafl›yorlar. 

-Kamuda 47 bin engelli kontenjan› var, ancak önem-
li ooranda da aç›k var. Yani engelli istihdam› yeteri kadar
yap›lmam›flt›r.

-Engelli derneklerine ceza gelliyor, bu do¤ru de¤ildir.
Devletin böyle derneklere destek olmas› laz›md›r.

-Derneklere insanlar kifliisel menfaatler için üye olu-
yorlar, bu da do¤ru de¤ildir.

Son derece bilgi birikimli olan ve engelli olman›n en-
gelleyemedi¤i her iki konuflmac›m›z da engellilerle ilgili
önemli konularda önemli tespitlerde bulundular. Engel-
li mevzuat›na fazla girmeden, konuyu yal›n ve vatanda-
fl›n anlayaca¤› biçimde anlatmaya çal›flt›lar. 

Türkiye’nin her taraf›nda fiziksel ve beyin özürlü va-
tandafllar oldukça fazlad›r. Bu oran Güneydo¤u’da biraz
daha fazlad›r ve belirgin biçimde göze çarpmaktad›r.
Özürlü olman›n en önemli nedenleri aras›nda bilinçsiz
annelik, bilinçsiz anneli¤in temelinde de çocuk yaflta
evlilikler bulunmaktad›r. Ayr›ca yak›n akraba evlilikleri
de özürlü çocu¤un önemli sebeplerindendir. 

Özürlü vatandafllara pozitif ayr›mc›l›k

(Engelli panelimiz sonuç raporu)
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Kalk›nma Ajanslar›n› birkaç y›l önce incelemifl ve
yazm›flt›m. Türkiye, AB’nin iste¤i do¤rultusunda, bölge-
sel kalk›nma programlar› yapm›fl, bu çerçevede 26 böl-
gesel birim programlanm›flt›. Yani 26 Kalk›nma Ajans›
oluflturulmufltu. Kamuoyundan, Türkiye eyaletlere ayr›-
l›yor tepkileri gelince, Kalk›nma Ajanslar› hedeflenen za-
manda ifllerlik kazand›r›lamam›fl 2-3 y›l gecikmeli olarak
hayata geçirilmeye bafllanm›flt›r.

Tepkileri aza indirmek için de öncelikle ‹zmir ve Çu-
kurova Kalk›nma Ajanslar› uygulamaya konmufl, sonra-
dan da di¤erleri yavafl yavafl gündeme al›nm›flt›r. fiu an
için aktif olan sadece ‹zmir Kalk›nma Ajans› (‹ZKA) ile
Adana-Mersin illerini kapsayan Çukurova Kalk›nma
Ajans›d›r (ÇKA).  

Bugün alg›land›¤› flekliyle, Kalk›nma Ajanslar›,
DPT’nin (Devlet Planlama Teflkilat›)  birimlere ayr›lm›fl ve
o birimler bünyesinde a¤›rl›k verile-
cek olan çal›flmalar› gibi düflünülebi-
lir. Co¤rafik ya da siyasi de¤il,  eko-
nomik bölge misyonu yüklenmeye
çal›fl›lmaktad›r.

22 ve 23 Ekim 2009 taarihlerinde
Midyat ve Siirt’te yapt›¤›m›z “Sorun-
lar›m›z ve Kalk›nma” bafll›kl› panelle-
rimizde ekonomik konular olarak
GAP, Kalk›nma Ajanslar›, Su ve kurakl›k, turizm, gümüfl
konufluldu. Öncelikle Kalk›nma Ajanslar›n›, irdeledi¤im
ve bu panellerde dinledi¤im kadar›yla özetlemeye çal›-
flaca¤›m. Bizim panellerimizin konusu olan Mardin-fi›r-
nak-Batman-Siirt illerini kapsayan Dicle Kalk›nma Ajans›
(D‹KA) idi. 

D‹KA’y› Midyat panelimizde, D‹KA Genel Sekreteri
Abdullah Erin, Siirt panelimizde ise D‹KA’da uzman gö-
revli Ömer Mergen anlatt›lar. ‹lginç bir rastlant›; Abdullah
Erin Midyatl›, Ömer Mergen ise Siirtli idi.

Güneydo¤u bölgesinin ekonomik ve sosyal görüntü-
sü hakk›nda son derece karamsar konuflan Abdullah
Erin konuflmas›nda özetle flu konulara de¤indi:

-2008’in 11. ay›nda kurulan D‹KA, 2009’un 6. ay›na
kadar Genel Sekreter olmad›¤› için at›l kald›. Mardin
merkezli olarak kurulan kurum Batman, fi›rnak ve Siirt
illerini de kaps›yor. 2009 sonuna kadar kurumsallaflma-
y› hedefleyen Dicle Kalk›nma Ajans›’nda, ‹TÜ, ODTÜ me-
zunu teknik elemanlar a¤›rl›kl› olmak üzere 35 personel
bulunuyor. 

-2010 y›l›nda destekler bafllayacakt›r. Yat›r›m des-
tekleri verecek, sanayici ile bire bir ilgilenece¤iz. Birlik,
dernek, vak›f, kooperatif gibi sivil toplum kurumlar›; 

Belediye, il özel idaresi, muhtarl›k gibi yerel yöne-
timler; 

Üniversiteler, sendikalar, odalar, mesleki okullar, ka-
mu kurum ve kurulufllar›n›n istihdam ve üretime dönük
projeleri kabul edilecek ve desteklenecek. 

- “%30’luk bir kesim dünyadaki net gelirin %80’ini al-
maktad›r.

Bölgenin hiçbir çarp›c› datas› Türkiye ortalamas›n›n
üzerinde de¤ildir. Bölgede ulusal kalk›nma politikalar›
uygulanmal›; gençlerin, ö¤rencilerin gelece¤e dair bek-
lentileri olumluya çevrilmelidir. fiimdi art›k vatandafl da-
ha kat›l›mc›d›r, vatandafl›n fikirlerine tepeden bakan an-
lay›fl bitmifltir. 

-Kalk›nman›n manevi boyutunu
maddi boyutu ile bütünlefltiren ülkeler
mükemmel konuma gelmektedirler.
Bölgesel dengesizlik veya ekonomik
geliflmifllik farkl›l›klar›, ülkenin bütünlü-
¤üne zarar veren zorluklar do¤urmak-
tad›r. En önemli geri kalm›fll›k faktörle-
rinden birisi bu bölgedekilerin inisiyati-

finin olmamas›d›r. Sermaye ve toprak belli güçlerin elin-
dedir. 

-Bölgenin kalk›nmas› anlam›nda flu ana kadar birçok
formül gelifltirildi ancak hiç birisi baflar›l› olamad›. Kal-
k›nma Ajanslar› da bu formüllerin son halkas›d›r ve ba-
flar›l› olmas› temenni edilmektedir.
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Midyat panelimizde Abdullah Erin’den sonra konu-
flan Sultan Acar, kendisini uluslararas› tak› tasar›mc›s›
olarak tan›tt›ktan sonra, Midyat’›n gümüfl potansiyeli
üzerinde durdu ve bu alanda kad›nlar›n istihdamda ön
plana ç›kaca¤› projeler ürettiklerini anlatt›. Sultan Han›m
yak›n gelecekte, Midyat’ta gümüfl baflta olmak üzere
baz› sektörlerde istihdamla ilgili bir de¤iflim rüzgar› esti-
recekleri konusunda söz verdi.

Kalk›nma Ajanslar› 

D‹KA (Dicle Kalk›nma Ajans›)
(Ekonomik konular panelimizin sonuç raporu I)



23 Ekim 2009 tarihinde Siirt’te yapt›¤›m›z panellerimizin ekonomik konulu olanlar›ndan “Su ve Kurakl›k”
bafll›¤›yla ifllenen panelimizdeki konuflmac› Dicle Üniversitesi Ziraat Fakültesi Dekan Yard›mcc›s› Doç. Dr. Öner Çetin
idi. Yap›lan sunumu, özet konuflma metni fleklinde burada veriyorum. Konunun uzman› olan Bilim Adam› taraf›ndan
sunulan ve son derece faydal› ve önemli bilgiler içeren metni Güneydo¤u özelinde k›saltmaya çal›flt›m.

Su ve kurakl›k konusunu daha önce Urfa’da birkaç kez, Siirt’te ise ilk kez iflledik.

Kurak, y›ll›k ya¤›fl›n düflük oldu¤u su taleplerinin ya-
¤›fllarla karfl›lanamad›¤› devaml› olan do¤al bir dengesiz-
liktir. Kurakl›k ise y›ll›k ortalama ya¤›fltan daha düflük,
belli olmayan s›kl›kta ve fliddette geçici olarak meydana
gelen do¤al bir su–talep dengesizli¤idir. Çölleflme ise in-
sano¤lu taraf›ndan toprak ve su kaynaklar›n›n dengesiz
kullan›m› sonucu topraklar›n afl›nmas›, erozyon ve tuzlu-
luk oluflumu sonucu topraklar›n kullan›lamaz hale gel-
mesidir.

Güneydo¤u Anadolu Bölgesi de ülkemizin en önemli
toprak ve su kaynaklar›na sahip bir bölge oldu¤u göz
önüne al›nd›¤›nda, GAP nedeniyle de özellikle su kay-
naklar› ve sulamaya yönelik yat›r›mlar da ülke geneline
göre daha yüksek orandad›r. Bu durum sulaman›n top-
rak ve su kaynaklar› üzerindeki etkilerini daha önemli
hale getirmifltir. Ayr›ca, sulama döneminde gereksinilen
su miktar›n› önemli ölçüde artt›rm›flt›r. Böylece kurakl›-
¤a ba¤l› sektörler baz›nda su talebi de artm›flt›r. Ancak
su kaynaklar›ndaki belirgin azal›fllar yeterli su sa¤lana-
mamas› sorununu ortaya ç›karm›flt›r. Kurakl›k ve çöllefl-
me ile mücadele etmenin veya bafla ç›kman›n yaln›z bir
yolu bulunmamaktad›r. Bu nedenle topyekun ve sektör-
ler baz›nda toprak ve su kaynaklar› ile ilgili tüm kesim-
lerin alacaklar› önlemler entegre bir flekilde uygulanma-
l›d›r. Bunlar; genel olarak su hasad›, teraslama, küçük gö-
letlerin inflas›, marjinal sular›n kullan›m›, su tasarrufu
sa¤layan sulama yöntem ve/veya sistemlerin kullan›m›,
su yönetim stratejilerinin gelifltirilmesi, sosyal, ekono-
mik, kültürel ve yasal çerçevede en uygun önlemlerin
al›nmas› olarak s›ralanabilir.

S›cakl›k art›fl›, ya¤›fl yetersizli¤i ve kurakl›k birbirine

ba¤l› ve tar›m› do¤rudan etkileyen iklim olaylar›d›r.
Türkiye’de son yap›lan çal›flmalara göre, uzun dö-

nemde y›ll›k ortalama s›cakl›klar›n 2.5-4 oC aras›nda ar-
taca¤› tahmin edilmektedir. Ya¤›fl aç›s›ndan önemli de¤i-
flikliklerin yaflanaca¤›, özellikle k›fl aylar›nda ülkemizin
Ege, Akdeniz ve Güneydo¤u Anadolu Bölgesi’nde % 20-
50 aras›nda azalaca¤› tahmin edilmifltir (Kad›o¤lu, 2008).

Yeryüzünde dünya nüfusunun büyük bölümü kurak
ve yar› kurak bölgelerde yaflamaktad›r. Kurakl›k insanla-
r›n yaflama ve sosyo-ekonomik geliflimini etkileyen do-
¤al bir afettir.  Böylece kurakl›k birbiri ile iliflkili 4 kate-
goride s›n›fland›r›l›r. Bunlar meteorolojik kurakl›k, hidro-
lojik kurakl›k, tar›msal kurakl›k ve sosyo-ekonomik ku-
rakl›kt›r. Meteorolojik kurakl›k iklimsel de¤ifliklikle (ya¤›fl
ve nispi nem) kuru periyodun süresi ile tan›mlan›r. Hid-
rolojik kurakl›k ise, yerüstü ve yer alt› su temini (dere ve
nehir ak›mlar›, rezervuar, göl ve barajlardaki su sevileri,
yer alt› sular›) ile ilgilidir. Tar›msal kurakl›k ise, meteoro-
lojik kurakl›¤›n tar›ma olan etkilerinin görülmesidir. Bun-
lar ya¤›fl yetersizli¤i, gerçek ve potansiyel evapotranspi-
rasyon aras›ndaki farkl›l›k, toprak su eksikli¤i, bitki veri-
mi ve üretimindeki önemli düflüfllerdir. Sosyo-ekonomik
kurakl›k ise, hava koflullar›na ba¤l› olarak su temininde-
ki yetersizlikler nedeniyle besin talebinin art›fl› oldu¤u
zaman meydana gelir. Bu aç›klamalara göre en önemli
olay ya¤›fl yetersizli¤idir  (Heim, 2002).  

Dünya nüfus art›fl›na ba¤l› olarak suya olan talep de
önemli ölçüde artaca¤› beklenmektedir. Türkiye’nin de
içinde bulundu¤u Akdeniz Havzas›’nda kurakl›¤›n iki ana
nedeninden birisinin tar›mda yanl›fl sulama teknikleri,
di¤erinin küresel ›s›nma oldu¤u belirtilmektedir.
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Su ve Kurakl›k

GÜNEYDO⁄U ANADOLU BÖLGES‹’NDE KURAKLIK R‹SK‹NE KARfiI
ENTEGRE YAKLAfiIM VE ÇÖZÜM ÖNER‹LER‹

Doç Dr. Öner Çetin (2009)

(Ekonomik konular panelimizin sonuç raporu II)
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GÜNEYDO⁄U ANADOLU BÖLGES‹’NDE ‹KL‹MSEL 
DE⁄‹fi‹KL‹KLER

Türkiye genelinde 2008 y›l› s›cakl›klar› normallerinin
0.7°C üzerinde gerçekleflmifltir. ‹lkbahar mevsiminde ge-
nel olarak yurdumuzun çok büyük bir bölümünde orta-
lama s›cakl›klar› uzun y›llar›n üzerinde gerçekleflmifltir.
2003 y›l› hariç son 10 y›l›n ilkbahar mevsimi s›cakl›k sap-
malar› pozitiftir. 2008 y›l› ilkbahar mevsimi s›cakl›k orta-
lamas› 13.9°C ile normallerinin 1.7°C üzerinde gerçeklefl-
mifltir. Yaz mevsiminde genel olarak yurdumuzun bü-
yük bir bölümünde ortalama s›cakl›klar mevsim nor-
mallerinin üzerinde seyretmifltir. 2008 y›l› yaz mevsimi
1.5°C’lik anomali ile 1940-2008 y›llar› aras›ndaki en s›cak
6. yaz olmufltur (DM‹, 2009).

Güneydo¤u Anadolu Bölgesi için s›cakl›k ortalamala-
r› aylara göre incelendi¤inde, uzun y›ll›k ortalamaya gö-
re (1971-2000), 2007 ve 2008 y›l›nda özellikle ilkbahar ve
yaz aylar›nda s›cakl›klardaki belirgin art›fl görülmekte-
dir. Uzun y›ll›k ortalamaya göre 2008 y›l›ndaki s›cakl›k
art›fl› 4 oC’nin üzerindedir.

Ya¤›fl miktar›, Türkiye’de genelinde doldu¤u gibi
2008 y›l›nda özellikle Güneydo¤u Anadolu Bölgesi’nde
uzun y›llar ortalamas›na göre önemli düzeyde azalm›fl-
t›r. Bu durum bölgenin ço¤u yerinde sulanmayan alan-
larda bu¤day, arpa ve mercimek gibi ürünlerde kurak-
l›ktan dolay› hiç ürün al›nmamas›na neden olmufltur.
Çünkü bölgenin özellikle Cizre, Diyarbak›r, Mardin ve
fianl›urfa istasyonlar›nda 2008 su y›l›nda ölçülen ya¤›fl
miktarlar› uzun y›llar ortalamas›na göre,  s›ras›yla  % 60,
% 45, % 70, % 36 ve % 44 oran›nda daha az meydana
gelmifltir.

Kurakl›ktan 2008 y›l›nda en fazla kuru alanlarda ye-
tifltirilen tah›llar etkilenmifltir. Çünkü tah›llar›n kritik ye-
tiflme dönemlerine göre,  ekim döneminde Ekim-Kas›m
ay›nda uzun y›l ortalama ya¤›fl 85 mm iken, 2008 y›l›n-
da yaln›z 4.7 mm olarak gerçekleflmifltir. Benzer flekilde,
bölgede suya en fazla gereksinim duyulan Mart-Nisan
aylar›nda uzun y›l ortalamas› 138 mm, 2008 y›l›nda ise
36 mm’dir. Yetiflme dönemi ve tüm y›l boyunca da ben-
zer azal›fl gerçekleflmifltir. Bu veriler Güneydo¤u Anado-
lu Bölgesi’nde kurakl›¤›n 2008 y›l›nda tar›m aç›s›ndan
ciddi bir do¤al felaket oldu¤unu göstermektedir.  

KURAKLIK VE SU YÖNET‹M‹

Türkiye’nin mevcut kullan›labilir su varl›¤› göz önüne
al›nd›¤›nda, kifli bafl›na kullan›labilir su miktar› 1430
m3/y›l’d›r. Bilindi¤i üzere 1000 m3/kifli/y›l’dan daha az
suya sahip ülkeler su fakiri, 8 000-10 000 m3/kifli/y›l’dan
daha fazla suya sahip ülkeler ise su zengini ülke say›l-

maktad›r. Ülkemizdeki nüfus art›fl› da göz önüne al›nd›-
¤›nda, 2025 y›l›nda ülkemizde kullan›labilir suyun 1000
m3/kifli/y›l civar›nda olaca¤› tahmin edilmektedir. Ayr›-
ca tar›ma ayr›lan ya da temin edilen su, flehir ve sana-
yide suyun kullan›m›n›n artmas› nedeniyle azalmakta-
d›r. ‹klim de¤iflikli¤i nedeniyle küresel ›s›nman›n etkisi
ile bitkilerin sulama suyu gereksiniminin de artaca¤› göz
önüne al›nd›¤›nda suyun etkin kullan›m› son derece
önemli olacakt›r. Buradan hareketle, ülkemizde dolay›-
s›yla Diyarbak›r ilinde de olas› bir kurakl›ktan önce za-
ten henüz sulamaya aç›lmam›fl arazilerin sulamaya aç›l-
mas› da göz önüne al›nd›¤›nda mevcut su kaynaklar›n›n
son derece tasarruflu ve etkin kullan›lmas› gerekti¤i or-
taya ç›kar.

Ülkemizde ve Güneydo¤u Anadolu Projesi (GAP) Böl-
gesinde, halen yo¤un olarak yüzey sulama yöntemleri
kullan›lmaktad›r. Uygulamada ve yap›lan gözlemlerde,
ne yaz›k ki, afl›r› su kullan›m› yan›nda sulama yöntemi-
nin gerektirdi¤i önlemler al›nmadan sulama yap›ld›¤›n-
dan, afl›r› yüzey ak›fl ve derine s›zma meydana gelmek-
tedir. Ayr›ca, baz› sulama flebekelerindeki tafl›y›c› ana
kanallar afl›r› ve yanl›fl sulamalar sonucu, arazilerin ve-
rimli üst topra¤› ile dolmaktad›r. Bu kanallar, büyük
emek ve maddi kaynaklar harcanarak tekrar tekrar te-
mizlenmektedir. Dolay›s›yla, harcanan afl›r› su yan›nda,
toprak ve bunun yaratt›¤› maddi kay›plar ölçülemeye-
cek ve yerine konamayacak kadar büyüktür.

Ayr›ca, ya¤›fll› bölgelerde, toprak içerisinde do¤al
olarak bulunan tuzlar ya¤mur sular›yla akarsulara ve
yer alt› sular›na tafl›n›r, bunlar arac›l›¤›yla da deniz ya da
göllere kadar ulafl›r. Bu nedenle ya¤›fll› bölge toprakla-
r›nda genellikle tuz birikmesi olmaz. Ancak, kurak ve
yar› kurak bölgelerde, tar›msal üretim ve verimi artt›r-
mak amac›yla topra¤a kontrolsüz verilen sulama suyu,
içlerinde do¤al olarak bulunan tuzu topra¤›n içine tafl›r-
lar. Fazla verilen bu su, ayn› zamanda taban suyunu
yükseltmek suretiyle toprak ve taban suyu içinde bulu-
nan tuzlar› da yukar› do¤ru tafl›r. S›ca¤›n etkisiyle bera-
berinde toprak yüzeyine kadar tafl›d›¤› tuzlar› burada
b›rakarak, buharlaflmak suretiyle toprak yüzeyinde tuz-
lanma yarat›r. Bu durum ise, tar›msal üretimi s›n›rlar ve
verimi düflürür. Örne¤in elektriksel iletkenli¤i (EC) 0.400
dS/m olan ve iyi kalitede bir sulama suyu say›lan bir su-
lama suyu ile pamuk tar›m›nda topra¤a y›lda yaklafl›k
2.5 t/ha tuz ilave edilmektedir. Bu biriken tuzlar, ya¤›fl-
lar›n yetersizli¤i nedeniyle y›kanam›yor ve/veya gerekli
drenaj önlemleri al›narak araziden uzaklaflt›r›lam›yorsa
k›sa sürede bu araziler tuzlulaflarak elden ç›kacakt›r. Da-
ha da ilerisi çölleflmeye do¤ru gidecektir. Bu durumu
do¤rulayan belirtiler ve sonuçlar zaten GAP  Bölgesi’nde
flimdiden görülmeye bafllanm›flt›r.

Geleneksel yüzey sulama yöntemlerinde “sulama



etkinli¤i” yaklafl›k % 40 civar›ndad›r. Halbuki modern su-
lama teknolojilerinin kullan›m› ile ya¤murlamada bu
oran % 70, damla sulamada ise % 90 ‘a ç›kar›labilmek-
tedir (Wolff ve Stein, 1999).

Kurak ve yar› kurak ülkelerde tar›msal sulaman›n
geliflmesi için su k›tl›¤› büyük bir darbo¤azd›r. Dünya
nüfusunun art›fl›, ekonomik büyüme ve flehirleflme ile
daha da artacakt›r. Kalk›nmakta olan ülkelerin birço-
¤unda suyun % 80’i tar›mda kullan›ld›¤› halde sulama
flebekelerinin birço¤unda su kay›plar› % 50 ile % 80 ara-
s›ndad›r. Bu kay›plar›n azalt›lmas›, teknolojik geliflme ve
sürdürülebilir su tasarrufu için potansiyel araflt›rma ola-
rak ele al›nmal›d›r. Bu nedenle de sulama flebekelerinin
sistem performanslar›n›n izleme ve de¤erlendirilmesine
önem verilmelidir  (Ö¤retir ve Beyribey,  1998 ) .

fiüphesiz ki gelecek y›llarda; artan su k›tl›¤›, içme ve
kullanma suyu ihtiyac› ile sanayileflme, su kullan›c›lar›
aras›ndaki rekabeti artt›racak ve sonuçta tar›ma ayr›lan
su ile birlikte tar›msal sulama yat›r›mlar›n› da azaltacak-
t›r. Bu nedenle de tar›ma ayr›lan suyun etkinli¤ini artt›r-
maktan baflka tercih yoktur.

Yukar›da belirtilen aç›klamalar ›fl›¤›nda ve konunun
önemi de göz önüne al›nd›¤›nda, olas› iklim de¤iflikli¤i
ve kurakl›k durumunda öncelikle sulama ve su kaynak-
lar› do¤rudan etkilenece¤i için afla¤›daki bölümlerde il
baz›nda do¤rudan al›nmas› gereken önlemler ve uygu-
lamalar verilmifltir.

Bu uygulamalar “Teknik” ve “Kurumsal” olarak 2 ana
bafll›k alt›nda toplanm›flt›r. Bu uygulamalar yap›ld›¤›
takdirde kurakl›k eylem plan› baflar›ya ulaflacakt›r.

KURAKLI⁄IN ETK‹S‹N‹ AZALTMANIN YOLLARI

Kurakl›k riskine karfl› al›nabilecek önlemler, kuru ve sulu tar›m koflullar›nda birlikte ele al›narak olas› çözüm öne-
rileri ve eylem planlar› afla¤›da verilmifltir.

1 Teknik Uygulamalar

1.1 K›s›nt›l› Sulama Uygulamalar›

a) Bitkinin baz› dönemlerinde sulama yapmamak

b) Sulama aral›¤›n› daha genifl tutarak böylece sulama say›s› ve sulama suyu  miktar›n› azaltmak

c) Her sulamada sulama suyu miktar›n› azaltarak uygulamak

d) Bir k›s›m alan› sulama d›fl› b›rakmak

1.2 Uygulanan Sulama Yönteminin Gerektirdi¤i Teknik Koflullar› Sa¤lamak

1.3 Ya¤murlama Sulamalarda Özellikle S›cak Bölgelerde, Günün Serin Saatlerinde veya Gece Sulama Yapmak

1.4 Sulu ve Kuru Koflullarda Kurakl›¤a Dayan›kl› Bitki Tür ve Çeflitlerini Yetifltirmek

1.5. Sulamadan Dönen veya Drenaj Suyunu Kullanmak

1.6 Toprak ifllemesiz Tar›m ve/veya Toprak yüzeyini Mulclama             

1.7 At›k Su Kullan›lmas› 

1.8 Su Hasad›      

1.9 Teraslama

2 Kurumsal Uygulamalar

2.1 Sulama Suyunun Hacim Esas›na Dayal› Ücretlendirme Yap›lmas›

2.2 Su Tasarrufu Sa¤layan Sulama Yöntemlerini Uygulamak

2.3  Sulama Birliklerinin Etkinli¤inin Art›r›lmas›
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Batman, Midyat, Siirt panellerimiz için 21, 22, 23
Ekim 2009 tarihlerinde bu flehirlerdeydik. 21 ve 22 Ekim
günleri Midyat Ö¤retmenvinde kald›k. Film, dizi film çe-
kimleri derken otellerde yer s›k›nt›s› yaflanan günlere
denk düflmüfl  bizim orada bulunmam›z. 

Midyat son y›llarda kendisini öyle bir tan›tt› ki, at ku-
la¤› geçti misali, ba¤l› oldu¤u merkez, kendisinden daha
çok tarihi birikime sahip olan Mardin’i bile sollad›. Bu ve-
sileyle Do¤uda çekilen dizi filmlerin merkezi oldu adeta.

Çok kültürlülü¤ü, zengin tarihi ile ilginç bir yer. Daha
önceki gidifllerimde de anlatmaya çal›flm›flt›m Midyat’›.
Bu flehre her gün gitseniz, her gün anlatacak bir baflka
özellik bulursunuz. Ama bu defa Midyat’› anlatmayaca-
¤›m. Kald›¤›m ö¤retmenevi izlenimlerim ilginçti ve ben-
de iz b›rakt›¤› için biraz bu mekandan bahsedece¤im.

Ana caddeden ayr›lan dar bir sokaktaki Ö¤retmene-
vinin bahçesine girdi¤iniz zaman masalardaki genç in-
sanlar dikkat çekiyor ilk etapta. Büyük bir avlu buras›.
Hemen hepsi dolu olan çok say›da masa var ve o ma-
salardaki insanlar Türkiye’nin al›fl›k oldu¤umuz yüzünü
gösteriyor hemen. Bofla harcanan zamanlar› görüyoruz
ama her fleye ra¤men etraf c›v›l c›v›l ve samimi bir or-
tamday›z. 

Midyat ö¤retmenevinde iki gece kald›k. ‹çindeki tek
lüks, yataklar›n yeni ve kaliteli olmas› idi. Buras›n›, ö¤-
retmenevi olarak yap›lmam›fl da sanki ihtiyaç duyuldu-
¤u için  onar›larak ö¤retmenvine çevrilmifl çok eski bir
yap› olarak alg›l›yorum. 

‹lgi ve bak›m bekleyen  bu ö¤retmenevi Midyat’a
e¤reti duruyor. Bu flehre birçok turist gelip gidiyor. Bu
flehir hep merak edilen hep görülmek istenen bir flehir.
Modern yap›laflmalar›n burada da bafllad›¤› görülüyor.

Ö¤retmenevinin de modernlefltirilmeye son derece ihti-
yac› var. 

Sabah›n erken saatinde Dernek üyelerimizden Sul-
tan Han›mla birlikte bahçede oturmufl nerede çay içeriz
diye düflünürken telefon etmem gerekti¤ini hat›rlad›m.
Ve az sonra, ‹skenderun’dan o sabah panelist olarak ge-
len ‹skenderun Marder Baflkan›, ayn› zamanda Midyat’›n
Sesi Platformu Kurucu Baflkan› olan Salih Bayar karfl›m-
da idi. Bize do¤ru yürüdü Salih Bey, sanki tan›fl›yormu-
fluz gibi karfl›l›kl› elllerimizi uzatt›k ve tokalaflt›k. Biraz
oturup sohbet ettik. Hep bir fleyler, toplum için iyi fley-
ler yapma heyecan› içinde, gönüllü bir insan vard› kar-
fl›mda. Sivil toplumun ruhunu iyi yans›tan bir insan. Ve
bu han›n avlusunda, sabah›n ilk saatlerinde, dostlu¤a
at›lan bir ad›m vard›. 

Günün ak›fl› içerisinde, panelimiz esnas›nda, Salih
Bayar’›n bana verdi¤i plaketi baflta kendisinin nezaketi
ve Midyatl› olman›n inceli¤i olarak kabul ettim. O pla-
ket, o panele, benim için çok anlaml›, manevi yönü güç-
lü, unutulmas› mümkün olmayan bir çal›flma özelli¤i
katm›fl oldu. 

Midyat Ö¤retmenevi ve orada bafllayan bir dostluk
07.11.2009
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1996 y›l›nda iflyerimde yapt›¤›m bir sunumda Türki-
ye’de üniversite-sanayi iflbirli¤ini anlatm›flt›m. Anlatacak
fazla veri yoktu. Çünkü üniversite-sanayi iflbirli¤i yoktu o
y›llarda. Sadece ODTÜ’de kurulmufl olan ve ad› yeni yeni
duyulan bir teknopark vard›. Bugüne geldi¤imizde ise
Türkiye’deki yaklafl›k 120 üniversitenin neredeyse üçte
birinde teknoparkk oluflmufl. Bu önemli bir at›l›m, geliflim
say›l›r. 

Üniversite-sanayi iflbirli¤i önemli bir konudur. Tar›m,
sanayi gibi üretim dallar›nda, teknoloji alan›nda, hayata
ve insana dair her türlü ihtiyac›n bilimsel çerçevede dü-
flünülmesi, yap›lmas›, gerçeklefltirilmesinin yaflam› daha
kolay ve daha sa¤l›kl› k›laca¤› muhakkakt›r. Mesela ta-
r›msal tohumlar›n, GAP-Teknopark’›nda bilimsel biçimde
üretilmesi insan yaflam›n› mutlaka olumlu yönde etkile-
yecektir.

2 Ekim 2009 tarihinde Urfa’da yapt›¤›m›z bir çal›flma
esnas›nda Harran Üniversitesi Rektörü Say›n Prof. Dr. ‹b-
rahim Halil Mutlu ile tan›flm›flt›k. Daha sonra makam›nda
ziyaret etti¤imiz Rektörle, Üniversiteye ve Üniversite
bünyesinde kurulmakta olan teknoparka dair sohbet et-
mifl, bilgiler edinmifltik. ‹yi niyetli ve üniversitenin geliflimi
için didinen bir Rektörü var Harran Üniversitesinin.

GAP-Teknopark ilgimi çekmiflti ve kendilerinden biraz
daha bilgi isteyerek bu konuyu irdelemek ve okuyucu ile
paylaflmak istedim. GAP Bölgesinde sadece Dicle Üniver-
sitesi bünyesinde teknopark oldu¤unu söyleyen yetkili-
ler, tematik yani tar›ma dayal› ilk teknopark›n Harran
Üniversitesinde kurulmakta oldu¤unu belirttiler. Yaklafl›k
bir y›l önce kurulufl baflvurusu yap›lan teknopark›n faali-
yete geçmesinin çok yak›n oldu¤u söylense de, GDDO tar-
t›flmalar›n›n ortas›nda oldu¤umuz bir dönemde böyle bir
teknoparka acilen ihtiyaç vard›r ve geciktirilmeden haya-
ta geçirilmelidir.

GAP-TEKNOPARK

Prof. Dr. Halil K›rnak
HRÜ Rektör Yard›mc›s›
fianl›urfa’da kurulacak teknopark›n Türkiye’de kuru-

lan di¤er teknoparklara göre ay›rt edici özelli¤i nedir?
Dar anlamda fianl›urfa ‹linin, genifl kapsamda ise tüm

GAP bölgesinin tar›msal potansiyelini daha etkin ve sür-
dürebilir formata dönüfltürebilmek amac›yla; Harran Üni-
versitesi olarak 2001 y›l›nda kabul edilen 4691 say›l› tek-
noloji gelifltirme bölgesi kanunu çerçevesinde fianl›ur-
fa’da Teknoloji gelifltirme bölgesi kurulmas› karar› al›n-
m›flt›r. Ülkemizde bugüne kadar 40’a yak›n teknoloji ge-
lifltirme bölgesi kurulmufltur. Bu aktif teknoparklar›n hiç
birisinde tar›m a¤›rl›kl› teknopark düflüncesi ön plana ç›k-
mam›flt›r. Kurmay› planlad›¤›m›z teknopark›n mevcut
teknoparklardan ay›rt edici özelli¤i tar›m teknolojileri
a¤›rl›kl› olmas›d›r. Bu, içinde bulundu¤umuz bölgenin ta-

r›msal potansiyelini etkin bir flekilde ortaya koymak aç›-
s›ndan teflvik edici bir unsur olacakt›r.

Hangi aflamaday›z?
“kurucu heyet ve kurulufl protokolünden” oluflan ön

baflvuru dosyas›n›n haz›rlanmas› çal›flmas› tamamlanm›fl
ve ön niyet baflvurusu 8 Eylül 2008 tarihinde Sanayi ve Ti-
caret Bakanl›¤›na yap›lm›flt›r. Bakanl›k ön baflvuru dosya-
m›z› 3 Kas›m 2008 tarihinde kabul etmifltir.  15 A¤ustos
2009 tarihinde bölge yap›labilirlik baflvuru dosyas› haz›r-
lanarak Sanayi ve Ticaret Bakanl›¤›na gönderilmifltir. Ba-
kanl›k dosyay› incelemeye devam etmektedir.

Bölge yeri olarak seçilen alanlar?
GAP-TEKNOPARK’›n merkez binas› olarak Harran Üni-

versitesi Makine Fabrikas› düflünülmektedir. Makine Fab-
rikas› alan› üzerinden 23 453 m2’lik bir alan›n Tekno-
park’a ayr›lmas› kararlaflt›r›lm›flt›r. Tar›msal aktivitelerin
gerçeklefltirilmesi için ise 478.9 dekar yüzölçümlü GAP
Toprak-Su Kaynaklar› ve Tar›msal Araflt›rma Enstitüsü Ak-
çakale iflletmesi ile fianl›urfa Valili¤ine ait 774.669,00
m2’lik Vali Akbulut Meve Fidanl›¤›, Teknoloji Gelifltirme
Bölgesi yeri olarak seçilmifltir.

Kurucu heyet üyeleeri?

GAP-Teknopark kurucu heyet üyelerimiz; (1) fianl›urfa
Valili¤i (2) fianl›urfa Belediyesi (3) fianl›urfa KOSGEB Müdür-
lü¤ü (4) Güneydo¤u Anadolu Projesi Bölge Kalk›nma ‹da-
resi fianl›urfa Bölge Müdürlü¤ü (5) fianl›urfa Ticaret ve Sa-
nayi Odas› (6) Tar›m ‹l Müdürlü¤ü (7) fianl›urfa Ticaret Bor-
sas› ve (8) Tar›m ve Köyiflleri Bakanl›¤› GAP Toprak-Su
kaynaklar› ve Tar›msal Araflt›rma Enstitüsü’dür.

Teknopark›n olas› getirileri neler olabilir?
Teknoloji gelifltirmede Dünyada birçok yöntem de-

nenmifl ve en verimlisi olarak Üniversite-Sanayi-Kamu
kurulufllar› aras›ndaki diyalogdan oluflan birliktelik ön
plana ç›km›flt›r. Bu çerçevede GAP-Teknopark’›n›n dünya
standartlar›na göre 3 ana hedefi vard›r: (1) Üniversite e¤i-
tim, ö¤retim ve araflt›rma faaliyetlerini destekleyerek
Üniversitemizin verece¤i hizmetleri zenginlefltirmek (2)
Sanayinin rekabet gücünü artt›rmak (3) Yenilikçi çal›flma-
lar› gerçeklefltirmek (4) Teknolojiye dayal› bölgesel ve
ekonomik geliflmeyi özellikle tar›msal teknoloji ön plan-
da tutularak h›zland›rmakt›r. Teknopark kapsam›nda ya-
p›lan AR-GE çal›flmalar› ile hedefimiz; ürün gelifltirme ve
prototip aflamalar›yla, ürünü ticari amaca dönüfltürmek-
tir.

Bölgede kurulacak tar›m a¤›rl›kl› teknopark; sulu ta-
r›m ile birlikte ortaya ç›kan köklü sorunlar›n üstesinden
gelmek, tar›msal ürünleri bölgede sanayi ürünlerine dö-
nüfltürmek, biyoteknoloji-sulama teknolojisi-yenilenebilir
enerji gibi konularda tar›msal teknolojiyi ön plana ç›kar-
mak, yeni teknolojiler üretmek, yapt›klar› çal›flmalar› ulu-
sal ve uluslar aras› düzeyde ilgililere aktarmak aç›s›ndan
son derece etkili olacakt›r.

Türkiye’de bir ilk; Tematik GAP-Teknopark
25.11.2009
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25 fiubat 2010 günü, Harran Üniversi-
tesi’nde yap›lan ‘Kalk›nmada Engeller ve
Çözümler’ konulu çal›flmayla Urfa’n›n so-
runlar› tart›fl›ld›, çözümler önerildi, gele-
ce¤e umutla bakman›n yollar› gösterildi.

Üç Üniversite ve sivil toplumun des-
tek verdi¤i Kalk›nmada Engeller ve Çözümler adl› Sem-
pozyum gün boyunca ilgiyle izlendi. Harran Üniversite-
si’nin ev sahipli¤inde düzenlenen çal›flmay› Harran Üni-
versitesi, Güneydo¤um Derne¤i ile fianl›urfa Sanayi ve
Ticaret Odas› birlikte organize etti. Ad›yaman ve Hakkâ-
ri Üniversiteleri, Rektörler düzeyinde destek verdi. An-
kara’dan gelerek destek veren ve konuflmac› olan YÖK
Yürütme Kurulu Üyesi Prof. Dr. Durmufl Günay’›n yan› s›-
ra, fianl›urfa’n›n birçok sivil toplum temsilcilerinin, ‹l Mü-
dürlerinin, baz› iflfladam› ve iflkad›nlar›n›n, ‹l ve ‹lçe Sa¤l›k
Meslek Yüksek Okullar› ö¤rencilerinin izledi¤i Sempoz-
yuumda, Kad›n ve Aileden Sorumlu Bakan Say›n Selma
Kavaf’›n Dan›flman› da, bilgileri Bakan’a iletmek amac›y-
la izleyici konumunda idi.

600 kiflilik salon dolu görünümdeydi.
Karacada¤’dan gelen göçerler, Urfa’dan besiciler,

Amerika’dan gelen Dünya Bankas› Proje Yöneticisi fiey-
da Koçer, Ankara ve Ad›yaman’dan gelen Güneydo¤uum
Derne¤i üyeleri, 22. Dönem Mardin Milletvekili Nihat Eri
ve birçok Akademisyen Sempozyumdaki oturumlar› iz-
ledi.

Harran Üniversitesi son derece titiz ve mükemmel
bir ev sahipli¤i yapt›. Rektör Say›n ‹brahim Halil  Mutlu,
organizasyon boyunca tüm detaylarda elinden gelen

yard›m› esirgemedi. Organizasyonu yürütme görevi ve-
rilen HRÜ Halk Sa¤l›¤› Anabilim Dal› Baflkan› Say›n Zey-
nep fiimflek tüm gayretiyle çal›flt›, hiçbir eksi¤i göz ard›
etmedi. Kendilerine ayr› ayr› teflekkür ediyoruz. Ayr›ca
Hakkâri’den, onca yolu tepip bu panel için gelen Hakkâ-
ri Üniversitesi Rektörü Say›n ‹brahim Belenli, Ad›ya-
man’dan gelen Ad›yaman Üniversitesi Rektörü Say›n
Mustafa  Gündüz, Ankara’dan gelen YÖK Üyesi Say›n
Durmufl Günay, Amerika’dan gelen fieyda Koçer ve tüm
kat›l›mc›lara ayr› ayr› teflekkür ediyoruz.

Bu çal›flman›n ilk bafltaki hedefi, Urfa’n›n, Urfa d›fl›n-
daki vve içindeki tüm ifladamlar›, sanatç›-siyasetçi-gaze-
teci-bürokrat, kim varsa davet edilerek bir arayaa getiril-
mesi ve hay›rsever kiflilerin e¤itim için kollar› s›vamas›-
n› istemekti. Ancak gelinen noktada hiçbir hay›rseverle
tan›flamad›k. Üstüne üstlük oraya gelmek için yol para-
s› laf› edenler hayal k›r›kl›¤›ndan baflka fley yaratmad›-
lar. Kendi flehrinle ilgili bir çal›flmaya kat›lmak, e¤itim
için bir fleyler katmaya kat›lmak, masraflar›n› karfl›lata-
rak olacaksa e¤er bu destek de¤ildir. Ad›na her ne de-
niyorsa siz söyleyin…   Gene de bu çal›flmadan bir kaza-
n›m›m›z oldu¤unu düflünüyorum, o da Dünya Bankas›n-
dan kat›lan fieyda Han›m›n proje destekli yard›mlar› ola-
bilir.

Paneller 31-32-33

fianl›urfa Kalk›nmada Engeller ve 
Çözümler Sempozyumu
25 fiubat 2010/fianl›urfa 
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Ortam›n Urfal› tek siyasetçisi Ceylanp›nar Belediye
Baflkan› idi. Tüm yo¤unluklara, ifli çok olanlara sayg›m›z
var. Ancak biz elini kolunu sallayarak sokaklarda bofl
gezerken gidip arada bir Urfa’da, Ad›yaman’da, flurada
burada panel mi yap›p geliyoruz acaba? Oraya, o çal›fl-
maya d›flar›dan gelenler iflleri olmad›¤› için Urfa’ya gez-
meye mi geldiler acaba? Yoksa tüm bu u¤rafllar›m›z Ur-
fa’n›n aleyhine diye mi düflünülüyor acaba?

Frakl› bir amaçla yola ç›k›lan, farkl› bir sonuca gidilen
Kalk›nmada Engeller ve Çözümler konulu Sempozyum
son derece üst düzey ve baflar›l› bir çal›flma olmmufltur.
Orada verilen mesajlar, anlat›lan konular Urfa için olduk-
ça hayati konulard›r ve bilimsel düzlemde anlat›lm›flt›r.
Harran Üniversitesi, Urfa’n›n e¤itim sembolü olarak ken-
dini ortaya koymufltur. 

Orada göçebe tar›m iflçileri vard›; 
Orada besiciler vard›; 
Orada Karacada¤ göçerleri vard›; 
Orada ö¤renciler vard›; orada vatandafl vard›. 
Hepsi de kendileriyle ilgili verilenleri ald›lar. Urfa’n›n

kalk›nmas›ndaki engellerin en önemlisinin e¤itim oldu-

¤u anlat›ld› orada. Tar›m, sanayi, hayvanc›l›k, sa¤l›k, ev-
lilik, engellilik, her fley, tüm konular e¤itime endeksle-
nerek anlat›ld›. Dile¤imiz tüm bu dallarda Üniversite’nin
devaml› e¤itim merkezleriyle halk›n e¤itimini üstlenme-
sidir. Mesela besiciler, hayvanc›l›k konusunda e¤itim al-
mak istiyorlar. 

‹fllenen konular› s›ras›yla ve özetli olarak vermek ge-
rekirse;

I. Oturum:

Ad›yaman Üniversitesi Rektörü Prof. Dr. Mustafa
Gündüz’ün oturum baflkanl›¤› yapt›¤› ilk bbölümde HRÜ
hocalar›ndan,

Prof. Dr. Meliha Atalay, çocuk anneler ve e¤itim; 
Doç. Dr. Zeynep fiimflek,  mevsimlik tar›m iflçili¤i ve

e¤itim;
Yrd. Doç. Dr. Salih Aydemir, gelenekler ve e¤itim;
Veysi Say›n,  engelli çocuklar ve e¤itim konular›n› an-

latt›lar. 
Bu oturumda, çocukken e¤itim hakk›n›n elinden

al›nmas›n›n önemi üzerinde durularak bu kriterlerin ir-
delemesi yap›ld›.

Burada ilk iki konu Urfa için oldukça önemlidir. Tar›m

iflçisi çocuklar ve özellikle k›rsal kesimde çocuk yaflta
evlenndirilenler. Hem e¤itim hakk›ndan yoksun kalma,
hem evlilik kurumunun sa¤lam temellere oturmamas›
hemm de çocuk olman›n bedelinin çok a¤›r ödenmesi an-
lam›nda rahats›zl›k vermektedir. Çocuk yaflta evlilikleri
daha önce Batman, Siirt ve Midyat’ta yapt›¤›m›z panel-
lerle ifllemifl, raporlar›m›z› Milli E¤itim ille Kad›n ve Aile
Bakanlar›na sunmufl, evlenme olgunlu¤unun okullarda
ders olarak okutulmas›n› önermifltik. Çal›flmalar›m›z› ta-
kip eden Kad›n Aile Bakan›na teflekkür ediyoruz.

Zeynep fiimflek ve Meliha Atalay hocalar›n konuflma
konular› kendi araflt›rmalar› olup oldukça önemlidir ve
Kad›n Aile Bakanl›¤› taraf›ndan bu konunun genifl kitle-
lere yay›lmas› konusunda destek verilmelidir. 
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II. Oturum:

Hakkâri Üniversitesi Rektörü Prof. Dr. ‹brahim Belen-
li taraf›ndan yönetilen bu oturumda, kalk›nman›n te-
mel unsurunun e¤itim oldu¤u üzerinde yo¤unlaflt› tüm
konuflmac›lar. Tar›m, hayvanc›l›k ve sanayide hamlele-
rin e¤itimli üreticilerle daha iyi olabilece¤i üzerinde du-
ruldu ve GAP’›n baflar›s›nda e¤itimin rolü konufluldu. 

Sadrettin Karahocagil ((GAP ‹daresi Baflkan›) GAP’›n
baflar›s›nda e¤itimin rolü;

HRÜ hocalar›ndan,
Prof Dr. Ertu¤rul Güldür  tar›msal geliflme ve e¤itim;
Doç. Dr. Nihat Deren hayvanc›l›¤›n geliflimi ve e¤itim;

Dr. Talat K›lc› (sanayici) sanayinin geliflimi ve e¤itim
konular›nda sunumlar ve konuflmalar yapt›lar.

III. Oturum:

Harran Üniversitesi Rektörü  Prof. Dr. ‹brahim Halil
Mutlu’nun baflkanl›k yapt›¤› oturumda, 

YÖK Yürütme Kurulu Üyesi Prof. Dr. Duurmufl Günay
kalk›nmada mesleki e¤itimin rolü;

HRÜ T›p Fakültesi Dekan› Prof. Dr. Ahmet Koç sa¤l›k
sorunlar›n›n önlenmesinde e¤itimin rolü üzerinde ko-
nuflma ve sunum yapt›lar. 

Sabah erken saatte bafllayan ve akflam saatlerine
kadar süren Sempozyumda ö¤rencilerle d›flar›dan gelen
misafirler ve hocalar›n birlikte ö¤len yeme¤i yemesi,
oturum aralar›ndaki sohbet topluluklar›, besicilerin ve
göçerlerin ilk kez Üniversiteye gelmesi, sivil toplum
temsilcilerinin orada olmas›, Üniversite aç›s›ndan da
önemli bir f›rsat oldu¤u kan›s›nday›m.

Tüm eme¤i geçenlere, tüm ilgi gösterenlere ve ifli
olup kat›lamay›p kula¤› bizde olanlara teflekkür ediyo-
ruz.

25 fiubat 2010 günü Urfa’da yapm›fl oldu¤umuz ‘Kal-
k›nmada Engeller ve Çözümler’ konulu sempozyum için
fianl›urfa’dayd›k. Güneydo¤um Derne¤inin üyeleri bu
defa say›ca biraz fazla say›l›rd›k. Konaklama yerimiz de
Bal›kl›göl’deki  Harran Üniversitesi Kültür Evi idi.

Sabah›n erken saatlerinde bafllayacak olan progra-
ma yetiflebilmek için erkenden yollara düfltük. Malum
Üniversite ile Urfa aras›, il ile bir ilçe uzakl›¤›ndad›r. Çisil
çisil ya¤an ya¤murda zemin ›slak, hava ise oldukça gi-
zemli. fiehirle Üniversite yerleflkesi aras›ndaki yolu gidi-
yoruz. Yol öylesine bozuk ki, servis sürücüsü çukurlara
girmemek için yolda geziniyor. Yan›m›zdaki Zeynep ho-
ca ise sohbet aras› bize baz› bilgiler veriyor.

Bu yol ayn› zamanda Urfa-Mardin yolu. Yani flehirle-
raras› bir karayolu. Güneydo¤u’da yollar› iyi donan›ml›
olarak biliyorum. Ama buras› için ayn› fleyleri söyleye-
mem. Sanki asfalttan bozma, stabilize bir yol. fiehirle
Üniversite aras› az buz de¤il, 30 km. Bozuk yolun 1 km.si
bile çekilmez. Her gün bu yolu çekmek zorunda kalan
binlerce insan ne yaps›n.

Bu yolu her gün kaç kifli kullan›yor, baflka bir deyim-
le üniversiteye gün içinde gidifl-gelifl yapan kifli say›s›
nedir diye merak ettim, ald›¤›m cevap flu oldu:

Üniversitenin, yerleflkedeki ö¤renci say›s› 6200 civa-

r›. Bunun 1000 kadar› yurtlarda kal›yor. Ö¤retim üyeleri
ile personel say›s› da yaklafl›k 1300 kadar. Dolay›s›yla
toplam 6500 civar›nda insan hergün buradan zorunlu
olarak gidip geliyor. Polyannac›l›k oynay›p flöyle düflü-
nebiliriz; bu yolu gidip gelen insanlar›n herhalde böbrek
tafl› sorunu yoktur. 

Bir baflka aç›dan bak›ld›¤›nda, Üniversitede yeni bö-
lümler aç›l›yor, Üniversite hastanesi kuruluyor. Yani ya-
k›n gelecekte bu yolu kullanan kifli say›s› katlanarak ar-
tacak demektir.

Harran Üniversitesi art›k köklü ve eski bir üniversite.
Yerleflke alan› olarak bak›ld›¤› zaman Türkiye’deki en
genifl alana sahip üniversitelerden birisi olmal›. Ama bu
yol hiç yak›flm›yor buraya ve çok e¤reti duruyor.  Bir an
evvel düzeltilmeli ya da önerilen baflka çözümler üze-
rinde durulmal›d›r. Bir dezavantaj da yolun kamyon ve
t›r yolu olmas›. Bu nedenle de tehlikeli ve can güvenli¤i
olmayan bir yol demektir. Burada çok kaza oldu¤unu
Urfa d›fl›ndan birisi olarak ben bile biliyorum.

Edindi¤im bilgilere göre bir de hafif rayl› bir sistem
projesi varm›fl. Üniversite’den verilen bilgiye göre hafif
rayl› sistem flu flekilde anlat›l›yor;

Rektör beyin de üzerinde durdu¤u hafif rayl› sistem-
le ulafl›m çok daha kolay ve güvenli olacak. Mühendis-

Üniversite’nin Yolu
04.03.2010



Nuri Okutan; yaklafl›k dokuz ayd›r fianl›urfa Valisi
olarak görev yap›yor. Trabzon’dan Urfa’ya atand›¤› za-
man ‘Okutan Vali Urfa’n›n ihtiyac›yd›’ diye bir yaz› yaz-
m›fl, fianl›urfa’n›n çözüm bekleyen sorunlar›n› Say›n Va-
li’nin önüne s›ralay›vermifltim. Çok ses getiren o yaz›ya
Trabzon’dan bile ilgi olmufl, yorumlar yap›lm›flt›. 

Urfa gibi, sorunlar› çok olan flehre Vali olmak kolay
de¤ildi. Böyle bir flehrin bu kadar çok sorununu Vali’nin
tek bafl›na çözebilmesi de kolay de¤ildi. Ama o Vali ki,
kamuoyundaki çal›flkan imaj› nedeniyle, beklentisi
olanlar nezdinde, bu sorunlar› çözmeye talip en uygun
kifli idi. Ancak haks›zl›k etmemek, bu kadar sorunun çö-
zümünü salt Vali’den beklememek laz›m. Zira bu flehrin
11 milletvekilinin 9’u iktidar partisi milletvekilleridir. Bu
kadar milletvekili sorunlar› çözemiyorsa e¤er tek bafl›na
Vali’ye yüklenmek ne kadar do¤rudur, onu da sorgula-
mak gerekir. Burada Vali’nin en büyük avantaj› bu ka-

dar çok say›daki iktidar milletvekilleridir.
Say›n Okutan Urfa’da göreve bafllad›¤› zaman yerel

medyan›n bir k›sm› neredeyse 24 saatini zumlad›, her
an›n›, her hareketini haber yapt›. Vali Cuma’ya gitti, Va-
li yemek yedi, Vali yemek da¤›tt›, Vali bas›n› ziyaret et-
ti… Ve bu kovalamaca flimdilerde bitti. Bu kadar› çok
fazlayd› elbette ki. Onlar›n böyle davranmalar›n›n as›l
sebebi, inanmak ve sevmek istedikleri bir Vali beklenti-
leri idi.   

Biz daha bafl›ndan sorunlar› önüne koymufltuk Say›n
Vali’nin. Ve bir süre sonra da Urfa’da yapt›¤›m›z hayvan-
c›l›k sorunlar› panelinde, Karacada¤ Göçerleri ile Ma¤ara
Besicilerinin sorunlar›n› enine boyuna ifllemifl, panele
kat›lan Vali’ye bu konudaki dosyam›z› da sunmufltuk.
Daha sonra, gün içinde kendilerini ziyaret etti¤imizde yi-
ne besicilerle göçerlerin sorunlar›n› karfl›l›kl› mütalaa et-
mifl, bu sorunun çözümünde öncülük yapabileceklerini
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lik Fakültesi projeyi haz›rlad›, birçok yerle ön görüflme-
ler yap›ld›, herkes kabul ediyor ve çözüm aran›yor (yani
para). Örne¤in Gaziantep Üniversitesi flehrin içinde say›-
l›r ama heryere hafif rayl› sistemle ba¤land› ve ulafl›m-
lar› inan›lmaz h›zland› ve güvenli hale geldi.

���

Bugüne kadar Urfa’da birçok çal›flma yapt›k, birçok
kez Urfa’ya gittik. Ancak Harran Üniversitesi Yerleflkesi-
ni ilk kez gördüm. Bu zemini haz›rlayan Rektör Say›n

Prof. Dr. ‹brahim Halil Mutlu’ya teflekkür ediyorum.  
O bozuk yolda yolculuk bitip, üniversite kap›s›ndan

içeri girdi¤iniz zaman çevre bir anda de¤ifliyor. Düzgün
yollar, tertemiz yeni binalar ve uçsuz bucaks›z yerleflke
alan›. Sosyal tesisler, önündeki koskoca göletle birlikte
son derece cezbedici. Yükselmekte olan inflaatlar ise
üniversitenin büyümeye devam etti¤ini gösteriyor.

Göreve geldi¤inden beri tüm iyi niyetiyle çal›flan ve
üniversitenin büyümesi için didinen Rektör’ü içtenlikle
kutluyor, baflar›lar diliyorum.

Okutan Vali ve Besiciler
08.03.2010
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belirtmifltik. Nihayetinde, devam eden süreç içersinde,
besicilere tahsis edilen yerle ilgili önemli bir arazi anlafl-
mazl›¤›n› (ya da çözümsüzlü¤ünü) gidermiflti Say›n Vali.

Ayn› panelde bulunan Belediye Baflkan› Say›n A. Efl-
ref Fak›baba flöyle diyordu Besiciler için: “Bunlar çok sa-
hipsizler, bir sahipleri, ellerindenn tutanlar› yok”. Çok hak-
l›yd› Say›n Baflkan. Ancak bu konuyu Belediye’nin de il-
gi alan›na almas› gerekti¤ini, Say›n Baflkan’a, kendisini
de ödüllendirdi¤imiz Ankara’daki ödül törenimizde söy-
lemifltik. fiehrin yukar› bafl›ndaki ma¤aralarda yap›lan
besicik, oradan afla¤› do¤ru gelen dere yata¤› vas›tas›y-
la at›klar› getirdi¤i için flehri kirletiyor. fiehrin hijyeni aç›-
s›ndan Belediye’nin de bu konunun çözümü yönünde il-
gi göstermesi gerekir.

Yaklafl›k 350 ma¤arada yap›lan besicilik, binlerce kü-
çük ve büyük bafl hayvan› bar›nd›r›yor. Besicili¤in daha
modern tesislere, aç›k alanlara tafl›nmas› için zaten pro-
jesi yap›lm›fl, uygulama için kaynak yarat›lmas› bekleni-
yor. 2006’dan beri beklemede olan bu proje Türkiye’de-
ki en büyük Besi Organize Sanayi Bölgelerinden birisidir.
2009 yat›r›m program›na al›nmas› için besiciler çok u¤-
raflt›lar, olmad›. fiubat ay›nda belli olan 2010 program›-
naa da al›nmad›.  fiimdi revize program› bekliyorlar ‘aca-
ba al›n›r m›y›z’ diye. Ana programlara al›nmam›fl, revize-
ye s›¤acak m› dersiniz bu kadar büyük bir proje?

Geçen y›l, 6 Mart 2009 günü Baflbakan Urfa’ya geldi.

Tam da yerel seçimler arifesi idi. Besiciler bir biçimde
seslerini Baflbakan’a duyuracaklar›n› söylediler. Tam da
o s›ralarda baz› ilgili kesimler, onlar›n ifllerini halledilmifl
gibi gösterip bir oyalamaca çektiler. Bu sene gene ayn›
tarihlerde, 7 Mart 2010 günü, Baflbakan gene Urfa’ya
geldi. Besiciler gene seslerini duyurman›n planlar›n› yap-
t›klar›n› söylüyorlard›. Ama Baflbakan geldi, gitti, onlar›n
sesini gene duyamad›. Söylediklerine göre dosyalar›n›
GAP’tan sorumlu Bakan’a iletmifller, Bakan da Baflba-
kan’a iletecekmifl. Baflbakan’›n dosya inceleme zaman›
olur mu dersiniz? 

Birilerinin ya da baz› yetkili kiflilerin bu sorunu bizzat
çözmek için ele almas› laz›m. Biz bu konuda umudu
Okutan Vali’ye ba¤lam›flt›k. Umudumuz devam ediyor. 

Bana göre çok önemli bir konu bu ma¤ara besicili¤i-
nin aç›k alanlara tafl›nmas›. Çünkü ma¤aralarda besle-
nen hayvanlar ve onlar›n at›klar› hem besicileri, hem Ur-
fa’y›, hem de tüketiciyi ilgilendiriyor. Uygar olman›n bir
flart› da modern tesislerle yap›lan üretimlerdir.  Üstelik
ma¤ara devri de çok gerilerde kald›.

Ma¤aralarda besicilik yapan bu kadar insan›n sorunu
olan tafl›nma konusunda yapt›r›mc› deste¤imizi sürdü-
rüyor, baflta Say›n Vali olmak üzere Belediye Baflkan› ve
di¤er siyasilerin elbirli¤i içinde ve en k›sa zamanda bu
konuyu çözüme kavuflturmalar›n› umut ediyoruz.
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2009 yaz aylar›nda, Güneydo¤um Derne¤i, Ad›ya-
man Üniversitesi Rektörlü¤üne bir öneri götürerek Ad›-
yaman’daki fiziksel engelli vatandafllar›n rehabilitesi ile
ilgili ortak bir çal›flma yapmak istedi¤ini belirtti. Bu ça-
l›flman›n gündeme gelmesi ve önerilmesinden sonra
uygulamaya konulmas› yaklafl›k 4 ay önce idi.

Yap›lan programa göre, Üniversi-
te’deki konser, konferans, sergi, kut-
lama, aç›l›fl gibi etkinliklere engel-
li vatandafllar getirilip götürül-
düler. Güneydo¤um Derne¤i
üyeleri onlar›n tafl›nmas›nda
yard›mc› oldu, Üniversite de
araç sa¤lad›. Bu proje yakla-
fl›k dört ay sürdü. Çal›flman›n
sonunda da bir de¤erlendir-
me toplant›s› yap›lmas› karar-
laflt›r›lm›flt›.

Bugünkü ortamda bu tür top-
lant›lar, panel ve sempozyumlar bir-
çok kurum, sivil toplum kurulufllar› tara-
f›ndan projelendirilerek finansman sa¤layan ku-
rumlara sunuluyor. Proje kabul edilirse etkinlik yap›l›-
yor. Tabi ki o durumda maddi giderler kahramanca kar-
fl›lan›yor. Ama bizim çal›flmalar›m›z tamamen kendi im-
kânlar›m›zla ve olabildi¤ince mütevaz› flartlarda gerçek-
lefliyor. Çünkü biz getirim peflinde de¤iliz. Çünkü biz sa-
mimi olarak sorunlar›n konuflulmas›n› ve muhataplar›
taraf›ndan çözülmesini istiyoruz. Çünkü biz Güneydo-
¤u’nun siyasete alet edilmesini de¤il, sorunlar›n temel-
den ele al›nmas›n› öneriyoruz.
Ve gerçek aç›l›m›n bu oldu¤unu
düflünüyoruz. Güneydo¤u illerin-
de bugüne kadar 30’u aflk›n pa-
nel-sempozyum yapt›k, hiç biri-
sini finans kayna¤› arayacak bi-
çimde projelendirmedik.

25 fiubat 2010 Urfa Sempoz-
yumunun ertesi günü Ad›ya-
man’dayd›k. ‘Toplumsal Yaflam
ve Engelliler’ panelini organize
edildi¤i biçimde gerçeklefltirdik. 

Ad›yaman Üniversitesi ile Güneydo¤um Derne¤i ta-

raf›ndan ortak yürütülen engelli projemizin son

aflamas›ndaki bu panel için, Üniversite ol-

dukça baflar›l› bir performansla, son de-

rece ilgi gören bir çal›flma ortaya koy-

mufl, bu çal›flmaya ev sahipli¤i yap-

m›flt›r. Rektör Mustafa Gündüz, Sos-

yolog olmas› ve insanlar› çok iyi

tahlil etmesinin avantajlar›n› kendi

aç›s›ndan baflar›ya çevirebilmifl en-

der insanlardan birisidir. Daha önce-

ki yaz›lar›mda da anlatmaya, baflar›-

lar›n› kamuoyu ile paylaflmaya çal›flt›-

¤›m sayg›de¤er bir insand›r.

350 kiflilik salon dolu, üstelik birçok kifli

ayakta ve çok say›da kifli de yer bulamad›¤› için ge-

ri dönmüfl. Sanki bir flölen havas› var ortada. Konu en-

gelliler oldu¤u için ön s›ralarda ve ön bofllukta tekerlek-

li sandalyelerinde oturan çok say›da engelli var. Birço¤u

da koltuk de¤nekli ya da birilerinin yard›m›yla yürüyor.

Onlarda gördü¤üm en önemli yans›ma kendileriyle ba-

r›fl›k olduklar› görüntüsü idi. Konuflmalar esnas›nda Ad›-

yaman’da kessin olmayan rakamlara göre 30 bin civar›n-

da engelli vatandafl yafl›yor. Yad›rganacak bir rakam de-

Toplumsal Yaflam ve Engelliler
26.02.2010/Ad›yaman
Yer: Ad›yaman Üniversitesi Mustafa Koç
Konferans Salonu
Kat›l›mc›lar: Nihat Eri, fieyda Koçer, 
Yrd. Doç. Dr. ‹brahim Yerlikaya, Hac› Yusuf Çelebi,
Veysi Say›n, Abdulkerim Ifl›k

Panel 34



67

¤il bu. Di¤er flehirlerde de en az bu kadar veya daha faz-

lad›r. Güneydo¤u illerindeki engelli say›s› baflka bölgele-

re göre biraz daha göze çarpar orandad›r.

Oturumu yöneten 22. Dönem Mardin Milletvekili Ni-

hat Eri genel bilgiler verdikten sonra ilk sözü Ankara’dan

gelen ve görme engelli olan Türkiye Sakatlar Konfede-

rasyonnu Genel Baflkan› Hac› Yusuf Çelebi’ye verdi. Son

derece bilgi birikimli Baflkan çok önemli bilgiler aktard›,

engelli vatandafllar› kendi haklar› konusunda bilgilendir-

di. 

‹kinci konuflmac› Güneydo¤um Derne¤i mensubu

olan Veysi Say›n idi. ‹nsan Kaynaklar› ve Hukuk e¤itimi

alan Vesyi Say›n Engelli Mevzuat› konusunda bilgi ve bi-

rikim sahibi olmas› nedeniyle yine ortamdaki engellileri

kendi haklar› konusunda bilgilendirdi.

Üçüncü s›rada ise, maze-

reti nedeniyle gelemeyen

Baflbakanl›k Özürlüler ‹dare-

si Baflkan› Abdulllah Güven

yerine Dünya Bankas›ndan

panelleri izlemek üzere ko-

nuk olarak gelen fieyda Ko-

çer konufltu. fieyda Han›m,

Dünya Bankas›ndaki görevi-

nin mimar olmas› ve engel-

lilerle ilgili projeleri takip et-

mesi vesilesiyle engelli mi-

marisi üzerine konufltu.

‹kinci oturumda konufl-

mac›lar;

Güneydo¤um Derne¤i

üyesi Mehmet Gün›flfl›k, s›n›r-

s›z güç insan düflüncesi;

Ad›yaman Üniversitesi hocalar›ndan Yrd. Doç. Dr. ‹b-

rahim Yerliikaya, engelliler ve toplumsal sorumluluk;

Ad›yaman RAM Müdürü, Uzman Psikolojik Dan›flman

Abdulkerim  Ifl›k, özürlülerde e¤itim ve kurumsallaflma-

da ilimizin sorunlar› üzerine konuflma ve sunumlar yap-

t›lar. Abdulkerim Ifl›k’›n Ad›yaman’a dair sundu¤u bilgi-

ler son derece önemli idi. 300 bin nüfuslu ilde ortalama

30 bin engelli vatandafl bulunuyor. 

Bu çal›flmaya bafllad›¤›m›z zaman engellilerin kendi-

leriyle ve çevreleriyle bar›fl›k olmas›na yard›mc› olmay›

hedeflemifltik. Bir zamanlar engelli olman›n bir suçmufl

gibi görüldü¤ü toplumumuzda, art›k bu anlay›fl yavafl

yavafl yerini engelli vatandafl› normal vatandafl gibi ka-

bul etme kültürüne b›rakmaktad›r. Ancak gene de tafl-

rada ve k›rsal kesimde engelliyi hor görme kültürünün

ortadan kalkm›fl oldu¤unu söylemek mümkün de¤ildir. 

Ad›yaman Üniversitesi Rektörlü¤üne, bu kadar has-

sas bir toplumsal konuda yap›lm›fl olan bu çal›flman›n

öncülü¤ünü yapmalar›; Rektör Mustafa Gündüz’ün, 4

ayl›k çal›flmam›z süresince vermifl oldu¤u destek; orga-

nizasyonun bafl›ndaki görevli hoca Üniversite Genel

Sekreter Yard›mc›s› Gülflen K›rp›k’›n özverili çal›flmas› ve

Ad›yaman’da projeye destek veren Dernek üyelerimize

teflekkür ediyoruz. Son derece mükemmel düzenlenmifl

olan panel için de kendilerini kutluyoruz.

‹zleyici olarak kat›lan Vali, Vali Yard›mc›s›, Belediye

Baflkan Yard›mc›s›, ‹l Müdürleri, sivil toplum temsilcileri,

vatandafllar, Akademisyenler, ö¤renciler ile yo¤un ilgiy-

le takip eden Ad›yaman Bas›n›na ve Ankara’dan gelen

Hac› Yusuf Çelebi’ye, Dünya Bankas›’ndan kat›lan fieyda

Han›ma teflekkür ediyoruz.

Gerek Urfa, gerekse Ad›yaman’daki toplant›lar›m›za

telgrafla kutlama ve teflekkür gönderen Baflbakan, Ba-

kanlar, Milletvekilleri, Parti Baflkanlar› ile çiçek gönderen

Kurum-Kurulufl temsilcileri ve vatandafllara teflekkür

ediyoruz.
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Türkiye Petrol Jeologlar›

Derne¤i ile Güneydo¤um Derne¤i

taraf›ndan düzenlenen

‘Güneydo¤u S›n›r May›nlar›’

konulu panel, siyasetçi,

akademisyen ve bürokratlar›n

kat›l›m› ile 25 Mart 2010 günü

tart›fl›ld›. Ankara Milli Kütüphane

Konferans Salonundaki Panel

toplumun tüm kesimlerine aç›k

olarak genifl kat›l›mla gerçekleflti.

Program› ise flu flekilde idi:

Panel 35

Güneydo¤u S›n›r May›nlar›
25.03.2010/Ankara
Yer: Milli Kütüphane Konferans Salonu

Türkiye, 1950’li  y›llarda Suriye s›n›r›nda, toplam 216
bin dönümlük bir alana, 615 bin adet anti personel ka-
ra may›n› döflemifltir. Türkiye’nin, o y›llardaki koflullar›,
s›n›rlar› may›n gibi hedef gözetmeyen, tehlikeli silahlar-
la korumay› zorunlu k›lm›fl olabilir, ancak koflullar de¤ifl-
mifltir. 

Günümüz teknolojisi ile may›n olmadan da, elektro-
nik sistemler ile s›n›rlar çok daha güvenli bir biçimde
korunabilmektedirler. S›n›rdaki may›nlar›n temizlenme-
si amac›yla, 2002-2004 y›llar›nda TSK ve MSB çal›flmalar
yapm›fl ancak sonuç al›namay›nca, konu  Maliye Bakan-
l›¤›na intikal etmifltir. Maliye Bakanl›¤›, Mardin ve fi›rnak
illeri için ihaleler yapm›fl, ancak her iki ihaleden de so-
nuç al›namam›flt›r.

CHP’nin baflvurusu üzerine Dan›fltay; may›n temizle-
me ifli ile temizlenen alanlar›n tar›msal amaçl› iflletilme-
si iflinin birlikte yap›lmas›nda, kamu yarar› bulunmad›¤›
gerekçesiyle flartnameyi  iptal etmifltir. ‹ptal üzerine, ifli
yasal bir zemine oturtmak için, 4.6.2009 tarih ve 5903
say›l› yasa ç›kart›ld›. Bu yasaya göre, may›n temizleme
ifli, öncelikle MSB taraf›ndan, o da olmazsa Maliye Ba-
kanl›¤›nca, hizmet sat›n al›nmas› yöntemiyle  yap›lacak-
t›. Bu usul ile yap›lamamas› halinde, tar›msal kullanma
karfl›l›¤› yapt›r›laca¤› yasa kapsam›nda önerilmiflti..

Anayasa Mahkemesi, yasan›n, arazinin kullan›m›

karfl›l›¤› temizlemeye izin veren maddesinin yürütmesi-
ni durdurdu. MSB’l›¤› yasan›n ilk bölümünde yer alan
hizmet al›m› kapsam›nda, Namsa koordinarörlü¤ü’nde
hizmet sat›nalma yoluyla temizletmek için ifllemlere
bafllam›flt›r. Türkiye önümüzdeki dönemde s›n›rlar›nda-
ki may›nlar› temizlemeyi baflar›rsa, bu dünyan›n en bü-
yük may›n temizleme operasyonu olacakt›r.   

May›n ma¤durlar› ve may›n temizli¤i

Stoklardaki may›nlar›n imhas›na iliflkin bir tarih veril-
meli.

2014 y›l›na kadar, topra¤a döfleli may›nlar›n temiz-
lenmesine iliflkin program ve takvim aç›klanmal›.

May›n kurbanlar› ve ihtiyaçlar› için bir araflt›rma bafl-
lat›lmal›.

May›nl› alanlarda yaflayan halk, may›nlar konusunda
uyar›lmal› ve bilgilendirilmeli.

May›n kurbanlar›n›n topluma yeniden kazand›r›lma-
s›na yönelik programlar oluflturulmal›. 

May›ndan ar›d›r›lm›fl alanlar›n petrol potansiiyeli
Türkiye Petrolleri A.O. ülkemizin petrol ve do¤algaz

potansiyelinin belirlenmesine yönelik olarak 1954 y›l›n-
dan bu yana arama ve üretim faaliyetlerini kesintisiz

Oturum Baflkan›: Prof. Dr. Mustafa GÜNDÜZ
Ad›yaman Üniversitesi Rektörü

Nihat ER‹ – 22. Dönem Mardin Milletvekili
May›n temizleme süreci ve ilgili kanun   

Muteber Ö⁄RETEN- May›ns›z Bir Türkiye Giriflimi Koordinatörü 
Ottowa Sözleflmesi, Türkiye’de may›n sorunu 

Yurdal ÖZTAfi– TPAO Yonetim Kurulu Üyesi, Genel Müdür Yard›mc›s›
May›ndan ar›nd›r›lm›fl alanlar›n petrol potansiyeli 

Yrd. Doç. Dr. Rifat ERGEÇ - Gaziantep Üniversitesi Arkeoloji Bölümü 
Kara may›nlar› ve Arkeolojik alanlar  

Yrd. Doç. Dr. Ali R›za ÖZTÜRKMEN–Harran Üniversitesi Ziraat Fakültesi
May›nl› alanlar›n tar›msal kullan›labilirli¤i, Ceylanp›nar potansiyeli   

Yrd. Doç. Dr. Muzaffer DENL‹  - Dicle Üniversitesi Ziraat Fakültesi 
May›ndan ar›nd›r›lm›fl alanlarda organik tar›m 
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sürdürmektedir. Son 8 y›lda bu arama faaliyetleri arta-
rak sürmekte olup yurdumuzun her yerinde yo¤unla-
flan faaliyetler ayn› h›zla Güneydo¤u Anadolu bölgemiz
ve Irak-Suriye s›n›r› boyunca da devam etmektedir.

Nitekim bu çal›flman›n göstergesi olarak,  s›n›rdaki
may›nl› alan dahil belirlenen ve baz›lar› Suriyedeki ya-
taklar›n devam› olan 6 adet sahadan bugüne kadar 17.3
milyon varil petrol üretilmifltir. Hala, bu sahalardan al›-
nabilir petrol rezervimiz 25.7 milyon varildir. Bu rezervin
yaklafl›k olarak 2 milyon varillik k›sm› may›nl› alan alt›n-
da kalmaktad›r. fiayet; yasa kapsam›nda may›nlar›n te-
mizlenmesi sa¤lan›rsa bu bölgedeki  çal›flmalar h›zlana-
cak ve ayn› zamanda maliyetler de afla¤›ya çekilmifl
olacakt›r. 

Bunun yan›nda, TPAO taraf›ndan may›nl› alana teka-
bül eden 13 adet petrol üretim kuyusunun sondaj›n›n
yap›lmas› amac›yla 200.000 m2 nin üzerinde alan›n te-
mizlenerek kullan›m hakk›n›n verilmesi için haz›rl›klar
tamamlanm›fl olup, yasal ifllemlere bafllan›lacakt›r. Böl-
gede, 2008 ve 2009 y›l›nda yap›lan arama çal›flmalar›n-
da da Yolaçan sahas›nda gaz ve petrol keflfi yap›lm›fl, bu
bölgede halen arama ve gelifltirme çal›flmalar›na devam
edilmektedir. 

Kamuoyunda s›kça tart›fl›lan s›n›r bölgesinde yer
alan petrol ve gaz rezervlerinin yüzeydeki may›n temiz-
leyen ve tar›msal amaçla kullanacak flah›slara tahsis
edilece¤i yönündeki görüfller ise, gerçekle ba¤daflma-
maktad›r. Çünkü; yürürlükteki “Petrol yasas›” gere¤i bu
alanlardaki petrol ve gaz rezervleri ancak petrol yasas›
kapsam›nda arama hakk› alan flirketlere aittir ki, bunu
da devlet ad›na TPAO yürütmektedir.

May›ndan ar›d›r›lm›fl alanlar›n Arkeolojik potansiyeli
Güneydo¤u s›n›r›m›zda,  en olmamas› gereken yer-

de kara may›nlar› durmaktad›r, t›pk› bir karabasan gibi...
Suriye s›n›r›m›z 50 km daha güneyden veya daha ku-
zeyden geçseydi birçok problem ortaya bile ç›kmaya-
cakt›. Sanki, “körün tafl›”  deyimi gibi, s›n›r› getirip arke-
olojik alanlar›n ya üzerinden ya da kenar›ndan geçirmifl-

ler. Asl›nda, “Türkiye-Suriye s›n›r›n›n bir gece vakti ge-
mici feneri ›fl›¤›nda ve f›rt›nal› bir havada ka¤›tlar/harita-
lar uçuflurken çizildi¤i” söylenir. Körlü¤ün baflka türlü
tan›m›, ancak bu kadar tesadüfün bir araya gelmesi, bi-
rilerinin önceden baz› çal›flmalar yapt›¤›n› ve may›nla-
nacak alanlar›n sanki rezerve edilmesini plânlad›klar›n›
akla getiriyor.

May›nl› alanlar›n kullan›labilirlii¤i, Ceylanp›nar’›n po-
tansiyeli

Türkiye’nin güney – güneydo¤usundaki komflular›-
m›z Irak ve Suriye s›n›r›nda yer alan, 1956 y›l›nda ma-
y›nlanmaya bafllan›lan alan 300 ile 750 metre geniflli¤in-
de yaklafl›k 780 kilometre uzunlu¤undaki bölgede iki
K›br›s adas› büyüklü¤ünde yani 508.000 dekarl›k may›n-
l› arazi oldu¤u bilinmektedir. 

Yaklafl›k 54 y›ll›k geçmifli olan bu may›nl› araziler,
Suriye s›n›r›nda fianl›urfa, Mardin, Kilis, Hatay, fi›rnak ve
Kilis illerini kapsamaktad›r. Yaklafl›k 54 y›ld›r ekilmeyen
may›nl› arazilerdeki topraklarda organik madde miktar-
lar› ekilen arazilere göre, en az yüzde 30-40 ‘tan daha
yüksek verime sahiptir. Ayr›ca, may›nl› araziler gen kay-
naklar›m›z›n korundu¤u alanlard›r.

Sözü edilen may›nl› alanlarda, birinci ve ikinci s›n›f
tar›m arazileri en büyük oran› oluflturmaktad›r. ‹fllenebi-
lir tar›m arazilerinin yan›nda, daha düflük miktarlarda
olmak üzere mera alanlar›, orman, makilik alanlar ve
volkanik kayaçlarla kapl› alanlar bulunmaktad›r. May›n-
l› arazilerin ifllemeli tar›ma elveriflli bölümünün, illere
göre de¤iflmekle birlikte,  % 80‘e yak›n bir oranda, yak-
lafl›k 170 000 dekar oldu¤u hesaplanm›flt›r. Bu arazinin
% 70‘inin sulanabilir özellikler tafl›d›¤› de¤erlendirilmek-
tedir. Kooperatif çat›s› alt›nda örgütlenen üreticinin, her
iflletmede ziraat mühendisi önderli¤inde gerçeklefltire-
cekleri üretim, Türkiye’nin g›da ve g›da güvencesine
önemli katk›lar sa¤layacakt›r.

Bölgede özellikle küçük ve orta ölçekli tar›m ifllet-
melerine ça¤dafl tar›m uygulamalar›n› göstermek, onla-
ra tohumluk, dam›zl›k hayvan, fide-fidan yetifltirmek
için kurulmufl olan, do¤u-bat› istikametindeki boyu 80
km, güney-kuzey istikametindeki eni ise 40 km olan
CEYLANPINAR T‹GEM’ in önemli ve örnek oldu¤u bilinen
bir gerçektir.

May›n3l› araziler ve organik tar›m
May›nlar› temizleme yöntemi ile sonras›nda yap›l-

mas› düflünülen organik tar›m üretimi aras›nda son de-
rece önemli bir iliflki vard›r. Çünkü organik tar›m, toprak
ve su kaynaklar› ile havay› kirletmeden, çevre, bitki,
hayvan ve insan sa¤l›¤›n› korumay› amaçlayan bir üre-
tim fleklidir.  
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Yaklafl›k olarak 50 y›ld›r ifllenmeyen ve bakir kabul
edilen bu arazilerin besin maddesi rezervleri bak›m›n-
dan zengin oldu¤u ve organik tar›m için elveriflli oldu¤u
tahmin edilmektedir. Bu yüzden may›nlar›n temizlen-

mesi ifllemleri s›ras›nda topra¤›n hiçbir flekilde kimyasal
bir kirlili¤e maruz kalmamas› gerekmektedir. May›nlar
temizlendikten sonra toprakta yap›lacak fiziksel, kimya-
sal ve biyolojik analizler sonucunda hangi bitkisel ürün-

lerin yetifltiricili¤inin yap›labilece¤i ve hangi tar›m
metotlar›n›n kullan›labilece¤i saptanabilir. 

Bölge iklim koflullar› ve toprak yap›s› göz önü-
ne al›nd›¤›nda genel olarak pamuk, m›s›r, Antep
f›st›¤›, mercimek, nohut vb ürünlerin üretimi ya-
n›nda sebze, meyve ve ba¤c›l›¤›n yap›labilece¤i
görülmektedir. Organik hayvansal üretim için de
cazip olan bölgede, keçi ve koyun yetifltiricili¤i ya-
n›nda organik tavuk yetifltiricili¤i yap›larak organik,
süt, et ve yumurta üretimi yap›labilecektir.

Bölge Üniversitelerindeki Ziraat Fakültelerine
aktif görev verilerek bölgenin co¤rafi, iklim ve sos-
yo-ekonomik yap›s›na uygun ve bölge halk›na is-
tihdam sa¤layacak organik tar›m projeleri gelifltiril-
melidir. K›rsal ve bölgesel kalk›nmay› sa¤layacak
bu proje modellerinin hayata geçirilmesi bölgeyi
bir cazibe merkezi haline getirecektir. 

Panel 36

Antalya Sokak Çocuklar› 
11.05.2010/Antalya

Yer: Ticaret ve Sanayi Odas› Konferans Salonu
Kat›l›mc›lar: Nihat Eri, Öner Ergenç, Ömür Saka,
Hakan Albayrak

Antalya’da Sokak Çocuklar›na dönük panel çal›flma-
s›n› aylar öncesinden, bu projenin uygulamaya kondu-
¤u Eylül 2009 tarihinden beri düflündük, planlad›k, an-
cak May›s 2010 ay›n›n ilk yar›s›nda gerçeklefltirebildik.
Uzun soluklu bir u¤rafl sonucunda ortaya koydu¤umuz
bu çal›flman›n sonuç de¤erlendirmesini yazabilmem de,
kiflisel yo¤unlu¤umdan dolay› gecikmeli olabildi. 

Sokak çocuklar› sorununu, Güneydo¤u’nun de¤iflik
illerinde panellerle ifllerken, Antalya Valili¤i’nin haz›rlat-
t›¤›, Antalya’daki sokakta yaflayan çocuklar›n dram›n›
anlatan “Ben ‹nsan›m” adl› k›sa filmi salondaki konukla-
ra izletiyorduk. Bu filmi bir gün Antalya’da yapaca¤›m›z
ayn› mahiyetteki panelde Antalyal› ö¤renci, veli, vatan-

dafllara izletece¤imiz hiç akl›m›zdan geçmemiflti. Gerçek
yaflamdan bir kesitti o film. Sokaktakilerin yaflam›ndan
bir parça idi. Ve diyordu ki; “ben insan›m”. 

“Ben insan›m abi, biz insan›z abbi, bizi kurtar›n abi” di-
ye yalvaran o çaresiz gençlerin feryatlar› insan›n kan›n›
donduruyor. Benim önerim, o filmin, yetkililer taraf›n-
dan daha çok izlenebilecek arenalara tafl›nmas›d›r.

Sokakta çal›flan veya sokakta yaflayan çocuklar sa-
dece Türkiye’nin de¤il tüm dünyan›n sorunudur ve son
derece can ac›tan bir meseledir. Al›nan önlemlerle git-
tikçe azalmas› beklenece¤ine, aksine k›rsaldan kente
göç, terörden kaç›fl, iflsizlik, büyük flehirlerin gettolar›n-
daki kalabal›klaflma bu sorunu daha da büyütmektedir.
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Bu sosyal yaran›n as›l muhatab› devlet olsa da vatandafl
duyarl›l›¤› sorunun çözümünü kolaylaflt›racakt›r. Ailesi-
ne para götürmek zorunda oldu¤u için sokakta çal›flmak
zorunda kalan her çocu¤a, maddi durumu yerinde bir
vatandafl el uzatsa sorun kendili¤inden çare bulur. Kal-
d› ki devlet de bu konuda ne yap›yor, vatandafl taraf›n-
dan sorgulanmal›d›r.

Bilgi birikimli konuflmac›lar›m›zdan birisi flöyle diyor-
du ikili konuflmam›zda; “Di¤er flehirlerdeki sokak çocuk-
lar› k›fl›n Antalya’ya gelir, k›fl› burada geçirirler. Çünkü
Anntalya k›fl›n daha s›cakt›r onlar için”. Bu sözlerden de
anlafl›ld›¤› gibi Antalya, Sokak Çocuklar› sorununun ön-
de geldi¤i illerimizden birisidir.

11 May›s 2010 tarihinde Antalya’da gerçeklefltirmifl
oldu¤umuz Sokak Çocuklar› Panelimizin as›l konusu, An-
talya Emniyet Müdürlü¤ü taraf›ndan haz›rlanan ve uy-
gulamaya konulan “Çiçekler Soolmas›n, Anneler A¤lama-
s›n” adl› projenin irdelenmesi ve kamuoyu ile paylafl›l-
mas› üzerine idi. Son derece insan› amaçlarla ve titizlik-
le yürütülmekte olan projeyi aylar önce de irdelemifl ve
yazm›flt›m. Projenin sonuna do¤ru bir panel yaparak da-
ha da bilgilenmek istedik. Projenin taraflar› oldukça faz-
la idi. Valilik destekli projeye Antalya Kepez Belediyesi,
Kepez Kaymakaml›¤›, Antalya Ticaret ve Sanayi Odas›,
Sosyal Hizmetler ‹l Müdürlü¤ü ve di¤er kurumlar maddi
ve manevi destek veriyorlar. Antalya Ticaret ve Sanayi
Odas› Konferans Salonunda gerçeklefltirilen paneli orga-
nize eden taraf ise biz, yani Güneydo¤um Derne¤i idi. 

Emniyet Müdürü Dr. Ali Y›lmaz’›n Sokak Çocuklar›na
dönük proje ve çal›flmalar›n› daha öncelerden bilen ve
takip eden Güneydo¤um Derne¤i, bu anlamda Ali Y›l-
maz’›n Antalya’daki çal›flmalar›n› da irdeleyerek kamuo-
yu ile paylaflmak istedi. 

Bu organizasyonda zorluk yaflasak da, bizi anlad›kla-
r› zaman Kepez Belediyesi’nin deste¤i son derece bon-
kördü. Daha önce hiç tan›mad›¤›m›z, tan›flmad›¤›m›z,
ad›m›z› bile duymam›fl olan Ticaret ve Sanayi Odas› Bafl-
kan› Çetin Budak ise konuflmas›nda Güneydo¤um Der-
ne¤ini iyi tahlil etmifl sözlerle anlat›nca bizi yüreklendir-
mifl oldu.

Panelde ATSO Baflkan›  Çetin Osman Budak ve Emni-
yet Müdürü Dr. Ali Y›lmaz birer aç›fl konuflmas› yapt›lar. 

22. Dönem Mardin Milletvekili Nihat Eri, Türkiye’nin
Sokak Çocuklar› analizini yapt›. Güneydo¤u’dan büyük
flehirlere olan kontrolsüz göçlerin, sokak çocuklar› soru-
nunu büyüttü¤ünü vurgulad›.

22. DDönem Siirt Milletvekili ve TBMM Sokak Çocukla-
r› Komisyon Baflkan› Öner Ergenç, Dünyadaki Sokak Ço-
cuklar›yla ilgili bilgileri verdi. Baz› Latin Amerika ülkele-
rinde, bu sorunla bafl edebilmek için binlerce çocu¤un,
t›pk› hayvan itlaf eder gibi itlaf edildi¤ini anlatt›.

Antalya Emniyet Müüdürlü¤ü Çocuk fiube Müdürü
Ömür Saka, Çiçekler Solmas›n Anneler A¤lamas›n Proje-
sinin uygulama ve sonuçlar›n› anlatt›. Panelin ana tema-
s›, odak noktas› olan bu projeden biraz daha detayl›
bahsetmek istiyorum.

Sosyal Hizmetler Uzman› Hakan Albayrak ise, kurum
olarak Antalya genelindeki çal›flmalar›n› anlatt›, yafla-
d›klar› zorluklara de¤indi. 

Proje kapsam›ndaki yaklafl›k 200 çocuk ve aileleri ile
sivil toplum öncüleri, ö¤renciler ve birçok kesimden ge-
nifl kat›l›mla gerçeklefltirilen panelde önemli mesajlar
verildi.

���

Projenin ad›: Çiçekler Solmas›n Anneler A¤lamas›n.
Panel çal›flmalar› esnas›nda ö¤rendi¤ime göre, bu

proje, AB taraf›ndan örnek proje seçilmifl.
Antalya’n›n, a¤›rl›kl› olarak Do¤u-Güneydo¤u’dan al-

d›¤› göçlerle oluflan yerleflim birimi Kepez ‹lçesinde uy-
gulamaya konmufl pilot bir proje.

Antalya Emniyeti, önce pilot bölgeyi seçmifl, projeyi
haz›rlam›fl sonra da birlikte çal›flaca¤› kurumlar› belirle-
mifl. Bunlar; Keppez Kaymakaml›¤› ve Belediyesi, Milli E¤i-
tim ‹l Müdürlü¤ü, Sa¤l›k ‹l Müdürlü¤ü, Sosyal Hizmetler ‹ll
Müdürlü¤ü, ‹flkur ‹l Müdürlü¤ü, Gençlik ve Spor ‹l Müdür-
lü¤ü, Sosyal Yard›mlaflma ve Dayan›flma Vakff› Baflkanl›-
¤›, Sivil Toplu Kurulufllar› (Türk K›z›lay›, ATSO, AESOB). Bu
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kurumlarla, hangi çerçevede nas›l bir iflbirli¤i yap›laca¤›-
n›n protokollerini imzalam›fl sonra da. 

Projeye göre, 18 yafl›n alt›nda sokakta çal›flan ve so-
kakta yaflayan çocuklar e¤itime ve sosyal yaflama yön-
lendirilecek, böylece ailelerine ve topluma kazand›r›la-
caklar. Sokakta yaflayan tespitli çocuk olmamakla bera-
ber sokakta çal›flan çocuk say›s› Antalya geneli 192 ol-
mak üzere, bunlar›n 113’ü Kepez ilçesindedir.

Bu çocuklar›n sokaktan al›narak okula gönderilmele-
ri sonucunda ailelerinin maddi anlamda ma¤dur olma-
malar› için gerekli destek verilmifltir. Çocuklar e¤itimle-
rine devam ederken, spor aktiviteleri, sinema-tiyatro gi-
bi kültürel etkinliklerle sosyal faaliyetlere yönlendiril-
mifllerdir. Ailelerine, çeflitli seminerlerle sokaktaki tehli-
keler anlat›lm›flt›r. Gerekti¤inde çocuklara koruyucu aile
veya koruyucu kurum bulunaca¤› belirtilmifltir.

Projenin maliyeti bir y›l için yaklafl›k 88 bin lirad›r.
Antalya Emniyet Müdürü Ali Y›lmaz, bu çal›flmalar›

ilk olarak ‹zmir’de görev yap›yorken bafllatm›fl, Gazian-
tep Emniyet Müdürü iken yapt›¤› ve uygulad›¤› sokak
çocuklar› projeleriyle baflar›l› olmufl; ayn› projelerini, so-
kak çocuklar› yönünden önemli flehir Antalya’da da uy-
gulamaya koymufltur. Kendisine teflekkür eder çal›flma-
lar›n›n devam›n› dileriz.

Panelimiz için destek veren Antalya Valili¤i baflta ol-
mak üzere, Antalya Emniyet Müdürlü¤ü, Kepez Beledi-
yesi, Antalya Ticaret ve Sanayi Odas› Baflkanl›¤›, Sosyal
Hizmetler Müdürlü¤ü, Milli E¤itim Müdürlü¤ü, tüm kat›-
l›mc›lar, orada bulunan tüm Antalya Bürokratlar›, Siya-
setçileri, Medyas› ve bu ifli bafl›ndan beri bire bir çal›flt›-
¤›m›z Antalya Emniyet Müdürlü¤ü Çocuk fiubesi’ne te-
flekkürlerimizi iletiyorum. Ve diyorum ki; bu örnek çal›fl-
ma,  toplumsal bir sorunda kurumlar›n nas›l bir araya
geldi¤inin en iyi örne¤i olmas› vesilesiyle, gerekli olan
her yerde uygulanmal›.
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GAP Bölgesinde baflar›yla görev yapanlar ödüllerini ald›lar.
Merkezi Ankara’da bulunan Güneydo¤um Derne¤i ile merkezi Mersin’de bulunan ‹ZDER (Seçilmifl ve Atanm›fllar›

‹zleme Derne¤i) taraf›ndan düzenlenen ve Ankara’daki TPAO Genel Müdürlü¤ü sosyal tesislerinde gerçeklefltirilen
plaket töreniyle baz› bürokrat, siyasetçi, akademisyen ve sivil toplum kurulufllar› baflar›l› çal›flmalar›ndan dolay›
ödüllendirildiler.

Birçok bürokrat, siyasetçi, akademisyen ve sivil toplum kuruluflu temsilcilerinin izleyici olarak kat›ld›¤› törene
Baflbakan Recep Tayip Erdo¤an, baz› bakanlar ve milletvekilleri, CHP Genel Baflkan› Deniz Baykal, TOBB Baflkan› Rifat
Hisarc›kl›o¤lu telgrafla birer kutlama gönderdiler. Yemekli ve müzikli olarak düzenlenen törende, ayn› gün
Diyarbak›r’daki may›nl› pusuu sonucu 9 askerin flehit oldu¤u haberi al›nmas› nedeniyle müzik program› iptal edildi. 

Bu ödüllerin, Güneydo¤u’nun de¤iflik il ve ilçelerinde yapt›klar› çal›flmalarla baflar›lar›na tan›k olduklar› kifli ve
kurumlara verilmifl birer teflekkür belgesi oldu¤unu belirten Güneydo¤um Derne¤i Baflkan› Duygu Sucuka aç›l›fl
konuflmas›nda flunlar› söyledi: “Güneydo¤um Derne¤i olarak, Güneydo¤u’nun önemli bafll›klardaki sorunlar›na,
siyaset ötesi bir yaklaflfl›mla çözümler getirilmesi arzusunun mesaj›n› tafl›maktay›z. Bu konuda Devlet-Millet elbirli¤i
içerisiinde olmak durumunday›z. Özellikle e¤itim, sa¤l›k gibi konulardaki s›k›nt› ve zorluklar›n afl›lmas›, GGAP’›n tamam-
lanmas› gerekmektedir”.

29 Nisan 2009 akflam› TPAO’nun Ankara tesislerinde gerçeklefltirilen törenle, kendi alanlar›ndaki çal›flma ve pro-
jeleriyle baflar›l› bulunarak ödüllendirilen kifli ve kurumlar flunlard›r:

ÖDÜL TÖRENLER‹M‹Z

2009 Y›l›nda Ödüllendirdiklerimiz

29.04.2009/Ankara
Yer: TPAO Sosyal Tesisleri

1. Mehdi Eker                        Tar›m ve Köyiflleri Bakan› (Güneydo¤uya katk›lar›)

2. Öner Ergenç                     22.Dönem Siirt M.vekili      (Çocuklarla ilgili çal›flmalar›)

3. Dr. Recep K›z›lc›k              Batman Valisi                   (Batman’daki projeleri)

4. Prof. Dr. Mustafa Gündüz  Ad›yaman Ü. Rektörü        (Yeni Ü. ‹çinde en h›zl› gelifleni)

5. Tuncay Sonel                   Of Kaymakam›                  (Birecik Kaym. ‹ken çal›flmalar›)

6. Muhittin Pamuk                Suruç Kaymakam›           (Suruç’taki çal›flmalar›)

7. fiaban Y›lmaz                   Midyat Baflsavc›s›              (Hükümlülere dönük projeleri)

8. Dr. A. Eflref Fak›baba    Urfa Belediye Baflk.            (Urfa’ya katk›lar›)

9. Prof. Dr. M. Ali  Çullu     HÜ-Ziraat Fakültesi             (Üniversite stk iflbirli¤i)

10. Dr. Ali Y›lmaz               Antep Emniyet Müdürü       (Sokak Çocuklar› projeleri)

11. Arif Öksüz                       Batman Emniyet Müdürü   (Sokak Çocuklar› çal›flmalar›)

12. Hasan Demir                   Urfa Sa¤l›k Müdürü            (K›rsalda sa¤l›k çal›flmalar› ata¤›)

13. M. Ali Atalay                 Siirt Milli E¤itim Müdürü      (Siirt’te e¤itime dönük çal›flmalar›) 

14. Kurum                            TPAO                                (Güneydo¤u’ya katk›lar›) 

15. ‹fladam› (kurulufl)         Martu  Gazbeton a.fl.          (Mardin’e yat›r›mlar›)

16. Mahmut Tuncer               Sanatç›                             (Sosyal çal›flmalar›) 

17. Ünal Günel                      M‹DER-Midyat Derne¤i      (E¤itime dönük çal›flmalar›)

18. Diya Yarayan                   Siirtbirlik gazetesi sahibi    (dürüst, tarafs›z ve cesur çizgisi)
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Bakan Mehdi EKER’in ödülünü
Dan›flman› Faruk Çelik’e

Güneydo¤um Derne¤i Baflkan›
Duygu SUCUKA takdim eetti. 

22. Dönem Siirt Milletvekili 
Öner ERGENÇ’in ödülünü 22.
Dönem Mardin Milletvekili 
Nihat ER‹ takdim etti.

Batman Valisi Dr. Recep KIZIL-
CIK’›n ödülünü Ankara Emniyet

Müdürlü¤ü Baflmüfettifli Saim
ÖKSÜZ’e Bakkan Mehdi EKER’in

Dan›flman› Faruk ÇEL‹K 
takdim etti.
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Ad›yaman Üniversitesi Rektörü
Prof. Dr. Mustafa GÜNDÜZ’e

ödülünü Bart›n Valisi Halil IfiIK 
takdim ettti.

Of Kaymakam› Tuncay SONEL’in
ödülünü eski çal›flma arkadafl›
Tahsin BABAT’a 22. Dönem Siirt
Milletvekiili Öner ERGENÇ verdi. 

Suruç Kaymakam› Muhittin
PAMUK’un ödülünü Harran Üniver-
sitesi Ziraat  Fakültesi Dekan› Prof.

Dr. MMehmet Ali ÇULLU’ya 
Duygu SUCUKA takdim etti. 
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Midyat Cumhuriyet Baflsavc›s›
fiaban Y›lmaz ödülünü Rektör 

Mustafa GÜNDÜZ’den ald›.  

fianl›urfa Belediye Baflkan›
Dr. A. Eflref FAKIBABA’ya

ödülünü Vali Halil IfiIK verdi. 

HRÜ Ziraat Fak. Dekan› 
Prof Dr. Mehmet Ali ÇULLU’nun

ödülünü fianl›urfa Belediye
Baflkan› A. Eflref FAAKIBABA

takdim etti. 
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Gaziantep Emniyet Müdürü Dr. Ali YIL-
MAZ’›n ödülünü Gaziantep Emniyet

Müdür Yard›mc›s› Mahmut Karabbulut’a
22. Dönem Mardin Milletvekili Nihat ER‹

takdim etti.  

Batman Emniyet Müdürü Arif
ÖKSÜZ’ün ödülünü Ankara
Emniyeti 
Baflmüfettifllerinden kardefli
Saim ÖKSÜZ,, ‹ZDER Baflkan› Ali
DO⁄AN’dan ald›.

fianl›urfa Sa¤l›k Müdürü Hasan
DEM‹R’in ödülünü Duygu SUCU-

KA takdim etti. 



78

Siirt Milli E¤itim Müdürü
Mehmet Ali ATALAY ödülünü

Siirt Milletvekili Afif
DEM‹RKIRAN’dan ald›.

TPAO’n›n ödülünü Genel Müdür
Yard›mc›s› Murat ALTIPARMAK’a
Nihat ER‹ verdi. 

Sanatç› Mahmut TUNCER
ödülünü ‹ZDER Baflkan› Ali

DO⁄AN’dan ald›.
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M‹DER Baflkan› Ünal GÜNEL’e ödülünü,
Ankara Suruç Derne¤i Baflkan› 

Mehmet AKDEN‹Z verdi. 

Martu Gazbeton A.fi. ödülünü
Mahmut TUNCER verdi. 

Siirtbirlik Gazetesi sahibi Diya
YARAYAN’›n ödülünü Siirt Ticaret

ve Sanayi Odas› Baflkan› Güven
KUZUU verdi. 
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Güneydo¤um Derne¤i’nin geleneksel ‘GAP Bölgesi baflar› ve teflekkür plaketi ödül töreni’ 28 May›s
2010 günü, Ankara’da, Sö¤ütözü Mahallesindeki TPAO Genel Müdürlü¤ü Sosyal tesislerinde yap›ld›. 

Son derece seçkin bir topluluk huzurunda ve nezih bir ortamda gerçeklefltirilen törene çok say›da mil-
letvekili, siyasetçi, bürokrat, sivil toplum temsilcileri ve vatandafllar kat›ld›. Ödül listesinde yer alan 18 ki-
fli ve kuruma plaket olarak verilen 24 ayar alt›n iflleme tabaklar, Mardin Halk E¤itim Müdürlü¤ü taraf›n-
dan yap›ld›. 

Ödüllendirilen kifli ve kurumlar flunlard›r:

2010 Y›l›nda Ödüllendirdiklerimiz

28.05.2010/Ankara
Yer: TPAO Sosyal Tesisleri

1. Selma Aliye KAVAF             Devlet Bakan›                    (Güneydo¤u ve Türkiye genelinde çal›flmalar)

2. Nuri OKUTAN                      fianl›urfa Valisi                 (E¤itime katk›lar› ve tüm çabalar›)

3. Prof. Dr. ‹. Halil MUTLU   Harran Ü. Rektörü             (GAP Teknopark’›n kurulmas› ve 

HRÜ’nin geliflmesindeki çabalar›)

4. Abdullah ER‹N                     D‹KA Genel Sekreteri            (D‹CLE Kalk›nma Ajans›’n›n kurulufluna katk›lar›)

5. Mustafa GÜNDÜZ                 Kurtalan Kaymakam›            (Üstün gayret ve çal›flmalar›)

6. fierif AKBO⁄A                      Batman Milli E¤itim Müdürü   (E¤itime dönük gayret ve çal›flmalar›)

7. Mehmet BAfi                      Batman Sa¤l›k Müdürü          (Sa¤l›k alan›ndaki çabalar› ve çevre duyarl›l›¤›)

8. Mehmet KIZILKAYA              Mardin Müftüsü                   (Çok kültürlülü¤e katk›lar›)

9. fiehmus SÜMER                   Mardin Halk E¤itim Müdürü   (Baflar›l› çal›flmalar›)

10. Saliba ÖZMEN                    Mardin Metropoliti                (Çok kültürlülü¤e katk›lar›)

11. Doç. Zeynep fi‹MfiEK           HRÜ T›p Fak. Halk Sa¤l›¤›        (Göçebe tar›m iflçilerine dönük

Ana Bilim Dal› Bflk.  çal›flmalar› ve tüm gayretleri)

12. Yusuf TURANLI                 Kahta Belediye Baflkan›           (Baflar›l› çal›flmalar›)

13. Prof. Dr. Aziz AKGÜL          Türkiye ‹sraf› Önleme (Mikro-kredi uygulamas› ve tüm çabalar›)

Vakf› Baflkan›        

14.  Türkiye Petrolleri A.O.      Kurum                                 (Derne¤imize katk›lar› ve baflar›lar›)

15. ‹smail BAHT‹YAR              TPJD                                   (Derne¤imize katk›lar› ve baflar›l› çal›flmalar›)

16. Latif DO⁄AN                    Sanatç›                               (Yard›msever kiflili¤i ve baflar›lar›)

17. B‹PA                               Midyat Tu¤la                        (Midyat’a yapt›¤› yat›r›mlarla ekonomiye katk›lar›)

18. MVM                                                                        (Derne¤imize katk›lar›)
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Bakan Selma KAVAF’›n ödülünü,
fianl›urfa Milletvekili Müfit YETK‹N’e

Güneydo¤um Derne¤i Baflkan› Duyguu
SUCUKA takdim etti

fianl›urfa Valisi Nuri OKUTAN’›n
ödülünü HRÜ rektörü ‹brahim
Halil MUTLU’ya 22. Dönem Mardin
Milletvekili Nihat ER‹ takdim etti. 

Harran Üniversitesi Rektörü Prof.
Dr. ‹brahim Halil MUTLU ödülünü

fianl›urfa Milletvekili Müfit
YETK‹‹N’den ald›.
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D‹CLE Kalk›nma Ajans› Genel
Sekreteri Abdullah ER‹N’e
ödülünü 22. Dönem A¤r›

Milletvekili Kerim YILDDIZ verdi.

Kurtalan Kaymakam› 
Mustafa GÜNDÜZ’ün ödülünü
Baflbakanl›k 
Uzman› Ahmet COfiKUN, 
Rektör ‹brahim Haliil MUTLU’dan
ald›.

Batman Milli E¤itim Müdürü 
fierif AKBO⁄A’n›n ödülünü Batman

Sa¤l›k Müdürü Mehmet Bafl,
Türkiye Partissi Genel Baflkan

Yard›mc›s› ve Eski Hatay Valisi
Abdulkadir SARI’dan ald›. 
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Batman Sa¤l›k Müdürü Mehmet
Bafl ödülünü D‹KA Genel Sekreteri 

Abdullah ER‹N’den ald›.

Mardin Müftüsü  
Mehmet KIZILKAYA’n›n ödülünü
k›z› Bedia TÜRKYILMAZ, 
D›fl Ticaret Müsteflarl›¤› Serbeest
Bölgeler Genel Müdür Yard›mc›s›
Necip YAVUZ’dan ald›. 

Mardin Halk E¤itim Müdürü
fiehmus SÜMER ödülünü Türkiye

Sakatlar Konfederasyonu
Baflkan› Yusuf ÇELEB‹’’den ald›.
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Mardin Metropoliti Saliba ÖZMEN
ödülünü 22. Dönem TBMM ‹nsan

Haklar› Komisyon Baflkan›
Mehmet ELKATMIIfi’tan ald›

Doç. Dr. Zeynep fiimflek
HRÜ T›p Fak. Halk Sa¤l›¤› Ana

Bilim Dal› Baflkan›

Kâhta Belediye Baflkan› Yusuf
TURANLI’n›n ödülünü Ankara

Suruç Derne¤i Baflkan› Mehmet
AKDEN‹Z verdi. 
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Türkiye ‹sraf› Önleme Vakf›
Baflkan›  Prof. Dr. Aziz AKGÜL’ün

ödülünü Rektör MUTLU verdi.

TPAO ödülünü Yönetim Kurulu
Üyesi ve Genel Müdür 
Yard›mc›s› Yurdal ÖZTAfi 
Prof. Dr. Aziz AKGÜL’den  ald›.

TPJD Baflkan› ‹smail BAHT‹YAR’›n
ödülünü Kahta Belediye Baflkan›

Yusuf TURANLI verdi.



B‹PA ödülünü, ‹nsan›m-Der
Genel Sekreteri Sultan ACAR

takdim etti.

MVM G›da Ltd. fit. Ödülünü
Güneydo¤um Derne¤inden
Y›lmaz Tekince verdi.

86
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Mehdi EKER (Tar›m ve Köyiflleri Bakan›)

Diyarbak›rl›d›r. Ankara Ü Veteriner Fakültesinde lisans, ‹skoçya Aberden Üniversitesi Tar›m Ekonomileri Bölümünde
yüksek lisans yapt›. Tar›m ve Köyiflleri Bakanl›¤›n›n çeflitli birimlerinde genel müdürlük, genel sekreterlik, Müflavirlik
ve daha baflka görevlerde bulundu. Kendi alan›nda birçok yurt d›fl› e¤itim ve benzeri programlara kat›ld›, yabanc› ül-
kelerle ortak çal›flmalar›n içinde yer ald›. Meslek yaflam›n› tar›m ve hayvanc›l›k konular›nda idame ettirmifl olan Ta-
r›m ve Köyiflleri Bakan› Say›n Mehdi Eker…

Öner ERGENÇ (22. Dönem Siirt Milletvekili)
22. Dönem Siirt Milletvekilidir. As›l mesle¤i e¤itimciliktir. Gerek Meclis’te görev yapt›¤› s›rada gerekse görev sonras›n-
da çocuklarla ilgili çal›flmalara e¤ilmifl, milletvekili oldu¤u s›rada TBMM Sokak Çocuklar› Araflt›rma Komisyonu Bafl-
kanl›¤› yapm›flt›r. Bu konuda Türkiye ve dünya verileriyle ilgili olarak bilgi ve birikim sahibidir. 
Kendisiyle tan›fl›kl›¤›m›z Sokak Çocuklar› Panellerimizi yapmaya bafllad›¤›m›zda olmufltur. Ankara, Gaziantep ve Bat-
man’da gerçeklefltirmifl oldu¤umuz sokak çocuklar› panellerimize konuflmac› olarak kat›lm›fl, derne¤imize destek
vermifltir. 

Dr. Recep KIZIILCIK (Batman Valisi)

Tekirda¤’da do¤du, ‹stanbul Üniversitesi Kamu Yönetiminde Lisans, Yüksek Lisans ve Doktora yapt›. Sonra Kayma-
kam oldu, Anadolu yollar›na düfltü. Üç ayr› yerdeki Kaymakaml›k görevinden sonra ‹çiflleri Bakanl›¤› bünyesinde bir
süre bürokrat olarak bulundu ve Mart 2007’de Batman Valisi oldu. 
Eflinin de sosyal çal›flmalarda etkin olarak görev almas›yla özellikle e¤itim alan›nda birçok proje bafllatt›. Batman’a
gelen daha önceki valiler gibi o da tüm Batmanl›lar›n kalbine girdi. Bugün Batman’daki uyumlu bürokrasi Say›n Va-
linin baflar›lar›ndan birisidir.

Prof. Dr. Mustafa GÜNDÜZ (Ad›yaman Üniversitesi Rektörü)

Ad›yaman Üniversitesinin k›sa süredeki baflar› öyküsü onunla yaz›lm›flt›r.
Ad›yaman-Gölbafl›l› olan Mustafa GÜNDÜZ, F›rat Üniversitesi Fen-Edebiyat Fakültesi Sosyoloji Bölümü mezunu-
dur.Akademik kariyerini Atatürk Üniversitesinde tamamlad›, Mersin, Cumhuriyet ve ‹nönü Üniversitelerinde alan›yla
ilgili görevlerde bulundu. May›s 2007 y›l›nda Ad›yaman Üniversitesi Rektörlü¤üne getirilen Prof. Dr. Mustafa GÜN-
DÜZ’ün yay›mlanm›fl 8 kitab› ve 40’›n üzerinde bilimsel makalesi bulunmaktad›r.
2006 y›l›nda kurulan Ad›yaman Üniversitesi Mustafa Gündüz’le birlikte büyümüfl, iki y›l içerisinde ö¤renci say›s› yak-
lafl›k iki kat›na, personel 4.5 kat›na, sosyal-kültürel etkinlikler üç kat›na ç›km›flt›r. ÖSS’de tercih edilebilirlik ve öde-
nek temini ile harcamalar konusunda önemli baflar›lar sa¤lanm›flt›r. 
‹ki y›l gibi k›sa bir süreçte baflar›ya koflan bir Ad›yaman Üniversitesi sadece Güneydo¤u de¤il tüm Türkiye için önem-
li bir kazan›md›r. 

2009 y›l›nda ödüllendirdiklerimiz 

29 Nisan 2009 akflam TPAO’nun Ankara tesislerinde gerçeklefltirilen ve birçok bürokrat,
siyasetçi, akademisyen ve sivil toplum kuruluflu temsilcilerinin izleyici olarak kat›ld›¤› törenle,
kendi alanlar›ndaki çal›flma ve projeleriyle baflar›l› bulunarak ödüllendirilen kifli ve kurumlar:
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Tuncay SONEL (Of Kaymakam›)

Adana’da do¤du, sonra Kaymakam oldu, dört ayr› yerde görev yapt›, flu an beflinci görev yeri Of Kaymakaml›¤›d›r.
Bizim dikkatimizi fianl›urfa’n›n Birecik ‹lçesi Kaymakam› iken çekti. Gerek bizimle yapt›klar› ortak çal›flmalarda gerek-
se çal›flmalar›n› yerinde inceledi¤imizde demifltik ki “Devlet Güneydo¤u’da iflte böyle olmal›”. 
Meslek hayat› boyunca birçok ödülün sahibi olan Say›n Tuncay Sonel son görev yeri Trabzon’un Of ilçesinde de yap-
t›¤› çal›flmalarla s›k s›k kendisinden söz ettirmektedir.

Muhittin PAMUK (Suruç Kaymakam›)

fiaban Y›lmaz (Midyat C.Baflsavc›s›)

Rize’de do¤du, büyüdü, Hukukçu oldu. S›ras›yla Çay›ralan, Ç›ld›r, Gürsu, Beflikdüzü C.Savc›l›klar›nda bulundu. Ekim
2005’te halen yürütmekte oldu¤u Midyat C.Baflsavc›l›¤›na atand›. Sivil toplum çal›flmalar›na önem veren Baflsavc›y›
Derne¤imizin Midyat’ta yapm›fl oldu¤u E¤itim Panelimizde tan›d›k.
Dürüst, çal›flkan, iyi bir Hukuk ve Devlet adam› olan fiaban Y›lmaz özellikle Midyat Kapal› Cezaevinde uygulad›¤› pro-
jelerle dikkat çekmektedir. Cezaevinin her türlü kültürel hizmet verebilecek flekilde onar›m›ndan mahkumlarla ya-
p›lan üretimlere kadar önemli çal›flmalar› bulunmaktad›r. Mahkum da insand›r mant›¤›ndan hareketle onlar›n insan-
ca yaflayabilece¤i bir ortam haz›rland›ktan sonra üretime katk›lar› sa¤lanm›flt›r. 40 hükümlünün çal›flt›¤› gümüflçü-
lük döküm atölyesinde üretilen gümüfller Türkiye’nin her yerinde pazarlanmaktad›r. Say›n Baflsavc› Cezaevini iyilefl-
tirme ve mahkumlar› meslek edindirme yoluyla kazanma d›fl›nda Midyat Adliyesinin fiziki sorunlar› ile Mardin-Dar-
geçit Adliye çal›flanlar›n›n lojman sorununu çözüme kavuflturmufltur. 

DDr. A. Eflref FAKIBABA (fianl›urfa Belediye Baflkan›)

29 Mart yerel seçimlerinin öne ç›kard›¤› isimlerden birisi oldu. AKP fianl›urfa Belediye Baflkan› iken 29 Mart seçimle-
rinde ba¤›ms›z aday oldu. Partisiz de aday olsam kazan›r›m dedi ve bunu gösterdi. Türkiye’de Fak›baba ad›n› duy-
mayan kalmad›. Kendisi için en büyük ödül halk›n sevgisi ve deste¤i oldu. Biz de halk›n böylesi sevgisine lay›k olan
Say›n Fak›baba’y› bir plaketle ödüllendirmek istedik.

Prof Dr. Mehmet Ali ÇULLU (HÜ Ziraat Fak. Dekan››)

Mütevaz› duruflu, her daim objektif ve pozitif oluflu ve toplumsal düflünceleriyle yaratt›¤› imaj çevresinde sevilmesi-
nin as›l kayna¤›d›r.Ziraat mühendisi olup aslen Kahramanmarafl-Elbistanl›d›r. Lisans, yüksek lisans ve doktora çal›fl-
malar›n› Çukurova Üniversitesinde tamamlad›ktan sonra Harran Üniversitesi’ne kat›lm›fl, 2004 y›l›nda, halen yürüt-
mekte oldu¤u Ziraat Fakültesi Dekan› olmufltur.  GAP alan›nda birçok çal›flma bafllatm›fl, sivil toplum kurulufllar›yla
yo¤un iflbirli¤i kurmufltur. Üniversitenin yerleflkesinde yapt›¤› kampanyalarla yaklafl›k 1 milyon orman a¤ac›n› böl-
geye kazand›rm›fl ve Harran Ovas›’nda tar›m› tehdit eden çorakl›k sorunun çözümü için birçok proje tamamlam›flt›r.
Derne¤imizin ilk çal›flmalar›ndan beri bizimle elbirli¤i içinde olan Say›n Çullu, Fakülteleriyle yapt›¤›m›z birçok ortak
çal›flman›n öncülü¤ünü yapm›flt›r. 

Dr. Ali YILMAZ (Gaziantep Emniyet Müdürü)

O bir baba. Sokak çocuklar›n›n babas›. Biz kendisini bu vasf›yla tan›d›k. Emniyetçi kavram›n› halka sevdiren nadir
isimlerden birisi. Sokaktaki sahipsiz çocu¤un da evdeki sahipli çocuklar kadar baz› haklara sahip oldu¤u bilinciyle ça-
l›flt›, Gaziantep sokaklar›ndaki sahipsiz çocuklar› sahiplendi. Onlar› kazanmak ad›na birçok proje üretti ve uygulad›.
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Bizimle Gaziantep’te yapm›fl oldu¤umuz Sokak Çocuklar› panelinde elbirli¤i yapt›. Baflar›l› çal›flmalar›yla birçok ödü-
lün sahibi olan Say›n Ali Y›lmaz bizim için örnek bir emniyetçidir.  

Arif ÖKSÜZ (Batman Emniyet Müdürü)

Sert duruflunun alt›nda ne kadar insanc›l bir yüre¤e sahip oldu¤unu ilk bak›flta anlamak mümkündür. ‹nsanc›l yönü
kendisini, sokakta çal›flan çocuklar›n en fazla oldu¤u illerimizden birisi olan Batman’da düflüncelere sevk etmifl ve
projeler gelifltirmifl, uygulamaya koymufl, sokak çocuklar› konusunun en yak›n takipçisi olmufl. T›pk› Ali Y›lmaz Bey
gibi Arif Öksüz Müdürümüz de sokak çocuklar›n›n babas› olarak görmüfl kendisini. 
Batman’da yapt›¤›m›z sokak çocuklar› panelinde bizimle elbirli¤i yapt›lar, konuyla ilgili bilgilerini kamuoyu ile pay-
laflt›lar. Baflar›l› meslek yaflam›nda birçok ödülün sahibi olan Arif Öksüz örnek bir emniyetçidir.

Hasan DEM‹R (fianl›urfa Sa¤l›k Müdürü)

Kendisini Batman Sa¤l›k Müdürü iken tan›d›k. Batman’da bir sa¤l›k paneli yapmak, bunun için de ‹l Sa¤l›k Müdürlü-
¤üyle elbirli¤i içinde olmak istedi¤imizde hemen cevap alm›fl ve sa¤l›k panelini gerçeklefltirmifltik.  Batman’dan son-
ra fianl›urfa ‹l Sa¤l›k Müdürlü¤üne atanan Say›n Hasan Demir’in buradaki görev sürecinde, Urfa’da k›rsalda sa¤l›k pro-
jesi uygulamas› dikkat çekicidir. Al›nan gezici sa¤l›k merkezi araçlarla, k›rsaldaki vatandafl›n aya¤›na sa¤l›k hizmeti
götürülmüfltür. 
(Sa¤l›k Oca¤› meselesi)

Mehmet Ali ATALAY (Siiirt ‹l Milli E¤itim Müdürü)

Aslen Bingöllüdür. Dicle Üniversitesi E¤itim Enstitüsü ve Anadolu Üniversitesi Lisans Tamamlama Tarih Bölümünü bi-
tirmifltir. 
Çeflitli yerlerde ö¤retmenlik, ilçe milli e¤itim müdürlükleri ile Batman ‹l Milli E¤itim Müdür Yard›mc›l›¤› görevlerinde
bulundu. Mart 2008’de Siirt ‹l Milli E¤itim Müdürü oldu. 
Batman ve Siirt’te gerçeklefltirmifl oldu¤umuz E¤itim Panellerimizde, Milli E¤itim Müdürlü¤ü olarak bize tam destek
verdiler ve ortak çal›flmalarda kendilerine düfleni fazlas›yla yapt›lar. 
Siirt’te Milli E¤itim Müdürlü¤ü olarak önemle üzerinde durduklar› konular flöyledir: 
-‹lkö¤retime bafllayan çocuklar›n dil problemi yaflad›¤› ve okulun ilk y›l›n› Türkçe ö¤renmekle geçirdi¤i gerçe¤inden
hareketle, okulöncesi e¤itimi alan›nda sistemli bir okullaflma hamlesi bafllat›lm›flt›r. Bu anlamda 2008-2009 Türkiye
ortalamas› % 25 iken Siirt’te % 49’l›k bir ortalama sa¤lanm›flt›r. Önümüzdeki dönemde % 60’l›k hedef için çal›flmalar
yürütülmektedir.-E¤itimin her kademesinde okullaflma oranlar›n›n att›r›lmas› için çaba
gösterilmektedir. 
-Bölge çocuklar›n›n paras›z bar›nma ve yat›l› okuma imkanlar›n›n artt›r›lmas› için devlet imkanlar›yla yurtlar yap›l-
makta, bar›nma sorunlar›n›n giderilmesine çal›fl›lmaktad›r.
-Okula gidemeyen özellikle k›z çocuklar›n okula kazand›r›lmas› amac›yla Siirt’e ba¤l› tüm ilçelerin k›rsal alanlar›na ik-
na ekipleri taraf›ndan çal›flmalar yap›lmaktad›r.
-Kad›nlara ve k›z çocuklar›na yönelik okuma-yazma kurslar› ile meslek edindirmeye yönelik kurslar verilmekte ve
çal›flmalar aral›ks›z sürdürülmektedir.

TPAO

1940’l› y›llarda Türkiye’de Petrolün bulunmas›yla Güneydo¤u’da farkl› bir rüzgar esti. 1950’li y›llarda Türkiye Petrol-
leri A. O.n›n kurulmas›yla Güneydo¤u’ya farkl› bir kap› aç›ld›. Ve aradan geçen 50 y›l sürecinde üç befl haneli bir köy
iken bugün Batman Vilayetine dönüflen bir yerleflim birimi do¤du. Batman’daki TPAO çevre il ve ilçelerin umudu, ifl
kap›s›, ekmek teknesi oldu. 
Kurumun kap›s›na yak›n köylerin bazen ö¤retmenleri, bazen imamlar›, bazen muhtarlar› geldi; kimisi çimento dedi,
kimisi demir, hiç birisi bu kurumun kap›s›ndan bofl çevrilmedi. Güneydo¤u’ya sosyal, ekonomik ve kültürel katk›la-
r›n›n yan› s›ra ç›kartt›¤› petrolle ülke ekonomisine fayda sa¤lad›. 
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Mahmut Tuncer (Sanatç›) 

Onun ad›n› söyleyince akla ilk gelen Cenderme Türküsüdür. Her daim mazbut, her daim efendi, her daim sadeli¤ini
korudu. Televizyonlarda yapt›¤› programlar sosyal içerikli, ülkenin kanayan yaralar›na çare arar türden oldu. Kanal-
7 televizyonunda yapmakta ‘MAHMUT TUNCER fiOV’la evlenme ma¤duru gençlerin sorunlar›na e¤ilmeye çal›flmakta,
onlar›n umudu olmaktad›r. Cumartesi akflamlar› ekranlarda olan programda dü¤ünler yap›l›yor, birbirinden nefleli
flovlar sergileniyor. 

M‹DER (Midyat Kültür, Sanat, Çevre ve Dayan›flma Derne¤i)

Kendisi Karadenizli olan bir gönüllü vatandafl, bir Midyat sever, bir toplum sevdal›s› Ünal Günel’in Baflkan› oldu¤u M‹-
DER-Midyat Sosyal Dayan›flma ve Yard›mlaflma Derne¤i, imkanlar› k›s›tl› ama büyük ifller yapma azim ve e¤ilimi içe-
risindedir. Midyat k›rsal›nda imece usulü yapt›rd›klar› bir ilkö¤retim okulu e¤itim vermektedir. Midyat’ta yapm›fl ol-
du¤umuz E¤itim Panelimizde bizimle ortak çal›flma yapan M‹DER’in kurucu ve gönüllü çal›flanlar› aras›nda, Midyatl›
Prof. Dr. Abdurrahman Aksoy da önemli çal›flmalar› olan bir Akademisyendir.  

Martu Gazbetonn A.fi. (Mardin) 

Mardin Güç Birli¤i ad› alt›nda bir araya gelen 17 Mardinli ‹fladam›, 2001–2005 y›llar› aras›nda iflçi-iflveren anlaflmazl›-
¤› neticesinde üretim faaliyetleri durdurulmufl ve kendi kaderine terk edilmifl olan Martu Gazbeton A.fi.yi Mardin ‹l
Özel ‹dare Müdürlü¤ü’nden alarak faaliyete geçirirler. Bir çeflit inflaat malzemesi üreten fabrika Mardin Organize Sa-
nayi Bölgesi’nde faaliyet göstermekte ve 70 kifliye ifl imkân› sa¤lamaktad›r. Dolayl› olarak bölgedeki malzeme teda-
rikçileri, nakliye firmalar› gibi birçok firma için ifl kayna¤› sa¤layarak bölge halk›na hizmet etmektedir.

Y›ll›k üretim kapasitesi 150.000 m? olan MARTU Gazbeton Mardin merkezli bafllayan hedef kitle, bugün itibariyle bafl-
ta Do¤u ve Güneydo¤u illeri olmak üzere Akdeniz ve ‹ç Anadolu illerine kadar genifllemifl bulunmaktad›r. Ayr›ca yurt-
d›fl›nda Irak, Suriye, K›br›s, Ukrayna gibi ülkelere ihracat yapmakta olan MARTU Gazbeton yayg›n bayilik yap›lanma
çal›flmalar›na da h›z vermektedir. 

Siirtbirlik Gazetesi

Siirt’in en eski iki gazetesinden birisidir. 1960 y›l›nda merhum Mustafa Yarayan taraf›ndan kurulmufl, halen o¤lu Di-
ya Yarayan taraf›ndan yay›n hayat› devam ettirilen Siirtbirlik Gazetesi haftal›k küçük bir gazetedir. Dürüst, tarafs›z,
cesur yay›n ilkesi nedeniyle gazete sahibi Diya Yarayan geçti¤imiz aylarda hunharca dövülmüfl, günlerce yo¤un ba-
k›mda kalm›flt›r.

Derne¤imize katk›lar›



Selma Kavaf  -  Devlet Bakan›
Güneydo¤u ve Türkiye genelinde yapm›fl olduklar› çal›flmalar ile Bilge Köyü duyarl›l›¤›.

1962 y›l›nda Denizli’de do¤du. 
Ankara Üniversitesi Dil, Tarih ve Co¤rafya Fakültesi Türkoloji Bölümü mezunudur.
7 y›l ö¤retmen olarak,  7 y›l özel sektörde yönetici olarak çal›flt›. 2002 y›l›nda Ak Partide siyasete girdi ve 2007 y›l›n-
da Milletvekili seçildi. May›s 2009 tarihinde Kad›n ve Aileden Sorumlu Devlet Bakanl›¤›na atand›. ‹ngilizce biliyor, bir
çocuk annesidir. 
Çocuklara, yafll›lara, özürlülere, topluma yönelik çal›flmalar genifl kapsaml› olarak devam ettirilmektedir. 
2009 yaz›nda Mardin-Bilge Köyü katliam›ndan sonra köy halk›n›n ve çocuklar›n rehabilitasyonu ve baflka yerlere na-
killeri konusunda Bakanl›k olarak önemli çaba sarf edilmifltir.

Nuri Okutan  -  fianl›urfa Valisi
E¤itime katk›lar› ile tüm gayret ve çabalar›

1962 Isparta-E¤ridir do¤umludur. A.Ü. Siyasal Bilgiler Fakültesi ‹flletme Bölümü'nü bitirdi. Uluda¤ Üniversitesi Sosyal
Bilimler Fakültesinde Yüksek Lisans yapt›. ‹ngiltere'de bir y›l süreyle dil ve mesleki konularda ö¤renim gördü.
Çeflitli yerlerdeki kaymakaml›k görevlerinden sonra ‹çiflleri Bakanl›¤› bünyesinde de¤iflik görevlerde bulundu. 2008
y›l›nda Siirt valisi oldu, sonra da Sakarya ve Trabzon Valili¤i yapt›. 2009 y›l›nda fianl›urfa Valili¤ine atand›.
Gitti¤i her yerde, görev yapt›¤› her flehirde çal›flma ve projeleriyle kamuoyunun takdirini toplad›. Türkiye kamuoyu
onu, ald›¤› 100 bin liral›k bir ödülü e¤itime ba¤›fllamas› ile tan›d›. E¤itim, tar›m, turizm dallar›ndaki çaba ve projeleri
oldukça önemlidir. ‹ngilizce biliyor, üç çocuk babas›d›r. 

Prof. Dr. ‹brahim Halil Mutlu   -  Harran Üniversitesi Rektörü
GAP Teknopark’›n kurulmas› ve Harran Üniversitesi’nin geliflmesindeki gayret ve çabalar›

1960 y›l›nda Urfa’da do¤du. Selçuk Üniversitesi Fizik Bölümünü bitirdi. YÖK bursu ile ‹ngiltere’de  yüksek lisans›n› al-
d›, Gaziantep Üniversitesinde doktora yapt›, ard›ndan Harran Üniversitesi'nde göreve bafllad›. ve kat›hal fizi¤i doçen-
ti oldu. Dr. Mutlu, çeflitli zamanlarda Harran Üniversitesi Fen Edebiyat Fakültesi'nde bölüm baflkanl›¤›, dekan yard›m-
c›l›¤›, senato üyeli¤i ve dekan vekilli¤i yapt›. 1996 y›l›nda TÜB‹TAK bursu ile, 1999-2001 y›llar› aras›nda ise Florida Sta-
te Üniversitesi’nin davetlisi olarak Amerika Birleflik Devletleri’nde süper-iletkenlik konular›nda araflt›rmalarda bulun-
du. 2002 y›l›nda profesör oldu. Rektör yard›mc›l›¤› ve Üniversite Yönetim Kurulu Üyeli¤i görevlerinden sonra 2007
Haziran ay›nda Harran Üniversitesi rektörlü¤üne atand›. Türkiyede ilk ve tek Tematik (tar›m ve tar›m ürünleri a¤›r-
l›kl›) tek teknopark olan GAP-Teknopark› Say›n Mutlu  zaman›nda Kurulmufltur.  ‹yi derecede ‹ngilizce bilmekte olup
Mustafa Kemal, Ayfle Bilgesu, Mete Kerem, isimli üç cocuk babas›d›r. Yay›nlanm›fl  50’nin üzerinde bilimsel çal›flma-
s› ve bilimsel etkinliklerde sunulmufl bildirileri bulunan Dr. Mutlu'nun Amerika Birleflik Devletlerinden al›nm›fl patent-
leri mevcuttur.

2010 y›l›nda ödüllendirdiklerimiz 

Güneydo¤um Derne¤i’nin geleneksel ‘GAP Bölgesi baflar› ve teflekkür plaketi ödül töreni’ 28 May›s
2010 günü, Ankara’da, Sö¤ütözü Mahallesindeki TPAO Genel Müdürlü¤ü Sosyal tesislerinde yap›ld›. 

Son derece seçkin bir topluluk huzurunda ve nezih bir ortamda gerçeklefltirilen törene çok say›da
milletvekili, siyasetçi, bürokrat, sivil toplum temsilcileri ve vatandafllar kat›ld›. Ödül listesinde yer

alan 18 kifli ve kuruma plaket olarak verilen 24 ayar alt›n iflleme tabaklar, Mardin Halk E¤itim
Müdürlü¤ü taraf›ndan ifllendi. 

Ödül alanlar›n k›saca ödül alma gerekçeleri ve özgeçmiflleri afla¤›dad›r.
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Abdullah Erin  -  D‹CLE Kalk›nma Ajans› Genel Sekreteri
D‹CLE Kalk›nma Ajans›’n›n kurulufl aflamas›ndaki üstün gayret ve çabalar›

1969 y›l›nda Mardin’de do¤du. Midyat Lisesinden sonra Dokuz Eylül Üniversitesi ‹ktisadi ve ‹dari Bilimler Fakültesi Ma-
liye Bölümünü bitirdi. ‹ngiltere’de Nottingham Üniversitesinde Yüksek Lisans yapt›.
Gülflehir Kaymakam Vekilli¤i, Tefenni, Do¤anflar, Ermenek, Taflköprü, Cizre Kaymakaml›klar›nda bulundu.  Habur Mül-
ki ‹dare Amirli¤i, fi›rnak Vali Yard›mc›l›¤› ve Mülkiye Baflmüfettiflli¤i yapt›. Temmuz 2009’da Dicle Kalk›nma Ajans› Ge-
nel Sekreteri oldu. ‹ngilizce ve Arapça bilmektedir.

1Mustafa Gündüz  -  Kurtalan Kaymakam›
Üstün gayret ve çal›flmalar›

1976 y›l›nda Samsun’da do¤du. 1997 y›l›nda Ankara Üniversitesi Siyasal Bilgiler Fakültesi Kamu Yönetimi bölümün-
den mezun oldu. 
Maliye Bakanl›¤›nda gelir Uzmanl›¤›, PTT Genel Müdürlü¤ü’nde  müfettifllik görevlerinde bulundu. 
2003 y›l›nda kaymakam oldu. Siirt’in Kurtalan ilçesi kaymakaml›kta üçüncü görev yeridir.    Mustafa Gündüz Kayma-
kaml›k görevinin yan› s›ra flu anda Dicle Kalk›nma Ajans›n›n Kalk›nma Kurulu Baflkan›d›r. ‹ngilizce biliyor, bir çocuk
babas›d›r.

fierif Akbo¤a  -  Batman ‹l Milli E¤itim Müdürü
E¤itime dönük gayret ve çal›flmalar›

1963 y›l›nda Malatya’da do¤du. Gazi Üniversitesi E¤itim Yönetimi Bölümünden mezun oldu. ‹nönü Üniversitesinde
E¤itim Yönetimi üzerine Yüksek Lisans yapt›. ‹lkö¤retim müfettiflli¤i ve teftifl kurulu baflkanl›¤› yapt›ktan sonra Ka-
s›m 2007 y›l›nda, halen yürütmekte oldu¤u Batman Milli E¤itim Müdürlü¤üne atand›. 

Say›n Akbo¤a’n›n görev sürecinde,
-Okul öncesi e¤itimde %17’den %43’e art›fl sa¤lanm›fl, ÖSS baflar›s›nda 67. s›radan 39. s›raya gelinmifltir.-Gönül Köp-
rüsü Projesi, Tarihe Yolculuk Projesi, Petrol Kentinden Avrupa Kültür Baflkentine Yolculuk Projeleri ile mali ve mane-
vi de¤erlerin aktar›m›, ayn› zamanda sevgi ba¤lar›n›n kurulmas› sa¤lanm›flt›r.-Avrupa Birli¤i ve hibe projelerinde ön-
de gelen iller aras›nda bulunan Batman’da, ‘‘Türkiye Okuyor kampanyas›’’,  ‘‘E¤itim Her Engeli Aflar Projesi’’, ‘’Ana K›z
Okulday›z Projesi’’, ‘‘Haydi K›zlar Okula Projesi’’ uygulanmaktad›r.-22.500 ö¤renci, 110 branflta mesleki, sosyal ve kül-
türel kurslardan yararlanm›flt›r.-Suça bulaflm›fl veya suça meyilli 300 sokak çocu¤unun Mesleki E¤itim Merkezi kana-
l› ile meslek edinmeleri sa¤lanm›flt›r. 

Mehmet Bafl  -  Batman ‹l Sa¤l›k Müdürü
Sa¤l›k alan›ndaki çabalar› ve çevre duyarl›l›¤›

1968 Mardin-Midyat’ta do¤du. 1993  Dicle Üniversitesi T›p Fakültesi’nden mezun oldu. Malatya Sa¤l›k E¤itim Merke-
zi ve Malatya Devlet Hastanesinde doktorluk ve idari görevler yapt›. May›s 2008 Tarihinden beri Batman ‹l sa¤l›k Mü-
dürlü¤ü görevindedir.
Batman Sa¤l›k Müdürlü¤ü süresince “Koruyucu Sa¤l›k Hizmetleri” alan›nda, baflta gebe tespit ve takip, çocuk izlem

ve afl›, Sa¤l›kl› beslenme, kronik hastal›klarla mücadele,dumans›z hava sahas› çal›flmalar›, Sa¤l›k Hizmetlerinin en üc-
ra yerlere kadar aya¤a götürülmesi,üreme sa¤l›¤› ve bu konuda fark›ndal›k yaratma, modern yöntemler,halka güler
yüzlü hizmet hususlar›nda önemli mesafeler kat edildi. 
Say›n Bafl tüm mesleki çal›flmalar›n›n d›fl›nda bir de çevre gönüllüsü olarak dikkatimizi çekmifltir. Asli görevi olma-
mas›na ra¤men Batman’da 7 bin a¤aç diktirmifl, bak›m›n› a¤açlar›n dikildi¤i sa¤l›k ocaklar› yetkililerine devretmifl, ta-
kibini de bizzat yamaktad›r. ‹ngilizce, Arapça, Kürtçe ve Süryanice biliyor. Ayn› zamanda Midyat’ta ilk Müslüman Tel-
kari ustas›d›r.
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Mehmet K›z›lkaya  -  Mardin Müftüsü
Çok kültürlülü¤e katk›lar›

1948 y›l›nda Kütahya’da do¤du. ‹lkokuldan sonra haf›zl›k e¤itimi ald›, askerlikten sonra ‹mam-Hatip Lisesini d›flar›dan
bitirdi. ‹zmir-Alia¤a’da Müezzin-Kayy›m olarak göreve bafllad›. Menemen’de ‹mam-Hatiplik, Bozcaada’da Vaizlik yapt›. 
1981’de ‹zmir ‹slam Enstitüsünü bitirerek Belçika’ya ö¤retmen olarak gitti. Befl y›l sonra Türkiye’ye dönerek Isparta
Keçiborlu, ‹stanbul Ümraniye, Tekirda¤ Çorlu ve ‹stanbul Beykoz ‹lçe Müftülüklerinde bulundu. 1997 y›l›nda Alman-
ya fitutgart Baflkonsoloslu¤u Din Hizmetleri Ataflesi oldu.
2001 y›l›nda Türkiye'ye dönerek ‹zmir Konak ve ‹stanbul Fatih ‹lçe Müftülü¤ü yapt›. May›s 2007 tarihinden beri Mar-
din ‹l Müftülü¤ünde görev yapmaktad›r. Arapça ve ‹ngilizce bilmektedir, iki çocuk babas›d›r.

fiehmus Sümer  -  Mardin Halk E¤itim Müdürü
Baflar›l› çal›flmalar›

1956 y›l›nda Mardin de do¤du. ilkokul, ortaokul, lise ve E¤itim Enstitüsünü Mardin’de okudu, Mardin Yeflilli Köyünde
ö¤retmenlik, Merkez Noter Cevdet Altun ‹lkö¤retim okulunda  Müdürlük görevlerinden sonra 2007 y›l›nda Halk E¤i-
tim Merkezi Müdürlü¤üne atand›. 3 y›ll›k bu görevinde, 8 adet proje ile Halk E¤itim Merkezi en üretken durumuna
geldi. Atölye say›lar›n› art›rd›. Üretilen ürünlerin tan›t›m› ve piyasaya sürülmesini sa¤layarak kurumun döner serma-
yeye geçmesini sa¤lad›. Böylece iflsiz gençlerin ifl bulmas›na yard›mc› oldu. Telkari gümüfl iflleme, cam süsleme, ba-
k›rc›l›k, çömlekçilik, ahflap oyma, hal›c›l›k gibi dallarda üretim yap›lmas›n› sa¤lad›. Mardin Kültürel Ö¤retmenler Mü-
zik korosu ile Ö¤retmen Tiyatro ekibinin kurulmas›na, 6 -14 yafl piyano, gitar, ba¤lama, halk oyunlar›, kort tenisi, yüz-
me, basketbol, plates ve çok say›da spor kurslar›n›n düzenlenmesine katk›da bulundu. Aile e¤itimi için gerekli çal›fl-
malar› yaparak bu e¤itimi verecek e¤itmenlerin Ankara’da e¤itilmelerini sa¤lad›. Say›n Sümer 3 çocuk babas›d›r.

Saliba Özmen  --  Mardin Metropoliti
Çok kültürlülü¤e katk›lar›

1964 y›l›nda Mardin-Nusaybin-Günyurdu köyünde do¤du. ‹lkokulu Midyat’ta bitirdi, sonras›nda din ve dil e¤itimi için
Deyrulzafaran Manast›r Semineri’ne devam etti. Midyat’taki Mor fiarbel Kilisesi’nde Süryanice ö¤retmenli¤i yapt›. 
1985 y›l›nda rahip, 1990 y›l›nda Mor Gabriel Manast›r Seminer Müdürü oldu. Orta okul ve lise e¤itimini d›flardan ta-
mamlad›, arkas›ndan ‹ngiltere’ye gitti. Orada ald›¤› e¤itimlerle yüksek lisansa kadar ö¤renimini sürdürdü. 2003 y›l›n-
da Süryani Mardin Metropoliti olarak atand›. Mardin Süryani metropolitlik görevini üstlendikten sonra, yurtiçi ve yurt-
d›fl›nda gelifltirdi¤i iliflkiler, kat›ld›¤› etkinlikler arac›l›¤›yla Mardin’in tan›t›m›na ve düflünsel kalk›nmas›na dolayl› yol-
lardan katk› sunmaktad›r. Metropolit Saliba Özmen baflkanl›¤›nda Deyrulzafaran Manast›r›, do¤u ve bat› kültürünün
tarihsel döngüsünün etkileflimi içinde baflat rol oynayan Süryanileri, geçmiflten geriye kalanlar›n son kal›nt›lar› de¤il,
düflünsel iyileflme ba¤lam›nda, yar›n›n bar›fl, kardefllik, iflbirli¤i dünyas›ndaki ço¤unlu¤un ilkleri olarak görüyor. Bu-
nun için insanl›¤› onurland›ran bir ö¤retiyle, insanlar ve toplumsal katmanlar aras›nda sevgi mesaj›n› yayman›n her
zamandan daha önemli oldu¤una inan›yor.   

Doç. Dr. Zeynep fiimflek  -  HRÜ T›p Fak. Halk Sa¤l›¤› Ana Bilim Dal› Baflkan›
Göçebe tar›m iflçilerine dönük çal›flmalar› ve tüm gayretleri

1969 y›l›nda Karabük’te do¤du. Hemflirelik e¤itiminin ard›ndan, Hacettepe Üniversitesi Sosyal Hizmetler Yüksekoku-
lunda Lisans, Nüfus Etüdleri Enstitüsünde Yüksek Lisans ve Sa¤l›k ve Sosyal Hizmetler alan›nda Doktora yapt›. 12 y›l
Sa¤l›k Bakanl›¤› Temel Sa¤l›k Hizmetleri Genel Müdürlü¤ü'nde görev yapt›. Harran Üniversitesi'nde Doçent oldu ve
halen T›p Fakültesi Halk Sa¤l›¤› Anabilim Dal› Baflkanl›¤›n› ve Sa¤l›k Hizmetleri Meslek Yüksekokulu Müdürlü¤ü göre-
vini yürütmektedir. Ö¤retim üyeli¤i yan› s›ra fianl›urfa'da risk gruplar›na yönelik çok say›da sa¤l›k e¤itimi ve hizmet
sunum sisteminin güçlendirilmesine yönelik programlar uygulam›flt›r.  Çocuk, genç, kad›n ve geçici tar›m iflçileri ile
ilgili çok say›da araflt›rma çal›flmalar› bulunmaktad›r.  ‹ngilizce biliyor, bir çocuk annesidir.
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Yusuf Turanl›  -  Kâhta Belediye Baflkan›
Baflar›l› çal›flmalar›

1966 Y›l›nda Ad›yaman-Kâhta’da do¤du. Lise mezunudur. Ak Parti Kâhta ilçe Baflkanl›¤› yapt›. 29 Mart 2009 seçimle-
rinde Kâhta Belediye Baflkan› oldu.  4 çocuk babas›d›r. 14 ayl›k Baflkanl›¤› döneminde Kahta’da alt ve üst yap› çal›fl-
malar›, taziye evi yap›m›, sosyal aktivitelere dönük düzenleme ve çal›flmalar, park ve bahçelerin onar›m› ve yap›l-
mas›, kald›r›m ve asfalt çal›flmalar›, köylü garaj›, araç park›, semt pazar›, yeni mezbahana gibi çal›flmalar gerçeklefl-
tirilmifltir. 

Prof. Dr. Aziz Akgül  -  Türkiye ‹sraf› Önleme Vakf› Baflflkan›
Mikro-kredi uygulamas› ile tüm gayret ve çabalar› 

1956 y›l›nda Diyarbak›r’da do¤du. Kara Harp Okulu ‹flletme Yönetimi Bölümü mezunudur. 
Orta Do¤u Teknik Üniversitesinde Yüksek Lisans, Ankara Üniversitesi Siyasal Bilgiler Fakültesinde Doktora yapt›.
ABD’de araflt›rmalarda bulundu. 1996 y›l›nda Türk Silahl› Kuvvetlerinden Doç. Dr. Binbafl› olarak emekli oldu. Akade-
mik kariyerini daha sonra profesörlü¤e yükseltti. Kara Harp Okulu, Gülhane Askeri T›p Akademisi,  ODTÜ, ‹stanbul, K›-
r›kkale ve daha baflka üniversitelerde dersler verdi.1998 y›l›nda, halen Mütevelli Heyeti ve Yönetim Kurulu Baflkan-
l›¤›’n› yürütmekte oldu¤u Türkiye ‹sraf› Önleme Vakf›n› kurdu. Türkiye ‹sraf› Önleme Vakf›, Türkiye’de israf›n önlen-
mesi, G›da Bankac›l›¤› ve Türkiye Grameen Mikrokredi Program›n›n uygulamas›n› yapmaktad›r. Halen 47 ilde 61 flu-
bede 32.000’den fazla yoksul kad›n›n aileleri ile birlikte yaklafl›k 150 bin kiflinin mikro-krediden yararlanmalar›na ve
onurlu bir flekilde baflkalar›na avuç açmadan yoksulluk s›n›r›n›n üzerine ç›karak kendi kendilerine gelir getirici faali-
yetlerde bulunmalar›na öncülük etmifltir.   Sanayi ve Ticaret Bakanl›¤› ve Baflbakanl›kta çeflitli görevlerde bulundu.
KOSGEB Baflkanl›¤› yapt›.2002 – 2007 y›llar› aras›nda TBMM’de Diyarbak›r Milletvekili olarak görev yapt›.Yay›nlanm›fl
16 kitab› ve çok say›da makalesi vard›r. Yabanc› dili ‹ngilizcedir, iki çocuk babas›d›r.

‹smail Bahtiyar  -  Türkiye Pet. Jeo. Der. Bflk. 
Derne¤imize katk›lar› ve baflar›l› çal›flmalar›

ürkiye Petrol Jeologlar› Derne¤i, 2 Agustos 1958 tarihinde kurulan Türkiye Petrol Jeologlar› Derne¤inin son iki
dönemdeki baflkan› ‹smail Bahtiyar  A.Ü.F.F Jeoloji Mühendisli¤inden lisans ve yüksek lisans mezunudur. 1989 y›l›nda
TPAO 'da çal›flmaya bafllad›. 1993 y›l›ndan bu yana proje jeologu olarak Güneydo¤u Anadolu bölgesinde yar alan
arama ruhsatlar›nda çal›flmaktad›r. 
Derne¤in amac› Türkiye’de petrol ve do¤al gazla ilgili bilimleri ilerletmek, petrol ve do¤al gaz tekni¤inin geliflimine
yard›m etmek, bu maddeleri arama ve iflletme usullerindeki ilerlemeleri teflvik etmek, Derne¤in bütün üyelerine bil-
imsel araflt›rma ruhu afl›lamak, petrol do¤al gaz jeolojisine ve di¤er bilimlere ait yenilikleri yaymakt›r.

Latif Do¤an  -  Sanatç›
Yard›msever kiflili¤i ve baflar›lar›

29 Nisan 1967 y›l›nda Ad›yaman’›n Besni ilçesinde do¤du. Dört erkek, bir k›z toplam befl kardeflin en büyü¤ü. 9 ya-
fl›ndayken babas›n› trafik kazas›nda kaybetti. Bu üzücü olaydan sonra okulu b›rak›p ailenin en büyük çocu¤u olarak
çal›flmaya bafllad›. Dokumac›l›k, taksicilik, pazarlamac›l›k, araba tamircili¤i gibi birçok ifl yapt›. Müzi¤e bafllamas› 11
yafl›mda Mustafa Yasav’ ›n (kör Mustafa) yan›nda bir dü¤ünde darbukayla oldu. O günden bu güne tam 25 y›ld›r mü-
zikle iç içe yaflamaktad›r. 

B‹PA  -  Midyyat Tu¤la
Midyat’a yapt›¤› yat›r›mlarla ekonomiye katk›lar›

MVM G›da Ltd. fit.
Derne¤imize katk›lar›

TPAO
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Ziyaretlerimiz

Harranlı Çocuklar Batmanlı Gazetecilerle

Suruçlular  Derneği Urfa’da Sıra Gecesi

Birecikte Kız Yurdu Adıyaman Üniversitesi

Adıyaman Üniversitesi Batman Üniversitesi
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Batman Gazetesi Siirt Üniversitesi

Kadın ve Aile Bakanı Selma Kavaf’ın Makamında Şanlıurfa Valisi Nuri Okutan'ın makamında

Urfa kaldırımlarında  ciğercide Harran Üniversitesi Külltür Evi

Urfa'da Besicilerin daveti Urfa'da Besicilerin daveti


